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Αθήνα, σήµερα στις 23 Ιουνίου 2011, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
09.38’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
της Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΒΕΡΑΣ ΝΙΚΟΛΑΪΔΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Ευτύχιο Δαµιανάκη,
Βουλευτή Χανίων, τα ακόλουθα: 

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜ-
ΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύλλο-
γος Τεχνολόγων Ακτινολόγων Δηµοσίων Νοσοκοµείων-ΝΠΔΔ
εκφράζει την αντίθεσή του στην παράγραφο 6 του άρθρου 66
του νοµοσχεδίου για τις µεταµοσχεύσεις, που σχετίζονται µε την
κατάργηση της ειδικής άδειας απουσίας λόγω εργασίας µε ιον-
τίζουσες ακτινοβολίες.

2) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜ-
ΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Υπαλλήλων
ΟΠΑΠ εκφράζει την αντίθεσή του  στη σχεδιαζόµενη αποκρατι-
κοποίηση του ΟΠΑΠ.

3) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜ-
ΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  το Διοικητικό Συµβούλιο
του Πανελλήνιου Συλλόγου Εκπαιδευτικών µε σοβαρές αναπη-
ρίες ποσοστού 67% και άνω αιτείται να διοριστούν αυτό το κα-
λοκαίρι όλοι οι εκπαιδευτικοί µε σοβαρές αναπηρίες 67% και
άνω, βάσει του άρθρου 9 παράγραφος10 του ν.3848/2010.

4) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜ-
ΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύλλο-
γος Καθηγητών Ιταλικής Γλώσσας και Φιλολογίας αιτείται την
απόσυρση της υπουργικής απόφασης  66302/Γ2 της 10-06-2011,
κ.λπ..

5) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜ-
ΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Εργαζοµέ-
νων Ωνάσειου Καρδιοχειρουργικού Κέντρου αιτείται την εξά-
λειψη της παραγράφου 17 του άρθρου 66 του υπό ψήφιση σχε-
δίου νόµου «Δωρεά και µεταµόσχευση οργάνων και άλλες δια-
τάξεις».

6) Ο Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΥΡΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Ένωση Εργοληπτών Γεω-
πόνων Έργων Πρασίνου εκφράζει την ανησυχία των µελών της
σχετικά µε τη συντήρηση των χώρων πρασίνου του Πεδίου του
Άρεως.

7) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  τοπικοί φορείς του Νοµού Χανίων  εκφρά-
ζουν τη δυσαρέσκειά τους για την αρνητική επίδραση που έχει
υποστεί η οικονοµική και τουριστική δραστηριότητα του νοµού
από την ανατροπή της ισορροπίας ανάµεσα στις πολιτικές και
στρατιωτικές πτήσεις.

8) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜ-
ΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Γονέων και
Κηδεµόνων 2ου Γυµνασίου Πόρτο Ράφτη διαµαρτύρεται για την
κατάργηση της ελεύθερης επιλογής δεύτερης ξένης γλώσσας
στα γυµνάσια.

9) Οι Βουλευτές, Ευβοίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ και Νοµού
Αττικής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία
οι γονείς του διθέσιου Δηµοτικού Σχολείου Γρανίτσας Νοµού Ευ-
ρυτανίας καταγγέλλουν ότι στο Νοµό Ευρυτανίας καταργούνται
τα ολοήµερα τµήµατα όλων των Δηµοτικών Σχολείων εκτός Καρ-
πενησίου.

10) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Κτηνοτροφικών Συλ-
λόγων και Κτηνοτρόφων Περιφέρειας Θεσσαλίας εκφράζει τη
διαµαρτυρία της για το άρθρο 68 που αφορά στην καταβολή
πρόσθετων ενισχύσεων στους κτηνοτρόφους πεδινούς, ορεινούς
και µετακινούµενους.

11) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ  ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ  κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Επιτροπή πληγέντων ελαιοπαρα-
γωγών των Δηµοτικών διαµερισµάτων Σιάµου, Κατσαρού, Μερό-
πης, Σολακίου, Οιχαλίας, Ζευγολατιού και Μελιγαλά του Δήµου
Οιχαλίας Νοµού Μεσσηνίας αιτείται την άµεση εκτίµηση των ζη-
µιών της Ελαιοπαραγωγής, συνεπεία της χιονοθύελλας και του
έντονου παγετού το µήνα Φεβρουάριο 2011, από τους γεωπό-
νους του ΕΛΓΑ-ΠΣΕΑ για την οικονοµική αποζηµίωση των παρα-
γωγών.

12) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Επαγγελµατιών Κτηνοτρό-
φων Νοµού Ηρακλείου Κρήτης εκφράζει τη διαµαρτυρία του για
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το άρθρο 68 που αφορά στην καταβολή πρόσθετων ενισχύσεων
στους αιγοπροβατοτρόφους.

13) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Κοντίδης Αριστείδης διαµαρτύ-
ρεται για τη διακοπή της αναπηρικής του σύνταξης.

14) Ο Βουλευτής Φθιώτιδος κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Πρόεδρος του Τεχνολογικού Εκ-
παιδευτικού Ιδρύµατος Αθήνας εκφράζει τους προβληµατισµούς
και τις προτάσεις του σχετικά µε τη «Ρύθµιση θεµάτων λειτουρ-
γίας του ΤΕΙ Αθήνας».

15) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ  ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ  κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η κ. Παύλου Μαρία αιτείται να ενη-
µερωθεί σχετικά µε την πορεία αίτησής της για διακοπή της
σύνταξης χηρείας.

16) Ο Βουλευτής Φθιώτιδος κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Μώλου- Αγίου Κων-
σταντίνου αιτείται να γίνει δεκτή η πρότασή του για διακανονισµό
χρέους του Δήµου του προς τη ΔΕΗ.

17) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Συµβα-
σιούχων Πυροσβεστών Πυρόσβεσης Διάσωσης αιτείται τη
διασφάλιση των στοιχειωδών συνθηκών εργασίας και αµοιβής
των συµβασιούχων πυροσβεστών.

18) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  το Σώµα Επιθεωρητών-Ελεγκτών
Δηµόσιας Διοίκησης καταγγέλλει οικονοµική απάτη σε βάρος
του ΙΚΑ.

19) Οι Βουλευτές Αιτωλοακαρνανίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ
και Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία  ο Πρόεδρος του ΤΟΕΒ Τρύπου Ξυνοροδιάς
Νοµού Αιτωλοακαρνανίας  εκφράζει τη διαµαρτυρία του, επειδή
ακόµα δεν έχει διατεθεί η πίστωση για δαπάνες λειτουργίας αρ-
δευτικών γεωτρήσεων ΤΟΕΒ Πεδιάδος Μόρνου και ΤΟΕΒ Τρύ-
που Ξυνοροδιάς.

20) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Τεχνικών Τηλεόρασης
Νοτιοδυτικής Ελλάδας  αιτείται την πληρωµή τεσσάρων µηνών
δεδουλευµένων των τεχνικών του περιφερειακού τηλεοπτικού
σταθµού της Πάτρας «PATRA TV».

21) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η κ. Κωνσταντίνα Κωσταρέλου αι-
τείται την εξαίρεση, από τα νέα µέτρα επιβολής έκτακτης
εισφοράς, σε  µικρή οµάδα συνταξιούχων δικαστών, κάτω των
εξήντα ετών, που εξήλθαν από την Υπηρεσία µε τις διατάξεις του
ν.3630/2008. 

22) Η Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΑΡΙΑ ΚΥΡΙΑΚΟΠΟΥΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  το Αθλητικό Σωµατείο ΑΜΕΑ «ΤΙΤΑΝΕΣ
ΑΧΑΪΑΣ» διαµαρτύρεται για την αναστολή των Πανελληνίων Αγώ-
νων ΑΜΕΑ λόγω διακοπής των επιχορηγήσεων των οµοσπον-
διών.

23) Ο Βουλευτής Πιερίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ  ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Εκπαιδευτικών ΠΕ
Νοµού Πιερίας  αιτείται την άµεση παράδοση του 16ου Δηµοτι-
κού Σχολείου Κατερίνης.

24) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΧΡΗΣΤΟΣ  ΖΩΗΣ  κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  η Επιτροπή Αγώνα Καθηγητών Ξένων Γλωσ-
σών Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης Νοµού
Λάρισας αιτείται την άµεση ανάκληση της υπουργικής  απόφα-
σης  που αφορά στη διδασκαλία των ξένων γλωσσών στην εκ-

παίδευση.

25) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  οι επιστηµονικοί φορείς των εκ-
παιδευτικών Γαλλικής και Γερµανικής Γλώσσας και Φιλολογίας
όλης της χώρας  αιτούνται την άµεση ανάκληση των υπουργικών
αποφάσεων που αφορούν στη διδασκαλία της δεύτερης ξένης
γλώσσας στην εκπαίδευση.

26) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας αιτείται την απόσυρση της
υπουργικής απόφασης 66302/Γ2 της 10-6-2011 που έχει ως
στόχο τον αφανισµό του κλάδου ΠΕ34 καθηγητών Ιταλικής
γλώσσας.

27) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ  ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ  κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η κ. Παπαστεφάνου Τριανταφυλλιά,
µόνιµη υπάλληλος κατηγορίας ΠΕ στη ΔΟΥ Έδεσσας  αιτείται
να ενηµερωθεί σχετικά µε την πορεία αίτησής της για απόσπαση
σε ΔΟΥ του Πειραιά, εξαιτίας σοβαρού οικογενειακού προβλή-
µατος υγείας.

28) Οι Βουλευτές Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία  ο Πανελλήνιος Σύλλογος καθηγητών Ιταλικής
γλώσσας και Φιλολογίας  εκφράζει τις προτάσεις και τις θέσεις
του αναφορικά µε το µέλλον της ιταλικής γλώσσας στη σχολική
εκπαίδευση.

29) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ.Κετσετζής Γρηγόριος αιτείται τη
χορήγηση σύνταξης, τουλάχιστον για το χρονικό διάστηµα που
είναι ανήµπορος για εργασία, εξαιτίας προβλήµατος υγείας που
προκλήθηκε σε αυτόν κατά την εκπλήρωση της θητείας του στο
στρατό.

30) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Εστια-
τορικών και Συναφών Επαγγελµάτων εκφράζουν τη διαµαρτυρία
τους για την αύξηση του ΦΠΑ στον κλάδο τους.

31) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ  ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ  κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Ναλµπάντης Ηλίας αιτείται να
ενηµερωθεί σχετικά µε την καθυστέρηση καταβολής  σε αυτόν
του χρηµατικού επάλθου που δικαιούται, από τη συµµετοχή του
στους Παραολυµπιακούς αγώνες του Πεκίνου, το έτος 2008.

32) Ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥ-
ΡΟΥΜΠΛΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  το Περιφερειακό
Τµήµα Νοµού Αιτωλοακαρνανίας του Τεχνικού Επιµελητηρίου
Ελλάδας  εκφράζει τις απόψεις του σχετικά µε το ΤΕΙ Τεχνολο-
γίας Γεωπονίας στο Μεσολόγγι.

33) Ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥ-
ΡΟΥΜΠΛΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Διεθνής Ακαδη-
µία Ελευθερίας αιτείται την επίλυση θεµάτων της, που αφορούν
στη λειτουργία της, καθώς και στις δραστηριότητές της.

34) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ.Ηρακλής Γαλανάκης εκφράζει
την άποψή του σχετικά µε την ανάγκη παραµονής του Ευρωπαϊ-
κού Οργανισµού για την Ασφάλεια των Δικτύων και των Πληρο-
φοριών στην Κρήτη και στο Ηράκλειο.

35) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ  ΜΠΟΥΡΑΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην
ανάγκη προστασίας και ανάδειξης των αρχαίων µνηµείων της
Φυλής της Περιφέρειας Αττικής.

36) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ  ΜΠΟΥΡΑΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην άρ-
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νηση του Δηµοτικού Συµβουλίου Ασπρόπυργου για την ίδρυση
του Κέντρου Κράτησης Παράνοµων Μεταναστών στον Ασπρό-
πυργο.

37) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΙΟΣ - ΦΑΝΟΥΡΙΟΣ ΚΟΥ-
ΒΕΛΗΣ, Νοµού Αττικής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ, Αχαΐας κ. ΝΙ-
ΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ και Β’ Αθηνών κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ
κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατό-
µων µε Αναπηρία  αιτείται την άµεση εξαίρεση των ατόµων µε
αναπηρία και των οικογενειών τους από τα µέτρα δηµοσιονοµι-
κής πολιτικής του µεσοπρόθεσµου προγράµµατος.

38) Η Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΣΟΦΙΑ  ΣΑΚΟΡΑΦΑ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Γονέων του 1ου Ειδικού Δη-
µοτικού Σχολείου κωφών και βαρήκοων των Αθηνών αιτείται τη
διατήρηση του σχολείου του.

39) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Εστιατόρων Εξοχικών

και Συναφών Επαγγελµάτων Αττικής εκφράζει τη διαµαρτυρία
της για τη µετάταξη του κλάδου στον υψηλό συντελεστή ΦΠΑ.

40) Ο Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΑΛΙΑΔΟΥΡΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Υπαλλήλων ΟΑΕΔ Κεν-
τρικής Ελλάδας αιτείται τη δηµιουργία νοµοθετικής ρύθµισης για
την ένταξη διακοσίων υπαλλήλων, που υπηρετούν στον ΟΑΕΔ µε
σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου και δεκαετή
υπηρεσία, σε προσωποπαγείς οργανικές θέσεις τακτικού προ-
σωπικού.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 14235/01-04-2011 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Κουβέλη Φώτιου - Φανούριου , Λεβέντη  Αθανάσιου,
Τσούκαλη Νικολάου, και Ψαριανού Γρηγορίου δόθηκε µε το υπ’
αριθµ. 3791/3-6-2011 έγγραφο  από τον Υφυπουργό Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης  η ακόλουθη απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 15023/15-04-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αλευρά Αθανάσιου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 47855/ΙΗ/3-6-2011

έγγραφο από τον Υφυπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
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3. Στην µε αριθµό 15643/03-05-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Κοντογιάννη  Γεωργίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 3847/3-6-2011

έγγραφο  από τον Υφυπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης  η ακόλουθη απάντηση:
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4. Στην µε αριθµό 16265/13-05-2011 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Σκοπελίτη Σταύρου, Καλαντίδου Σοφίας και Νικολαΐδου
Βαρβάρας (Βέρας) δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 1255/3-6-2011 έγ-

γραφο  από τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
η ακόλουθη απάντηση:
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5. Στην µε αριθµό 16395/17-05-2011 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Αγάτσα Αριάδνης δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Δ6Α 1081649

ΕΞ2011/3-6-2011 έγγραφο  από τον Υφυπουργό Οικονοµικών  η
ακόλουθη απάντηση:
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6. Στην µε αριθµό 16456/18-05-2011 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Γιακουµάτου Γεράσιµου, Ταλιαδούρου Σπυρίδωνα δό-
θηκε µε το υπ’ αριθµ. 57680/ΙΗ/3-6-2011 έγγραφο  από τον Υφυ-

πουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων η ακό-
λουθη απάντηση:
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7. Στην µε αριθµό 16488/18-05-2011 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Μαρίνου Γεωργίου, Γκιόκα Ιωάννη και Μαυρίκου Γεωρ-

γίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Δ6Α 1081649 ΕΞ2011/3-6-2011 έγ-
γραφο  από τον Υφυπουργό Οικονοµικών  η ακόλουθη απάντηση:
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8. Στην µε αριθµό 16654/20-05-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Πλακιωτάκη Ιωάννη δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 6611/414/3-6-2011

έγγραφο  από την Υφυπουργό Θαλασσίων Υποθέσεων, Νήσων
και Αλιείας η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 23 ΙΟΥΝΙΟΥ 2011                                                                                             12553



9. Στην µε αριθµό 16966/26-05-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Κολοκοτρώνη ‘Αγγελου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 61372/ΙΗ/3-6-

2011 έγγραφο  από τον Υφυπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων  η ακόλουθη απάντηση:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 1002/20-6-2011 επίκαιρη

ερώτηση του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµα-
τος κ. Ευτύχιου Δαµιανάκη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την ενεργοποίηση των διαδι-
κασιών της βιολογικής καταπολέµησης του έλκους της καστα-
νιάς.

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Δαµιανάκη θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός κ. Ιωάννης Δριβελέγκας, αφού πρώτα δώσω για δύο
λεπτά το λόγο στον κύριο Δαµιανάκη, για να την παρουσιάσει.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΕΥΤΥΧΙΟΣ ΔΑΜΙΑΝΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι σήµερα είναι η παρθενική σας πα-

ρουσία ως Υφυπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.
Είµαι βέβαιος για την επιτυχία σας και λόγω των γνώσεών σας
για το αντικείµενο, αλλά και λόγω του χαρακτήρα σας και είµαι
βέβαιος ότι θα κάνετε ό,τι µπορείτε –αφού γνωρίζετε το χώρο-
για να αντιµετωπίσουµε τα πολλά και σοβαρά προβλήµατα της
αγροτικής οικονοµίας του τόπου.

Στο Νοµό Χανίων η καστανιά αποτελεί µία καλλιέργεια πάρα
πολύ δυναµική. Αναπτύσσεται κυρίως σε ορεινές και µειονεκτικές
περιοχές. Σήµερα στο Νοµό Χανίων έχουµε περίπου εκατόν δέκα
χιλιάδες καστανόδεντρα µε µία ετήσια παραγωγή γύρω στους
χίλιους τριακόσιους τόνους. Οι καστανοπαραγωγοί του νοµού,
βλέποντας το µέλλον και τη δυναµική αυτής της καλλιέργειας,
δραστηριοποιήθηκαν και συνέστησαν έναν πρότυπο συνεταιρι-
σµό, καθώς και µία αναπτυξιακή εταιρεία για την παραγωγή, την
καλλιέργεια, την παρακολούθηση της εξέλιξης της παραγωγής,
αλλά και την εµπορία του προϊόντος. 

Έχω κάνει δύο ερωτήσεις προς την προκάτοχο του κ. Σκανδα-
λίδη, την κ. Μπατζελή, αλλά και στον κ. Σκανδαλίδη. Πήρα αντι-
φατικές απαντήσεις. Η µεν κ. Μπατζελή µου απάντησε ότι εντός
του 2010 θα είχε ενταχθεί στο ΕΣΠΑ, στο Πρόγραµµα Αγροτικής
Ανάπτυξης στη δράση 227, µε προϋπολογισµό τρία εκατοµµύρια
και ότι εντός του 2010 θα είχε προκηρυχθεί. Από τον κ. Σκανδα-
λίδη άκουσα για εντός του 2011. 

Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι η αντιφατικότητα αυτών των απαν-
τήσεων ανησυχεί τους παραγωγούς γιατί πραγµατικά αυτό το
έλκος της καστανιάς που έχει διαπιστωθεί από το Ινστιτούτο Δα-
σικών Ερευνών, αλλά και από το ΕΘΙΑΓΕ Θεσσαλονίκης είναι
απολύτως καταστροφικό. Καταλαβαίνετε ότι αυτή τη στιγµή, ενώ
η χώρα τη δεκαετία του 1960 παρήγαγε περίπου δεκαοκτώ χι-
λιάδες τόνους κάστανων, τη δεκαετία του 2000 η παραγωγή µει-
ώθηκε στις δέκα χιλιάδες τόνους, µε αποτέλεσµα να κάνουµε
εισαγωγές από Κορέα, Ισπανία, Τουρκία και Πορτογαλία και
άλλες χώρες της τάξεως περίπου των έξι χιλιάδων έως οκτώ χι-
λιάδων τόνων, χωρίς να συνυπολογίζονται σ’ αυτό και τα µετα-
ποιηµένα προϊόντα του κάστανου.

Νοµίζω ότι είναι επιτακτική ανάγκη να δώσουµε ένα οριστικό
χρονοδιάγραµµα για την ένταξη, δεδοµένου ότι υπάρχουν –απ’
ό,τι γνωρίζω- οι σχετικές πιστώσεις, διαφορετικά µία ακόµη δυ-
ναµική καλλιέργεια, όπως αυτή του καστάνου, σ’ αυτή την κρίση
που περνάει η αγροτική παραγωγή γενικά θα δυσκολευθεί να επι-
βιώσει.

Το δεύτερο ερώτηµα, το οποίο θα αναπτύξω στη δευτερολο-
γία µου, αφορά τη δακοκτονία και θα περιµένω την απάντησή
σας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κύριε Δαµιανάκη.
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός κ. Ιωάννης Δριβελέγκας, παλιός

κοινοβουλευτικός. Ελπίζω να είναι και συνεπής στο χρόνο του.
Καλή δύναµη.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Θέλω να ευχαριστήσω τον αγαπητό συνάδελφο κ. Δαµιανάκη
για τα καλά του λόγια. Όπως είπε η κ. Πρόεδρος, είµαι εδώ και
χρόνια σ’ αυτά τα έδρανα και ξέρω ότι οι συνάδελφοι Βουλευτές
περιµένουν συγκεκριµένες απαντήσεις. 

Σήµερα, κύριε συνάδελφε, θα σας δώσω συγκεκριµένη απάν-
τηση για το µεγάλο πρόβληµα του έλκους της καστανιάς, που
δυστυχώς έχει πλήξει όλες τις καστανιές της Ελλάδας.

Σε επτά νοµούς κατά την τέταρτη προγραµµατική περίοδο το
µέτρο θα προγραµµατιστεί για το Σεπτέµβριο, δηλαδή θα ενταχ-
θεί το Σεπτέµβριο. Μεταξύ των άλλων νοµών είναι και ο νοµός
Χανίων.

Αµέσως, µέσα στο φθινόπωρο θα γίνει η ανάθεση της µελέτης.
Βέβαια, όπως ξέρετε και εσείς -γιατί έχετε ασχοληθεί πάρα πολύ
µ’ αυτό το θέµα- η καταπολέµηση θα γίνει το Μάιο, γιατί τότε
λένε οι επιστήµονες ότι πρέπει να γίνει για να έχουµε αποτελέ-
σµατα.

Πράγµατι, στην τρίτη προγραµµατική περίοδο είχαµε αποτε-
λέσµατα σ’ όλους τους νοµούς. Εφαρµόστηκε πρώτα στο Άγιο
Όρος, µετά στην Αρναία και στους άλλους νοµούς και είχαµε αν-
τιµετώπιση, κατά την πρώτη εφαρµογή, πάνω από 70%, γιατί
είναι πάρα πολύ σηµαντικό για την παραγωγή, ιδιαίτερα για τους
κατοίκους που ζουν στα ορεινά, πάνω από τα τριακόσια µέτρα
έως τα χίλια µέτρα, αλλά και για τη διατήρηση του οικοσυστή-
µατος, γενικότερα.

Έτσι, λοιπόν, είµαι στην ευχάριστη θέση να σας δώσω αυτήν
τη συγκεκριµένη απάντηση, δεδοµένου ότι τα χρήµατα υπάρ-
χουν, απλά υπήρξε µια καθυστέρηση. Διότι, όπως γνωρίζετε ή
αν δεν το γνωρίζετε να το πληροφορηθείτε, τώρα ακριβώς πλη-
ρώνουµε ακόµα την τρίτη προγραµµατική περίοδο. 

Εποµένως, µπορείτε να πείτε στους καστανοπαραγωγούς,
στους συνεταιρισµούς ότι -επαναλαµβάνω- το Σεπτέµβριο γίνεται
η ανάθεση της µελέτης και το Μάιο θα έχουµε την εφαρµογή.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής, κ. Δαµιανάκης.
ΕΥΤΥΧΙΟΣ ΔΑΜΙΑΝΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, σας ευχαριστώ

πάρα πολύ για αυτήν τη δέσµευσή σας. Είµαι βέβαιος ότι αυτήν
τη φορά θα ενταχθεί, πράγµατι, το έργο, γιατί νοµίζω ότι αξίζει
το κόπο για τη βιωσιµότητα µίας δυναµικής καλλιέργειας όπως
είναι το κάστανο. 

Και να θυµίσω εδώ -και λυπάµαι που το λέω και γνωρίζω ότι
λυπάστε και εσείς, γιατί το έχουµε συζητήσει πάρα πολλές
φορές- ότι δεν είναι δυνατόν η χώρα µας για διάστηµα ενός
έτους, να έχει δώσει 6 δισεκατοµµύρια ευρώ για εισαγωγές
αγροτικών προϊόντων µεταξύ των οποίων και για την εισαγωγή
οκτώ χιλιάδων τόνων καστάνου από άλλες χώρες.

Το δεύτερό µου ερώτηµα έχει σχέση µε τη δακοκτονία, κύριε
Υπουργέ. Στο Νοµό Χανίων -και νοµίζω και σ’ όλη την Ελλάδα-
ολοκληρώθηκε η διαδικασία και αναδείχτηκαν οι εργολάβοι. Σύµ-
φωνα µε το ν.3852/2010, όταν το ποσό της σύµβασης είναι πάνω
από 500.000 ευρώ, χωρίς το ΦΠΑ, τότε παρίσταται αναγκαίος ο
έλεγχος του Ελεγκτικού Συνεδρίου του Κράτους. 

Με δεδοµένο ότι οι διαγωνισµοί καθυστέρησαν πάρα πολύ
λόγω της µείωσης του προσωπικού και άλλων γραφειοκρατικών
διαδικασιών, ξέρετε πολύ καλά ότι αν περάσουν τριάντα µέρες -
γιατί αυτό προβλέπει ο νόµος- µέχρι να γίνει ο έλεγχος του Ελεγ-
κτικού Συνεδρίου και εν συνεχεία να υπογραφεί η σύµβαση και
να εγκατασταθούν τα συνεργεία, η δακοκτονία θα γίνει µε τις κα-
λύτερες προϋποθέσεις αρχές Αυγούστου, που δεν θα έχει,
πλέον, καµµία απολύτως αξία, δεδοµένου ότι, όπως γνωρίζετε,
εάν δεν γίνει η σχετική δακοκτονία τώρα στην πήξη του πυρήνα,
είναι σαν να µην γίνει καθόλου. Το εννοώ αυτό, διότι δεν έχει κα-
νένα απολύτως αποτέλεσµα. Τώρα, αυτήν τη στιγµή που πήζει ο
πυρήνας, εγκαθίσταται ο δάκος και αρχίζει η διαδικασία αυτή,
που σηµαίνει ότι θα καταστραφεί η παραγωγή σε πολύ υψηλό
ποσοστό.

Ποια είναι η πρότασή µου, κύριε Υπουργέ: Νοµίζω ότι θα µπο-
ρούσε να γίνει µια παρέµβαση της διοίκησης για άµεση έγκριση
των φακέλων, κατά προτεραιότητα, από το Ελεγκτικό Συνέδριο.
Εάν δεν γίνει αυτό, τότε νοµίζω ότι πρέπει να προκαλέσουµε µαζί
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µε τον Υπουργό Εσωτερικών, επειδή έχει τα θέµατα η περιφέρεια
πλέον, µια σύσκεψη είτε σε επίπεδο γενικών γραµµατέων είτε σε
επίπεδο Υπουργών, ούτως ώστε να αναζητήσουµε και να βρούµε
µια λύση, διότι εάν περάσει ενάµισι µήνας, σας διαβεβαιώ ότι δεν
θα έχουµε κανένα αποτέλεσµα. Και επειδή είστε και εσείς από
ελαιοπαραγωγικό νοµό, ξέρετε ποια είναι σήµερα η κατάσταση
των παραγωγών ελαιολάδου.

Θέλω, λοιπόν και σ’ αυτό το σηµείο στη δευτερολογία σας να
µου δώσετε µια απάντηση, γιατί είναι πολύ σοβαρό το ζήτηµα. 

Φέτος έχουµε µια καλή παραγωγή και λόγω της διεθνούς οι-
κονοµικής κατάστασης πρέπει να βοηθήσουµε τον αγροτικό
χώρο, πρέπει να µην εγκαταλείψουµε τις περιφέρειες µας, πρέ-
πει η βάση µας να δοθεί στην περιφερειακή ανάπτυξη και ο το-
µέας της γεωργίας στην περιφέρεια είναι νοµίζω ο πρωταρχικός
τοµέας. 

Θα ήθελα και επ’ αυτού µια απάντησή σας, κύριε Υπουργέ:
πώς µπορούµε να επιταχύνουµε καθ’ οιονδήποτε τρόπο τη σχε-
τική διαδικασία.

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Κύριε Δριβελέγκα, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Πράγµατι, κύριε συνάδελφε, έχετε απόλυτο
δίκαιο. Δεν µπορεί να γίνει η δακοκτονία µετά τον Ιούλιο.

Όπως πολύ σωστά είπατε, είµαι από ελαιοπαραγωγικό νοµό
και είµαι και ο ίδιος καλλιεργητής ελιάς και γνωρίζω πάρα πολύ
καλά το πρόβληµα. Στα πλαίσια της σηµερινής κατάστασης και
των προβληµάτων που αντιµετωπίζουµε κάναµε ό,τι ήταν δυνατό
για να µπει, έστω µε µειωµένο προσωπικό, σε ενεργοποίηση η
δακοκτονία. Δυστυχώς –γι’ αυτό λέω ότι έχετε απόλυτο δίκιο-
υπάρχουν οι γραφειοκρατικές διαδικασίες για τις οποίες δεν
είναι υπεύθυνο, όπως ξέρετε, το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, αλλά το Ελεγκτικό Συνέδριο, που έχει αυτές
τις αρµοδιότητες. 

Εγώ σας διαβεβαιώνω ότι θα γίνει η δακοκτονία. Ήδη βρισκό-
µαστε σε συνεννόηση, για να µπορέσουµε να ξεπεράσουµε αυτό
το γραφειοκρατικό θέµα, έτσι ώστε έγκαιρα να αρχίσει η δακο-
κτονία. 

Λαµβάνω υπόψη και τη δική σας πρόταση. Αν χρειαστεί, θα
έχουµε µια συνεργασία µε την περιφέρεια -γιατί όπως επίσης
γνωρίζετε, το θέµα αυτό ανήκει στην περιφέρεια- για να ξεπερά-
σουµε τη γραφειοκρατική διαδικασία. Ευχαρίστως είµαστε στη
διάθεσή σας, το Υπουργείο και εγώ προσωπικά για να κάνουµε
και µια συνάντηση για ό,τι θέµατα υπάρχουν. Πάντως, να µείνετε
ήσυχος. Θα αρχίσει έγκαιρα η δακοκτονία. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Αποδείξατε ότι η εµπειρία σας είναι τέτοια που παραείστε συ-

νεπής στο χρόνο.
Συνεχίζουµε µε την δεύτερη µε αριθµό 1000/20-6-2011 επί-

καιρη ερώτηση του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μάριου
Σαλµά προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε την εφαρµογή θετικής λίστας συνταγογραφούµενων
φαρµάκων που καλύπτονται από τα Ασφαλιστικά Ταµεία.

Κύριε Σαλµά, έχετε το λόγο για να παρουσιάσετε την ερώτησή
σας.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Είναι γνωστό ότι η φαρµακευτική δαπάνη της χώρας µας την

τελευταία δεκαπενταετία ήταν πολύ αυξηµένη. Είναι επίσης γνω-
στό ότι η Κυβέρνηση είναι σε µια προσπάθεια περιστολής της
φαρµακευτικής δαπάνης, τόσο από την ανάγκη που προκύπτει
από τη δηµοσιονοµική προσαρµογή της χώρας µας στην οικονο-
µική κρίση που περνάµε, όσο και από τη δέσµευση του µνηµο-
νίου, του προγράµµατος που έχουµε συµφωνήσει µε τους
δανειστές, για να περικόψουµε δύο δισεκατοµµύρια ευρώ από
τη φαρµακευτική δαπάνη το 2011 και το 2012. 

Η φαρµακευτική δαπάνη, ιδίως των ασφαλιστικών ταµείων κα-
θορίζεται, κύριε Υπουργέ, όπως πολύ καλά ξέρετε, από τρεις πα-
ραµέτρους: Από την τιµή του φαρµάκου, από τον όγκο των

συνταγών και από την αποζηµίωση, δηλαδή από την έκπτωση
που τα ασφαλιστικά ταµεία παίρνουν από τη φαρµακοβιοµηχανία
ως µεγάλοι πελάτες. Στο θέµα των τιµών έγινε µια οριζόντια µεί-
ωση πέρσι όπου είχε µια επίπτωση 25% στα φθηνά φάρµακα και
10% περίπου στα ακριβά φάρµακα.

Η φαρµακοβιοµηχανία προσπαθεί να αντιµετωπίσει την τιµο-
λογιακή πολιτική του φαρµάκου σε όλες τις χώρες µε τρόπους
που αυτή κρίνει, επιλέγοντας τη σειρά, σε ποια χώρα θα δώσει
πρώτα έγκριση στο κάθε φάρµακο, ώστε οι χώρες που έχουν σύ-
στηµα εξωτερικής αναφοράς σε άλλες χώρες, να παίρνουν ου-
σιαστικά τις τιµές που έχει καθορίσει η φαρµακοβιοµηχανία. Γι’
αυτό έχει βρεθεί ότι η τιµή έχει µεσοπρόθεσµο αποτέλεσµα.  

Νοµίζω ότι για τον όγκο των συνταγών δεν έχει εφαρµοστεί η
ηλεκτρονική συνταγογράφηση στο εύρος που είχατε δεσµευτεί
ως Κυβέρνηση. Θα ήθελα επ’ αυτού, αν έχετε µια εικόνα, να µου
πείτε σε ποιο µέγεθος έχει εφαρµοστεί. 

Θα ήθελα κλείνοντας να επισηµάνω ότι στο κοµµάτι της έκ-
πτωσης που είναι σηµαντικό, υπάρχουν δύο τρόποι: Ουσιαστικά
είναι η εφαρµογή της λίστας και η είσπραξη του rebate. Είχαµε
καταλήξει, λοιπόν, ότι η εφαρµογή της λίστας θα ήταν ένα µέτρο
που θα εξοικονοµούσε χρήµατα. Αυτό είπε και η Κυβέρνηση και
το ΠΑΣΟΚ προεκλογικά. Επί είκοσι ένα µήνες δεν έχει µπει η
λίστα φαρµάκων.

Θα ήθελα να ρωτήσω, κύριε Υπουργέ: γιατί δεν µπήκε η λίστα
φαρµάκων για είκοσι ένα µήνες; Πόσα χρήµατα –αν γνωρίζετε-
θα είχαν κερδίσει τα ασφαλιστικά ταµεία αυτούς τους είκοσι ένα
µήνες, αν έµπαινε η λίστα; Τρίτον, πόσα χρήµατα έχετε εισπράξει
το 2010 ή το 2011 το πρώτο πεντάµηνο, από την επιστροφή του
rebate της φαρµακοβιοµηχανίας; 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-

γύης κ. Μιχαήλ Τιµοσίδης.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ακολουθώ στο Βήµα τον κ. Δριβελέγκα, ο οποίος
πράγµατι ήταν εκπληκτικός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συντοµότατος. 
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Δεν εξήντλησε ούτε καν το µισό του χρόνο.
Όµως, κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θέµα

για το οποίο έφερε ερώτηση ο συνάδελφος κ. Σαλµάς είναι ένα
θέµα πολύ δύσκολο και θα προσπαθήσω, µέσα στα πλαίσια του
χρόνου, να το εξαντλήσω. 

Αγαπητέ συνάδελφε, κάνατε ερώτηση για ένα θέµα που το
γνωρίζετε καλά. Το γνωρίζετε για πολλούς λόγους. Ο ένας λόγος
είναι ότι είστε γιατρός και ξέρετε το αντικείµενο και από την
επαγγελµατική σας ενασχόληση, αλλά υπήρξατε και Υφυπουρ-
γός Υγείας και εποµένως από θέση ευθύνης ασχοληθήκατε µε
το ζήτηµα. 

Είναι µία πολύ δύσκολη υπόθεση. Εγώ χαιρετίζω ιδιαίτερα το
γεγονός ότι αναφέρατε πως γίνεται µία προσπάθεια. Πράγµατι,
θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι καταβάλλουµε µία πολύ µεγάλη
προσπάθεια και αυτή η προσπάθεια απέδωσε καρπούς.

Αναφέρεστε σε πολύ συγκεκριµένα πράγµατα. Θα απαντήσω,
λοιπόν, σε αυτά τα θέµατα, για να µην καταναλώσω το χρόνο. 

Πρώτον, γίνεται πολλή συζήτηση για τη λίστα. Η λίστα είναι
στο προεκλογικό πρόγραµµά µας, υπήρξε παλαιότερα, έγινε
εφαρµογή, είχε τα αποτελέσµατα που είχε. Δεν καταφέραµε τότε
να ξεπεράσουµε το πρόβληµα της εξαίρεσης των φαρµάκων και
στο τέλος καταστρατηγήθηκε η ίδια η λίστα. Όµως, πρέπει να
οµολογήσουµε ότι είναι ένας τρόπος µε τον οποίο µπορείς να
έχεις απόδοση στην υπόθεση του φαρµάκου, διότι µέσα από εκεί
ελέγχεις ποιες ουσίες είναι, µπορείς να καθορίσεις τις τιµές, ενώ
αυτοί που θα µπουν µέσα σε αυτή τη λίστα, όσοι φαρµακοβιοµή-
χανοι ή ασχολούµενοι µε την εµπορία του φαρµάκου, θα ξέρουν
και θα γνωρίζουν ότι για να µπεις στη λίστα, υπάρχουν κάποιοι
κανόνες και κριτήρια. 

Αυτά τα κριτήρια, λοιπόν, είχαν ολοκληρωθεί το Δεκέµβριο του
2010. Επειδή, όµως, δεν είχε ολοκληρωθεί και δεν είχε γίνει η
διαµόρφωση των τιµών, δεν κατέστη δυνατόν να εφαρµοστεί
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αυτή η λίστα. Και εµείς οµολογούµε ότι αυτό το θέµα δεν µπο-
ρέσαµε να καταφέρουµε, στο χρόνο που είχαµε δεσµευθεί, να
λειτουργήσει. 

Όµως, αυτό που έχει σηµασία είναι το παρόν. Θέλω να σας
διαβεβαιώσω ότι στις 15 Ιουνίου ολοκληρώθηκε η διαµόρφωση
των τιµών για όλο το φάσµα των φαρµάκων και πολύ σύντοµα,
όπως διαβεβαιώνει ο Εθνικός Οργανισµός Φαρµάκου, θα έχουµε
σε ισχύ και τη θετική λίστα φαρµάκου, γιατί, όπως ξέρετε, η αρ-
νητική λίστα εδώ και καιρό λειτουργεί και ισχύει, όπως και τα ΜΗ-
ΣΥΦΑ, τα οποία έχουν επιφέρει µια καλή εξοικονόµηση στο χώρο
του φαρµάκου. 

Από εκεί και πέρα -το συζητήσαµε και στο νόµο που ψηφίσαµε
πρόσφατα για τις µεταµοσχεύσεις- θα είναι µια λίστα, η οποία
θα περιλαµβάνει όλα τα φάρµακα, για να µην στερηθεί κανένας
Έλληνας πολίτης, ενώ θα υπάρχει και το rebate µε το οποίο θα
επιστρέφονται αυτά τα φάρµακα µε πολύ αυστηρούς όρους.
Όποιος δεν πληρώσει το rebate, θα βγαίνει από τη λίστα. Συνε-
πώς, σε αυτό το κοµµάτι είµαστε πολύ κοντά στο να είµαστε συ-
νεπείς σε αυτό που είχαµε πει αλλά δεν καταφέραµε να το
κάνουµε. 

Θα αναφερθώ στη δευτερολογία µου στο µεγάλο κοµµάτι που
λέτε για το τι εξοικονοµήθηκε από τα ασφαλιστικά ταµεία. Έχουν
εξοικονοµηθεί αρκετά πράγµατα. Εµείς εκτιµούµε ότι είναι λίγο
πάνω από το 10% που είπατε στο χώρο των νοσοκοµείων. Περί-
που 800 εκατοµµύρια είναι η εξοικονόµηση το 2010 στα ασφαλι-
στικά ταµεία και στα νοσοκοµεία, ενώ το 2011 εκτιµούµε ότι θα
ξεπεράσει το 1.350.000.000 ευρώ -ίσως και λίγο παραπάνω- σε
επίπεδο ασφαλιστικών ταµείων... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Θα συνεχίσετε στη
δευτερολογία σας, κύριε Υφυπουργέ.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Τα υπόλοιπα θα τα αναλύσω στη δευτερολογία
µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει ο ερωτών
Βουλευτής κ. Μάριος Σαλµάς.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Κύριε Υπουργέ, έκανα τη συγκεκριµένη
επίκαιρη ερώτηση, σε συνέχεια της προχθεσινής συζήτησης που
είχαµε στην Ειδική Επιτροπή Φαρµάκου, την Υποεπιτροπή της
Επιτροπής Κοινωνικών Υποθέσεων, για τον εξής λόγο. Όπως
πολύ σωστά είπατε, όταν δεν ήσασταν εσείς ακόµη στο Υπουρ-
γείο, είχε εκδώσει µε κοινή υπουργική της απόφαση η Κυβέρ-
νηση, τον Απρίλιο του 2010, κριτήρια για τη λίστα. Ενώ περίµενε
κανείς να εφαρµοστεί η λίστα το Μάιο, ένα µήνα µετά, το Γενάρη
του 2011 ξαναβγήκαν καινούργια κριτήρια. Και πάλι περιµέναµε
το Φεβρουάριο να εφαρµοστεί η λίστα, αλλά πέντε µήνες µετά,
προχθές µε αυτήν την τροπολογία που πραγµατικά δεν την κα-
ταλάβαµε, υποτίθεται ότι παίρνει πάλι εξουσιοδότηση ο Υπουρ-
γός, για να ξαναφτιάξει κριτήρια. Όπως µας είπατε προχθές, δεν
θα υπάρξουν καινούργια κριτήρια, ουσιαστικά δεν θα αλλάξουν
και µας τα διευκρινίσατε. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, κρατώ ένα σηµείο το οποίο πρέπει να
συζητήσουµε. Αυτό είναι το κλιµακωτό rebate. Άκουσα εσάς, βε-
βαίως, αλλά και τον κ. Τούντα και τον κ. Δηµόπουλο προχθές να
µας λένε ότι θα βάλουν κλιµακωτό rebate για την επιστροφή στα
φάρµακα, που έχουν τιµή πάνω από την τιµή αναφοράς.

Πρέπει να σας πω ότι δεν είναι χρήσιµο, δεν υπάρχει σε κάποια
άλλη χώρα του κόσµου. Mπορείτε να βγάλετε τις τιµές αναφο-
ράς σύµφωνα µε το ATC4 και το καλάθι, τα clusters, όπως είπατε,
να τα φτιάξετε µε τη συµµετοχή των γενοσήµων και από εκεί και
πέρα, µπορείτε να βάλετε την αποζηµίωση της καινοτοµίας. Υπο-
σηµειώνω ότι έχει µια δυσκολία να αξιολογηθεί η καινοτοµία στη
χώρα µας, γιατί δεν υπάρχει αυτός ο οργανισµός, που είναι αν-
τίστοιχος µε τις άλλες χώρες. Αν δει κανείς, όπως σας είπα όµως,
ότι η Γαλλία που έχει ένα σκληρό σύστηµα αξιολόγησης της και-
νοτοµίας, τα ASMR one and two, θα διαπιστώσει ότι µόνο έξι,
επτά φάρµακα έχουν πάρει σε ένα χρόνο αυτό το 20% plus από
την επιβράδυνση της καινοτοµίας. Αλλά είναι και µια ευκαιρία να
κτίσουµε έναν οργανισµό τέτοιο και να αναβαθµίσουµε τον
Εθνικό Οργανισµό Φαρµάκων, ώστε να µπορεί να αξιολογεί
αυτήν την καινοτοµία. Εποµένως, θεωρώ ότι το κλιµακωτό rebate
θα δυσκολέψει την εφαρµογή και τη συµπίεση των τιµών αποζη-

µιώσεων των ασφαλιστικών ταµείων στη φαρµακοβιοµηχανία.
Δεν θα την αφήσει να συµπιεστεί προς τα κάτω, αλλά θα την
αφήσει να πάει προς τα πάνω.

Και κάτι τελευταίο, κύριε  Υπουργέ. Με την ευκαιρία της ση-
µερινής συζητήσεως, θα ήθελα να σας πω ότι στο Νοσοκοµείο
του Αγρινίου υπάρχουν σοβαρά προβλήµατα δυσλειτουργίας, τα
οποία πραγµατικά µετά από σχεδόν δύο χρόνια που είστε στην
Κυβέρνηση, τα θέτω για πρώτη φορά. Νοµίζω ότι η σηµερινή δι-
οίκηση δεν µπορεί να σταθεί στο ύψος της. 

Θα σας πω χαρακτηριστικά ότι είχαµε φτιάξει µια µονάδα εν-
τατικής θεραπείας µε έξι κρεβάτια το 2009 -που ήταν πολύ δύ-
σκολο να στηθεί µια µονάδα- όπου ο διοικητής έχει κάνει ό,τι
είναι δυνατόν µε µετακινήσεις, µε µικροκοµµατικά κριτήρια που
δεν το κάνει κανείς σήµερα, χωρίς λογική διοίκησης και αναβάθ-
µισης της µονάδας, µε αποτέλεσµα ο διευθυντής να έχει ζητήσει
να µετακινηθεί εκτός µονάδας του Αγρινίου να φύγει, να είναι οι
γιατροί στη µονάδα εντατικής θεραπείας στον εισαγγελέα µε-
ταξύ τους µε αλληλοµηνύσεις και αλληλοκατηγορίες και αντί για
έξι κρεβάτια να λειτουργούν µετά βίας τα δύο και κάθε µέρα
ασθενείς από την περιοχή να ψάχνουν αλλού. 

Θα ήθελα, λοιπόν, σε αυτό το σηµείο την παρέµβασή σας,
διότι γνωρίζω ότι σας ενδιαφέρουν αυτά τα θέµατα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Ο κ. Τιµοσίδης έχει το λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε  συνάδελφε, θα απαντήσω κλείνοντας  αυτό το θέµα που

λέτε και θα σας πω και τις απόψεις του Υπουργείου και τις οδη-
γίες που δίνουµε στις διοικήσεις των νοσοκοµείων.

Θα µπω, όµως, κατ’ ευθείαν στα θέµατα που θέσατε. Επειδή
το θέµα της λίστας το έχουµε εξαντλήσει, θέλω, κυρία Πρόεδρε,
να χαιρετίσω το γεγονός ότι επιτέλους λειτουργεί στη Βουλή των
Ελλήνων ειδική διακοµµατική υποεπιτροπή για την πολιτική για
το φάρµακο. Είναι µία επιθυµία και µία πρόταση που πολλά χρό-
νια έφερνε στη Βουλή ο σηµερινός Δήµαρχος Χανίων, ο κ. Σκου-
λάκης -θέλω να αναφέρω το όνοµά του γιατί µαζί το είχαµε
παλέψει- και χθες απεδείχθη ότι αυτή η επιτροπή είναι χρήσιµη.
Είναι µία επιτροπή που θα βοηθήσει πάρα πολύ και το Υπουρ-
γείο, αλλά κυρίως θα βοηθήσει τη χώρα µας στο δύσκολο αυτό
θέµα του φαρµάκου. Κατατέθηκαν και αποτυπώθηκαν απόψεις
πολύ χρήσιµες, που εµείς θα τις λάβουµε υπόψη. Τώρα θα απαν-
τήσω για το θέµα της καινοτοµίας που αναφέρθατε. 

Πράγµατι, είναι ένα πάρα πολύ καλό εργαλείο, αν το έχει µια
χώρα. Όµως, κύριε  Σαλµά, πρέπει να συµφωνήσετε µε το γεγο-
νός οτι η αρνητική λίστα µειώνει τις τιµές, αν η καινοτοµία είναι
χρήσιµη. Είναι κάτι που το συζητούµε στον ΕΟΦ, δεν ξέρω πότε
θα είµαστε έτοιµοι, αλλά σε κάποια άλλη φάση που θα έχω πε-
ρισσότερα στοιχεία θα µπορώ να απαντήσω. Είναι πράγµατι ένα
χρήσιµο εργαλείο, όπως χρήσιµο εργαλείο είναι και η λίστα. Δεν
φτάνει, όµως, από µόνη της. Αν δεν έχουµε ολοκληρώσει την
ηλεκτρονική συνταγογράφηση αυτή, δεν µπορούµε να ελέγ-
ξουµε και να ξέρουµε τι γίνεται. Έτσι, λοιπόν, σε αρκετά ταµεία
προχωράει καλά απ’ ότι µε διαβεβαιώνει και η κ. Δρέττα, η γενική
γραµµατέας και ο αρµόδιος Υπουργός κ. Κουτρουµάνης.

Εµείς, λοιπόν, έχουµε τη διαβεβαίωση από την κοινωνία της
πληροφορίας ότι µέχρι το τέλος του χρόνου, ευελπιστούµε, να
ολοκληρωθεί το σύστηµα και στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Ήδη,
όµως, σας δηλώνω ότι χίλιοι εκατό περίπου γιατροί, αν δεν κάνω
λάθος –το νούµερο είναι πάνω από χίλιοι, χίλιοι πενήντα ή χίλιοι
εβδοµήντα- έχουν συνδεθεί µε ηλεκτρονικό τρόπο στο ΕΣΥ και
αυτό είναι µια καλή αρχή. Θα πρέπει να τρέξουµε περισσότερο.
Εµείς πιστεύαµε ότι θα είχε τελειώσει µέχρι το καλοκαίρι. Ελπίζω
ότι µέχρι το τέλος του χρόνου θα ολοκληρωθεί.

Όσον αφορά το θέµα που είπατε ότι κέρδισαν τα ταµεία, θα
ήθελα να σας διαβάσω το σηµείωµα που έχω και από το Υπουρ-
γείο για να σας απαντήσω. Όπως ξέρετε πολύ καλά, είχαν τεθεί
τα κριτήρια του 3% το 2010 για τα οποία προσέφυγαν οι βιοµη-
χανίες στο Συµβούλιο της Επικρατείας.

Παρ’ όλα αυτά, όµως, το οφειλόµενο ποσό, σύµφωνα µε τα
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παραπάνω, για το 2009 και το 2010 είναι για µεν το 2009
95.766.545, για δε το 2010 79.234.000. Δηλαδή, περίπου 180 εκα-
τοµµύρια. Απ’ αυτά έχουν κατατεθεί από τις φαρµακευτικές εται-
ρείες 120 εκατοµµύρια και στο ΙΚΑ-ΕΤΑΜ έχουν πάει 38.444.186.
Η Γενική Γραµµατεία του Υπουργείου θα διανείµει, αυτό το ποσό,
που αντιστοιχεί στα Ταµεία. Υπάρχει, όµως, πρόβληµα. Όπως ξέ-
ρετε εµείς µε το ν. 3918 επιβάλαµε το 3% και πιστεύουµε ότι θα
αρχίσει αυτή η αποπληρωµή και από τις υπόλοιπες, γιατί έχουµε
βάλει πολύ αυστηρά κριτήρια.

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ στο θέµα που θέσατε για το ζή-
τηµα της διοίκησης του Αγρινίου. Θέλω να σας πω, κύριε Σαλµά,
ότι οι δικές µας οδηγίες είναι αυστηρές. Οι διοικήσεις είναι υπο-
χρεωµένες να συνεργαστούν κατ’ αρχάς µε όλους τους θεσµι-
κούς εκπροσώπους είτε είναι Βουλευτές, µε την Τοπική
Αυτοδιοίκηση και µε οποιοδήποτε παράγοντα της περιοχής, που
θα έρθει εκεί για να ζητήσει κάποιες πληροφορίες ή να ζητήσει
κάτι από τη διοίκηση, στα πλαίσια, βέβαια, της νοµιµότητας και
στα πλαίσια που πρέπει να γίνονται αυτά τα πράγµατα. 

Δεύτερον, από την πλευρά του Υπουργείου και ιδιαίτερα ο κ.
Λοβέρδος είναι αυστηρός, δεν επιτρέπουµε µετακινήσεις, µετα-
τάξεις προσωπικού, ιδιαίτερα νοσηλευτικού για να µην διαταραχ-
θεί η λειτουργία του προσωπικού.

Θα ασχοληθώ και θα δω το θέµα και να είστε βέβαιος ότι και
θα σας ενηµερώσω προσωπικά γι’ αυτό το θέµα. Πάντως, η µο-
νάδα εντατικής θεραπείας είναι στις πρώτες προτεραιότητές µας
ήδη έχουµε προχωρήσει σε διαδικασίες να ολοκληρωθεί και το
κοµµάτι που αποµένει εκεί, ώστε να παραδοθεί στους Αγρινιώ-
τες, στο Νοµό Αιτωλοακαρνανίας ένα νοσοκοµείο αξιόµαχο.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Επόµενη είναι η τέταρτη µε αριθµό 1005/20-6-2011 επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου κύκλου της Βουλευτού του Λαϊκού Ορθόδο-
ξου Συναγερµού κ. Ουρανίας Παπανδρέου-Παπαδάκη προς τον
Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την αν-
τιµετώπιση των προβληµάτων στο σύστηµα υγείας του Νοµού
Ευβοίας. 

Η κ. Ουρανία Παπανδρέου-Παπαδάκη έχει το λόγο για να πα-
ρουσιάσει εν συντοµία την ερώτησή της.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, για εµάς τους Ευβοείς ισχύει πλέον πως οι κυ-
βερνήσεις έρχονται και φεύγουν, τα προβλήµατα, όµως, της Εύ-
βοιας παραµένουν σε όλους τους τοµείς τα ίδια και χειρότερα
και κύρια, βέβαια, στον τοµέα της υγείας.

Σίγουρα, γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, εγώ όµως θα το επανα-
λάβω, ότι έχουµε το χειρότερο ή ένα από τα χειρότερα, οδικά δί-
κτυα της χώρας, στην Εύβοια και βεβαίως, ένα από τα χειρότερα
υγειονοµικά συστήµατα επίσης της χώρας. Πολλές φορές µε επί-
καιρες ερωτήσεις µου, µε αναφορές, µε απλές ερωτήσεις, έχω
τοποθετηθεί στα πάµπολλα προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο
χώρος της υγείας στο Νοµό της Εύβοιας. Σήµερα, επανέρχοµαι
µε αυτήν την επίκαιρη ερώτησή µου, για να τοποθετηθώ ξανά
πλέον σφαιρικά στα προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο νοµός µας. 

Βέβαια, θα ξεκινήσω, κύριε Υπουργέ, από τη βόρεια Εύβοια,
από την Ιστιαία, γιατί θέλω να σας θυµίσω, ότι βεβαίως οι κάτοι-
κοι έκαναν και επιτροπή αγώνα για την εύρυθµη λειτουργία του
κέντρου υγείας, το οποίο είχε ξεκινήσει σαν νοσοκοµείο, αλλά
το απένταξε η Νέα Δηµοκρατία. Ας τη ρωτήσει ο βορειοευβοι-
οτικός λαός γιατί το απένταξε σαν µικρό νοσοκοµείο. Είναι δικό
της θέµα. Τώρα, βέβαια, πρέπει να λειτουργήσει ένα κέντρο
υγείας. Αλλά ένα κέντρο υγείας, κύριε Υπουργέ, µικρό νοσοκο-
µείο, το οποίο θα µπορέσει να αντιµετωπίσει τα πάµπολλα προ-
βλήµατα της βορειοκεντρικής Εύβοιας. 

Θέλω µόνο να σας υπενθυµίσω ότι το Κέντρο Υγείας Ιστιαίας
περιλαµβάνει πέντε περιφερειακά ιατρεία, καλύπτει είκοσι έξι
χωριά, ένα µόνιµο πληθυσµό είκοσι µε είκοσι πέντε χιλιάδες.
Αυτό που θέλω να σας πω, κύριε Υπουργέ, σας το είχε αναφέρει
και η επιτροπή, η οποία σας ευχαριστεί για µία ακόµη φορά, γιατί
την ακούσατε. Όµως, κύριε Υπουργέ, έχετε δεσµευθεί και σε
απαντήσεις, τις οποίες όλοι εµείς περιµένουµε. 

Τους θερινούς µήνες, για να µην πω µόνο το καλοκαίρι, ο πλη-
θυσµός της βορειο-κεντρικής Εύβοιας φτάνει πάνω από εκατό
χιλιάδες, διότι, όπως ξέρετε, έχουµε και τη λουτρόπολη Αιδηψού
και όλοι αυτοί οι άνθρωποι µένουν ιατρικά ακάλυπτοι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης χρόνου οµιλίας
της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρία Παπανδρέου,
έχετε και δευτερολογία.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Τελειώνω, κυρία Πρό-
εδρε.

Οι µεγάλες απαιτήσεις, λοιπόν, τις οποίες έχουµε είναι να αν-
τιµετωπιστεί σαν µία νησιωτική περιοχή η περιοχή της Εύβοιας,
για να µπορέσετε να µας δώσετε κατά περιοχές λύσεις, τις
οποίες περιµένουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Ο Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Τιµοσί-

δης έχει το λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, ο Νοµός Εύβοιας είναι από τους οµορφό-

τερους νοµούς. Πράγµατι έχει δυσκολίες, ιδιαίτερα στον τοµέα
υγείας. Αυτές γίνονται ακόµα µεγαλύτερες, γιατί ακριβώς µέχρι
σήµερα δεν έχουν γίνει, αν θέλετε, οι παρεµβάσεις σε υποδοµές
στο νοµό, έτσι ώστε να διευκολύνουν κατά πολύ και να ελαφρύ-
νουν το πρόβληµα που υπάρχει. Είναι ένας νοµός µακρινάρι, µε
πολύ δύσκολες προσβάσεις, µε ορεινό όγκο που εµποδίζει την
πρόσβαση από το ένα σηµείο στο άλλο. 

Αναφερθήκατε σε πολύ συγκεκριµένα πράγµατα. Εγώ θέλω να
τονίσω ότι πολύ συχνά η µαχητικότητά σας, µας φέρνει σε δύ-
σκολη θέση, γιατί είστε πάντοτε παρούσα και συνεπής σε αυτά
που λέτε και τα οποία απαιτείτε. Θα προσπαθήσω να είµαι του-
λάχιστον ειλικρινής σε αυτά που θα πώ. 

Να ξεκινήσουµε από το µεγάλο θέµα του Νοσοκοµείου Χαλκί-
δας, το οποίο όπως ξέρετε κι εσείς πολύ καλά, πέρασε τις περι-
πέτειές του. Όµως, σήµερα έχουµε πολύ συγκεκριµένα
πράγµατα. Θα πω µόνο δυο-τρεις ηµεροµηνίες για να σας εφη-
συχάσω. Όπως γνωρίζουµε, µε την απόφαση του Περιφερειάρχη
εγκρίθηκαν οι περιβαλλοντικοί όροι του νέου Γενικού Νοσοκο-
µείου στις 16/2/2011. Στις 24/5/11 καθορίστηκαν οι κατά παρέκ-
κλιση πολεοδοµικοί και κτηριοδοµικοί όροι για την ανέγερση του
νοσοκοµείου. Αυτή η απόφαση έχει σταλεί στην αρµόδια διεύ-
θυνση του Υπουργείου και στο Εθνικό Τυπογραφείο για να δη-
µοσιευτεί σε ΦΕΚ, η οποία θα επέχει και θέση οικοδοµικής
άδειας. Δηλαδή, εντός ολίγων ηµερών θα κυκλοφορήσει το ΦΕΚ
και αυτό θα είναι η οικοδοµική άδεια, µε την οποία θα συνεχι-
στούν οι εργασίες. Έτσι κι αλλιώς, ξέρετε, ότι η εργολαβία πα-
ραµένει εκεί.

Επίσης, είναι σε νέα αξιολόγηση το τεχνικό δελτίο από τη δια-
χειριστική αρχή του ΠΕΠ, γιατί όπως θυµάστε, τα χρήµατα είναι
τα µισά περίπου, για να µπορέσει να εξασφαλιστεί η χρηµατοδό-
τηση. Άρα, λοιπόν, τελειώνουµε µε αυτό το θέµα για την επανεκ-
κίνηση του έργου στην ουσία.

Πάµε, λοιπόν, στην επέκταση και αναδιαρρύθµιση του Κέντρου
Υγείας Ιστιαίας, όπως έχετε αναφερθεί. Και εκεί, λοιπόν, µε επι-
στολή στις 17 Μαρτίου ο ανάδοχος υπέβαλε διακοπή εργασιών,
λόγω καθυστέρησης χρηµατοδότησης. Η άρση αυτής έγινε στις
7 Απριλίου και στις 26 Μαΐου υπέβαλε αίτηµα παράτασης ο ανά-
δοχος. Έγινε αποδεκτό αυτό και του δόθηκε παράταση µέχρι τις
6 Οκτωβρίου 2011 να ολοκληρώσει τις εργασίες. Έτσι, λοιπόν,
έχει παραδοθεί προς χρήση η πρώτη φάση του έργου και αυτή
περιλαµβάνει προσθήκες και επέκταση και ανάπλαση του υπάρ-
χοντος. Το έργο σήµερα συνεχίζεται και εκτελείται κανονικά και
θέλω να πιστεύω πως θα είναι συνεπής ο εργολάβος στην ηµε-
ροµηνία για να παραδώσει αυτό το κτήριο στην περιοχή.

Υπάρχουν, όµως, τα προβλήµατα της επικοινωνίας και της µε-
τακίνησης του προσωπικού µε το ΕΚΑΒ. Εκεί, λοιπόν, πράγµατι
υπάρχουν προβλήµατα. Το ίδιο το ΕΚΑΒ απαντά και µας λέει ότι
θα εξυπηρετήσει, µε κλιµάκιο του που έχει εγκατασταθεί εκεί, το
οποίο θα ενισχυθεί ακόµη περισσότερο µε τις νέες προσλήψεις
πληρωµάτων που περιµένουµε µετά την αίτηση που έγινε από το
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Υπουργείο Εσωτερικών, γιατί όπως γνωρίζετε, υπάρχει αίτηση
µόνο για διορισµό γιατρών και τις επόµενες ηµέρες θα περιµέ-
νουµε να γίνει και για το νοσηλευτικό προσωπικό που είχε εγκρι-
θεί και κυρίως για πληρώµατα ασθενοφόρου, για να ενισχύσουµε
αυτή την ιδιαίτερη περιοχή.

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ και στα υπόλοιπα κέντρα
υγείας και πιστεύω να καλύψω πολλά από τα ερωτήµατα που θέ-
σατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ, κύριε
Τιµοσίδη.

Το λόγο έχει η ερωτώσα Βουλευτής κ. Ουρανία Παπανδρέου-
Παπαδάκη.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Κύριε Υπουργέ, ευχα-
ριστώ για τα καλά σας νέα, αλλά χωρίς να θέλω να είµαι δύσπι-
στη, θα θέλαµε να τα δούµε όλα αυτά στην πράξη, ιδιαίτερα µε
αυτό το Νοσοκοµείο της Χαλκίδας, που είναι το νέο «γιοφύρι της
Άρτας», όπως το έχω χαρακτηρίσει πολλές φορές. Πιστεύω και
εύχοµαι να έχει δοθεί η λύση.

Βεβαίως, όταν όλα έχουν ολοκληρωθεί, θα σας παρακαλούσα
να είστε στη Χαλκίδα και αυτό είναι µια απαίτηση και δική µας
και του Ευβοϊκού λαού. Σας θέλουµε στη Χαλκίδα και εσάς και
τον κύριο Υπουργό, γιατί ο κόσµος έχει απογοητευτεί µε τους
θεµέλιους λίθους αυτού του νοσοκοµείου, που τελικά ποτέ δεν
έχουν καταλήξει σε ένα θετικό συµπέρασµα.

Όµως, κύριε Υπουργέ, δεν είναι µόνο τα κτηριακά προβλή-
µατα, τα οποία βεβαίως πρέπει να αντιµετωπίσουµε και από εκεί
ξεκινάµε. Στο Νοσοκοµείο της Χαλκίδας -επειδή εκεί αναφερθή-
κατε- πρέπει να σας πω ότι οι ελλείψεις σε προσωπικό, ιατρικό
και νοσηλευτικό, είναι φοβερές. Τι να πω; Ότι εάν οι αναισθησιο-
λόγοι του Νοσοκοµείου Χαλκίδας υπηρετούσαν σύµφωνα µε τα
κατώτερα όρια ασφαλούς λειτουργίας, τις ώρες δηλαδή που
πρέπει αυτοί οι άνθρωποι να δουλεύουν, τότε το µισό µήνα δεν
θα είχε αναισθησιολόγους το Νοσοκοµείο της Χαλκίδας;

Πού να αναφερθώ; Στο παιδιατρικό τµήµα; Να αναφερθώ στο
ακτινολογικό; Να αναφερθώ στη µαιευτική µονάδα; Όλες οι µο-
νάδες του νυν νοσοκοµείου, κύριε Υπουργέ, υπολειτουργούν.
Και εδώ νοµίζω ότι πρέπει να παρέµβετε, µέχρι να ολοκληρωθεί.
Ευχόµαστε όλοι να ολοκληρωθεί το νοσοκοµείο, αλλά µέχρι τότε
πρέπει να δουλέψει και το νυν νοσοκοµείο και θα δουλέψει µε
νοσηλευτικό και ιατρικό προσωπικό, το οποίο αυτήν τη στιγµή
λείπει.

Ανάλογη διαβεβαίωση µας είχατε δώσει και για το Κέντρο
Υγείας Ιστιαίας. Θέλουµε κάποιους γιατρούς ειδικοτήτων, κύριε
Υπουργέ. Δεν υπάρχει χειρουργός. Δεν υπάρχει αναισθησιολό-
γος. Δεν υπάρχει ακτινολόγος. Μιλώ για το Κέντρο Υγείας Ιστι-
αίας. Καλούµαστε τώρα τους καλοκαιρινούς µήνες  να
αντιµετωπίσουµε τις ανάγκες πάνω από εκατό χιλιάδων κατοίκων
που θα έρθουν στην περιοχή µας, για να την υποστηρίξουν και
τουριστικά. Αυτοί οι άνθρωποι δεν έχουν την περίθαλψη υγείας
που πρέπει, αλλά πρέπει από κάπου να ζήσουν και περιµένουν
να ζήσουν από τον τουρισµό. Για ποιον τουρισµό µιλάµε στη µε-
γαλύτερη λουτρόπολη, όταν δεν καλύπτεται από στοιχειώδεις ει-
δικότητες αυτό το Κέντρο Υγείας Ιστιαίας; 

Σας παρακαλώ πολύ. Είναι και η παράκληση των φορέων που
σας επισκέφθηκαν. Άµεσες τοποθετήσεις µε αποσπάσεις –δεν
ξέρω ποιον τρόπο θα βρείτε- στο Κέντρο Υγείας Ιστιαίας, έστω
γι’ αυτούς τους καλοκαιρινούς µήνες. Προσπαθείτε –και πάρα
πολύ σωστά- να επεκτείνετε την τουριστική περίοδο. Πώς όµως;
Χωρίς να µπορούν αυτοί οι άνθρωποι να αντιµετωπιστούν ια-
τρικά;

Τι να πω; Για το Κέντρο Υγείας Μαντουδίου; Θα σας καταθέσω
τις διαµαρτυρίες των ανθρώπων.

ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Καταθέστε τις, για να
απαντήσει ο Υπουργός.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Για το Κέντρο Υγείας
Στύρων; Για τις αποφάσεις σας, θα καταργήσουµε, δεν θα κα-
ταργήσουµε νοσοκοµεία, θα καταργήσουµε δεν θα καταργή-
σουµε στην Κύµη, στην Κάρυστο, που δηµιουργούν µόνο
αναστάτωση στον κόσµο;

Σας παρακαλώ. Εγώ θα είµαι εδώ, για να σας τα υπενθυµίζω,
όπως σας τα υπενθυµίζει και ολόκληρος ο ευβοϊκός λαός τα προ-

βλήµατα, κύριε Υπουργέ, και περιµένω άµεσες λύσεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Τιµοσίδη, έχετε το

λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Κυρία Πρόεδρε, είµαι βέβαιος ότι θα είναι η κ.
Παπανδρέου εδώ και θα µας τα θυµίζει, γιατί το κάνει και είναι
συνεπής σ’ αυτό. Γι’ αυτό πρέπει να προσέχουµε και εµείς ιδιαί-
τερα.

Θέλω να πω ότι ανταποκρινόµαστε, όσο µπορούµε στη σηµε-
ρινή συγκυρία, σ’ όλα αυτά τα αιτήµατα. Όπως καταλαβαίνετε,
υπάρχουν προβλήµατα παντού. Θέλω να σας διαβεβαιώσω,
επειδή θέσατε ένα πολύ σοβαρό ερώτηµα, ότι δεν θα κλείσει κα-
νένα νοσοκοµείο και κανένα κέντρο υγείας. 

Νοµίζω ότι και σε άλλη συζήτησή µας εδώ, σε ερώτηση που
κάνατε, σας είχαµε διαβεβαιώσει ότι θα συνεχίσει και το Κέντρο
Υγείας-Νοσοκοµείο νότια και βόρεια. Άρα, δεν υπάρχει τέτοιο ζή-
τηµα. Μάλιστα, είχαµε πει ότι θα τα ενισχύσουµε όσο µπορούµε.
Γι’ αυτό και η µονάδα τεχνητού νεφρού συνεχίζει να παρέχει τις
υπηρεσίες της, παρ’ ότι ξέρω ότι οι ανάγκες είναι περισσότερες.
Ξέρω ότι η περιοχή Κάβο Ντόρο και το νησί Σκύρος που είναι
απέναντι, όλα έχουν αναφορά στο Νοµό Εύβοιας και συγκεκρι-
µένα σ’ αυτό το Κέντρο Υγείας-Νοσοκοµείο.

Θα αναφέρω πολύ συγκεκριµένα πράγµατα, που έχουν ήδη
προχωρήσει και έχουν δροµολογηθεί µε χρηµατοδοτήσεις  από
το ΕΣΠΑ και από το ΠΕΠ Στερεάς Ελλάδας. Θα αναφέρω, λοι-
πόν, για το Γενικό Νοσοκοµείο έναν εξοπλισµό του ΤΕΠ µε µια
µονάδα µετατροπής µολυσµατικών αποβλήτων, µε  έναν υπερη-
χογράφο, ακτινολογικό µηχάνηµα, δώδεκα µηχανήµατα αιµοκά-
θαρσης, ποσό δηλαδή που αγγίζει περίπου το ένα εκατοµµύριο
για το Νοσοκοµείο Χαλκίδας.

Για το Νοσοκοµείο-Κέντρο Υγείας Κύµης: Ένας υπερηχογρά-
φος 83.000 ευρώ, ένα χειρουργικό τραπέζι, ένα ακτινολογικό µη-
χάνηµα 100.000 ευρώ, δύο αναισθησιολογικά µηχανήµατα
100.000 ευρώ. 

Γενικό Νοσοκοµείο-Κέντρο Υγείας Καρύστου: Ένας υπερηχο-
γράφος 83.000 ευρώ και ένα χειρουργικό τραπέζι. 

Η πολιτική µας  δηλαδή έχει ως στόχο την αναβάθµιση και την
αναδιάταξη, µε όσο γίνεται καλύτερο τρόπο, το να µπορέσουµε
να στελεχώσουµε τα νοσοκοµεία και σε επίπεδο υποδοµών, αλλά
και σε επίπεδο προσωπικού, δεδοµένης της σηµερινής οικονοµι-
κής συγκυρίας. 

Πρέπει να οµολογήσω όµως ότι αυτό που υπάρχει γενικότερα
σ’ όλη τη χώρα είναι το µεγάλο πρόβληµα, που αφορά τη στελέ-
χωση προσωπικού, ιδιαίτερα δε σε νοσηλευτικό προσωπικό, γιατί
σε ιατρικό προσωπικό τα πράγµατα είναι καλύτερα. Όπως γνω-
ρίζετε κι εσείς και πολύ σωστά το λέτε, είναι αλήθεια ότι το νο-
σηλευτικό προσωπικό στη χώρα είναι υποστελεχωµένο κάτω από
το 50% κι εκεί είναι το µεγάλο πρόβληµα και καµµία διαδικασία
δεν µπορεί να προλάβει και να καλύψει όλα αυτά τα κενά. Γίνεται
όµως µια µεγάλη προσπάθεια γι’ αυτό το θέµα. 

Για, δε, την καλοκαιρινή περίοδο που αναφερθήκατε, όπως εί-
χαµε συζητήσει και στο γραφείο και σας είχαµε αναφέρει, τις
επόµενες ηµέρες υπήρξε µια καλή πρωτοβουλία από τις υγειονο-
µικές περιφέρειες, έτσι ώστε σε εθελοντική βάση πολλοί γιατροί
ειδικοτήτων να επισκεφθούν αυτές τις αποµακρυσµένες περιο-
χές αυτή την καλοκαιρινή περίοδο και να καλύψουν ανάγκες, που
είναι πολύ µεγαλύτερες. Γιατί ξέρω ότι, παραδείγµατος χάριν, η
περιοχή της Καρύστου αυξάνει τον πληθυσµό της κατά δύο µε
τρεις φορές πάνω από τον κανονικό πληθυσµό. Το αντιµετωπί-
ζουµε κι εµείς στη Θάσο, στην Καβάλα, και το γνωρίζουµε. Συ-
νεπώς, καταβάλλουµε µία προσπάθεια για να υπάρξει µια
ανακούφιση, να υπάρξουν καλύτερες συνθήκες παροχής υπηρε-
σιών υγείας. 

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι πολύ σύντοµα, όπως γνωρίζετε κι
εσείς, θα ολοκληρώσουµε και τις συνενώσεις δυνάµεων, όπως
τις ονοµάζουµε, και τις συγχωνεύσεις διοικήσεων και θα εγκατα-
στήσουµε διατεταγµένα, σε νέο υγειονοµικό πια χάρτη, όλες
αυτές τις µονάδες που σήµερα υπάρχουν, ώστε και σε συνδυα-
σµό και σε συνεργασία µε τον Εθνικό Οργανισµό Παροχής Υπη-
ρεσιών Υγείας, που είναι µια πρωτοβάθµια βελτιωµένη µορφή
Υγείας, να καλύψουµε τις ανάγκες των συµπολιτών µας. 
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Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Υφυπουργέ.  
Θα συζητηθεί τώρα η τρίτη µε αριθµό 1006/20-6-2011 επίκαιρη

ερώτηση του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Νικολάου Καραθανασόπουλου προς τον Υπουργό Προστασίας
του Πολίτη, σχετικά µε τη λήψη µέτρων δασοπροστασίας και πυ-
ρασφάλειας στο Νόµο Κεφαλληνίας-Ιθάκης. 

Το λόγο έχει ο κ. Καραθανασόπουλος προκειµένου να παρου-
σιάσει την ερώτησή του. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε. 

Βάσιµα, µπορούµε να ισχυριστούµε, κύριε Υπουργέ, ότι η υπό-
θεση της δασοπροστασίας και της πυρασφάλειας για το νησί της
Κεφαλλονιάς αλλά και της Ιθάκης, συνολικά για το Νοµό, βρίσκε-
ται «στον αέρα» ουσιαστικά, από ποια άποψη; Από την άποψη ότι
ήδη υπάρχει µια σειρά από ενέργειες που διαµορφώνουν µια
πολύ επικίνδυνη κατάσταση, ιδιαίτερα τώρα το καλοκαίρι.

Υπάρχει το έγγραφο του Δήµου Κεφαλληνίας πλέον, του καλ-
λικρατικού δήµου, που ουσιαστικά προτίθεται να συρρικνώσει τα
υποκαταστήµατα, τις πυροσβεστικές υπηρεσίες στο Ληξούρι και
στη Σάµη. Αντίστοιχη εικόνα υπάρχει και στην Ιθάκη.

Υπάρχουν κατευθύνσεις από τη µεριά του Υπουργείου σας για
τετράµηνη εποχική λειτουργία µιας σειράς πυροσβεστικών σταθ-
µών και αυτό δηµιουργεί σοβαρά προβλήµατα, από τη στιγµή
που έχουµε να κάνουµε µε µια νησιωτική περιοχή µε ιδιαίτερες
δυσκολίες στην ακτοπλοϊκή πρόσβαση από την ηπειρωτική Ελ-
λάδα, µε ένα απαρχαιωµένο, επικίνδυνο οδικό δίκτυο και βε-
βαίως, µε τεράστια συµβάντα τα προηγούµενα χρόνια.

Την τελευταία πενταετία, πάνω από εννιακόσιες είκοσι πυρκα-
γιές έχουν εκδηλωθεί, από τις οποίες κατακάηκαν τριάντα οκτώ
χιλιάδες στρέµµατα. Τα είκοσι εννιά χιλιάδες τριακόσια στρέµ-
µατα ήταν δάσος, δασικές εκτάσεις.

Χίλια εκατό είναι τα αστικά συµβάντα, που έχουν συµβεί την
τελευταία πενταετία. 

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, πάρα πολύ καλά τους κινδύνους οι
οποίοι διαµορφώνονται για την καταστροφή των δασών, του φυ-
σικού περιβάλλοντος, αλλά και ότι ταυτόχρονα υπάρχει µια σειρά
από ζητήµατα, τα οποία είναι άµεσα συνδεδεµένα και µε επιχει-
ρηµατικά συµφέροντα αξιοποίησης των ορεινών όγκων όπως, για
παράδειγµα, του Αίνου. 

Απ’ αυτήν την άποψη σας ζητάµε να µας πείτε συγκεκριµένα
τι µέτρα θα πάρετε, κύριε Υπουργέ, για να αναβαθµιστεί η δα-
σοπροστασία και η πυρασφάλεια στην περιοχή των νησιών της
Κεφαλλονιάς και της Ιθάκης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστώ.
Στην ερώτηση του κ. Καραθανασόπουλου θα απαντήσει ο

Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη, κ. Όθωνας.
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΟΘΩΝΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, όπως ευχαριστώ και το συνά-
δελφο για την ερώτηση.

Είµαστε µάλιστα σε πάρα πολύ επίκαιρο χρόνο, καθώς φαντά-
ζοµαι δεν είναι καθόλου άσχετος µε την πρωτοβουλία του συνα-
δέλφου, να θέσει το ζήτηµα του σχεδιασµού αντιπυρικής
προστασίας για την Περιφερειακή Ενότητα Κεφαλονιάς και Ιθά-
κης. 

Μόνο που µε βάση τα στοιχεία που έχουµε στη διάθεση µας,
µε βάση το επιχειρησιακό σχέδιο, το οποίο τα τελευταία χρόνια
και φέτος, θα υποστηρίξει ενδεχόµενα συµβάντα ανάπτυξης
πυρκαγιών στην περιοχή, δεν προκύπτει ειλικρινά κάποιο πρό-
βληµα. Και θα είναι πάρα πολύ χρήσιµο αν υπάρχουν ζητήµατα -
που πάντα µπορούν να υπάρχουν στο πολιτικό επίπεδο- να τα
πληροφορηθούµε. Να είστε σίγουρος ότι θα υπάρξει ανάλογη
ανταπόκριση, γιατί µιλάµε για ένα πάρα πολύ κρίσιµο και ευαί-
σθητο θέµα, όπως είναι η προστασία του περιβαλλοντικού απο-
θέµατος, µιας  µάλιστα, ιδιαίτερα όµορφης περιοχής της
πατρίδας µας.

Κατ’ αρχάς, σε ότι αφορά το προσωπικό είναι προφανές ότι
έχουµε υπεράριθµο αριθµό πυροσβεστικών υπαλλήλων στη συγ-
κεκριµένη περιφερειακή ενότητα, µια που µε βάση την κατανοµή

σε πανελλαδικό επίπεδο των θέσεων, έχουµε σήµερα ογδόντα
επτά υπηρετούντες πυροσβεστικούς υπαλλήλους σε προβλεπό-
µενους εβδοµήντα δύο, οι οποίοι µαζί µε τους ογδόντα τέσσερις
εποχικούς δηµιουργούν ένα σύνολο εκατόν εβδοµήντα ενός υπη-
ρετούντων κατά την αντιπυρική περίοδο, που θεωρώ ότι για το
γεωγραφικό µέγεθος, αλλά και για τις ιδιαιτερότητες που επικα-
λεστήκατε, είναι ένας επαρκής αριθµός που µπορεί να υποστη-
ρίξει τις δράσεις δασοπυρόσβεσης στην περιοχή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού) 

Για τα κλιµάκια στα οποία αναφερθήκατε, προφανώς γνωρί-
ζετε –θα το επαναλάβω απλώς για λόγους τάξεως, σε σχέση µε
την κατανόηση της συζήτησης που κάνουµε- ότι λειτουργεί ο Πυ-
ροσβεστικός Σταθµός του Αργοστολίου και τρία πυροσβεστικά
κλιµάκια.

Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι στον άµεσο χρόνο, τουλάχιστον
στη διάρκεια των µηνών που έπονται και πριν µια ολοκληρωµένη,
καλά σχεδιασµένη ενδεχόµενη αναδιάρθρωση υπηρεσιών του
Πυροσβεστικού Σώµατος -που όταν και αν θα υπάρξει µπορεί
παντού, σε όλη την Ελλάδα, να υπάρξει ένας επανασχεδιασµός-
δεν µπορεί να υπάρχει κάποια απόφαση, ούτε καν σχεδιασµός
υποβιβασµού κλιµακίων ή κατάργησης κλιµακίων στην περιοχή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού) 

Σε ό,τι αφορά το θέµα των στεγαστικών αναγκών, θέλω να
υπενθυµίσω ότι µε βάση το ν. 2612/98, τον οποίο γνωρίζετε και
γνωρίζει φαντάζοµαι και ο Δήµαρχος Κεφαλονιάς, στις περιοχές
που το δηµόσιο δεν διαθέτει κτήρια, είναι υποχρέωση των αντί-
στοιχων δήµων να καλύπτουν τις στεγαστικές ανάγκες των πυ-
ροσβεστικών υπηρεσιών. Τώρα αν αυτό, για να συµβεί, για να
συνεχίσει να υποστηρίζεται, υπάρχουν οικονοµικές δυσκολίες,
που ξέρουµε ότι υπάρχουν στους δήµους, πρέπει να δούµε πώς
σε συνεργασία µε το Υπουργείο Εσωτερικών και το Υπουργείο
Οικονοµικών και µε τη δική µας συνδροµή, θα µπορεί να υπάρξει
µια ενίσχυση, µια βοήθεια στο δήµο, να συνεχίσει να παράσχει
την κάλυψη των στεγαστικών αναγκών των πυροσβεστικών υπη-
ρεσιών.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής, κ. Καραθανασόπουλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Βεβαίως, κάνετε µια

προσπάθεια, κύριε Υφυπουργέ, να καθησυχάσετε λίγο την κατά-
σταση, όµως, το πρόβληµα δεν είναι το  πού επιµερίζονται οι ευ-
θύνες. 

Εµείς θεωρούµε ότι και ο Δήµος Κεφαλληνίας έχει σηµαντικές
ευθύνες για την κατάσταση αυτή. Και βεβαίως, είναι ενταγµένη
στη συνολικότερη φιλοσοφία των καλλικρατικών δήµων, οι οποίοι
έχουν διαµορφωθεί για να υποβαθµιστούν ραγδαία µια σειρά πα-
ρεχόµενες κοινωνικές υπηρεσίες, αλλά ταυτόχρονα και η υπό-
θεση της πολιτικής προστασίας, για την οποία έχουν σηµαντικό
µερίδιο ευθύνης.

Το ζήτηµα, λοιπόν, έχει να κάνει µε µια συνολικά συνειδητή
υποβάθµιση –αν µου επιτρέπεται η έκφραση- των πυροσβεστι-
κών υπηρεσιών, που παρακολουθούµε τα τελευταία χρόνια, των
σοβαρών προβληµάτων που αντιµετωπίζει το προσωπικό, των
δυσκολιών οι οποίες υπάρχουν, όσον αφορά, τον εξοπλισµό και
τη συντήρηση του. 

Ήδη, µε βάση τον προϋπολογισµό, τα κονδύλια για τα τελευ-
ταία δύο χρόνια,  για το 2010 και 2011, είναι µειωµένα για το Πυ-
ροσβεστικό Σώµα, σε σχέση µε το 2009 πάνω από 210 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Αυτό δηµιουργεί ακόµη περισσότερα, µεγαλύτερα,
πρόσθετα προβλήµατα, γιατί βεβαίως και το 2009 δεν ήταν στην
καλύτερη κατάσταση. Άρα, λοιπόν, υποβαθµίζεται συνολικά η
όλη προσπάθεια, που σχετίζεται µε την υπόθεση της πολιτικής
προστασίας.

Από αυτή, λοιπόν, την άποψη, ακριβώς λόγω του ότι και τα οι-
κονοµικά των δήµων είναι σε δεινή κατάσταση, θα οδηγηθούµε
–και αυτό το έγγραφο του δήµου τουλάχιστον εκεί µας οδηγεί-
στην εποχική λειτουργία των δύο κλιµακίων και στη Σάµη και στο
Ληξούρι, µε αποτέλεσµα να υπάρχουν ακόµη µεγαλύτερα προ-
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βλήµατα.
Άρα, λοιπόν, τα ζητήµατα κατά τη γνώµη µας είναι ότι πρώτον,

η όλη φιλοσοφία και πολιτική σας είναι λαθεµένη. Εδώ χρειάζεται
ένας ενιαίος φορέας, δασοπροστασίας στον οποίο ακριβώς, τον
πρωτεύοντα ρόλο θα τον έχει το Υπουργείο, καθώς και η συνερ-
γασία της πυροσβεστικής, της δασικής υπηρεσίας, αλλά και των
υπόλοιπων φορέων της τοπικής διοίκησης, για να µπορούν ακρι-
βώς να είναι αποτελεσµατικοί.

Δεύτερον, χρειάζεται αναβάθµιση του Πυροσβεστικού Σώµα-
τος µε προσλήψεις προσωπικού, µε τα κατάλληλα εργαλεία και
τα µέσα δασοπυρόσβεσης, αλλά και παρέµβαση σε αστικές πε-
ριοχές, για να µπορούν να αντιµετωπιστούν. Αυτό σηµαίνει γεν-
ναία κάλυψη των οικονοµικών αναγκών µέσω του κρατικού
προϋπολογισµού.

Αυτά είναι τα βασικά ζητήµατα στα οποία εµείς τονίζουµε ότι
πρέπει να δοθεί µια ιδιαίτερη βαρύτητα. Πολύ φοβόµαστε ότι οι
επόµενες µέρες –δεν θέλουµε να γίνουµε µάντεις κακών- µέσα
από αυτές τις εξελίξεις, θα δηµιουργήσουν σοβαρά προβλήµατα
στο φυσικό περιβάλλον της περιοχής και, ελπίζουµε, όχι σε αν-
θρώπινες ζωές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Προστασίας του Πολίτη, κ. Εµµανουήλ Όθωνας για τη
δευτερολογία του.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΟΘΩΝΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Απ’ ό,τι αντιλήφθηκα από την ανάπτυξη της ερώτησης από
τον κύριο συνάδελφο, κυρία Πρόεδρε, δεν έχουµε κάποια πολύ
ειδικότερα ζητήµατα, που να αφορούν την περιφερειακή ενότητα
Κεφαλονιάς και Ιθάκης. Επανέλαβα –και χαίροµαι που αρκέστηκε
σε αυτή µου τη διαβεβαίωση, χωρίς πράγµατι αυτό να προδικάζει
τη θετική εξέλιξη των πραγµάτων, όταν κανείς έχει να κάνει µε
φυσικά φαινόµενα και αστάθµητους παράγοντες- ότι οι υπηρε-
σίες, το προσωπικό, τα κλιµάκια, τα περίπολα, το πεζοπόρο
τµήµα του Αργοστολίου, τα εναέρια µέσα, τόσο το  Πετζετέλ, το
αεροπλάνο στην Κεφαλονιά, όσο και το ελικόπτερο που υποστη-
ρίζει επικουρικά από το αεροδρόµιο Ανδραβίδας είναι και στο
φετινό επιχειρησιακό σχεδιασµό.

Θέλω να πω δύο λέξεις σε σχέση µε µια γενικότερη αναφορά
που έκανε ο αξιότιµος, κύριος συνάδελφος. Ο συντονιστικός φο-
ρέας, τον οποίο αναζητείτε, υπάρχει και είναι η Γενική Γραµµα-
τεία Πολιτικής Προστασίας, που είναι κατά νόµο αρµόδια και
υπεύθυνη για τον συντονισµό όλων των άλλων εµπλεκοµένων
φορέων στην υπόθεση της δασοπυρόσβεσης.

Υπάρχει πράγµατι µία µείωση των λειτουργικών δαπανών στον
προϋπολογισµό του Πυροσβεστικού Σώµατος σε σχέση µε το
2009, κυρία Πρόεδρε, πράγµα που φαντάζοµαι ότι δεν εκπλήττει
κανέναν ούτε έξω από αυτήν την Αίθουσα ούτε µέσα σε αυτή την
Αίθουσα. Είναι γνωστό ότι γίνεται µία προσπάθεια τον τελευταίο
χρόνο στη χώρα να υπάρξει κατ’ αρχάς περικοπή εκείνων των
λειτουργικών δαπανών, οι οποίες µε πάρα πολύ γενναιόδωρο και
όχι πάντα χρήσιµο και εξίσου αποδοτικό τρόπο εδαπανούντο επί
δεκαετίες για µια σειρά δράσεις.

Παρά, όµως, αυτή την περικοπή λειτουργικών δαπανών, που
σε µεγάλο βαθµό υπήρχε πραγµατικό περιθώριο να γίνει, έχει
δηµιουργηθεί µια δυσκολία, κύριε συνάδελφε. Εξαντλούµε και
εµείς στο πολιτικό επίπεδο και η φυσική ηγεσία του Πυροσβεστι-
κού Σώµατος και ο κάθε πυροσβέστης κάθε δυνατότητα να µην
έχει αυτό καµµία ουσιαστική συνέπεια στην επιχειρησιακή ετοι-
µότητα και δυνατότητα του Πυροσβεστικού Σώµατος.

Σε ό,τι δε αφορά το σχεδιασµό και τη διοικητική µεταρρύθ-
µιση, τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», νοµίζω ότι δεν µπορεί κανείς εύκολα
να ισχυριστεί ότι στο θέµα που συζητάµε, στη δασοπυρόσβεση,
ένας ενιαίος Δήµος Κεφαλληνίας δεν έχει πλεονέκτηµα συντο-
νισµού και διαχείρισης στην αντιµετώπιση τέτοιων φαινοµένων,
συγκριτικά µε το αν υπήρχαν δύο, τρεις ή περισσότεροι δήµοι ή
οντότητες αυτοδιοικητικές, οι οποίες θα έπρεπε να συνεργα-
στούν και να συντονιστούν για την αντιµετώπιση των φαινοµένων. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Η τέταρτη µε αριθµό 1004/20-6-2011 επίκαιρη ερώτηση του

Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Ηλία Πολατίδη

προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτι-
λίας, σχετικά µε τη λήψη µέτρων ανακοπής του κύµατος φυγής
των Ελλήνων επαγγελµατιών από το Νοµό Σερρών στη Βουλγα-
ρία δεν συζητείται κατόπιν συνεννόησης και διαγράφεται. 

Η πέµπτη µε αριθµό 999/20.6.2011 επίκαιρη ερώτηση του Ζ’
Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή  του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Αναστασίου Κουράκη προς την Υπουργό
Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την
κατάργηση της δεύτερης ξένης γλώσσας από την πρωτοβάθµια
και τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, δεν συζητείται λόγω κωλύµα-
τος της κυρίας Υπουργού και διαγράφεται. 

Επίκαιρες ερωτήσεις δεύτερου κύκλου
Η πρώτη µε αριθµό 995/20-6-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Παναγιώτη
Δηµητρουλόπουλου προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρι-
σµού, σχετικά µε την τροποποίηση του ν. 3498/2006 για την ανα-
γνώριση των ιαµατικών πηγών ιδιοκτησίας της εταιρείας
Ελληνικά Τουριστικά Ακίνητα (ΕΤΑ) Α.Ε. δεν συζητείται κατόπιν
συνεννόησης και διαγράφεται. 

Θα συζητηθεί τώρα η τρίτη µε αριθµό 1007/20-6-2011 επίκαιρη
ερώτηση του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Αντωνίου Σκυλλάκου προς τον Υπουργό Προστασίας του Πο-
λίτη, σχετικά µε τη διαδικασία πρόσληψης πυροσβεστών πεντα-
ετούς υποχρέωσης. 

Το λόγο έχει ο κ. Σκυλλάκος, για να µας παρουσιάσει την ερώ-
τησή του. 

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Οι περικοπές και τα µνηµόνια πλήτ-
τουν και την προστασία των δασών. Για να µην κάνω µια συνολική
ανάλυση –δεν είναι το αντικείµενο αυτής της επίκαιρης ερώτη-
σης- θα περιοριστώ σε αυτά που λέει η ερώτηση, προσθέτοντας
και ορισµένα θέµατα, για τα οποία υπάρχει ανάγκη να τοποθε-
τηθείτε, ώστε να ενηµερωθούν και οι εργαζόµενοι για το πού πάει
η υπόθεση. 

Όταν ψηφιζόταν το σχετικό νοµοσχέδιο για τους πενταετούς
εργασίας συµβασιούχους, µας διαβεβαιώνατε ότι αµέσως µετά
την ψήφιση του νοµοσχεδίου θα ακολουθούσε προκήρυξη. Αυτό
δεν έγινε. Υπήρξαν δικές σας δηλώσεις ότι εντός του Μαΐου θα
προχωρούσε η υλοποίηση εκείνου του  νοµοσχεδίου, το οποίο
κατά τη δική µας άποψη δεν ήταν επαρκές, διότι εµείς θέλαµε
τη µονιµοποίηση όλων, µε πλήρη δικαιώµατα όπως οι δηµόσιοι
υπάλληλοι και στο µισθό κ.λπ.. Όµως, ανεξάρτητα από αυτό,
βρήκατε µια λύση µεσοβέζικη. Δεν προχωρά. 

Το πρώτο που θέλουµε να µάθουµε είναι τι θα γίνει µε αυτόν
τον κόσµο, πότε θα γίνει η προκήρυξη και τι συµβαίνει. Είναι οι-
κονοµικοί οι λόγοι; Ποιοι είναι οι λόγοι; Έτσι, λοιπόν, αναγκαστή-
κατε να πάρετε ξανά τους πέντε χιλιάδες τετρακόσιους ως
συµβασιούχους, µε σοβαρότατες όµως περικοπές που βλάπτουν
και τα δάση και το εισόδηµα πεντέµισι χιλιάδων περίπου ανθρώ-
πων. 

Τι ακριβώς συµβαίνει; Τους παίρνετε για έξι αντί για οκτώ
µήνες. Οι µήνες πέρυσι είχαν γίνει επτά και τώρα κόβετε ακόµα
έναν µήνα. Και µάλιστα λέτε «µέχρι έξι µήνες». Υπάρχει πιθανό-
τητα, κύριε Υπουργέ, να πάµε στους πέντε µήνες, δηλαδή να
απολυθούν νωρίτερα; Γιατί αυτό λέει η υπουργική απόφαση «έως
έξι µήνες». Το πρώτο ερώτηµα, λοιπόν, είναι αυτό. 

Δεύτερον, αυτοί οι άνθρωποι είναι απλήρωτοι, έχουν οικογέ-
νειες. Πρόκειται για πεντέµισι χιλιάδες ανθρώπους που εργάζον-
ται από τις 2 Μαΐου! Πότε θα πληρωθούν και ποια είναι η αιτία
της καθυστέρησης; Υπάρχει µια πληροφορία ότι θα πληρωθούν
στις 10 Ιουλίου. Δεν καταλαβαίνω γιατί δεν υπάρχει ευαισθησία,
τουλάχιστον σε τέτοια απλά ζητήµατα.

Τρίτον, υπάρχει το ζήτηµα ότι περικοπές από το εισόδηµά
τους –αυθαίρετες και απαράδεκτες κατά τη γνώµη µας- έχουν
γίνει ήδη. Πέρα από τα επιδόµατα που αφορούν σε γενικές ρυθ-
µίσεις για τους δηµοσίους υπαλλήλους, ήρθαν και εκπαιδεύθη-
καν στην Αθήνα µε τα µηχανάκια διακόσια άτοµα και πλήρωσαν
από την τσέπη τους την παραµονή και τη διαβίωσή τους στην
Αθήνα. Δεν τα οφείλετε αυτά τα χρήµατα; Να µας πείτε αν τα
οφείλετε και αν θα τα δώσετε.

Ένα άλλο ζήτηµα είναι ότι δεν τους δίνετε τα εκτός έδρας,
ούτε ό,τι έχει σχέση µε τα νυχτερινά. Πέρσι τους τα κόψατε µέχρι
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τις 17 Αυγούστου, ενώ δούλευαν µέχρι τις 17 Αυγούστου εκτός
έδρας, µε υπερωρίες και παρ’ όλα αυτά δεν πληρώθηκαν και
φέτος δεν έχετε προβεί σε καµµία ανακοίνωση. Δεν υπάρχει καµ-
µία διαταγή για το τι θα γίνει µ’ αυτήν την υπόθεση. Τσάµπα θα
δουλεύουν υπερωριακά, έκτος έδρας κ.λπ.; Να µας πείτε και γι’
αυτό το θέµα.

Επίσης, αναγκάζονται από τη δική τους τσέπη να καλύπτουν
τα ποσά για τα µέσα ατοµικής προστασίας, ενώ πρόκειται για αν-
θρώπους που έχουν τη χειρότερη οικονοµική µεταχείριση από
το δηµόσιο, τους χαµηλότερους µισθούς και ταµείο ανεργίας
τους υπόλοιπους έξι µήνες. 

Υπάρχουν, λοιπόν, τα οικονοµικά ζητήµατα, αλλά µαζί µε αυτό
υπάρχει το ζήτηµα της προκήρυξης. Και η προκήρυξη έχει να
κάνει µε το πότε θα γίνει και τι θα γίνει µε τους χίλιους επτακό-
σιους έως δύο χιλιάδες, οι οποίοι δεν θα προσληφθούν κατά την
προκήρυξη. Θα τους παίρνετε σαν συµβασιούχους ή θα τους πε-
τάξετε στο δρόµο;

Όσον αφορά µία δικαιολογία που λέτε -κυκλοφορεί σαν φήµη-
ότι δεν έφταναν τα χρήµατα για την εκπαίδευση και γι’ αυτό δεν
προχώρησε ο διαγωνισµός -αυτά διαρρέουν µέσα από τα Υπουρ-
γεία- έχετε γλυτώσει χρήµατα µε το εξάµηνο -από το οχτάµηνο
που έγινε επτάµηνο και από το επτάµηνο που έγινε εξάµηνο-
αυτά τα δύο χρόνια, 19 εκατοµµύρια τον ένα χρόνο και 12 εκα-
τοµµύρια τον άλλο. Δεν ευσταθούν, λοιπόν, τέτοιες δικαιολογίες.

Θέλουµε για όλα αυτά να µας απαντήσετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Όθωνας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΟΘΩΝΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Με όλο το σεβασµό, κυρία Πρόεδρε, στο συνάδελφο, τον
κ. Σκυλλάκο, θα επικαλεστώ την κοινοβουλευτική εµπειρία του,
την πολύ περισσότερη από µένα και θα ζητήσω την κατανόησή
του γιατί µία επίκαιρη ερώτηση, στο χρόνο και στον τρόπο που
είναι οριζόµενη από τον Κανονισµό της Βουλής, δεν µπορεί να
µετατραπεί σε γενικευµένη επερώτηση για όλα τα θέµατα που
απασχολούν το προσωπικό του Πυροσβεστικού Σώµατος. Γι’
αυτό και θα προσπαθήσω να απαντήσω στον κ. συνάδελφο στο
βασικό θέµα που η επίκαιρη ερώτηση έχει θέσει και αφορά την
επικείµενη προκήρυξη των πυροσβεστών πενταετούς απασχόλη-
σης.

Πράγµατι, µε νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου Προ-
στασίας του Πολίτη, που ολοκληρώθηκε τέλος του προηγούµε-
νου Μαρτίου, σε µία κοινοβουλευτική διαδικασία, η συγκεκριµένη
ρύθµιση απαντά στο σοβαρό, διαχρονικό, εργασιακό πρόβληµα
των εποχικών πυροσβεστών -και αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία
της Κυβέρνησης συνάντησε τη διακοµµατική, πέρα από επιµέ-
ρους επιφυλάξεις, συµφωνία, συναίνεση και στήριξη- και ρητά
προβλέπει την προκήρυξη τεσσάρων χιλιάδων θέσεων -και είναι
νόµος του κράτους- πυροσβεστών πενταετούς υποχρέωσης, εκ
των οποίων τρεις χιλιάδες τετρακόσιοι θα προέρχονται από το
µέχρι σήµερα απασχολούµενο εποχικό προσωπικό µε τις προ-
ϋποθέσεις, όπως ο νόµος ορίζει και το 15%, δηλαδή εξακόσιοι,
θα προέρχονται εξ ιδιωτών πολιτών κάτω των είκοσι εννέα ετών.

Επίσης, πράγµατι, εκτιµώντας τους συνήθως απαιτούµενους
χρόνους των διαδικασιών για να βγει µια προκήρυξη, είχαµε ανα-
κοινώσει -και προσωπικά εγώ- ότι η προκήρυξη αυτή θα εκδοθεί
στα µέσα Μαΐου. Πρέπει να ξέρετε, επίσης, ότι η απόφαση του
να υπάρξει απασχόληση µε τη µορφή της εποχικότητας για την
αντιπυρική περίοδο του 2011 –όχι για τη διάρκειά της, αλλά να
υπάρξουν εποχικοί πυροσβέστες το 2011- και να βγει η προκή-
ρυξη και όταν θα ολοκληρωθεί η διαδικασία οι προσληφθέντες
πενταετούς υποχρέωσης πυροσβέστες να πιάσουν στη συνέχεια
δουλειά, ήταν αποτέλεσµα µιας κοινής συνεννόησης µε τους εκ-
προσώπους τους. Οι ηµεροµηνίες και ο χρόνος ήταν ασφυκτικός
για να υπήρχε το ρίσκο να πάµε βεβιασµένα, ακόµα κι αν προλα-
βαίναµε, σε µία προκήρυξη, να περιµέναµε να εκδοθούν-που δεν
θα εκδίδοντο- αποτελέσµατα έγκαιρα. Θα είχαµε χάσει την αντι-
πυρική περίοδο σε διαδικασίες, οι οποίες προφανώς θα εµπερι-
είχαν σοβαρούς κινδύνους για την επιχειρησιακή ετοιµότητα του
Πυροσβεστικού Σώµατος.

Πράγµατι, υπάρχει µία καθυστέρηση η οποία είναι αδιαµφι-
σβήτητη σε σχέση µε το αρχικό χρονοδιάγραµµα. Κατ’ αρχάς,

θα ήθελα να σας πω σχετικά µε τα ζητήµατα για τα έξοδα εκπαί-
δευσης που αναφέρατε -εγώ τουλάχιστον τα άκουσα για πρώτη
φορά- ότι δεν έχουν καµµία σχέση µε τον πραγµατικό λόγο
αυτής της καθυστέρησης, ο οποίος είναι ένας και µόνο, ότι όλο
αυτό το διάστηµα του διµήνου Μαΐου-Ιουνίου ήταν ένα διάστηµα
στο οποίο σε ενδοκυβερνητικό επίπεδο η πρώτιστη ενασχόληση
και υποχρέωση συναρµόδιων Υπουργείων για να εκδοθεί η απαι-
τούµενη πράξη του Υπουργικού Συµβουλίου για την προκήρυξη
ήταν η τελική διαµόρφωση -κάτι που ακόµα και αυτήν τη στιγµή
που µιλάµε, κύριε συνάδελφε, δεν έχει ολοκληρωθεί- του Μεσο-
πρόθεσµου Δηµοσιονοµικού Πλαισίου για την περίοδο 2012-
2015.

Ο συνολικός προγραµµατισµός των προκηρύξεων και των
προσλήψεων για όλο το δηµόσιο τοµέα –δεν έχει καθυστερήσει
η συγκεκριµένη µόνο προκήρυξη ή η συγκεκριµένη µόνο διαδι-
κασία- για την τρέχουσα, αλλά και την επόµενη χρονιά, αλλά και
το διάστηµα που περιλαµβάνεται στο Μεσοπρόθεσµο Δηµοσιο-
νοµικό Πλαίσιο τελεί υπό την αίρεση της τελικής διαµόρφωσης
και του Μεσοπρόθεσµου Πλαισίου και του Εφαρµοστικού Νόµου,
ούτως ώστε στη συνέχεια να προχωρήσουν οι σχετικές διαδικα-
σίες. Αυτός είναι ο µόνος και ο πραγµατικός λόγος της καθυστέ-
ρησης. 

Θέλω να διαβεβαιώσω και εσάς και τους ενδιαφερόµενους ότι
ήδη σε ενδοκυβερνητικό επίπεδο µε τον νέο αρµόδιο Υπουργό,
τον κ. Ρέππα και τον κ. Ρόβλια, αλλά και τον Υπουργό Οικονοµι-
κών είµαστε σε συνεννόηση, ώστε µετά το πέρας της σχετικής
διαδικασίας την ερχόµενη εβδοµάδα, η συγκεκριµένη προκήρυξη
να εκδοθεί το συντοµότερο δυνατό. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Ο ερωτών Βουλευτής κ. Αντώνης Σκυλλάκος έχει το λόγο. 
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Παραπέµψατε το πρόβληµα και κα-

θορίσατε ότι η αιτία του προβλήµατος είναι το γεγονός ότι έχετε
µπροστά σας το µεσοπρόθεσµο και τον εφαρµοστικό νόµο. Όλα
έχουν αναβληθεί µέχρι να ψηφιστεί αυτό το µεσοπρόθεσµο. Τα
παραπέµπετε όλα εκεί. Αν ήταν έτσι τα πράγµατα, το ότι θα
υπήρχε η συγκεκριµένη δόση, θα υπήρχαν καινούργια µέτρα,
καινούργιες συζητήσεις και διαπραγµατεύσεις αυτά τα ήξερε το
Υπουργικό Συµβούλιο. Τα ήξερε και το Υπουργείο σας. Γιατί δε-
σµευτήκατε και όταν συζητούσαµε το νοµοσχέδιο και αργότερα
µε δηλώσεις σας ότι θα γίνει η προκήρυξη; Από ό,τι φαίνεται, για
να καθησυχάσετε τον κόσµο. Αυτό είναι το ένα. Και υπάρχει ευ-
θύνη εδώ πέρα. 

Τώρα δεν µπορείτε να µας προσδιορίσετε –την ερχόµενη βδο-
µάδα θα τελειώσουµε µε το µεσοπρόθεσµο- δεν µπορείτε να βά-
λετε κάποια χρονικά όρια για το πότε θα γίνει η προκήρυξη, ή
έχοντας πείρα από τις προηγούµενες δηλώσεις σας που δεν υλο-
ποιήθηκαν δεν θέλετε να δεσµευτείτε σήµερα;

Υπάρχουν και τα οικονοµικά ζητήµατα τα οποία έθεσα. Το
πρώτο που θα µπορούσατε να µας πείτε σήµερα είναι αν θα
εξαντληθεί το εξάµηνο ή υπάρχει σκέψη να απολυθούν νωρίτερα. 

Θα ήθελα, επίσης, επανερχόµενος στο προηγούµενο, να µας
πείτε τι θα γίνει µε αυτούς που δεν θα προσληφθούν, τους πέρα
από τους τρεις χιλιάδες τετρακόσιους. Τι θα γίνει µε αυτούς; Θα
τους παίρνετε κάθε χρόνο σαν πενταετούς εκτός του δηµοσίου;
Καταλαβαίνετε τι ρωτώ. Δώστε µας µια απάντηση σε αυτό. 

Τώρα για τα άλλα τα οικονοµικά ζητήµατα τουλάχιστον πέστε
µας πότε θα πληρωθούν, για να δουν πώς θα ζήσουν. Στις 10 Ιου-
λίου; 

Θα ήθελα να πω και κάτι άλλο. Βεβαίως, αυτά είναι εκτός θέ-
µατος, αλλά είστε ενήµερος και µπορείτε να µας ενηµερώσετε.
Το λέω αυτό -υπάρχει και ανοχή και από το Προεδρείο- διότι
αύριο θα υπάρχει επερώτηση για όλο το ζήτηµα και θα είστε υπο-
χρεωµένος να τα πείτε. Πέστε τα από σήµερα. Περιµένει κόσµος
επάνω να ακούσει. Υπάρχουν και συνδικαλιστές και ενδιαφερό-
µενοι. Νοµίζω ότι και για τα οικονοµικά µπορείτε να δώσετε µία
απάντηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός κ. Εµµανουήλ Όθωνας. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΟΘΩΝΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-
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λίτη): Καµµία, ούτε υπαινικτική αναφορά δεν είναι ανεκτή ότι εν
γνώσει µας, του Χρήστου Παπουτσή και εµένα, υπήρξε προσπά-
θεια καθησυχασµού και πολύ περισσότερο εµπαιγµού της συγ-
κεκριµένης επαγγελµατικής τάξης, όπου στην πράξη και όχι στα
λόγια έχουµε αποδείξει πόσο σεβόµαστε και πόσο αναγνωρί-
ζουµε και την ταλαιπωρία τους και το πρόβληµά τους. 

Δεν  ήταν, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, όλα αυτά τα οποία µε-
σολάβησαν το τελευταίο δίµηνο εκ των προτέρων γνωστά. Χωρίς
να σχετίζεται µε το θέµα που συζητάµε –και το διευκρινίζω, γιατί
θέλω να είµαι απόλυτος σ’ αυτό προς πάσα κατεύθυνση- ένα βα-
σικό στοιχείο που άλλαξε παραδείγµατιος χάριν ήταν ότι οι προσ-
λήψεις στο δηµόσιο υπό τον περιορισµό πέντε αποχωρήσεις µία
πρόσληψη, θα γίνουν µία προς δέκα. Θέλω να σας πω ότι είµαστε
σε µία περίοδο που η διαδικασία σωτηρίας της χώρας είναι µία
διαρκής προσπάθεια, µία διαρκής συνεννόηση, µε δεδοµένα που
επικαιροποιούνται και που διαµορφώνονται σε καθηµερινή βάση.
Εποµένως, την ώρα που η Κυβέρνηση και οι αρµόδιοι  Υπουργοί,
που όπως σας είπα, εµπλέκονται στην έκδοση της πράξης του
Υπουργικού Συµβουλίου για οποιαδήποτε προκήρυξη, είχαν
ολοήµερες και ολονύχτιες συζητήσεις για τη διαµόρφωση αυτού
του δηµοσιονοµικού πλαισίου µε τους καλύτερους δυνατούς
όρους -γιατί και για µας υπάρχει ευαισθησία και για τα κοινωνικά
προβλήµατα και για τη δυσκολία που περνά ο κόσµος- νοµίζω ότι
άξιζε τον κόπο µία ανοχή που υπάρχει και από τη δική µας
πλευρά, ως Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη,  αλλά και από
τους ίδιους τους ενδιαφερόµενους και είναι άξιοι συγχαρητηρίων
γι’ αυτό. Πρέπει να κατανοήσουµε ότι µία προκήρυξη η οποία δεν
έχει και τόσο πρακτική σηµασία, αφού έτσι και αλλιώς η απασχό-
ληση του εξαµήνου είναι εξασφαλισµένη –και ξεχάστε και θέλω
να είµαι απόλυτος σ’ αυτό, αυτό το «µέχρι έξι µήνες»- δεν εµπε-
ριέχει καµµία πρόθεση, ούτε θα γίνει επιτρεπτό από την πλευρά
µας να υπάρξει απασχόληση λιγότερο του εξαµήνου για το 2011.
Αφού, λοιπόν, έτσι και αλλιώς πάµε για µετά το πέρας της αντι-
πυρικής περιόδου, δεν θεωρούµε ότι έπρεπε να υπάρξει καµµία
ιδιαίτερη βία, σεβόµενοι την αγωνία των παιδιών, στον ακριβή
χρόνο της προκήρυξης. 

Παρότι πολύ σωστά επισηµάνατε ότι για ένα θέµα που εκφεύ-
γει της τυπικής αρµοδιότητας του Υπουργείου Προστασίας του
Πολίτη, δεν µπορεί κανείς να δεσµεύεται απολύτως χρονοδια-
γραµµατικά, εγώ θέλω να σας πω ότι στις 31 Μαρτίου δηµοσιεύ-
τηκε ο νόµος στο ΦΕΚ και έγιναν όλες οι απαραίτητες διαδι-
κασίες από την πλευρά µας. Στις 18 Απριλίου είχε πάει το αίτηµα
για την έκδοση της πράξης του Υπουργικού Συµβουλίου, έχον-
τας στείλει τα χαρτιά στο Γενικό Λογιστήριο και έχοντας πάρει
τη σχετική πρόβλεψη για την έγκριση του προϋπολογισµού ου-
σιαστικά µέσα σε δεκατρείς εργάσιµες. Και υπάρχει και το σχέ-
διο της υπουργικής απόφασης για την προκήρυξη έτοιµο στο
γραφείο του Υπουργού, µε την έκδοση της ΠΥΣ να εκδοθεί αµέ-
σως η προκήρυξη. 

Θα επαναλάβω αυτό που σας είπα ότι για µένα προσωπικά θα
ήταν ανεξήγητο και θα έλεγα, χωρίς καµµία περαιτέρω επαρκή
δικαιολογία, αν τελειώνοντας αυτή η διαδικασία την ερχόµενη
εβδοµάδα, το αµέσως επόµενο διάστηµα, δεν προχωρούσε η
σχετική προκήρυξη, ούτως ώστε και οι άνθρωποι αυτοί να µην
έχουν –που έχουν δικαιολογηµένη δυσπιστία και καχυποψία- τί-
ποτε άλλο στο µυαλό τους αυτή την περίοδο, παρά τη δύσκολη
µάχη που έχουν να δώσουν µε την φωτιά µε το υπόλοιπο Πυρο-
σβεστικό Σώµα τους επόµενους µήνες. 

Σε ό,τι αφορά την αµοιβή τους υπήρξε και εκεί µία καθυστέ-
ρηση, γιατί και για την πρόσληψή τους αυτή χρειαζόταν Πράξη
του Υπουργικού Συµβουλίου. Η διαδικασία συλλογής των υπο-
γραφών µέσα σ’ αυτό το περιβάλλον και για τους λόγους που
είναι κοινοί µε αυτούς που σας ανέφερα για την προκήρυξη, κα-
θυστέρησε, αλλά µε αποτέλεσµα τώρα να µπορώ να διαβεβαι-
ώσω ότι 10 Ιουλίου πράγµατι θα γίνει η πληρωµή τους
αναδροµικά µαζί µε το επίδοµα αδείας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 1001/20-6-2011 επίκαιρη

ερώτηση του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Εµµανουήλ Κε-

φαλογιάννη προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχε-
τικά µε τη χορήγηση άδειας στην ΠΑΕ-ΟΦΗ. 

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Κεφαλογιάννη θα απαντήσει ο
Υπουργός κ. Γερουλάνος, αφού πρώτα ο κ. Κεφαλογιάννης µας
την παρουσιάσει. 

Ορίστε, κύριε Κεφαλογιάννη, έχετε το λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Το ποδόσφαιρο είναι γνωστό ότι είναι κορυφαίο κοινωνικό γε-

γονός και κυρίως για τα λαϊκά στρώµατα. Τα τελευταία γεγονότα
απέδειξαν ότι στην Ελλάδα έχουµε στο ποδόσφαιρο στηµένα
παιγνίδια και παράνοµα στοιχήµατα. Εδώ και πολλά χρόνια έχει
αρνηθεί να συµµετάσχει σ’ αυτά η ΠΑΕ ΟΦΗ. Γι’ αυτό και πέρυσι
αδικήθηκε καταδικαζόµενη για άλλη µία φορά να είναι στη Β’ κα-
τηγορία στη football league και φέτος κρίθηκε µε τα πιο αυστηρά
κριτήρια που µπορούσαν να υπάρξουν, παρά την πληρότητα του
φακέλου, οδηγώντας την ΕΠΟ στην απόφασή της να µη δίνει
άδεια να συµµετέχει στο νέο πρωτάθληµα.

Αυτό το πρόβληµα ασφαλώς πρέπει να το δει ο Υπουργός Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού, όπως και να δει συνολικά το ποδό-
σφαιρο, τη βία, τα στηµένα παιγνίδια και όλο αυτό το άρρωστο
σύστηµα που φαίνεται ότι υπάρχει και δείχνει ότι κάτι είναι σάπιο
στην ΕΠΟ, κάτι είναι σάπιο στο ποδόσφαιρο. 

Περιµένουµε θετικά νέα για την ΠΑΕ ΟΦΗ, για τους φιλάθλους
του Ηρακλείου, γι’ αυτήν την ιστορική οµάδα. Βλέπετε ότι τα γε-
γονότα που σχετίζονται µε την οικονοµία, οδηγούν τον κόσµο
στις πλατείες.

Επειδή είστε Υπουργός Πολιτισµού, φαντάζοµαι ότι ασφαλώς
έχετε γνώση της ιστορίας και του γεγονότος που έγινε σε παλιά
εποχή µε τους «πράσινους» και τους «βένετους» στις ιπποδρο-
µίες της βυζαντινής αυτοκρατορίας. Όµως, φέτος και τώρα δεν
βλέπω Ιουστινιανούς και Θεοδώρες για να σώσουν το σύστηµα. 

Σας λέω ότι είναι τόσο οξυµένα τα πράγµατα, που δεν βλέπω
το ΠΑΣΟΚ να κάνει κεντρική προεκλογική εκδήλωση στο Ηρά-
κλειο, διότι ο κόσµος έχει πιστέψει ότι ο ΟΦΗ έχει αδικηθεί και
οδηγείται στη Β’ ή στην Δ’ κατηγορία, αν πιάσουν οι εκβιασµοί
της ΕΠΟ, να αποσύρει δηλαδή τις αγωγές και το δικαστικό
αγώνα που έχει ξεκινήσει και δικαιώθηκε από το Εφετείο Αθηνών,
ζητώντας και από σας και από την UEFA να µην ανοίξουν οι φά-
κελοι.

Αυτό που ζητάµε, λοιπόν, εµείς είναι διαφάνεια στο ποδό-
σφαιρο, δικαίωση της ΠΑΕ ΟΦΗ, τον ΟΦΗ στην πρώτη κατηγο-
ρία και να ανοίξετε τα θέµατα της βίας, του στοιχήµατος και των
παράνοµων παιγνιδιών, για να δώσουµε στο λαό ένα καθαρό και
διαφανές ποδόσφαιρο το οποίο αγαπά, ώστε να λειτουργεί µε
τέτοιο τρόπο που να είναι σύγχρονος και να βοηθάει στο να προ-
σεγγίζουν τα γήπεδα και γι’ αυτό το άθληµα οι οικογένειες και
να µπορούν να αθλούνται τα παιδιά µας.

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει ο Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού, κ. Γε-

ρουλάνος.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συµ-
φωνήσω απόλυτα µε το χαρακτηρισµό «άρρωστο σύστηµα». Δεν
υπάρχει αµφιβολία ότι στο ποδόσφαιρο υπάρχει ένα βαθιά άρ-
ρωστο σύστηµα και θα ήταν τεράστιο λάθος της πολιτείας να
κοιτάει µόνο τοπικά τα θέµατα, αντί να κοιτάει την ολική εξυ-
γίανση του ποδοσφαίρου από την αρχή µέχρι το τέλος.

Την Πέµπτη 5 Μαΐου της φετινής χρονιάς έγινε µία σύσκεψη
στο γραφείο του Πρωθυπουργού. Σ’ αυτήν τη σύσκεψη εκτός
από τον Πρωθυπουργό προφανώς, τον Υπουργό Προστασίας
του Πολίτη, τον Υπουργό Δικαιοσύνης και τον Υφυπουργό Οικο-
νοµικών, συµµετείχαν και φορείς, όπως η ΕΡΤ, ο ΟΠΑΠ και ενη-
µερώθηκε ο Πρωθυπουργός και για το έργο της Αστυνοµίας και
για το έργο της ΔΟΕ και για τους φακέλους που είχαν πάει στη
δικαιοσύνη, αλλά και για όλα όσα συνέβαιναν στο ελληνικό πο-
δόσφαιρο. 

Από αυτήν τη σύσκεψη βγήκαν κάποιες πάρα πολύ σοβαρές
αποφάσεις. Πρώτον, ότι θα πιεστεί η ΕΠΟ να αυστηροποιήσει το
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αθλητικό δίκαιο µε κάθε τρόπο. Είπα ότι αν δεν δούµε αποφασι-
στικές κινήσεις από την ΕΠΟ, το επόµενο πρωτάθληµα θα γίνει
χωρίς κρατικά χρήµατα, χωρίς κρατικά γήπεδα και χωρίς κρατική
τηλεόραση. Αυτή ήταν µια απόφαση, η οποία πάρθηκε σε αυτήν
τη σύσκεψη και την οποία έχουµε τηρήσει από τότε. 

Επίσης, αποφασίστηκε η επίσπευση του νοµοσχεδίου για τη
βία στα γήπεδα και την εξυγίανση του αθλητισµού, το ντόπινγκ
κ.λπ.. 

Αποφασίστηκε εντατικοποίηση των ελέγχων που κάνει η
ΣΔΟΕ. Αποφασίστηκε εντατικοποίηση των ελέγχων που κάνει η
Αστυνοµία στις λέσχες, µέσα στις οποίες –το ξέρετε πάρα πολύ
καλά- βρίσκουµε συνέχεια και ναρκωτικά και όπλα κ.ο.κ. 

Τι ειπώθηκε από τη µεριά σας και από τη µεριά του Τύπου ή
µάλλον από κάποιες µερίδες του Τύπου; Μια από τα ίδια. Πάλι
συσκέψεις. Άντε πάλι αυτά τα οποία ακούγαµε τόσα χρόνια! Δη-
λαδή αντιπολίτευση της µιζέριας και της αµφισβήτησης. 

Ε, λοιπόν, κύριε  Κεφαλογιάννη, υπάρχουν συσκέψεις και συ-
σκέψεις! Κάποια στιγµή θα πρέπει να καταλάβετε ότι, επιτέλους,
αυτά τα οποία λέµε τα εννοούµε και ότι αυτά τα οποία εννοούµε
δεν έχουµε κανένα πρόβληµα να τα πούµε. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα, κύριε Κεφαλογιάννη, και αυτό
το οποίο βλέπετε να συµβαίνει από χθες είναι το πρώτο βήµα και
η απόδειξη ότι προς αυτήν την κατεύθυνση πηγαίνουµε. 

Χθες η Αστυνοµία προχώρησε σε συλλήψεις δεκαπέντε ατό-
µων και σε προσαγωγές άλλων δέκα. Διότι αυτά τα οποία ξεκί-
νησαν από εκείνη τη σύσκεψη, µε πρωτοβουλία του Πρωθυ-
πουργού και µε τον Πρωθυπουργό να δίνει σαφέστατες εντολές
ότι δεν πρέπει να σταµατήσουµε πουθενά, αυτά φέρνουν τα απο-
τελέσµατα τα οποία βλέπουµε σήµερα.  

Ο Πρωθυπουργός µίλησε για αποκατάσταση της ευνοµίας και
για δηµιουργία ενός κράτους δικαίου. Επιµένει σε αυτό, διότι
υπάρχει απόλυτη σύνδεση µεταξύ αυτού που βλέπουµε να εξε-
λίσσεται στο ποδόσφαιρο και αυτού του συµβαίνει στην ελληνική
κοινωνία, κύριε Κεφαλογιάννη. Να, πού πήγαν τα λεφτά! Εδώ
πήγαν τα λεφτά: Μέσα στη διαφθορά, µέσα στην ανοµία, στα
χέρια κάποιων επιτήδειων. Αυτή είναι η πραγµατικότητα! Αυτό
γινόταν τόσα χρόνια και σε αυτό έρχεται η αποφασιστικότητα
της Κυβέρνησης να δώσει τέλος. 

Αυτό το οποίο θέλουµε εµείς είναι να γυρίσει ο κόσµος στα
γήπεδα, να χαρεί το άθληµα του ποδοσφαίρου, χωρίς βία, χωρίς
στηµένους αγώνες, χωρίς φόβο, να αποκαταστήσουµε δηλαδή
την αξία του αθλήµατος και την αξία του ποδοσφαίρου. 

Για να γίνει αυτό, πρέπει να γίνει µια ουσιαστική εξυγίανση του
αθλήµατος, κάτι το οποίο δεν θα γίνει µε κορώνες, δεν θα γίνει
κοιτώντας τοπικά τα θέµατα, αλλά θα γίνει  κοιτώντας το ποδό-
σφαιρο εξ ολοκλήρου. 

Είναι προφανές ότι µία Κυβέρνηση, η οποία έφερε τη «ΔΙΑΥ-
ΓΕΙΑ» και η οποία έφερε νοµοσχέδιο µε το οποίο επιβάλλει κάθε
υπογραφή Υπουργού να βγαίνει στο διαδίκτυο, το πρώτο που
θέλει να δει είναι και διαφάνεια στον τρόπο µε τον οποίο λειτουρ-
γεί η ΕΠΟ και στον τρόπο µε τον οποίο γίνονται οι κρίσεις των
οµάδων για το ποιος θα παίξει στο πρωτάθληµα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Κεφαλογιάννης. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κυρία  Πρόεδρε, δεν

άκουσα ούτε µία αναφορά του Υπουργού  στο θέµα της  ερώτη-
σης. Δεν άκουσα  καµµία αναφορά για το θέµα της ερώτησης, η
οποία τι λέει; 

Πρώτον, λέει να έχουν και τα αθλητικά σωµατεία το δικαίωµα,
όπως κάθε Έλληνας πολίτης και κάθε εταιρεία, να προσφεύγουν
στη δικαιοσύνη πολύ περισσότερο, όταν δικαιώνονται. 

Δεύτερον, από τη στιγµή που αρνήθηκε η ΕΠΟ να  ανοίξει τους
φακέλους -και µάλιστα το αρνήθηκε στη Βουλή- τι θα κάνει η Κυ-
βέρνηση;

Τρίτον, αν πενήντα δύο άνθρωποι, µε υπόγειες διαδροµές, δη-
µιουργούν αυτό που και ο ίδιος ο Υπουργός  παραδέχθηκε στο
ποδόσφαιρο, δηλαδή ένα σάπιο σύστηµα, τι θα κάνει η Κυβέρ-
νηση;

Εγώ, λοιπόν, σας προτείνω για το πρώτο να δικαιώσετε τον

ΟΦΗ. Έχει απόλυτα δίκιο και γνωρίζετε ότι ταλαιπωρείται εδώ
και δύο χρόνια να µην ανέβει σε µεγάλη κατηγορία, γιατί δεν µε-
τέχει στα στηµένα παιχνίδια. 

Αν δείτε αυτό που σας έστειλε η UEFA µέσω της ΣΑΣΑ, δη-
λαδή του Συστήµατος Ανίχνευσης Στοιχηµάτων Απάτης, θα δια-
πιστώσετε ότι είναι τα κρίσιµα παιχνίδια στους περσινούς αγώνες
διαβάθµισης για την πρώτη κατηγορία. Επίσης, θα δείτε τις οµά-
δες εκείνες στις οποίες συµµετείχε και αγωνίστηκε ο ΟΦΗ να
είναι µέσα σε εκείνα τα παιχνίδια. Άρα, πρέπει να δώσετε απάν-
τηση για τον ΟΦΗ. 

(Στο σηµείο αυτό την προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ  ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Δεύτερον, πρέπει να ανοίξετε τους φακέλους.
Τρίτον,  αν θέλετε πραγµατικά, διαφάνεια στα θέµατα του πο-

δοσφαίρου, αλλάξτε το νόµο. Μην περιορίζεστε σε  πενήντα δύο
παράγοντες, πολλοί από τους οποίους χρηµατίζονται. Αυτό απο-
δεικνύεται από τα τελευταία γεγονότα. Αξίζουν συγχαρητήρια
και στην κ. Παπανδρέου και στην κ. Ράγιου, οι οποίες άνοιξαν
αυτόν τον πόλεµο. Είµαι απόλυτα πεπεισµένος και δεν έχω καµ-
µία αµφιβολία να αµφισβητώ τις καλές σας προθέσεις.  

Αντί, λοιπόν, να εκλέγονται µε πενήντα δύο παράγοντες, που
εδώ και καιρό χρηµατίζονται –και υπάρχουν διάφορες συζητή-
σεις γύρω από αυτό το θέµα- ανοίξτε το παιχνίδι, βάλτε όλα τα
σωµατεία, που είναι τέσσερις έως πέντε χιλιάδες, βάλτε στα σω-
µατεία Γ’ κατηγορίας µία ψήφο, στα Β’ κατηγορίας δύο ψήφους,
στη super league δέκα, φτιάξτε ένα µαθηµατικό τύπο, για να
ανοίξει το παιχνίδι και να µην µπορεί κανένας παράγων να εξα-
γοράζει κανέναν. Τότε θα επιτελέσετε αυτό που είπατε, δηλαδή,
να έρθει η ελληνική οικογένεια στο γήπεδο, τότε θα συµµετέχει
ο κόσµος και τότε δεν θα χρειάζονται δρακόντεια µέτρα, τα
οποία είναι σε βάρος του ποδοσφαίρου. 

Πάντως, θα συµφωνήσω µαζί σας, πως αν η ΕΠΟ, της οποίας
διακεκριµένα στελέχη βρίσκονται σήµερα κρατούµενοι, δεν ανοί-
ξει τους φακέλους, κάτι µε το οποίο απ’ ό,τι πληροφορούµαι συµ-
φωνεί και ο Γενικός Γραµµατέας της ΟΥΕΦΑ, ο κ. Ινφαντίνο και
αν δεν πιέσετε εσείς ως πολιτεία, ακολουθούµενοι µία πολιτική
Πόντιου Πιλάτου, που είµαι βέβαιος ότι δεν σας εκφράζει, τότε
δεν θα επιτελέσουµε κανένα σκοπό και θα φτάσουµε πάλι στα
ίδια, τα οποία έχουν δηµιουργηθεί από τα µέσα της δεκαετίας
του 1990, σύµφωνα µε τις δηλώσεις των παραγόντων και όλων
των στελεχών του ποδοσφαίρου.

Εγώ, λοιπόν, σας προτείνω: Πρώτον, να µας πείτε τι θα γίνει
µε τον ΟΦΗ, εάν θα γίνουν τα play off, εάν θα γίνουν αυτοί οι
αγώνες ή εάν θα αυξήσετε τις δεκαοκτώ οµάδες, οπότε θα συµ-
µετέχουν όλες αυτές οι οµάδες, οι οποίες από τη Β’ κατηγορία,
δηλαδή τη football league, έχουν επιτύχει µέσα στα γήπεδα να
ανέβουν στην Α’ κατηγορία -κάτι που οφείλετε να απαντήσετε-
και δεύτερον, εάν θα δεχθείτε να αλλάξετε το νόµο για την ΕΠΟ.
Τότε θα έχουµε θέµατα που δεν θα βοηθούν τη βία στα γήπεδα
ούτε τις έκνοµες καταστάσεις. 

Και αυτό θα το κάνετε, κύριε Υπουργέ –και κλείνω µ’ αυτό,
κύριε Πρόεδρε- εάν η πλειοψηφία των δικαιοδοτικών οργάνων
του αθλητισµού δεν είναι δικηγόροι, εξαρτώµενοι από τους πα-
ράγοντες του Στοιχήµατος και των ΠΑΕ, αλλά διακεκριµένοι άν-
θρωποι της δικαιοσύνης. Αυτό µπορείτε να το κάνετε; Τότε κι
εµείς θα είµαστε µαζί σας και τότε πιστεύω ότι θα επιτελέσουµε
το σκοπό, για τον οποίο είµαστε όλοι εδώ, δηλαδή, τη διαφάνεια
στο ποδόσφαιρο, την πάταξη της βίας και τη δυνατότητα και τη
βοήθεια των οικογενειών να συµµετέχουν σε ένα κοινωνικό γε-
γονός, όπως είναι το ποδόσφαιρο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Κεφαλογιάννη.
Το λόγο έχει ο Υπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού κ. Γερου-

λάνος, για να απαντήσει στον κύριο Βουλευτή.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα
θα έπρεπε να δίνουµε συγχαρητήρια στην Αστυνοµία και στις
διωκτικές αρχές για το έργο που έχουν επιτελέσει. Πραγµατικά,
έχει γίνει σοβαρή δουλειά. µια δουλειά µε αποτελέσµατα, µια
δουλειά, στην οποία έχουν µαζευτεί συστηµατικά και αποφασι-
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στικά τα στοιχεία. Και νοµίζω ότι αυτή την ώρα σ’ αυτό που πρέ-
πει να επιµείνουµε είναι αυτό, διότι µόνο έτσι θα έρθει η πραγ-
µατική εξυγίανση του ποδοσφαίρου. 

Κύριε Κεφαλογιάννη, σε αυτό που πρέπει να απαντήσουµε
πρώτα απ’ όλα είναι το εξής βασικό ερώτηµα: Θέλουµε να είµα-
στε εντός ή εκτός του ευρωπαϊκού πλαισίου για το ποδόσφαιρο;
Υπάρχει µία µερίδα του κόσµου που λέει ότι πρέπει να βγούµε
εκτός, πρέπει να σταµατήσουµε τα πρωταθλήµατα, πρέπει να
σταµατήσουµε τις οµάδες να βγαίνουν στο εξωτερικό, µια σειρά
δηλαδή από άγρια µέτρα για το ελληνικό ποδόσφαιρο -τα οποία
το απαξιώνουν εντελώς- και υπάρχουν κι αυτοί που λένε να µεί-
νουµε µέσα και να αξιοποιήσουµε όλα τα εργαλεία που µας δίνει
το ευρωπαϊκό ποδόσφαιρο, όπως είναι οι πληροφορίες, τις
οποίες σήµερα αξιοποιούµε µεταξύ άλλων, για τις συλλήψεις
που έχουν γίνει. Προφανώς, η δική µου η εισήγηση και στον Πρω-
θυπουργό, αλλά και αυτό στο οποίο έχω επιµείνει πάντα –µε
ρίσκο, αν θέλετε- είναι να µείνουµε µέσα στο ευρωπαϊκό πλαίσιο.
Και µέσα σε αυτό το ευρωπαϊκό πλαίσιο να εξυγιάνουµε πραγ-
µατικά το ποδόσφαιρο. 

Για να γίνει αυτό, χρειάζεται απόλυτος σεβασµός της αθλητι-
κής δικαιοσύνης. Χρειάζεται να ξέρουµε ακριβώς τις κινήσεις
που κάνουµε, τι αποτελέσµατα θα φέρουν και τι θα πάρουµε από
αυτές. Η τεχνογνωσία που έχουµε σήµερα και η πληροφόρηση
που έχουµε µέσα σ’ αυτό το πλαίσιο είναι ακριβώς τα εργαλεία
που µας δίνουν την ευκαιρία να εξυγιάνουµε το ποδόσφαιρο. Και
βεβαίως, µέρος αυτής της εξυγίανσης είναι η δηµοσιοποίηση των
φακέλων. Σας είπα και πριν ότι δεν θα µπορούσε µία κυβέρνηση,
η οποία ανεβάζει κάθε υπογραφή Υπουργού στο διαδίκτυο, να
µην επιµείνει, να µην σπρώξει, να µην ενθαρρύνει, αν θέλετε, την
ΕΠΟ, επιτέλους αυτά τα στοιχεία να είναι σε δηµόσια διαβού-
λευση, εφόσον προστατεύονται τα προσωπικά δεδοµένα. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Θα ανοίξουν οι φάκελοι;
Το εγγυάσθε αυτό; 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Θα ανοίξουν οι φάκελοι.

Και η UEFA έχει τοποθετηθεί κι έχει πει ότι αυτή τη στιγµή και
εν όψει του ότι έχει πεισθεί ότι η Κυβέρνηση πάει για µία ολο-
κληρωµένη εξυγίανση του ποδοσφαίρου, αυτό που πάνω απ’ όλα
έχει σηµασία είναι η διαφάνεια. Και υποστηρίζει η UEFA ότι πρέ-
πει αυτά τα στοιχεία, επαναλαµβάνω, πλην των προσωπικών δε-
δοµένων, να πάνε στη δηµοσιότητα. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Θα ανοίξουν, λοιπόν, οι
φάκελοι. Το κρατάω αυτό.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Σας το είπα και πριν. 

Αυτό το οποίο σας λέω, όµως, είναι το εξής. Δεν µου κάνει
εντύπωση ότι η προσέγγισή σας και η προσέγγιση του κόµµατός
σας παραµένει τοπική και κοντόφθαλµη. Σας το έχω ξαναπεί. Για

να εξυγιάνουµε το ποδόσφαιρο πρέπει να το δούµε ολικά. Δεν
µπορεί εµείς να σας δείχνουµε το φεγγάρι και εσείς να κοιτάτε
το δάχτυλό µας. Αυτό το οποίο έχει ουσία αυτήν τη στιγµή είναι
να δούµε όλο το ποδόσφαιρο µαζί και να µην αποµονώνουµε µία
οµάδα, µία περίπτωση. 

Και αν µη τι άλλο, οι οµάδες οι οποίες αισθάνονται ότι έχουν
πληγεί µε οποιονδήποτε τρόπο, θα έπρεπε να είναι οι πρώτες οι
οποίες δίνουν το παράδειγµα για να υπάρχει διαφάνεια σε αυτή
τη διαδικασία. Και γι’ αυτό τι πιο εποικοδοµητική πρόταση θα
ήταν αυτή και από τον ίδιο τον ΟΦΗ να πει «µάλιστα, εγώ πρώτος
δίνω το φάκελό µου στη δηµοσιότητα». Θα ήταν µία πολύ γενναία
κίνηση, για να γίνει…

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Τον έδωσε.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Όχι, κύριε Κεφαλογιάννη. Δεν το δίνει, γιατί µε τα χαρτιά
που θα καταθέσω στη Βουλή, φαίνεται ότι ούτε ο ΟΦΗ είναι
διατεθειµένος να δώσει τα χαρτιά, γιατί επικαλείται τις ρήτρες
εχεµύθειας της ΕΠΟ. Δηλαδή, τις ίδιες ρήτρες τις οποίες
κατηγορεί από τη µία µεριά, από την άλλη επικαλείται για να µην
δώσει το φάκελο στη δηµοσιότητα.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Εσείς ως πολιτεία τι θα
κάνετε, κύριε Υπουργέ;

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Αυτό, κύριε Κεφαλογιάννη, δεν µπορεί να συνεχιστεί στο
ποδόσφαιρο. Δεν µπορεί άλλα να λέµε και άλλα να εννοούµε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Τα έδωσε στη δικαιοσύνη
και δικαιώθηκε.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Αυτό που έχει ουσία αυτήν τη στιγµή είναι να κάνουµε
συστηµατική, αποφασιστική δουλειά, για να µπει τέλος πλέον σε
αυτό που κι εσείς ονοµάσατε «σαπίλα». 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού κ.

Παύλος Γερουλάνος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Η πέµπτη µε αριθµό 1003/20-6-2011 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεοδώ-
ρου Δρίτσα προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε τις προ-
θέσεις της Κυβέρνησης για την αναγνώριση του παλαιστινιακού
κράτους από τον ΟΗΕ δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του κυ-
ρίου Υπουργού και διαγράφεται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµεθα στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρ-
νησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δη-
µοκρατίας της Λευκορωσίας για Οικονοµική, Επιστηµονική και
Τεχνολογική Συνεργασία».

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων: «Κύρωση της Τροποποίησης της Σύµβασης
για τη Φυσική Προστασία του Πυρηνικού Υλικού».

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων: «Κύρωση Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ
του Υπουργείου Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου της Τουρκικής
Δηµοκρατίας που είναι αρµόδιο για την επιστήµη και την Τεχνο-
λογία, όσον αφορά στη συνεργασία µεταξύ της Γενικής Γραµµα-
τείας Έρευνας και Τεχνολογίας του Υπουργείου Παιδείας, Διά
Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και του Συµβουλίου Επιστηµονικής και Τεχνολογικής ‘Έρευνας
της Τουρκίας (TUBITAK)».

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβερ-
νήσεως της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβερνήσεως του
Κράτους του Κουβέιτ στην Επιστηµονική και Τεχνολογική Συνερ-
γασία».

Έχουµε λοιπόν να συζητήσουµε τέσσερις διαφορετικές κυρώ-
σεις συµφωνιών. Συµφωνεί το Σώµα να συζητηθούν όλες µαζί;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το Σώµα

συµφώνησε. 
Τα νοµοσχέδια ψηφίστηκαν στη διαρκή επιτροπή κατά πλει-

οψηφία. Εισάγονται προς συζήτηση στη Βουλή µε τη διαδικασία
του άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή µπορούν
να λάβουν το λόγο όσες και όσοι συνάδελφοι έχουν αντίρρηση
επί της κυρώσεως αυτής της συµφωνίας.

Θέλει κάποιος συνάδελφος να λάβει το λόγο;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Θα ήθελα το λόγο, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ο κ. Παπακωνσταν-

τίνου έχει το λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Μιλώντας για τα τέσσερα

νοµοσχέδια, θα τα αναφέρω ένα προς ένα.
Όσον αφορά τη συµφωνία ανάµεσα στην Ελλάδα και το Κου-

βέιτ για τα θέµατα της επιστηµονικοτεχνικής συνεργασίας, ση-
µειώνουµε ότι, πρώτον, µε το νοµοσχέδιο για την κύρωση της
συµφωνίας επιτυγχάνεται βεβαίως και προωθείται η υπαγωγή
των αναγκαιοτήτων της επιστηµονικοτεχνικής συνεργασίας στην
επιδίωξη ανάπτυξης του ποσοστού κέρδους.

Κατά τη γνώµη µας, οι αναγκαιότητες της επιστηµονικοτεχνι-
κής συνεργασίας, που πρέπει να εδράζονται στις αρχές του αµοι-
βαίου οφέλους και να υλοποιούνται για την ικανοποίηση των
πολύµορφων λαϊκών αναγκών στα κείµενα αυτά της συµφωνίας,
αιχµαλωτίζονται και διαστρέφονται αντιλαϊκά από τα κριτήρια της
επιχειρηµατικότητας, της κερδοφορίας και της ανταγωνιστικό-
τητας. Ακόµη, υποτάσσονται και οι ερευνητικές δραστηριότητες
σε αυτά τα κριτήρια και τις ανάγκες.

Είναι πράγµατι εξόφθαλµη η επιδίωξη  και η στόχευση που
αναβλύζει από την ίδια την αιτιολογική έκθεση ότι σκοπός του
εντοπισµού των διαφόρων πεδίων της επιστηµονικοτεχνικής συ-
νεργασίας είναι η τόνωση της επιχειρηµατικότητας. Να, λοιπόν,
που η αναγκαιότητα της καθαγιασµένης κερδοσκοπικής δραστη-
ριότητας υπαγορεύει, διατάσσει, επιβάλλει τα θέµατα και τα
πεδία, µα και τους τρόπους και τους σκοπούς, µα και τα αποτε-
λέσµατα των επιστηµονικών, τεχνικών και ερευνητικών επιτεύ-

ξεων.
Αυτό για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας είναι ένα κρίσιµο

ζήτηµα, γιατί αποκαλύπτει ότι τα αποτελέσµατα αυτής της Συµ-
φωνίας δεν θα ωφελήσουν τους λαούς της Ελλάδας και του Κου-
βέιτ. Είναι λοιπόν και ένας βάσιµος θεµελιώδης λόγος για να
καταψηφίσουµε κι αυτό πράττουµε.

Για τους εισηγητές του ΠΑΣΟΚ, του Λαϊκού Ορθόδοξου Συνα-
γερµού και της Νέας Δηµοκρατίας αυτός ο ίδιος λόγος, δηλαδή
η ζεύξη και η υπαγωγή της επιστηµονικοτεχνικής συνεργασίας
στην κερδοσκοπική δραστηριότητα των βαθύπλουτων των δύο
χωρών, είναι η αιτία που υπερψηφίζουν τη συµφωνία κι αυτό
πράττουν.

Για τα ζήτηµα της κύρωσης της Συµφωνίας Ελλάδας και Τουρ-
κίας σηµειώνουµε τα εξής: Για το Μνηµόνιο Κατανόησης Ελλά-
δας και Τουρκίας είναι εκκωφαντική η προσπάθεια των δύο
εισηγητών από πλευράς ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας να πα-
ρουσιάσουν τα ζητήµατα, τα πεδία, τα θέµατα της αξιοποίησης
των επιστηµονικοτεχνικών επιτεύξεων σαν ένα ουδέτερο, ταξικά
άχρωµο και άοσµο κοινωνικό φαινόµενο. Την ίδια στιγµή –και δεν
θα µπορούσε να είναι αλλιώς- µπαίνουν τα βασικά κριτήρια για
την τόνωση της επιχειρηµατικότητας, µπαίνουν τα ζητήµατα της
ανταγωνιστικότητας στην περιοχή του Ευξείνου Πόντου, ανά-
µεσα στις τηλεπικοινωνιακές µονοπωλιακές επιχειρήσεις. 

Η ίδια η ζωή αποδεικνύει –και τα παραδείγµατα είναι πάµ-
πολλα- ότι η επιστηµονικοτεχνική συνεργασία, η συντονισµένη
ερευνητική δραστηριότητα όταν εντάσσεται και υπάγεται στις
στοχεύσεις ανάκτησης της κερδοφορίας και της επιχειρηµατικό-
τητας, δηµιουργεί ταυτόχρονα µια σειρά φραγµούς παρεµπόδι-
σης της φιλολαϊκής αξιοποίησης των επιστηµονικοτεχνικών
επιτεύξεων. Ταυτόχρονα, καθιστά απαγορευτική τη διάχυση της
γνώσης σε όλο το λαό και σε όλους τους επιστήµονες και τεχνι-
κούς.

Εµείς υπογραµµίζουµε ότι κι από αυτό το µνηµόνιο δεν πρό-
κειται να ωφεληθεί καθόλου και σε απόλυτο βαθµό ούτε ο λαός
της Τουρκίας, ούτε ο λαός της Ελλάδας. Βεβαίως, θα ευνοηθούν
και θα κερδίσουν κάποιοι, οι γνωστοί πασάδες, µεγαλοµέτοχοι
των ανωνύµων εταιρειών, αλλά αυτοί δεν έχουν σχέση µε τις
αγωνίες, τις ανάγκες, τις προσδοκίες του ελληνικού και του
τουρκικού λαού.

Ο πρώτος, λοιπόν και βασικός λόγος για τον οποίο καταψηφί-
ζουµε την κύρωση αυτού του µνηµονίου είναι αυτός.

Ο δεύτερος λόγος είναι η επιχειρηµατολογία που αναπτύσσε-
ται στην αιτιολογική έκθεση, ότι αυτή η συνεργασία αναπτύσσε-
ται στη βάση των αρίστων σχέσεων Ελλάδας και Τουρκίας. Ο
νοών, νοείτω. Δεν το αναπτύσσω περαιτέρω.

Όσον αφορά την κύρωση της τροποποίησης της σύµβασης
για τη φυσική προστασία του πυρηνικού υλικού σηµειώνουµε: Το
κείµενο τροποποίησης της σύµβασης για την προστασία του πυ-
ρηνικού υλικού κατ’ επίφαση αφορά τα θέµατα της πυρηνικής
ασφάλειας. Κυρίως, θέτει κανόνες, ρυθµίσεις λειτουργίας ανταλ-
λαγών και σχέσεων ανάµεσα στις καπιταλιστικές και τις αντίστοι-
χες χώρες που δραστηριοποιούνται στον τοµέα της πυρηνικής
βιοµηχανίας. Κανόνες, σηµειώνουµε, τρυφερότητας για τους πυ-
ρηνικούς βιοµήχανους. Γι’ αυτό το υπερψηφίζουν οι εκπρόσωποι
του ΠΑΣΟΚ και βεβαίως και της Νέας Δηµοκρατίας. Γι’ αυτό
ακριβώς το λόγο δεν βρίσκει κανένα απολύτως λόγο για να µην
κυρωθεί και ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός.

Βεβαίως, η κύρωση της τροποποίησης της σύµβασης διασφα-
λίζει το άβατο και την εµπιστευτικότητα των πληροφοριών, αλλά
και το βιοµηχανικό και εµπορικό απόρρητο στα ζητήµατα των αν-
ταλλαγών είτε του πυρηνικού υλικού είτε της ασφάλειας των εγ-
καταστάσεων. Ζύγωσαν, λοιπόν, οι σηµαιοφόροι της διαφάνειας,
της παγκόσµιας διακυβέρνησης, των θεσµών, της υπευθυνότη-
τας, της οικολογικής ευαισθησίας, της κλιµατικής αλλαγής.

Κατά τη γνώµη του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας είναι
υπόλογη και η Διεθνής Επιτροπή Ατοµικής Ενέργειας για τη δια-
κριτική, µονοµερή προσέγγιση που κάνει στα ζητήµατα αυτά.
Είναι ιδιαίτερα αποκαλυπτικά τα ζητήµατα αλλά και η εµπειρία
που έχει συσσωρευτεί σε σχέση µε την Ινδία, σε σχέση µε το Πα-
κιστάν και µε το πάντα «χαϊδεµένο παιδί» το Ισραήλ.

Ταυτόχρονα, εµείς επισηµαίνουµε ότι η Διεθνής Επιτροπή Ατο-
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µικής Ενέργειας είναι και ένα «εργαλείο» και ένας «µοχλός» τε-
λεσίγραφων εκβιασµών και µηχανισµών ιµπεριαλιστικών επεµβά-
σεων σε χώρες που δεν είναι αρεστές στα επιτελεία των
ιµπεριαλιστικών δυνάµεων. Το ότι είναι έτσι ακριβώς τα πράγ-
µατα αποδεικνύεται, αρκεί κάποιος να συλλογιστεί αυτό που δια-
βάζουµε σ’ αυτό το κείµενο: ότι, δηλαδή, έχουµε την ανεξαρ-
τησία µεταξύ των καθηκόντων της αρµόδιας κρατικής αρχής και
οποιουδήποτε άλλου φορέα υπεύθυνου για την προώθηση ή τη
χρήση της πυρηνικής ενέργειας. Είναι δύο ανεξάρτητες στιγµές
κατά τη σύµβαση και βεβαίως γίνεται αντιληπτό σε όλους ότι
αυτό αφορά τους κατόχους των αδειών λειτουργίας των πυρη-
νικών εγκαταστάσεων.

Ποιανού είναι η ευθύνη για τη διασφάλιση της πυρηνικής
ασφάλειας των εγκαταστάσεων ή της µεταφοράς πυρηνικού υλι-
κού; Το κείµενο λέει καθαρά ότι το κράτος θα πρέπει να διασφα-
λίζει ότι η πρωταρχική ευθύνη για την εφαρµογή της φυσικής
προστασίας του πυρηνικού υλικού ή των πυρηνικών εγκαταστά-
σεων θα επαφίεται στους κατόχους των σχετικών αδειών. Ο νοών
νοείτω. 

Μόνο από την εντελώς πρόσφατη εµπειρία της Φουκουσίµα
κατ’ επανάληψη η ιαπωνική κυβέρνηση, προκειµένου να ενηµε-
ρώσει το λαό για την κατάσταση των πυρηνικών µονάδων, περί-
µενε και περιµένει να της δώσει τα στοιχεία η µεγαλοκαπιτα-
λιστική εταιρεία στην οποία ανήκουν. Η ιαπωνική κυβέρνηση κατ’
επανάληψη µάλιστα έχει διαµαρτυρηθεί ότι δεν της δίνονταν και
δεν της δίνονται ακριβή στοιχεία και πριν και κατά τη διάρκεια
της κρίσης και ότι της κρύβουν όλη την αλήθεια, ενώ έχει δηλώ-
σει ότι δεν είναι ικανοποιηµένη από τον τρόπο µε τον οποίο αντι-
µετωπίζεται το πρόβληµα της Φουκουσίµα από τους «βασι-
λιάδες» της πυρηνικής βιοµηχανίας. 

Αυτά είναι αρκετά εύγλωττα και εκκωφαντικά για τη φύση και
το χαρακτήρα των τροποποιητικών ρυθµίσεων που πραγµατο-
ποιείτε και µ’ αυτήν τη σύµβαση. Νοµίζουµε ότι η ονοµαστική επί-
κληση περί ασφάλειας των πυρηνικών υλικών είναι η επίφαση
επικίνδυνων φιλοκαπιταλιστικών ρυθµίσεων. Καταψηφίζουµε. Ση-
µειώνουµε µόνο ότι την ίδια την ουσία αυτών των φιλοκαπιταλι-
στικών ρυθµίσεων την έχει και η Κοµισιόν, ακριβώς γιατί και σ’
αυτή την περίοδο συζητούνται τα ζητήµατα αυτά και στο Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο. Καταψηφίζουµε λοιπόν και αυτήν τη σύµ-
βαση.

Για τα ζητήµατα της Συµφωνίας της Ελλάδας µε τη Λευκορω-
σία οι παρατηρήσεις µας αφορούν, πρώτον ότι οι σχέσεις µεταξύ
Ελλάδας και Λευκορωσίας, ενώ θα έπρεπε να περνάνε από τις
πρωτεύουσες των δύο χωρών, δεν περνούν από τις πρωτεύου-
σες των δύο χωρών. Με βάση το κείµενο της σύµβασης οι σχέ-
σεις των δύο χωρών δεν θα περνούν από τις πρωτεύουσες των
δύο χωρών, αλλά θα περνάνε διαµέσου του πλαισίου σχέσεων
της Λευκορωσίας µε την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Επιπρόσθετα, οι επιδιώξεις της ελληνικής πλευράς είναι η ανά-
πτυξη της επιχειρηµατικότητας και η διείσδυση στις αγορές, ζη-
τήµατα αρκετά εύγλωττα, αλλά ταυτόχρονα ακριβώς γιατί
υπάρχει αυτό το πλαίσιο, θα συναντήσει τις υποχρεώσεις που
προκύπτουν από την ιδιότητά της ως µέλος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και γι’ αυτό υπάρχει εκ νέου ακόµα µία φορά ρητή δια-
κήρυξη σεβασµού του πλαισίου σχέσεων.

Αξιοσηµείωτη είναι, λοιπόν, η επιµέλεια για τις δεσµεύσεις της
συµφωνίας-πλαίσιο της Λευκορωσίας µε την Ευρωπαϊκή Ένωση,
µολονότι η συµφωνία αυτή δεν έχει υπογραφεί δεκαέξι χρόνια
µετά. Σηµειώνουµε ότι οι διακηρύξεις περί ελευθέρου εµπορίου,
περί καινοτοµίας, περί έρευνας, περί τεχνολογίας συναντούν το
«φράχτη» του πλαισίου σχέσεων. 

Συνολικά οι στοχεύσεις και του κειµένου και της αιτιολογικής
έκθεσης αποκαλύπτουν ότι δεν είναι επ’ ωφελεία των λαών της
Ελλάδας και της Λευκορωσίας και τα καταψηφίζουµε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Νικόλαο Παπακωνσταντίνου, Βουλευτή του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας.

Το λόγο έχει ο κ. Σπυρίδων-Άδωνις Γεωργιάδης, Βουλευτής
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, για µία τοποθέτηση.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, φαντάζοµαι ότι αποδέχεστε ως αυτονόητες

ορισµένες αρχές, πρώτον την αρχή της συνέχειας της Κυβερνή-
σεως και δεύτερον την αρχή ότι στον κοινοβουλευτικό διάλογο
–κύριε Ευθυµίου, θα ήθελα και τη δική σας γνώµη σ’ αυτό- για
να υπάρχει αποτέλεσµα, πρέπει, όταν µιλάνε τα δύο µέρη, να τη-
ρείται αυτό το οποίο συµφωνούν. 

Κυρία Υπουργέ, αν πάρετε τα Πρακτικά της συνεδριάσεως της
Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων όπου συζητήσαµε τη σχε-
τική κύρωση της συµφωνίας µε την Τουρκία, όπως θα δείτε εδώ
και στο ενηµερωτικό, πέραν εµού και των υπολοίπων συναδέλ-
φων από τα άλλα κόµµατα, πήραν το λόγο και οι συνάδελφοι
Βουλευτές του κόµµατός σας, οι κύριοι Πυθαγόρας Βαρδίκος
και Μιχαήλ Παντούλας.

Οι κύριοι Πυθαγόρας Βαρδίκος και Μιχαήλ Παντούλας, όπως
και η Πρόεδρος της Επιτροπής, η κ. Αράπογλου, έθεσαν το θέµα
στον παριστάµενο τότε Υφυπουργό Παιδείας, τον κ. Πανάρετο –
δεν είναι πλέον Υφυπουργός Παιδείας, αλλά αυτό ποσώς ενδια-
φέρει τη Βουλή, αυτό είναι εσωτερικό θέµα της Κυβερνήσεως-
διότι στην αιτιολογική έκθεση αυτής της συµφωνίας αναγράφε-
ται το εξής: «Με την εφαρµογή του µνηµονίου επιδιώκεται προς
όφελος και των δύο µερών, στη βάση των αρίστων σχέσεων Ελ-
λάδας – Τουρκίας τόσο στον πολιτικό όσο και στον οικονοµικό
τοµέα, η συµµετοχή σε κοινές επιστηµονικές…». 

Είχα θέσει κι εγώ τον προβληµατισµό µου στην επιτροπή, τον
οποίο προβληµατισµό συµµερίστηκε, επαναλαµβάνω, και ο κ.
Βαρδίκος και ο κ. Παντούλας κι εν τέλει συµµερίστηκε –ή έτσι
µας είπε- και ο Υφυπουργός, ο κ. Πανάρετος.

Ξέρετε, οι λέξεις έχουν πολύ µεγάλη σηµασία. Οι λέξεις, ιδιαί-
τερα σε ένα Κοινοβούλιο, αλλά και σε µία γραπτή συµφωνία,
έχουν τιτάνια σηµασία. Είναι ο λόγος για τον οποίο κρατάµε Πρα-
κτικά. Εάν οι λέξεις δεν είχαν σηµασία και ήταν απλώς έπεα πτε-
ρόεντα, δεν υπήρχε κανένας λόγος να κάνουµε τίποτα απ’ όσα
κάνουµε εδώ πέρα.

Υποστήριξα, λοιπόν, εγώ, κύριε Ευθυµίου  –κι ευχαριστώ τους
δύο συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ οι οποίοι συνεφώνησαν στην επι-
τροπή µαζί µου- ότι είναι παντελώς αδιανόητο η ελληνική Κυβέρ-
νηση να αποδέχεται ότι οι σχέσεις µας µε την Τουρκία είναι
άριστες.

Υπενθυµίζω ότι µε την Τουρκία έχουµε τεράστια εκκρεµή ζη-
τήµατα. Έχουµε καθηµερινές παραβιάσεις στο Αιγαίο, υπερπτή-
σεις σε κατοικηµένα νησιά. Έχουµε κατοχικά στρατεύµατα στην
Κύπρο, κύριε Ευθυµίου. Έχουµε –προσέξτε- τη µη υλοποίηση
της συµφωνίας επανεισδοχής των λαθροµεταναστών, που µας
ενηµέρωσε ο κ. Λαµπρινίδης, πριν γίνει Υπουργός των Εξωτερι-
κών, στην αρµόδια επιτροπή. Έχουµε εν πάση περιπτώσει –µην
κάνω ιστορικές αναφορές- δεκάδες εκκρεµή ζητήµατα.

Το να γράψει η Κυβέρνησή σας προς τη Βουλή των Ελλήνων
ότι σκοπεύει να έχουµε καλές σχέσεις, ότι επιδιώκει να έχουµε
άριστες σχέσεις, ότι η επιθυµία της είναι να έχουµε άριστες σχέ-
σεις, εκεί µπορεί να υπάρξει ένα ζήτηµα πολιτικής αντιπαραθέ-
σεως ως προς τις σχέσεις και τις υποθέσεις του καθενός εξ
ηµών. Το να ισχυρίζεται, όµως, η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ ότι σή-
µερα που µιλάµε οι σχέσεις µας µε την Τουρκία είναι άριστες –
δηλαδή δεν γίνονται καλύτερες- αυτό, µε συγχωρείται, είναι
εξωφρενικό. 

Ο βασικός λόγος που καταψηφίζουµε αυτή την κύρωση  -
πέραν, δηλαδή, όλων των υπολοίπων, των χρηµάτων που θα ξο-
δευτούν κ.λπ., που είναι πάρα πολλά γι’ αυτή τη σύµβαση,
περίπου 1.000.000 ευρώ το χρόνο- είναι ότι αυτή η αναφορά είναι
προσβλητική για εµάς. 

Και θλίβοµαι, διότι ο Υπουργός, ο κ. Πανάρετος, είχε δεσµευ-
τεί στην επιτροπή µας ότι όταν θα έρθει το κείµενο προς κύρωση,
κύριε Πρόεδρε, στη Βουλή, στην Ολοµέλεια, θα έχει διορθωθεί.
Αυτό δεν συνέβη, παρά τη δέσµευση της Κυβερνήσεως, παρά το
αίτηµα των δύο Βουλευτών του ΠΑΣΟΚ, παρά το αίτηµα της
Προέδρου της Επιτροπής.

Νοµίζω ότι αυτό δείχνει κάτι για την προχειρότητα µε την
οποία νοµοθετείτε, αυτό δείχνει κάτι για το πόσο συµµερίζεστε
ή όχι τα προβλήµατα σε λειτουργικές σχέσεις και κατά πόσο
έχετε διάθεση να δώσετε µάχη γι’ αυτά τα προβλήµατα.
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Είναι προφανές, κύριε Υπουργέ, ότι έχετε δώσει «λευκή πε-
τσέτα» στον κ. Ερντογάν, στον οποίο έχετε επιτρέψει να γίνει ο
γενικός δερβέναγας της περιοχής, γιατί η Ελλάδα είναι παντελώς
απούσα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪΔΟΥ)

Και αναρωτιέµαι: Εάν αύριο στο οποιοδήποτε διεθνές forum
θέσει η Ελλάδα οποιοδήποτε θέµα παραβιάσεως, παραδείγµα-
τος χάριν, του εθνικού εναερίου χώρου ή των υπερπτήσεων στο
Αιγαίο, πολλώ µάλλον το θέµα της µη επανεισδοχής των λαθρο-
µεταναστών, συµφωνία που δεν υλοποιεί η Τουρκία και θέσετε
ένα διάβηµα διαµαρτυρίας σε κάποιο Ευρωπαϊκό Όργανο και ση-
κωθεί ο Τούρκος εκπρόσωπος και παρουσιάσει αυτό το κείµενο
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και πει «µα, η ελληνική κυβέρνηση µας
λέει ότι έχουµε άριστες σχέσεις», πού θα πάει να κρυφτεί ο εκ-
πρόσωπος της Ελλάδος;

Εάν δεν αποσυρθεί αυτή η φράση και κυρωθεί από τη Βουλή
έτσι, θα πρόκειται περί πολύ µεγάλου ατοπήµατος, δηλωτικού,
φυσικά, των πραγµατικών σας προθέσεων ως προς τη διάθεσή
σας να πολεµήσετε για τα εθνικά δίκαια.

Όσον αφορά το θέµα της Λευκορωσίας εµείς θα καταψηφί-
σουµε για τους εξής λόγους: Πρώτον, διότι δεν θεωρούµε ότι
έχουµε τόσο µεγάλα συµφέροντα εκεί. Και δεύτερον και κυριό-
τερο, γιατί η Λευκορωσία –υπενθυµίζω στο Σώµα- ήταν από τα
πρώτα κράτη που αναγνώρισαν τα Σκόπια µε τον όρο «Μακεδο-
νία». Κι εµείς κράτη τα οποία βάζουν πισώπλατα µαχαιριά στην
Ελλάδα, δεν θέλουµε ούτε να τα βλέπουµε µπροστά µας ζωγρα-
φιστά, όχι να κάνουµε και καλύτερες σχέσεις.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής του

ΣΥΡΙΖΑ κ. Κουράκης.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Σχετικά µε τις τέσσερις συµφωνίες που έχουν έρθει στην Ολο-

µέλεια για κύρωση, πρέπει να σας πω ότι εµείς έχουµε αρνητική
θέση. 

Σχετικά µε την υπ’ αριθµόν 2 σύµβαση που αφορά την «Κύ-
ρωση της Τροποποίησης της Σύµβασης για τη Φυσική Προστα-
σία του Πυρηνικού Υλικού», εκτιµούµε ότι η γραµµή, στην οποία
θα έπρεπε να κινηθεί οποιαδήποτε κύρωση από εδώ και πέρα θα
έπρεπε να βρίσκεται κάτω από τη σκιά και το βαρύ κλίµα εξαιτίας
του ατυχήµατος στη Φουκουσίµα, καθώς είναι γνωστό ότι αυτό
έρχεται να προστεθεί σε µια σειρά άλλων ατυχηµάτων. Είκοσι
πέντε σοβαρά πυρηνικά ατυχήµατα µε διαρροή ραδιενέργειας
έχουν συµβεί από το πρώτο που συνέβη στον Καναδά το 1952.
Βέβαια, του Τσερνοµπίλ είναι το πιο γνωστό ανάµεσα στα άλλα.

Η καταστροφή της Φουκουσίµα ξαναέφερε στο προσκήνιο το
θέµα της ασφάλειας της πυρηνικής ενέργειας. Θεωρούµε ότι
αυτές οι ρυθµίσεις θα έπρεπε να εντάσσονται σ’ ένα ευρύτερο
πλαίσιο, το οποίο να διασφαλίζει τη µη διασπορά της πυρηνικής
ενέργειας, παρά µόνο για ειρηνικούς σκοπούς. Όταν λέµε «ειρη-
νικούς σκοπούς» εννοούµε αυστηρά, όπως είναι στο «Δηµό-
κριτο», τα ραδιενεργά υλικά κάτω από διεθνείς κανόνες ελέγχου
και σε καµµία περίπτωση για τη χρήση της πυρηνικής ενέργειας
για την παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας. Εποµένως, θα έπρεπε
να προηγηθεί και να ενταχθεί σ’ ένα τέτοιο πλαίσιο, γι’ αυτό δεν
µπορούµε να συµφωνήσουµε.

Σχετικά µε τις υπόλοιπες τρεις κυρώσεις που αφορούν σε επί-
πεδο οικονοµικής, επιστηµονικής και τεχνολογικής συνεργασίας
είµαστε αρνητικοί, γιατί εκείνο το οποίο θα προϋπόθετε µια τέ-
τοια συµφωνία - δεν είναι εξ’ αρχής κακό να έχουµε συµφωνίες
µε τα άλλα κράτη, παρ’ όλο που θα έπρεπε να εντάσσονται σ’
ένα πλαίσιο εξυπηρέτησης των αναγκών και όχι όπως αναφέρε-
ται σχετικά µε τις επενδύσεις ως αυτές ταύτες και τις ιδιωτικές
εταιρείες- είναι η ανάπτυξη και η ενίσχυση της έρευνας σε εθνικό
επίπεδο, πράγµα το οποίο δεν συµβαίνει.

Να θυµίσουµε ότι σηµαντικές περικοπές στον κρατικό προϋπο-
λογισµό έχουν φέρει τα ερευνητικά κέντρα σε οριακό σηµείο.
Δράττοµαι της ευκαιρίας να επαναλάβω αυτό που είχαµε πει και
σε επίκαιρη ερώτηση δική µας ότι αδυνατεί η πολιτεία να πλη-

ρώσει στις ανελαστικές λειτουργικές δαπάνες, ΔΕΗ, φυσικό
αέριο κ.λπ., ενώ σε διάφορα άλλα κέντρα, όπως είναι το ΕΛ-
ΚΕΘΕ, έχουµε δει να καθυστερεί ακόµα και η καταβολή του µι-
σθού των εργαζοµένων. Καταλαβαίνουµε ότι αυτό δεν µπορεί να
συνεχιστεί και είναι κοροϊδία το να µιλάµε για συνεργασία µε
άλλες χώρες, όταν δεν έχουν λυθεί τόσο βασικά ζητήµατα.

Θα έλεγα ότι, πέρα από το ΕΛΚΕΘΕ, το οποίο έχει απλήρωτο
προσωπικό, έχουµε και το ερευνητικό κέντρο «Αθηνά», το ερευ-
νητικό προσωπικό του ιΠΕΤ δεν έχει πληρωθεί καθόλου από τις
αρχές του 2011, ενώ το προσωπικό του Ινστιτούτου Επεξεργα-
σίας Λόγου έχει απλήρωτους τους µισθούς του 2010.

Καταλαβαίνετε, βεβαίως, ότι χρειάζεται µια απάντηση από
υπεύθυνα χείλη πάνω στα ουσιαστικά αυτά ζητήµατα που έχουν
σχέση µε την έρευνα πριν διανοηθούµε να προχωρήσουµε σε συ-
νεργασία µε άλλες χώρες, γιατί το µόνο που κάνουν είναι να κα-
λύπτουν ως φύλλο συκής την ανυπαρξία πολιτικής στον τοµέα
της έρευνας.

Γι’ αυτούς τους λόγους, κυρία Πρόεδρε, ο ΣΥΡΙΖΑ καταψηφί-
ζει τις συµβάσεις αυτές µαζί µε την προηγούµενη που ανέφερα
στο σύνολό τους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Κουράκη.
Το λόγο έχει η Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων, κ. Γεννηµατά.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,

Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία
Πρόεδρε.

Κύριοι Βουλευτές, καλούµαστε σήµερα να επιβεβαιώσουµε
συµφωνίες και µνηµόνια µε άλλες ανεπτυγµένες χώρες, συµφω-
νίες που προωθούν τα θέµατα της επιστήµης και της τεχνολο-
γίας. 

Πιο συγκεκριµένα µε τις συµφωνίες µε το Κουβέιτ, την Τουρκία
και τη Λευκορωσία αποσκοπούµε, προφανώς, στη διαµόρφωση
ενός ευνοϊκού κλίµατος για την υλοποίηση κοινών ερευνητικών
προγραµµάτων, για την εκπόνηση σχεδίων τεχνολογικής ανάπτυ-
ξης, για την προώθηση της ανταλλαγής επιστηµόνων, ερευνητών
και εµπειρογνωµόνων µέσα από συναντήσεις, ηµερίδες, συνέ-
δρια, εκθέσεις και άλλες δράσεις, για την από κοινού χρήση υπο-
δοµών ερευνητικού και αναπτυξιακού χαρακτήρα, καθώς και
επιστηµονικού εξοπλισµού.

Θεωρώ ότι για πάρα πολλούς και διαφορετικούς λόγους η
χώρα µας έχει να ωφεληθεί σηµαντικά από όλες αυτές τις δια-
φορετικές συµφωνίες για τις οποίες συζητάµε. 

Πιο ειδικά, το Κουβέιτ είναι η όγδοη πλουσιότερη χώρα στον
κόσµο και η συµφωνία µαζί της µπορεί να βοηθήσει σηµαντικά
σε θέµατα τεχνογνωσίας και εµπειρίας υψηλού επιπέδου. 

Το µνηµόνιο κατανόησης µεταξύ Ελλάδας και Τουρκίας
θεωρώ ότι µπορεί να συµβάλει σε ουσιαστικά βήµατα προσέγγι-
σης του επιστηµονικού και ερευνητικού κόσµου των δύο χωρών
σε ζητήµατα που είναι σηµαντικά και για τους δύο.

Κύριε Γεωργιάδη, είστε πολύ έµπειρος κοινοβουλευτικός άν-
τρας και γνωρίζετε πολύ καλύτερα από εµένα ότι οι αιτιολογικές
εκθέσεις δεν επιδέχονται καµµιάς αλλαγής από την ώρα που κα-
τατίθενται.

Είναι όµως, παράλληλα απολύτως προφανές ότι το κείµενο
αυτό που εννοεί στην αιτιολογική του έκθεση –γιατί µόνο εκεί
αναφέρεται αυτό στο οποίο σταθήκατε- είναι η προώθηση και η
προσπάθεια συνεργασίας και καλών σχέσεων ιδιαίτερα στους
τοµείς της έρευνας και της τεχνολογίας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Συγγνώµη, δεν λέει αυτό.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,

Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Μα, µόνο σε αυτό το
θέµα αναφέρεται η συγκεκριµένη κύρωση. Δεν θα µπορούσε να
λέει τίποτε άλλο. Θεωρώ ότι η γνώση πρέπει να γίνει γέφυρα και
να ενώνει τους δύο λαούς. 

Τέλος, από τη συµφωνία µε τη Λευκορωσία µπορούµε να
προσδοκούµε οφέλη, αφού παρά τις όποιες δυσκολίες αντιµε-
τωπίζει αυτή η χώρα είναι βιοµηχανικά αναπτυγµένη. Μέχρι σή-
µερα δεν έχουµε αναπτύξει ιδιαίτερες οικονοµικές, επιστηµο-
νικές και τεχνολογικές σχέσεις µαζί τους, γεγονός που σηµαίνει
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ότι υπάρχει σηµαντικό πεδίο µπροστά µας για αξιοποίηση. 
Και στις τρεις περιπτώσεις αυτό που έχει πραγµατική σηµασία

και αυτό που έχουµε ανάγκη ως χώρα είναι να ενισχύσουµε προ-
σπάθειες ή να διαµορφώσουµε τις προϋποθέσεις για διεθνείς
συνεργασίες των επιστηµόνων µας στα πανεπιστήµια, στα ΤΕΙ
και τα ερευνητικά κέντρα. 

Παράλληλα, σήµερα καλούµαστε να κυρώσουµε και την τρο-
ποποίηση της σύµβασης για τη φυσική προστασία του πυρηνικού
υλικού. Φυσικά, µελέτησα τα πρακτικά της Διαρκούς Επιτροπής
Μορφωτικών Υποθέσεων δεδοµένου ότι δεν συµµετείχα εγώ,
γιατί το θέµα το χειρίστηκε µέχρι σήµερα ο κ. Πανάρετος. Κατα-
λαβαίνω τις δικαιολογηµένες ενστάσεις σε σχέση µε τη καθυστέ-
ρηση στο χρόνο κύρωσης τέτοιου είδους συµφωνιών. Θεωρώ ότι
από εδώ και πέρα θα  πρέπει να το έχουµε αυτό στο µυαλό µας
και θα πρέπει έγκαιρα να ανταποκρινόµαστε στις εξελίξεις.

Ως προς το πολιτικό ζήτηµα όµως, που εγείρεται δεν µπορώ
να κατανοήσω τις αντιδράσεις, καθώς η θέση µας, και της Κυ-
βέρνησης και του Πρωθυπουργού, είναι απολύτως ξεκάθαρη
εναντίον της χρήσης της πυρηνικής ενέργειας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία Γεννηµατά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρη-
σκευµάτων: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρα-
τίας της Λευκορωσίας για Οικονοµική, Επιστηµονική και Τεχνο-

λογική Συνεργασία».
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευ-
µάτων: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας
της Λευκορωσίας για οικονοµική, επιστηµονική και τεχνολογική
Συνεργασία» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση
επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής: 

«Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας της
Λευκορωσίας για οικονοµική, επιστηµονική και τεχνολογική Συ-
νεργασία

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, η Συµφωνία µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας της Λευ-
κορωσίας για οικονοµική, επιστηµονική και τεχνολογική συνερ-
γασία, που υπογράφηκε στο Μινσκ, στις 5 Μαρτίου 2009, το κεί-
µενο της οποίας σε πρωτότυπο στην ελληνική και αγγλική
γλώσσα έχει ως εξής:
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Άρθρο δεύτερο

Η ισχύς του νόµου αυτού αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Συµφωνίας που κυρώνεται
από την ολοκλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 6 παρά-
γραφος 1 αυτής».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Επίσης, κηρύσσεται
περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συ-
νόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων «Κύρωση της Τροποποίησης της
Σύµβασης για τη Φυσική Προστασία του Πυρηνικού Υλικού»

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευ-

µάτων: «Κύρωση της Τροποποίησης της Σύµβασης για τη Φυσική
Προστασία του Πυρηνικού Υλικού» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία,
σε µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
και έχει ως εξής: 

«Κύρωση της Τροποποίησης της Σύµβασης για τη Φυσική
Προστασία του Πυρηνικού Υλικού

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, η τροποποίηση της Σύµβασης για τη Φυσική Προ-
στασία του Πυρηνικού Υλικού (ν.1636/1986, Α’ 106), που υπογρά-
φηκε στη Βιέννη, στις 8 Ιουλίου 2005, το κείµενο της οποίας σε
πρωτότυπο στην αγγλική γλώσσα και σε µετάφραση στην ελλη-
νική έχει ως εξής:
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Άρθρο δεύτερο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Τροποποίησης της
Σύµβασης που κυρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων
του άρθρου 20 παρ. 2 της Σύµβασης». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κηρύσσεται επίσης,
περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συ-
νόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων: «Κύρωση Μνηµονίου Κατανόησης
µεταξύ του Υπουργείου Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρη-
σκευµάτων της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υφυπουργείου
της Τουρκικής Δηµοκρατίας που είναι αρµόδιο για την επιστήµη
και την τεχνολογία, όσον αφορά στη συνεργασία µεταξύ της Γε-
νικής Γραµµατείας Έρευνας και Τεχνολογίας του Υπουργείου
Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και του Συµβουλίου Επιστηµονικής και Τεχνολογι-
κής Έρευνας της Τουρκίας (TUBITAK)».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευ-
µάτων: «Κύρωση Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του Υπουρ-
γείου Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας και του Υφυπουργείου της Τουρκικής Δηµο-
κρατίας που είναι αρµόδιο για την επιστήµη και την τεχνολογία,
όσον αφορά στη συνεργασία µεταξύ της Γενικής Γραµµατείας
Έρευνας και Τεχνολογίας του Υπουργείου Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του
Συµβουλίου Επιστηµονικής και Τεχνολογικής Έρευνας της Τουρ-
κίας (TUBITAK)» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση
επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής: 

«Κύρωση Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του Υπουργείου
Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και του Υφυπουργείου της Τουρκικής Δηµοκρα-
τίας που είναι αρµόδιο για την επιστήµη και την τεχνολογία,
όσον αφορά στη συνεργασία µεταξύ της Γενικής Γραµµατείας
Έρευνας και Τεχνολογίας του Υπουργείου Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων της Ελληνικής Δηµοκρατίας και
του Συµβουλίου Επιστηµονικής και Τεχνολογικής Έρευνας της
Τουρκίας (TUBITAK)

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, το Μνηµόνιο Κατανόησης µεταξύ του Υπουργείου
Παιδείας, Δια Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και του Υφυπουργείου της Τουρκικής Δηµοκρατίας
που είναι αρµόδιο για την επιστήµη και την τεχνολογία, όσον
αφορά στη συνεργασία µεταξύ της Γενικής Γραµµατείας Έρευ-
νας και Τεχνολογίας του Υπουργείου Παιδείας, Δια Βίου Μάθη-
σης και Θρησκευµάτων της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του
Συµβουλίου Επιστηµονικής και Τεχνολογικής Έρευνας της Τουρ-
κίας (TÜBITAK) που υπογράφηκε στην Αθήνα, στις 14 Μαΐου
2010, της οποίας το κείµενο σε πρωτότυπο στην αγγλική γλώσσα
και σε µετάφραση στην ελληνική γλώσσα έχει ως εξής:
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Άρθρο δεύτερο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και του Μνηµονίου που κυ-
ρώνεται από την ολοκλήρωση των προϋποθέσεων της παραγρά-
φου 7 στοιχείο α’ αυτού».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Τέλος, κηρύσσεται πε-
ραιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνό-
λου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ
της Κυβερνήσεως της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβερνή-
σεως του Κράτους του Κουβέιτ στην Επιστηµονική και Τεχνολο-
γική Συνεργασία».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευ-

µάτων: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβερνήσεως της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβερνήσεως του Κράτους του
Κουβέιτ στην Επιστηµονική και Τεχνολογική Συνεργασία» έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση επί της αρχής, των
άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής: 

«Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβερνήσεως της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβερνήσεως του Κράτους του
Κουβέιτ στην Επιστηµονική και Τεχνολογική Συνεργασία

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, η Συµφωνία  µεταξύ της Κυβερνήσεως της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας και της Κυβερνήσεως του Κράτους του Κου-
βέιτ στην επιστηµονική και τεχνολογική συνεργασία, που
υπογράφηκε στην Πόλη του Κουβέιτ, στις 20 Ιανουαρίου 2010,
το κείµενο της οποίας σε πρωτότυπο στην ελληνική και αγγλική
γλώσσα  έχει ως εξής:
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Άρθρο δεύτερο

Τα Πρωτόκολλα που καταρτίζονται από τη Μικτή Επιτροπή του
άρθρου 3 της Συµφωνίας εγκρίνονται µε κοινή απόφαση των αρ-
µοδίων κατά περίπτωση Υπουργών.

Άρθρο τρίτο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Συµφωνίας που κυ-
ρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων του  άρθρου 11
παρ. 1 αυτής».  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο των παραπάνω νοµοσχεδίων. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε τώρα στη συζή-

τηση της πρότασης νόµου του Υπουργείου Υγείας και Κοινωνι-
κής Αλληλεγγύης.

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
της πρότασης νόµου αρµοδιότητας Υπουργείου Υγείας και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης: «Διαµόρφωση θεσµικού πλαισίου λειτουρ-
γίας των κέντρων πρόληψης της χρήσης εξαρτησιογόνων ου-
σιών».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η πρόταση νόµου εµπίπτει
στους περιορισµούς της παραγράφου 3 του άρθρου 73 του Συν-
τάγµατος. Θέλω να υπενθυµίσω στους κυρίους συναδέλφους
ότι, σύµφωνα µε τη διάταξη της παραγράφου 3 του άρθρου 73,
δεν εισάγεται για συζήτηση πρόταση νόµου, εφόσον συνεπάγε-
ται εις βάρος του δηµοσίου, των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης ή άλλων νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου δαπάνες ή
ελάττωση εσόδων της περιουσίας τους, για να δοθεί µισθός ή
σύνταξη ή γενικά όφελος σε κάποιο πρόσωπο. 

Πρέπει να σας πω, επίσης, ότι η πρακτική που ακολουθούµε
όλα αυτά τα χρόνια είναι να συζητούµε αυτές τις προτάσεις
νόµου χωρίς να προχωρούµε σε ψηφοφορία. Τις εισάγουµε,
επειδή έτσι δίνεται η δυνατότητα µε τη συζήτηση στη  Βουλή,
στα κόµµατα, σε όλους τους Βουλευτές αλλά και στην Κυβέρ-
νηση, να πάρουν θέση πάνω σε σοβαρά ζητήµατα, στα οποία
αναφέρονται και τα οποία επιχειρούν να ρυθµίσουν οι προτάσεις
νόµου, όπως κάνει και η παρούσα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας ενηµερώσω ότι
από τη Νέα Δηµοκρατία ορίζεται ως Κοινοβουλευτική Εκπρόσω-
πος η Βουλευτής Επικρατείας κ. Ευγενία Τσουµάνη-Σπέντζα.
Από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ορίζεται ως ειδικός αγο-
ρητής ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Παπακωνσταντίνου. Από το
Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό ορίζεται ως ειδική αγορήτρια η Βου-
λευτής κ. Ουρανία Παπανδρέου-Παπαδάκη και από το Συνασπι-
σµό Ριζοσπαστικής Αριστεράς ορίζεται ως εισηγητής ο κ. Μιχαήλ
Κριτσωτάκης και ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο κ. Θεό-
δωρος Δρίτσας.

Το λόγο έχει ο κ. Αντωνακόπουλος.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΑΝΤΩΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και  κύριοι συνάδελφοι, εκτός βεβαίως του πε-
ριορισµού από τον Κανονισµό της Βουλής αλλά και του συνταγ-
µατικού περιορισµού σε σχέση µε την ευδοκίµηση της υποβαλ-
λόµενης πρότασης νόµου από το Συνασπισµό για το θεσµικό
πλαίσιο λειτουργίας των κέντρων πρόληψης στη χρήση ναρκω-
τικών, για τη συγκεκριµένη πρόταση νόµου υπάρχει και µια άλλη
ιδιαιτερότητα. Το θιγόµενο θέµα του θεσµικού πλαισίου έχει
λήξει µε νοµοθετική ρύθµιση πρόσφατα, στο νόµο του Υπουρ-
γείου Παιδείας που αφορούσε το θεσµικό πλαίσιο λειτουργίας
των πειραµατικών-πρότυπων σχολείων. Στο άρθρο 58 υπήρξε µια
νοµοθετική ρύθµιση που αφορούσε τη θεσµική υπόσταση αυτών
των κέντρων πρόληψης. Όµως, είναι µία πρόταση νόµου, η οποία
αφορά µία παράµετρο της αντιµετώπισης του µεγάλου κοινωνι-
κού προβλήµατος των ναρκωτικών και ως τέτοια έχει πάντα την

αξία της να συζητηθεί στην ελληνική Βουλή. 
Σίγουρα, το πρόβληµα των ναρκωτικών οξύνεται παράλληλα

µε τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει η κοινωνία. Αυτό δεν είναι
εύρηµα της σύγχρονης εποχής, γιατί τα ναρκωτικά υπήρχαν στη
ζωή των ανθρώπων από το 3000 π.Χ., όταν οι Ασσύριοι καλλιερ-
γούσαν την κάνναβη. Βέβαια, στις µέρες µας έχουν πάρει διά-
σταση µιας βιοµηχανίας στην παραγωγή τους, γιατί είναι
τεράστια τα οικονοµικά συµφέροντα, αλλά και µιας επιδηµίας
όσον αφορά την εξάπλωσή τους στην κοινωνία. 

Με τον όρο «ναρκωτικά», πέρα από την επιστηµονική ακρίβεια
του όρου «ναρκωτικά», εννοούµε και άλλες ουσίες, οι οποίες δεν
έχουν ακριβώς την ιδιότητα των ναρκωτικών, έχουν όµως την
ιδιότητα των εξαρτησιογόνων ουσιών. 

Είναι, λοιπόν, τα ναρκωτικά η σύγχρονη απειλή για τη νέα
γενιά. Ένα µεγάλο ποσοστό των θανάτων στη νέα γενιά οφείλε-
ται στη χρήση ναρκωτικών, ενώ και µια σειρά από παραβατικές
συµπεριφορές εδράζεται στη χρήση ναρκωτικών.

Ο κύκλος εργασιών στην παγκόσµια οικονοµία σήµερα όσον
αφορά την παραγωγή και διακίνηση ναρκωτικών είναι τέτοιος
που ισοβαθµεί µε τον κύκλο εργασιών της αυτοκινητοβιοµηχα-
νίας και της φαρµακοβιοµηχανίας. Καταλαβαίνουµε, λοιπόν,
πόσο τεράστια είναι τα οφέλη.

Τα κοινωνικά αίτια που αφορούν στη διακίνηση και στη χρήση
ναρκωτικών βρίσκονται διαχρονικά βεβαίως στη φύση του αν-
θρώπου, που καταφεύγει σε υποκατάστατα πολλές φορές για
την αντιµετώπιση της πραγµατικότητας, αλλά κυρίως έχουν να
κάνουν µε τις προωθούµενες συµπεριφορές, µε το επιβαλλόµενο
αξιακό, θα έλεγα, απόθεµα της σύγχρονης κοινωνίας από κέντρα
τα οποία έχουν λόγους να λειτουργούν οδοτικά προς τη χρήση
ναρκωτικών.

Βεβαίως τα τελευταία χρόνια έχει ένα διφορούµενο ρόλο η
κοινωνική νοµιµοποίηση της χρήσης κάποιας µορφής ναρκωτι-
κών, εάν αυτή η κοινωνική νοµιµοποίηση θα οδηγήσει σε σµί-
κρυνση, σε λάθος του προβλήµατος ή σε µεγέθυνση.

Πάντως, όσον αφορά την παραγωγή και τη διακίνηση των ναρ-
κωτικών που  σήµερα πλέον έχουν µια βιοµηχανική, θα έλεγα,
διάσταση, εδώ υπάρχει υποκρισία της παγκόσµιας κοινωνίας και
της παγκόσµιας εξουσίας. Διότι γνωρίζουµε ότι υπάρχουν συγ-
κεκριµένα εργοστάσια παρασκευής ηρωίνης στον κόσµο, τα
οποία δεν είναι εκατοντάδες, είναι συγκεκριµένα, στα οποία οφεί-
λονται εκατοµµύρια θάνατοι νέων ανθρώπων το χρόνο και στα
οποία οφείλεται και η επιβάρυνση, κατά δισεκατοµµύρια ευρώ ή
δολάρια της παγκόσµιας κοινότητας στο χρόνο, για να αντιµε-
τωπίζει τα προβλήµατα από τη χρήση ναρκωτικών ή και την πρό-
ληψη. Δυστυχώς, όµως, η παγκόσµια εξουσία δεν παρεµβαίνει
όσο δραστικά θα έπρεπε στην καταστολή του φαινοµένου, αλλά
µένει απλά ως παρατηρητής.

Σήµερα, λοιπόν, στην πατρίδα µας –ας έρθουµε στον τόπο
µας- το πρόβληµα υπάρχει. Δυστυχώς είναι εµφανέστατο -και ιδι-
αίτερα στο κέντρο της πρωτεύουσας της χώρας- και καλούµαστε
να αντιµετωπίσουµε µε όρους κράτους και µε όρους κοινωνίας.
Νοµίζω ότι τα κοινωνικά φαινόµενα πρώτα αντιµετωπίζονται µε
όρους κοινωνίας και συµπληρωµατικά µε όρους κράτους. Το
κράτος είναι στην καταστολή, όσον αφορά την εµπορεία και τη
διακίνηση των ναρκωτικών. Από εκεί και πέρα, ο ρόλος της κοι-
νωνίας είναι στην πρόληψη και στη θεραπεία των χρηστών οι
οποίοι πρέπει να αντιµετωπίζονται ως ασθενείς. 

Είναι γνωστό ότι εδώ και αρκετά χρόνια µια οργανωµένη
µορφή παρέµβασης στον τοµέα της πρόληψης είναι τα κέντρα
πρόληψης της χρήσης των εξαρτησιογόνων ουσιών. Συστάθηκαν
περίπου πριν από δεκαπέντε χρόνια µε πρωτοβουλία των κοινω-
νικών εταίρων της αυτοδιοίκησης µη κυβερνητικών οργανώσεων,
µε την αναντικατάστατη συνδροµή του ΟΚΑΝΑ και της πολιτείας. 

Μέχρι σήµερα τα αποτελέσµατα που έχουµε είναι πολύ θετικά
και αυτό το τονίζει το ευρωπαϊκό παρατηρητήριο για τα ναρκω-
τικά, όπου κατατάσσει τα κέντρα πρόληψης, όσον αφορά την
αποδοτικότητά τους και τη λειτουργία τους, στο επίπεδο της επι-
στηµονικής πρωτοπορίας στην Ευρώπη. Και αυτό είναι σηµαν-
τικό ως επιχείρηµα, για όσους λένε ότι αυτή η µορφή της αστικής
εταιρείας µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, εις την οποία συνενώ-
νουν τις δυνάµεις τους κράτος και κοινωνία, δεν είναι αποτελε-
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σµατική. 
Έρχονται έξω από την Ελλάδα θεσµοί και επιβραβεύουν το

αποτέλεσµα, αλλά έρχονται και στατιστικές εντός της χώρας και
επιβραβεύουν το αποτέλεσµα. Στις µέρες µας, όπου νοµίζουµε
ότι όλα µε το κράτος µπορεί να αντιµετωπιστούν και που γενικώς
δεν είµαστε πολύ ικανοποιηµένοι από τη λειτουργία του κράτους,
θα ήταν σχήµα οξύµωρο να επιµένουµε έναν φορέα, µέσα στον
οποίο υπάρχει ο δυναµισµός της κοινωνίας, υπάρχει η ευελιξία
των εµπλεκοµένων εταίρων να έχουν το µέγιστο αποτέλεσµα,  να
τον καταργήσουµε και να κάνουµε αυτήν τη µορφή µια βαθµίδα
κρατική.

Βέβαια µέχρι σήµερα υπάρχουν παρατηρήσεις για τη λειτουρ-
γία των κέντρων πρόληψης, όσον αφορά τη συνέπεια των οικο-
νοµικών υποχρεώσεων της πολιτείας απέναντι σ’ αυτούς τους
οργανισµούς. Αλλά εδώ δεν είναι ευθύνη αυτών των φορέων εάν
η πολιτεία ήταν ασυνεπής στη χρηµατοδότηση κατά το πρό-
σφατο ή απώτερο παρελθόν. Αν µιλάµε για την οικονοµική πα-
ράµετρο, δεν διασφαλίζει κανείς ότι όταν κάτι είναι κρατικό, έχει
οπωσδήποτε οικονοµικά καλύτερη χρηµατοδότηση ή, εν πάση
περιπτώσει, έχει απρόσκοπτη λειτουργία σε σχέση µε έναν κοι-
νωνικό φορέα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Στη χώρα µας υπάρχουν εβδοµήντα ένα κέντρα πρόληψης αν-
τιµετώπισης της χρήσης των εξαρτησιογόνων ουσιών, τα οποία
έχουν επιδείξει µεγάλο έργο όσον αφορά το χώρο της εκπαίδευ-
σης, γιατί νοµίζω ότι η πρόληψη ενδείκνυται να προπαγανδίζεται
στο χώρο της παιδείας, της εκπαίδευσης. Ο καλύτερος επιστή-
µονας για την αγωγή υγείας και την πρόληψη είναι ο δάσκαλος.
Σε αυτόν τον τοµέα έχουν γίνει πάρα πολλά. Έχουν υλοποιηθεί
προγράµµατα στα σχολεία της µέσης εκπαίδευσης και της πρω-
τοβάθµιας εκπαίδευσης. Υπάρχει εκπεφρασµένη ικανοποίηση και
υπάρχουν µετρηµένα αποτελέσµατα στην ελληνική κοινωνία από
αυτήν τη δραστηριότητα. 

Αρκεί να σας πω για παράδειγµα ότι στην πατρίδα µου στην
Ηλεία, όπου ήµασταν από τους πρώτους νοµούς από το 1998
που συγκροτήσαµε µία αστική εταιρεία µη κερδοσκοπικού χαρα-
κτήρα, εκτός από την αυτοδιοίκηση και τον ΟΚΑΝΑ, όπου συµ-
µετείχε η µητρόπολη, συµµετείχαν και άλλες οργανώσεις.
Υπήρξε η δυνατότητα πολλά νέα παιδιά, πολλοί νέοι επιστήµονες
να εκφράσουν τη δηµιουργικότητά τους, να δώσουν το περίσ-
σευµα ψυχής που είχαν. Αυτό δεν το είδαν ως µία ευκαιρία να
λύσουν απλά το επαγγελµατικό τους πρόβληµα, αλλά προσέφε-
ραν ως άνθρωποι το µέγιστο που µπορούσαν σε µία τέτοια προ-
σπάθεια, σε µία τέτοια κοινωνική πρόκληση. 

Η πρόταση εκ µέρους του Συνασπισµού, νοµίζω ότι περισσό-
τερο έχει µία αγωνία να λύσει τα εργασιακά θέµατα των ανθρώ-
πων που είναι σε αυτό το χώρο και ως τέτοια νοµίζω ότι δεν
πρέπει να αδικήσουµε και την αγωνία στο ευρύτερο πλαίσιο
πάνω στο οποίο κατατίθεται η πρόταση για αυτό το πρόβληµα
στη χώρα µας και για το πόσο αποτελεσµατικά µπορούµε να αν-
τιµετωπίσουµε αυτή τη σύγχρονη µάστιγα. Όµως, σήµερα βρι-
σκόµαστε σε µία κατάσταση, όπου οι οικονοµικές εκκρεµότητες
που αφορούσαν τα κέντρα πρόληψης έχουν βελτιωθεί σε σηµαν-
τικό βαθµό, διότι υπήρχε από τη µία πλευρά το Υπουργείο Υγείας
µε τον ΟΚΑΝΑ, από την άλλη το Υπουργείο Εσωτερικών µέσω
της ΚΕΔΚΕ που χρηµατοδοτούσαν δράσεις. 

Υπήρξαν τριετείς συµβάσεις παλαιότερα µεταξύ ΟΚΑΝΑ και
κέντρων πρόληψης. Τα τελευταία χρόνια αυτές οι συµβάσεις έγι-
ναν πενταετείς, αλλά δεν υπήρξε συνέπεια στην καταβολή των
οφειλοµένων πόρων εκ µέρους της κεντρικής πολιτείας. Αυτό δη-
µιούργησε µία αγωνία στους εργαζόµενους, η οποία νοµίζω πρέ-
πει να έχει ελαχιστοποιηθεί το τελευταίο χρονικό διάστηµα, γιατί
το Υπουργείο Υγείας φρόντισε σε µεγάλο βαθµό να ανταποκριθεί
στις οικονοµικές υποχρεώσεις που είχαν προκύψει από το πα-
ρελθόν.

Επίσης, σε σχέση µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και την ανησυχία που
υπήρξε για τη συνέχιση αυτού του ρόλου της αυτοδιοίκησης,
σχετικά µε τη συµµετοχή της σε αυτά τα προγράµµατα, ήδη φαί-
νεται ο σηµαντικός ρόλος που δίνει στην πρόληψη και ο νέος θε-
σµός του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» στην αυτοδιοίκηση. Αυτό φαίνεται από

το ότι υπάρχει πλέον γενική διεύθυνση σε κάθε περιφέρεια που
αφορά την πρόληψη. Και αυτό είναι πολύ σηµαντικό. 

Επίσης πολύ σηµαντική, σε σχέση µε την πρόληψη και τις όµο-
ρες λειτουργίες που µπορούν να αναπτύξουν στον τοµέα αυτό,
είναι και η σύσταση του ενιαίου φορέα πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας, όπου στη φροντίδα -δεν είναι απλά µόνο η φροντίδα,
είναι µία ευρύτερη έννοια της περίθαλψης- περιλαµβάνεται και
η αγωγή υγείας, η προαγωγή υγείας και η πρόληψη όπου και εδώ
θα πρέπει να επεξεργαστούν συγκεκριµένες πολιτικές, οι οποίες
να έχουν µία αθροιστική δράση µε τα κέντρα πρόληψης και θα
πρέπει να εξειδικευτούν σε έναν κοινό προγραµµατισµό και να
µην υπάρχουν βεβαίως τα φαινόµενα που υπάρχουν πολλές
φορές στη λειτουργία φορέων του δηµοσίου ή του ευρύτερου
δηµοσίου, όπου υπάρχουν στεγανά όσον αφορά τον προγραµ-
µατισµό δράσης τους πάνω στο ίδιο πρόβληµα. 

Υπήρξε, βεβαίως, σε σχέση µε τα κέντρα πρόληψης, η πρό-
ταση να γίνουν εταιρείες που υπάγονται στο άρθρο 267 του πα-
λιού κώδικα δήµων και κοινοτήτων. Η εµπειρία από τη λειτουργία
τέτοιων εταιρειών υπό τη µορφή του απόλυτου δηµόσιου χαρα-
κτήρα, του κρατικού θα έλεγα χαρακτήρα, δεν είναι θετικές γύρω
από την αντιµετώπιση κοινωνικών προβληµάτων. Αυτό λέει η εµ-
πειρία, όχι µόνο στην Ελλάδα, αλλά σε όλον τον κόσµο. 

Και ιδιαίτερα σε πολιτικούς φορείς που προτάσσουν τη λει-
τουργία και το ρόλο της κοινωνίας των πολιτών, θα έπρεπε να
λειτουργούµε οδοτικά προς αυτήν την κατεύθυνση και όχι ό,τι
καλό έχει παρατηρηθεί και έχει ξεκινήσει στο χώρο της λειτουρ-
γία της κοινωνίας των πολιτών, να το επιστρέφουµε στο κράτος.

Σήµερα, στόχος δεν είναι να καταργήσουµε από το κράτος
εκείνες τις δοµές που εξυπηρετούν τη νέα κοινωνία. Αυτό φαίνε-
ται και από τις πολιτικές προτεραιότητες που έχει η Κυβέρνηση
σε σχέση µε την υγεία και την παιδεία. Στόχος είναι σε τέτοιους
ευαίσθητους τοµείς της κοινωνικής ζωής να δώσουµε τη µέγιστη
βοήθεια, να δώσουµε τη δυνατότητα σε όλο και περισσότερους
ανθρώπους, που έχουν τη διάθεση, που έχουν τη δυνατότητα,
να προσφέρουν.

Το πρόβληµα των ναρκωτικών σίγουρα δεν αντιµετωπίζεται
ούτε µε αφορισµούς ούτε µε καταγγελτικό λόγο ούτε µε αστυ-
νοµικά µέτρα. Έχει να κάνει από τη µία πλευρά µε τα προωθού-
µενα πρότυπα που βεβαίως εδώ παρεµβαίνουν πάρα πολλοί
φορείς. Εκτός από τις όποιες εξουσίες, που δηµιουργούν τα
πρότυπα, είναι τα µέσα ενηµέρωσης, είναι η διαχείριση της πλη-
ροφορίας, είναι το διαδίκτυο σήµερα. Από την άλλη, βεβαίως,
είναι η καταστολή, η οποία έχει να κάνει µε την παραγωγή και τη
διακίνηση. Επίσης, είναι η θεραπεία των ασθενών. Οι χρήστες
πρέπει να αντιµετωπίζονται ως ασθενείς. Και, βεβαίως, είναι και
η στάση του παγκόσµιου συστήµατος υγείας. Εάν θέλει να χτυ-
πήσει αυτό το φαινόµενο ή δεν θέλει.

Εγώ προσωπικά είµαι πεπεισµένος ότι το παγκόσµιο σύστηµα
εξουσίας σήµερα δεν έχει αποφασίσει να χτυπήσει στη ρίζα του
το φαινόµενο, γιατί είναι πολύ εύκολο, αν το ήθελε, πέρα από τη
σπατάλη ανθρώπινου δυναµικού που γίνεται και οικονοµικού κε-
φαλαίου, υπάρχουν οι δυναµικοί τρόποι στο χώρο παραγωγής
να παρέµβουµε και να σταµατήσουµε αυτήν την παραγωγή θα-
νάτου. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι είναι κατ’ εξοχήν κεντρικό πολιτικό ζήτηµα
του σηµερινού παγκόσµιου πολιτικού συστήµατος τα ναρκωτικά
και πώς θα πρέπει να αντιµετωπιστούν µέσα από τη σύγχρονη
παγκόσµια διακυβέρνηση και τους θεσµούς, οι οποίοι πραγµα-
τεύονται ζητήµατα που αφορούν την κοινωνία και την εγκληµα-
τικότητα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Παναγιώτη Αντωνακόπουλο, εισηγητή του ΠΑΣΟΚ και Βου-
λευτή Ευβοίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω µια ανακοίνωση προς το
Σώµα. Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει
την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης: «Κύρωση του αναθεωρηµένου Διεθνούς
Υγειονοµικού Κανονισµού του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας». 

Προχωρούµε στον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ και Βουλευτή Ηρα-
κλείου κ. Μιχάλη Κριτσωτάκη.
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Κύριε Κριτσωτάκη, έχετε το λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι µοναδικός

µας στόχος και αγωνία το τι θα γίνουν οι εργαζόµενοι στα κέντρα
πρόληψης. Ειπώθηκε αυτό και ειπώθηκε και στην επιτροπή και
προσπαθεί να ορθωθεί αυτό ως επιχείρηµα. Δεν είναι επιχείρηµα
είναι δικαιολογία, δικαιολογία αστήριχτη και αβάσιµη. 

Είναι σηµαντικό, όµως, αυτές οι δοµές να στελεχώνονται και
στελεχώνονται µε ανθρώπους που δίνουν τον εαυτό τους, δίνουν
εµπειρία, δίνουν γνώση και το κυριότερο, δίνουν ψυχή και εσείς
στην Κυβέρνηση αγνοείτε αυτούς τους ανθρώπους µε το πρό-
σχηµα, δήθεν, του αντικρατισµού. Στην αλήθεια, όµως, είναι η
µνηµονιακή σας η αντίληψη που σκοτώνει, αντί να θεραπεύει, γε-
νικά την κοινωνία και µάλιστα σε ευαίσθητους τοµείς, όπως είναι
η παιδεία, η έρευνα, η υγεία κ.λπ., αλλά και το θέµα των εξαρτή-
σεων και το θέµα των δοµών, που θα µπορούσαν να βοηθήσουν
γι’ αυτές τις εξαρτήσεις.

Θα σας πω και θα το καταθέσω στα Πρακτικά ότι πρέπει να
δείτε την κοινή ανακοίνωση του Σωµατείου Εργαζοµένων στα
Κέντρα Πρόληψης και του Συλλόγου Εργαζοµένων στον ΟΚΑΝΑ,
που στην ουσία είναι µία καταγγελία γι’ αυτό που κάνατε και θα
πω µετά τι ακριβώς έχει γίνει στην επιτροπή, όπου την ώρα που
συζητούσαµε αυτήν την πρόταση νόµου, µε µία τροπολογία σε
άσχετο νοµοσχέδιο κλείνατε το θέµα αρνητικά και θα πω γιατί,
όχι µόνο κατά τη δική µας άποψη, αλλά και κατά την άποψη της
ΟΔΕ, της επιτροπής εκείνης που διορίσατε και ήταν άνθρωποι
της δικής σας επιλογής. 

Αυτό ξέρετε τι λέει; Πάρα πολλά. Δεν θα τα πω τώρα. Θα τα
πω αργότερα. Στην κοινή ανακοίνωση των δύο σωµατείων, την
οποία καταθέτω αυτή τη στιγµή στα Πρακτικά, αναφέρεται, αγα-
πητοί συνάδελφοι, ότι εν όψει του εορτασµού της κατ’ ευφηµι-
σµόν Παγκόσµιας Ηµέρας κατά των Ναρκωτικών, τα δύο
σωµατεία δεν µπορούν απλά να παρακολουθούν αµέτοχα τις κοι-
νωνικοοικονοµικές εξελίξεις που επηρεάζουν άµεσα και οξύνουν
το πρόβληµα της χρήσης ουσιών. Ακούστε τι λένε. Γι’ αυτούς
τους λόγους λένε ότι προχωρούν σε κινητοποιήσεις, οι οποίες
µάλιστα θα γίνουν αυτές τις ηµέρες και διοργανώνουν και κοινή
συνέντευξη τύπου στις 24 αυτού του µήνα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά της Βουλής το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα, λοιπόν, αυτά που ακούστηκαν είτε στην Επιτροπή Κοι-
νωνικών Υποθέσεων τις προάλλες είτε αυτά που ακούστηκαν σή-
µερα για µία υπερευαισθησία, όχι απλά ευαισθησία, για τους
εργαζόµενους και µόνο γι’ αυτούς δεν έχουν ουδεµία βάση.

Ενάµιση χρόνο µετά τις εθνικές εκλογές και παρά τις κατηγο-
ρηµατικές προεκλογικές και µετεκλογικές δεσµεύσεις της Κυ-
βέρνησης, τα προβλήµατα των κέντρων πρόληψης της χρήσης
εξαρτησιογόνων ουσιών αντί να επιλύονται, οξύνονται. Το Σωµα-
τείο, λοιπόν, πέρα από την καταγγελία που σας είπα πριν λέει ότι
συνολικά 8,5 εκατοµµύρια ευρώ, σύµφωνα µε την προβλεπόµενη
στην ισχύουσα προγραµµατική σύµβαση για τη λειτουργία των
κέντρων πρόληψης κατανοµή των ποσών για το 2010, δεν έχουν
δοθεί. Καταλαβαίνετε, λοιπόν. Τι να συζητάµε για νόµους, απόρ-
ριψη κ.λπ. όταν αυτά δεν γίνονται; 

Εµείς καταθέτουµε και µία ερώτηση που λέει ποιο είναι το
ακριβές χρέος του Εσωτερικών, προς τα κέντρα πρόληψης για
το 2009 και για το 2010, γιατί χρωστάει και για το 2009 και για το
2010, παρακαλώ. Επίσης, λέµε τι θα κάνετε επιτέλους έστω και
µε τη δική σας λογική, αυτή που περάσατε ως τροπολογία για
να µην περάσει το δικό µας νοµοσχέδιο.

Πριν µπω επί της ουσίας, θα σας πω ότι σήµερα στο πρωτο-
σέλιδο της εφηµερίδας «ΑΥΓΗ» η οποία µεταφέρει κάποια πράγ-
µατα, λέει ότι στην ετήσια έκθεσή της η Επιτροπή Οικονοµικών
και Κοινωνικών Υποθέσεων του ΟΗΕ –αυτού που κάνει αυτά που
δεν θα έπρεπε να κάνει ή που παραλείπει να κάνει αυτά που θα
έπρεπε να κάνει- επικρίνει τις πολιτικές λιτότητας όπως αυτές
που υιοθετούνται στην Ελλάδα και στην Ισπανία. Προσέξτε, αυτά
που διαβάζω είναι εντός εισαγωγικών: Στην Ελλάδα και στην
Ισπανία. Λέει και γενικώς, αλλά προσδιορίζει την Ελλάδα και την
Ισπανία, διότι απειλούν την απασχόληση και θέτουν σε κίνδυνο

την οικονοµική ανάκαµψη. Ο ΟΗΕ δηλαδή, κατηγορεί στην ουσία
το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο ότι πιέζει πολλές αναπτυσσόµε-
νες χώρες να µειώσουν τις δηµόσιες δαπάνες και καλεί τις κυ-
βερνήσεις να σκεφθούν τις πιθανές κοινωνικές επιπτώσεις που
µπορεί να έχουν οι οικονοµικές τους πολιτικές στη διατροφή, την
υγεία και την εκπαίδευση. Προφανώς δεν αναφέρει τις δοµές
αυτές για τις οποίες εµείς σήµερα έχουµε καταθέσει την πρό-
ταση νόµου, αλλά είναι σαφέστατο ότι µιλάει και γι’ αυτές. 

Σε ένα άλλο σηµείο η συγκεκριµένη έκθεση του ΟΗΕ λέει πάλι
εντός εισαγωγικών ότι τα µέτρα λιτότητας που λαµβάνουν κά-
ποιες χώρες όπως η Ελλάδα και η Ισπανία, για να αντιµετωπίσουν
το µεγάλο δηµόσιο χρέος τους όχι µόνο απειλούν την απασχό-
ληση, αλλά λέει ότι είναι και απαραίτητο οι κυβερνήσεις να λαµ-
βάνουν υπ’ όψιν τις πιθανές κοινωνικές επιπτώσεις που µπορεί
να έχουν οι οικονοµικές τους πολιτικές. Και λέει ότι οι χώρες που
εφήρµοσαν συστήµατα κοινωνικής προστασίας µπορούν να ελα-
φρύνουν τις επιπτώσεις του σοκ και να αποτρέψουν τους λαούς
τους να πέσουν ακόµη βαθύτερα στη φτώχεια. Μία µελέτη είναι,
αλλά είναι µία µελέτη του ΟΗΕ.

Σας λέω, λοιπόν, ότι είναι αποκαλυπτικό το ότι δεν τα λέµε
εµείς, δεν τα φωνάζει ο κόσµος στη µεγάλη Βουλή κάτω εδώ στο
Σύνταγµα. Και θα σας έλεγα πόσο απέχει αυτή η µεγάλη Βουλή
που δεν είναι µεγάλη µόνο γιατί είναι σε πλήθος µεγάλη. Ίσως
αποδειχθεί ότι αυτή είναι µεγάλη Βουλή και δεν ξέρω πώς µπορεί
να το πάρει κανείς αυτό. Σας λέω, λοιπόν: πόσο απέχει αυτή η
Βουλή από εδώ; Μέτρα, στάδια; Εγώ θα έλεγα ότι απέχει ένα
µνηµόνιο και µεθαύριο µπορεί δεύτερο. Να το προσέξουµε και
αυτό.

Εν πάση περιπτώσει, πριν από µερικές ηµέρες εδώ σε αυτήν
την Αίθουσα εκφράστηκε µία ενόχληση εκ µέρους της Κυβέρνη-
σης για την αναφορά του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΣΥΡΙΖΑ στο ότι η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ µε την πολιτική
της συµπεριφορά προσβάλλει τους δηµοκρατικούς θεσµούς. Η
συζήτησή µας όµως αυτή που κάνουµε σήµερα και εκείνη που
προηγήθηκε στην επιτροπή είναι ένα άλλο παράδειγµα –δεν είναι
το µοναδικό, ίσως να µην είναι και το µεγαλύτερο- που αποδει-
κνύει τον παραπάνω ισχυρισµό και θα σας πω.

Συζητούµε µία πρόταση νόµου ενός κόµµατος της Αντιπολί-
τευσης -και δεν είναι η πρώτη φορά και δεν είµαστε οι µόνοι που
το κάνουµε- η οποία εν τέλει δεν έχει κανένα αποτέλεσµα και
αυτό συµβαίνει για όλους στην Αντιπολίτευση. Συµβαίνει και όταν
ήσασταν, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, και εσείς στην Αντιπο-
λίτευση και διαµαρτυρόσασταν τότε. Τώρα δεν κάνετε τίποτα
όµως να το αλλάξετε αυτό. Δεν έχει, λοιπόν, κανένα αποτέλεσµα
έτσι κι αλλιώς. Και δεν  µπορεί να έχει κανένα αποτέλεσµα, διότι
έτσι προβλέπεται από τον Κανονισµό. Ποιος θα αλλάξει τον Κα-
νονισµό; Συζητήσεις κάναµε. Και µετά; Τι γίνεται µετά τις συζη-
τήσεις; Τίποτα. Βάσει του άρθρου τάδε του Κανονισµού
χαιρετιόµαστε και φεύγουµε. Δεν είναι προσβολή των δηµοκρα-
τικών θεσµών αυτό; Δεν είναι ευτελισµός των κοινοβουλευτικών
διαδικασιών; 

Να µπω τώρα στην ουσία αυτού που ανέφερα στην αρχή.
Πρώτον, ενώ το συγκεκριµένο θέµα, η πρόταση νόµου του Συ-

νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς «Διαµόρφωση του θεσµι-
κού πλαισίου λειτουργίας των κέντρων πρόληψης εξαρτησιο-
γόνων ουσιών» συζητιόταν στη Διαρκή Επιτροπή Κοινωνικών
Υποθέσεων της Βουλής, ήρθε η Κυβέρνηση και έφερε ένα
άρθρο. Τώρα να πω ότι ήταν ασυντόνιστη; Θα είναι φοβερός κό-
λαφος. Να πω ότι ήταν συντονισµένη; Χειρότερος κόλαφος.
Έφερε, λοιπόν, ένα άρθρο, το άρθρο 58 παράγραφος 4, µε πρω-
τοβουλία του Υπουργείου Παιδείας –άκουσον, άκουσον- και όχι
του αρµόδιου Υπουργείου Υγείας στο σχέδιο νόµου «Θεσµικό
πλαίσιο των Πρότυπων Πειραµατικών Σχολείων» -σχετικότατο-
και έγινε τελικά νόµος. 

Με το συγκεκριµένο άρθρο επιφέρονται αλλαγές στο θεσµικό
καθεστώς της λειτουργίας διαµετρικά αντίθετες από τις απόψεις
των εργαζοµένων στα κέντρα. Θα µου πείτε: «Μα, γιατί; Να τους
ακούσουµε τι λένε;». Εγώ θα έλεγα, ναι, να τους ακούσετε και να
µην κάνετε ό,τι λένε, αλλά να τους ακούσετε. Δεν τους ακούσατε
καθόλου. 

Δεύτερον, είναι αντίθετες και σε αυτά που συµφωνήθηκαν
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στην ΟΔΕ, την Οµάδα Διεύθυνσης Έργου, που εσείς ορίσατε.
Ό,τι σας είπε το πετάξατε και αυτό. Και φυσικά είναι εντελώς αν-
τίθετες από τις δικές µας προτάσεις µε το πρόσχηµα ότι αυτά
είναι κρατικά, είναι στο πλαίσιο της λογικής του κρατισµού. Δεν
είναι έτσι. Η απόδειξη είναι αυτό που σας διάβασα πριν. Πόσα
χρωστάτε, δεν τα δίνετε. Είναι µνηµονιακά, δεν είναι αντικρατικά
ή αντικρατικίστικα. 

Λοιπόν, νοµίζω ότι εδώ τώρα κοροϊδευόµαστε. Πρέπει οι µά-
σκες να πέσουν. Πρέπει κάποια πράγµατα στις διαδικασίες της
Βουλής να αλλάξουν. Και θα σας πω ότι µας έλεγαν οι Βουλευτές
του ΠΑΣΟΚ και η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ πόσα καλά έχει κάνει η
Κυβέρνηση τους τελευταίους είκοσι µήνες. Θα έλεγα τόσα όσος
είναι και ο κόσµος που µαζεύεται εδώ από κάτω και σε όλες τις
πλατείες. Και θα σας πω ότι έχουν άδικο και ο κ. Πάγκαλος και ο
κ. Σηφουνάκης που λένε ότι όλα τα κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ. Δεν έχουν
δίκιο. Νοµίζω ότι έχει δίκιο ο Βαµβακάρης που λέει «τους κυνη-
γάει ο λαός για τα καλά που κάνουν», δεν λέει «τους κυνηγάει ο
ΣΥΡΙΖΑ για τα καλά που κάνουν». 

Θα σας πω ακόµη ότι εµείς επιµένουµε στην πρόταση νόµου.
Θα µου πείτε: «Μα, αφού έληξε το θέµα». Πρέπει να αλλάξει. Και
ξέρετε γιατί πρέπει να αλλάξει; Διότι έτσι είναι ατελέσφορο. Διότι
έτσι θα συνεχιστεί αυτή η κατάσταση, που θα τσακίσει και τους
εργαζόµενους, που είναι η ψυχή αυτής της υπόθεσης για την
απεξάρτηση µέσα στα κέντρα πρόληψης. Διότι µε αυτήν την ανα-
σφάλεια και µε αυτό το δεν πληρώνουν το 2009, δεν πληρώνουν
το 2010 και είµαστε στο 2011 κ.λπ., πόσο λέτε ότι θα κρατήσουν
αυτοί οι άνθρωποι, οι οποίοι είναι επιφορτισµένοι να φέρουν εις
πέρας αυτήν την υπόθεση, που αναφερόµαστε όλοι και υποτίθε-
ται όλες οι πτέρυγες συµφωνούµε εδώ στη Βουλή ότι το θέµα
των εξαρτήσεων είναι µέγα θέµα, ειδικά των ναρκωτικών, αλλά
όχι µόνο των ναρκωτικών, ακόµα και τα υπόλοιπα κ.λπ.; Πώς;
Έτσι; Όχι. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, εµείς επιµένουµε σε αυτήν την πρόταση, γιατί
πιστεύουµε στην ορθότητά της. Πιστεύουµε ότι θα µπορούσε να
συµβάλει σηµαντικά στην αντιµετώπιση του τεράστιου και διαρ-
κώς διογκούµενου προβλήµατος, σαφώς και λόγω της βαθιάς
κρίσης που και αυτή εξελίσσεται δυστυχώς αρνητικά. Γιατί εί-
χαµε ένα πρόβληµα, το µνηµόνιο, και τώρα αποκτήσαµε δεύτερο
πρόβληµα, τον τρόπο της αντιµετώπισης γενικά της κρίσης. Το
µνηµόνιο 2 έρχεται να το επιδεινώσει. Και βλέπουµε ότι εκτός
από τους εργαζόµενους που έχουν θετική ανταπόκριση βρίσκει
ανταπόκριση και από τους ειδικούς, εκείνους που ορίσατε ως
ΟΔΕ να κάνουν µια µελέτη, εν πάση περιπτώσει, και σας είπαν
τα αντίθετα από αυτά που εσείς κάνετε. 

Θα σας πω ακόµη ότι κρατάω αυτό που είπε ο Υπουργός
Υγείας κ. Λοβέρδος, όταν παρουσιάσαµε την πρόταση. Είπε ότι
είναι θετικό ότι ο ΣΥΡΙΖΑ εκτός από αντίθεση προβάλλει και
θέση. Μόνο που ό,τι θέση προβάλλει, απορρίπτεται, όπως απορ-
ρίπτεται και η κάθε αντίθεση που προβάλλει, διότι δεν γίνεται
αποδεκτή. Θα σας πω, λοιπόν, ότι το θέµα της εξάρτησης και η
έκρηξη που αναµένεται δικαιολογηµένα λόγω της οικονοµικής
κρίσης και της γενικής κρίσης,  νοµίζω ότι το καθιστούν ακόµη
πιο βαρύ αυτό το θέµα -των απεξαρτήσεων δηλαδή ή των εξαρ-
τήσεων- και είναι ίσως το πιο επίκαιρο θέµα που έχει αυτήν τη
στιγµή τούτη η κοινωνία. 

Εµείς, λοιπόν, επεξεργαζόµαστε θέσεις γενικά για το ζήτηµα
της εξάρτησης. Αυτό ήταν ένα κοµµάτι, για το προσωπικό και τα
κέντρα, το πώς θα έπρεπε να λειτουργήσουν. 

Σήµερα θέλουµε να πούµε µόνο για το θέµα της διαµόρφωσης
ενός θεσµικού πλαισίου λειτουργίας για τα κέντρα πρόληψης
από τις εξαρτησιογόνες ουσίες. Είναι, όµως, πολύ σηµαντικό το
να βλέπουµε ότι απορρίπτεται µια λογική, όχι ότι απορρίπτεται
µια πρόταση. Θέλω να σας πω ακόµη ότι είχα πει τότε που κου-
βεντιάζαµε -και διαβάζω από τα πρακτικά της επιτροπής- το
εξής: «Θέλω να πω ότι πέρα από το ότι καταλαβαίνει κανείς ότι
είναι σηµαντικό και φαίνεται ότι είναι σηµαντικό, σήµερα στο Κοι-
νοβούλιο σε άλλη Αίθουσα υπάρχει συζήτηση για το ίδιο θέµα.
Και είναι, κύριε Πρόεδρε, ένα θέµα που µάλλον είναι άσχετο και
µάλλον υπεξαιρεί, κάνει µία υφαίρεση, αν θέλετε, εσωτερική
υφαίρεση στα θέµατα της επιτροπής µας, και είµαι υποχρεωµέ-
νος να το παρατηρήσω και να το καταγγείλω». Και λέω αυτά που

σας είπα πριν, δηλαδή σε ποιο νοµοσχέδιο περνά. Διαβάζω από
τα Πρακτικά και τι λέει ο Υπουργός Υγείας. «Στο Υπουργείο Παι-
δείας νοµίζω ότι εγώ κατέθεσα κάτι. Δεν ξέρω τι έγινε». Ήταν ένα
µπέρδεµα της Κυβέρνησης ή ήταν µια προσπάθεια να κλείσει το
θέµα για να µην µπορούµε να συζητήσουµε -έτσι κι αλλιώς δεν
θα µπορούσαµε βέβαια, για άλλους λόγους- αυτό το ζήτηµα;

Να πω τώρα για τα συγκεκριµένα άρθρα της πρότασης νόµου,
γιατί ο χρόνος δεν επιτρέπει να πούµε κι άλλα, που θα ήταν ση-
µαντικά. 

Στο πρώτο άρθρο ζητάµε την ίδρυση δεκατριών αυτοδιοικού-
µενων νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου και ένταξη του συ-
νόλου των κέντρων πρόληψης σ’ αυτά. Ορίζεται, λοιπόν, η ίδρυ-
ση δεκατριών αυτοδιοικούµενων νοµικών προσώπων δηµοσίου
δικαίου, ένα για κάθε διοικητική περιφέρεια, και µε τη διατήρηση
της υπάρχουσας διασποράς. Αυτό τι κάνει; Εναρµονίζεται µε τον
τρόπο που εσείς διαιρέσατε τη χώρα µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Το
αρνείστε όµως σ’ αυτή την περίπτωση. Σε άλλες περιπτώσεις το
προτάσσετε.

Στο άρθρο 2 λέµε για την πιστοποίηση των κέντρων πρόληψης
ως φορέων πρόληψης χρήσης εξαρτησιογόνων ουσιών και προ-
αγωγής ψυχοκοινωνικής ουσίας. Ορίζεται δηλαδή η πιστοποίηση
και η αντίστοιχη πιστοποίηση στελεχών και υπαλλήλων, πράγµα
που είναι απαραίτητο. Το αναγνωρίζετε κι εσείς. 

Με το άρθρο 3 δηµιουργούνται προσωποπαγείς θέσεις στα
νοµικά πρόσωπα  δηµοσίου δικαίου για τους εργαζοµένους και
ορίζεται η µεταφορά εργαζοµένων, µε βάση και την πιστοποίηση
τους, στα αυτοδιοικούµενα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου,
σε συνιστώµενες προσωποπαγείς θέσεις τελικά. 

Στο άρθρο 4 λέµε για την κατάρτιση του προγράµµατος και
την επιστηµονική εποπτεία των κέντρων πρόληψης. Ορίζεται η
ευθύνη κατάρτισης του επιστηµονικού προγράµµατος και η επο-
πτεία του φορέα. Η εποπτεία είναι σηµαντική και σ’ εσάς που κυ-
βερνάτε ή σε όποιον αύριο κυβερνά δίνει τις δυνατότητες να
ελέγξει αρκετά πράγµατα. 

Στο άρθρο 5 µπαίνει το θέµα της διοίκησης περιφερειακών
κέντρων πρόληψης. Ορίζεται η διοικητική και οικονοµική επο-
πτεία και η σύνθεση του ΔΣ των νοµικών προσώπων. 

Στο άρθρο 6, που αφορά το οργανόγραµµα των περιφερει-
ακών κέντρων πρόληψης, ορίζεται η σύνταξη οργανογράµµατος
σε κάθε περιφερειακό κέντρο και η αναφορά σ’ αυτό τόσο των
ειδικοτήτων των εργαζοµένων όσο και του αριθµού των οργανι-
κών θέσεων για κάθε κέντρο πρόληψης.

Στο άρθρο 7 υπάρχει η σύνταξη ενιαίου εσωτερικού κανονι-
σµού λειτουργίας των κέντρων και οι ειδικές συλλογικές συµβά-
σεις και το περιεχόµενό τους, για να είναι καθαροί οι λογα-
ριασµοί και να µπορεί ο καθένας να ασχολείται και να εργάζεται
όσο πρέπει απερίσπαστος αλλά κι από την άλλη µεριά να είναι
µετρήσιµες οι ενέργειες που κάνει, ώστε να είναι και κρινόµενες. 

Στο άρθρο 8 συγκροτείται συντονιστικό όργανο σε εθνικό επί-
πεδο και ορίζεται η λειτουργία του συντονιστικού οργάνου και
τα πρόσωπα τα οποία συµµετέχουν σ’ αυτό. 

Στο άρθρο 9 ορίζεται ο τρόπος χρηµατοδότησης των κέντρων
πρόληψης, το από πού θα είναι οι πόροι, πώς θα διαχειρίζονται
τα αποθεµατικά τους µε κανόνες κ.λπ.. 

Στο άρθρο 10 υπάρχει και το µισθολόγιο των εργαζοµένων και
ορίζεται η κατάσταση ενιαίου ειδικού µισθολογίου των εργαζο-
µένων στα κέντρα πρόληψης µετά από διαδικασία των συλλογι-
κών συµβάσεων. 

Εδώ θα ήθελα να παρατηρήσω κάτι που το ξέρουν όλοι όσοι
έχουν ασχοληθεί µε το θέµα, ότι είναι εβδοµήντα ένα τελικά τα
κέντρα πρόληψης χρήσης εξαρτησιογόνων ουσιών που εδώ και
δεκαπέντε χρόνια λειτουργούν στη χώρα µας και αποτελούν ση-
µαντικές δοµές, αλλά το καθένα είναι χωριστό και έχει άλλες
δοµές. Υπάρχει δηλαδή ένα αλαλούµ, το οποίο δεν αλλάζει τώρα
µε τον τρόπο που εσείς το λύσατε. Πέρα από τα υπόλοιπα δη-
λαδή, υπάρχει κι ένα θέµα τάξης.

Δεν έχω άλλο χρόνο στη διάθεσή µου, αλλά θέλω να σας πω,
κύριοι συνάδελφοι, ότι θα έπρεπε να ψηφιστεί αυτός ο νόµος
ακόµη και µε την υιοθέτηση από την πλευρά της Κυβέρνησης της
ουσίας του για να τον φέρει. Διότι πράγµατι δεν ξεπερνιέται αυτό
το θέµα του Κανονισµού, που σας λέω ότι συνιστά δηµοκρατικό
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έλλειµµα, και δεν µπορεί επ’ ουδενί να γίνει κάτι. 
Πρέπει όµως να γίνει κάτι. Γι’ αυτό νοµίζω ότι, έστω και µετά

από την απόρριψη, η οποία ξέρετε ότι θα συµβεί εδώ, κάτι θα
πρέπει να αλλάξει σ’ αυτό το θέµα, στα κέντρα πρόληψης, στον
τρόπο που τα αντιµετωπίζει αυτή η Κυβέρνηση, γιατί αυτό θα
είναι τροχιοδεικτικό και θα δείξει και µε πράξεις ότι πρέπει τα
πράγµατα να προχωρήσουν διαφορετικά για τα θέµατα της
εξάρτησης στη χώρα µας, εν όψει και της κρίσης η οποία σοβεί. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκη, εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ.

Το λόγο έχει ο κ. Ζήσης Τζηκαλάγιας, Βουλευτής Καστοριάς,
εισηγητής  από πλευράς της Νέας Δηµοκρατίας.

Ορίστε, κύριε Τζηκαλάγια, έχετε το λόγο για δεκαπέντε λεπτά. 
ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ερχόµενοι σήµερα να συζητήσουµε µία πρόταση του
ΣΥΡΙΖΑ που αφορά τον τρόπο λειτουργίας των Κέντρων Πρόλη-
ψης για τις εξαρτησιογόνες ουσίες πρέπει να κάνουµε µία γενι-
κότερη αναφορά. 

Ζούµε τα τελευταία χρόνια σε µία περίοδο, όπου εξυµνούνται
οι αγορές, µιλούµε για την παγκοσµιοποίηση. Φυσικά και η Νέα
Δηµοκρατία όντας ένα σύγχρονο, δηµοκρατικό, ευρωπαϊκό
κόµµα, που έχει σαν πεµπτουσία της ιδεολογίας της τον κοινω-
νικό φιλελευθερισµό, εννοείται ότι πάντα πιστεύαµε και πι-
στεύουµε ότι οι αρχές της ελεύθερης οικονοµίας είναι οι σωστό-
τερες, ότι η ιδιωτική πρωτοβουλία πρέπει να ενθαρρύνεται, ότι
όπου υπάρχει µεγάλη κρατική παρέµβαση αυτό οδηγεί σε µε-
γάλα κόστη και ελλείµµατα, ότι σε αυτήν τη σηµερινή οικονοµική
κρίση που βιώνουµε, που κυρίως όµως είναι κρίση παιδείας και
ηθικών αξιών, σαφώς και πρέπει να περιορίσουµε το σπάταλο
κράτος που υπάρχει,  σαφώς και πρέπει να περιορίσουµε τις δη-
µόσιες δαπάνες,  οι οποίες δεν πρέπει να γίνονται. 

Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι πρέπει να οδηγηθούµε σε θεο-
ποίηση των αγορών. Δεν σηµαίνει ότι πρέπει να καταργήσουµε
την ως σήµερα γνωστή έννοια του κράτους. Αυτό δεν σηµαίνει
ότι το κράτος, η πολιτεία δεν πρέπει να είναι παρούσα σε ευαί-
σθητες κοινωνικές οµάδες. Υπάρχουν κάποιες οµάδες πληθυ-
σµού αναξιοπαθούντων, είτε είναι αυτοί εξαρτηµένοι από διάφο-
ρες ουσίες, από διάφορες εξαρτήσεις, είτε βρίσκονται σε πολύ
χαµηλό κοινωνικοοικονοµικό επίπεδο, που αυτές τις οµάδες έχει
υποχρέωση η πολιτεία να τις αγκαλιάζει. Έτσι και εµείς πι-
στεύουµε ότι πρέπει να συνεχίσουν να υπάρχουν κάποιες δοµές
πρόνοιας.

Από την άλλη µεριά η Νέα Δηµοκρατία αποδεικνύει διαχρονικά
και πρόσφατα και τον τελευταίο καιρό, ότι σαφώς και είναι µία
παράταξη προοδευτική, που υιοθετεί και συναινεί σε κάθε τι το
οποίο είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Δεν έχουµε αγκυλώσεις
και εµµονές µε ποιον θα συµφωνήσουµε. Υιοθετούµε προτάσεις
και απόψεις, οι οποίες πιστεύουµε ότι είναι προς το συµφέρον
της πλειοψηφίας του ελληνικού λαού. 

Αυτό κάναµε και µε τη συγκεκριµένη πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ και
στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων τοποθετηθήκαµε και εί-
παµε ότι είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, γι’ αυτό και πρέπει να
την υιοθετήσουµε. 

Και αυτό δείχνει και άλλη µία συνέπεια. Οι εκπρόσωποί µας
στις πρόσφατες περιφερειακές και δηµοτικές εκλογές είχαν υιο-
θετήσει την άποψη ότι όσον αφορά τα ζητήµατα των κέντρων
πρόληψης για τα ναρκωτικά και τις εξαρτήσεις σαφώς και πρέπει
σε επίπεδο περιφέρειας, στις τρεις περιφέρειες που προβλέπει
ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» -είναι η µόνη αναφορά που γίνεται,  δεν γίνε-
ται καµµία αναφορά για τα κέντρα πρόληψης, µόνο υπάρχει µία
διεύθυνση πρόληψης-  να υπάρχουν αυτά τα δεκατρία αυτοτελή
κέντρα σε κάθε περιφέρεια, που φυσικά θα ενσωµατώσουν τις
δοµές που υπάρχουν σήµερα.

Έχουµε, λοιπόν, µέχρι σήµερα, κύριε Υφυπουργέ και κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, εβδοµήντα ένα κέντρα πρόληψης στην
Ελλάδα, που λειτουργούν επί δεκαπέντε χρόνια και απασχολούν-
ται τετρακόσιοι τρεις περίπου εργαζόµενοι. Κατά κοινή οµολογία
το έργο που παράγουν είναι θετικό, το έχουν αγκαλιάσει οι  κοι-
νωνίες. Ο καθένας από την περιοχή του, από την εκλογική του

περιφέρεια, µπορεί να έχει άµεση γνώµη του τι γίνεται. Αυτά τα
εβδοµήντα ένα κέντρα είναι κατανεµηµένα όχι κατά απόλυτο
ίσως ορθολογικό τρόπο. Φυσικά και υπάρχουν περισσότερα στο
λεκανοπέδιο της Αττικής που ζει και το µεγαλύτερο κοµµάτι του
ελληνικού πληθυσµού, φυσικά και υπάρχουν στο Νοµό Θεσσα-
λονίκης και στους περισσότερους νοµούς της χώρας. Αν δεν
κάνω λάθος, υπάρχουν δύο νοµοί που δεν έχουν κανένα κέντρο
πρόληψης.

Αυτά τα κέντρα λειτουργούσαν µέχρι τώρα σαν αστικές εται-
ρείες µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, που σηµαίνει ότι διέπονταν
από τις διατάξεις του Αστικού Κώδικα. 

Είναι γεγονός ότι, ενώ γενικά λειτούργησαν καλά, τα τελευταία
έξι-επτά χρόνια έχουν κάποια προβλήµατα χρηµατοδότησης και
από το γεγονός ότι το 50% των πόρων τους ήταν από το Υπουρ-
γείο Υγείας, µέσω του ΟΚΑΝΑ, και το άλλο 50% ήταν από το
Υπουργείο Εσωτερικών, µέσω της ΚΕΔΚΕ. Έτσι υπήρχαν και το
2005 και το 2006 κάποιες καθυστερήσεις στη χρηµατοδότηση,
µέσω του ΟΚΑΝΑ από το Υπουργείο Υγείας. Αυτές οι καθυστε-
ρήσεις διογκώθηκαν τα έτη 2009 και 2010, όσον αφορά τους πό-
ρους που έπρεπε να εισρεύσουν από το Υπουργείο Εσωτερικών,
µέσω της ΚΕΔΚΕ. 

Είχα την ευκαιρία να διατυπώσω την άποψή µου και την άποψη
της Νέας Δηµοκρατίας στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων,
όταν εγκάλεσα τον παριστάµενο Υπουργείο Υγείας, τον κ. Λο-
βέρδο, και του είπα ότι πρέπει να ξεκαθαρίσει τη θέση της Κυ-
βέρνησης, τη θέση του ΠΑΣΟΚ, γιατί φαίνεται ότι αυτοαναιρείται.
Αυτό το στήριξα στο γεγονός ότι η ίδια η Κυβέρνηση, µε δική της
απόφαση, µε κοινή υπουργική απόφαση τον Ιούνιο του 2010 συ-
νέστησε την ΟΔΕ, την Οµάδα Διοίκησης Έργου, για να γνωµο-
δοτήσει για όλα αυτά τα ζητήµατα που αφορούν αυτή την
υπόθεση. 

Ο Υπουργός Υγείας στις 29-12-2010, µε δηµόσια δήλωσή του,
υιοθέτησε τις θέσεις της Οµάδος Διοίκησης Έργου που αυτός
συνέστησε και ήλθαµε στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων.
Όµως, η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Υγείας, όπως ακού-
στηκε και πριν, οµολόγησε ουσιαστικά ότι δεν ήξερε καλά-καλά
ότι έρχεται αυτό το θέµα σε µια άσχετη τροπολογία, σε ένα
άρθρο ενός άσχετου νοµοσχεδίου του Υπουργείου Παιδείας.

Αυτό το νοµοσχέδιο το επεξεργαζόταν η Επιτροπή Μορφωτι-
κών Υποθέσεων της Βουλής και αφορούσε τα πειραµατικά σχο-
λεία, τα πρότυπα σχολεία και τα παιδαγωγικά ινστιτούτα. Εκεί η
Κυβέρνηση έβαλε το άρθρο 58 και το άρθρο 61, όπου παίρνει
θέση στα ζητήµατα της πρόληψης από τις εξαρτησιογόνες ου-
σίες. 

Θέλω εδώ να σηµειώσω ότι σαφώς και είναι λάθος που εµείς
σαν Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων ακολουθήσαµε αυτή τη
διαδικασία. Κύριε Υφυπουργέ της Υγείας, υπάρχει το θέµα των
ναρκωτικών που είτε αφορά τον ΟΚΑΝΑ είτε αφορά την πρό-
ληψη. Για ποιο λόγο να περάσει ένα νοµοσχέδιο ενός άλλου
Υπουργείου; Όµως και επί της ουσίας, δεν λύνετε ζητήµατα. Ίσα-
ίσα θα τα διογκώσετε. 

Το µόνο θετικό και αυτό το καταγράφουµε σαν συνεισφορά
ακόµα και όταν απορρίπτεται ένα σχέδιο νόµου είναι ότι µε το
διάλογο –που εµείς σαφώς και είµαστε υπέρ του διαλόγου- όλο
και κάτι θετικό µπαίνει. 

Ενώ, λοιπόν, η σύσταση της ΟΔΕ έγινε, κατά γράµµα, για τα
κέντρα απεξάρτησης από τα ναρκωτικά –και το πρόβληµα δεν
είναι µόνο τα ναρκωτικά- ο ΣΥΡΙΖΑ φέρνει σαν πρόταση ότι εξαρ-
τησιογόνες ουσίες –γιατί σαφώς εξαρτησιογόνες ουσίες είναι και
τα ναρκωτικά- είναι και το αλκοόλ, είναι ο καπνός. 

Ένα θετικό που κάνει η Κυβέρνηση στο άρθρο 61 είναι ότι ανα-
φέρει σαν εξαρτήσεις και το διαδίκτυο και τον τζόγο. Το γεγονός
ότι τα περιλαµβάνει είναι –επαναλαµβάνω- θετικό και έτσι κατα-
λήγει να µιλά εκεί για κέντρα πρόληψης από τις εξαρτήσεις και
όλα αυτά πλέον τα ονοµάζει –µια και είναι νόµος του κράτους-
Κέντρα Πρόληψης των Εξαρτήσεων και Προαγωγής της Ψυχο-
κοινωνικής Υγείας. 

Όµως, το ζήτηµα είναι ότι στη µεν παράγραφο 4 αυτού του
άρθρου ουσιαστικά υπάρχει µεγάλη ασάφεια για τη χρηµατοδό-
τηση, όπου ναι µεν προβλέπει ειδικό κωδικό για το 50% της δα-
πάνης που προέρχεται από το Υπουργείο Υγείας, αλλά όσον
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αφορά το υπόλοιπο 50% που θα προέρχεται από το Υπουργείο
Εσωτερικών, αυτή η παράγραφος λέει ρητά ότι στις περιπτώσεις
που δεν συµµετέχουν οι δήµοι σε αυτά τα κέντρα, τότε το Υπουρ-
γείο Εσωτερικών απαλλάσσεται της ευθύνης να χρηµατοδοτεί. 

Με αυτό ξεκάθαρα, εξ’ ορισµού, η Κυβέρνηση ορίζει ότι θα συ-
νεχίσουν να υπάρχουν και να διογκώνονται τα οικονοµικά προ-
βλήµατα που έχουν τα κέντρα πρόληψης. 

Στη δε παράγραφο 6 αυτού του άρθρου, λέει ότι µε κοινή
υπουργική απόφαση θα βγει ο νέος εσωτερικός κανονισµός λει-
τουργίας αυτών των Κέντρων Πρόληψης για τις εξαρτήσεις και
για την προαγωγή της ψυχοκοινωνικής υγείας.

Εποµένως εδώ η κοινή υπουργική απόφαση, όπως λέει πάλι
κατά γράµµα, τα περιλαµβάνει όλα, τον τρόπο οργάνωσης και
διοίκησης, τον τρόπο άσκησης της επιστηµονικής παρακολού-
θησης, τον αριθµό των θέσεων, τον τρόπο άσκησης του οικονο-
µικού διαχειριστικού ελέγχου και τη διαδικασία και τα κριτήρια
αξιολόγησης. Τα πάντα, δηλαδή, παραπέµπονται σε κοινή
υπουργική απόφαση. Άρα και το ζήτηµα αυτό είναι στον αέρα.

Από τη στιγµή που σας λέω για κριτήρια αξιολόγησης, να σας
πω ότι στα εβδοµήντα ένα κέντρα πρόληψης, που λειτουργούν
σε όλη τη χώρα, έχει γίνει η κατάταξη του έργου τους και είναι
θετικό σύµφωνα µε το Ευρωπαϊκό Παρατηρητήριο.

Εµείς, λοιπόν, αποδεικνύουµε για άλλη µία φορά ότι η Νέα Δη-
µοκρατία πολιτεύεται µε συνέπεια και σοβαρότητα, παρά τα περί
αντιθέτου που θέλουν να µας αποδώσουν τον τελευταίο καιρό.
Δεν έχουµε κανένα πρόβληµα να συµφωνήσουµε µε κάθε πρό-
ταση, απ’ όποια πτέρυγα της Βουλής και αν προέρχεται. Οι δια-
χωρισµοί, δεξιά και αριστερά, ανήκουν στο παρελθόν. Σηµασία
έχει σήµερα ποιος πιάνει καλύτερα τα µηνύµατα της κοινωνίας,
ποιος είναι αυτός ο οποίος µπορεί να προτείνει αξιόπιστες, ρεα-
λιστικές, βιώσιµες λύσεις που να µπορούν να πάνε µπροστά
αυτόν τον τόπο. 

Εµείς πιστεύουµε ότι ο τόπος µας σε καµµιά περίπτωση δεν
έχει φτάσει στον πάτο, σε καµµιά περίπτωση δεν έχουµε φτάσει
στο οριστικό αδιέξοδο. Πιστεύουµε ότι µέσα από το διάλογο, µε
υπευθυνότητα, µπορούµε να δώσουµε λύσεις στα αδιέξοδα που
αντιµετωπίζει ο ελληνικός λαός, όπως είναι οι αγανακτισµένοι πο-
λίτες που συγκεντρώθηκαν τις προηγούµενες µέρες στις πλα-
τείες της χώρας και στην πλατεία Συντάγµατος, όπου βρίσκεται
και ο ναός της δηµοκρατίας, το ελληνικό Κοινοβούλιο.

Πιστεύουµε, όπως είπα στην αρχή της εισήγησής µου, ότι σε
µερικές ευαίσθητες κοινωνικές οµάδες, όπως είναι αυτοί οι συµ-
πολίτες µας -τους οποίους πρέπει να τους αντιµετωπίζουµε
σαφώς σαν ασθενείς, γιατί ασθενείς είναι αυτοί οι οποίοι έχουν
την ατυχία να εξαρτώνται από αυτές τις διάφορες εξαρτήσεις
είτε είναι ναρκωτικά είτε είναι αλκοόλ είτε είναι καπνός, αν θέ-
λετε, είτε διαδίκτυο και τζόγος- η πολιτεία πρέπει να είναι συµ-
παραστάτης. Γι’ αυτό δεν πρέπει να καταργήσει κάποιες
κρατικές δοµές, ενώ αντίθετα ο πέλεκυς του νόµου πρέπει να
είναι  αυστηρός απέναντι σε αυτούς οι οποίοι είναι διακινητές το-
ξικών ουσιών, έµποροι τοξικών ουσιών, γιατί είναι έµποροι του
θανάτου. 

Εµείς είµαστε εδώ για να δηµιουργήσουµε, για να προσθέ-
σουµε στην καλυτέρευση της ποιότητας ζωής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Βουλευτή Καστοριάς της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ζήση Τζηκαλά-
για.

Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας κ. Νικόλαος Παπακωνσταντίνου για δεκαπέντε
λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Θα ήθελα να αναφέρω συµπυκνωµένα µερικές διαπιστώσεις.
Το πρώτο είναι ότι πόσο στραγγισµένη, κολοβή, ρηχή και τυ-

πική διαδικασία ακολουθείται στη διεξαγωγή τέτοιου νοµοθετι-
κού έργου. Το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία φρόντισαν στον
Κανονισµό της Βουλής να απαγορεύσουν τη ψηφοφορία στις
προτάσεις νόµων. Πρακτικά τα «ζήτω» στην κοινοβουλευτική δια-
δικασία συνοδεύονται µε µέτρα χλευασµού της κοινοβουλευτι-
κής διαδικασίας από µεριάς του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµο-

κρατίας.
Δεύτερο ζήτηµα. Είναι γνωστό και στα µέλη της επιτροπής -

αλλά χρειάζεται να το επαναλάβουµε εδώ- ότι µε βάση τα στοι-
χεία που παρουσιάστηκαν και στην επιτροπή τα τελευταία πέντε
χρόνια στραγγαλίστηκαν µεθοδικά οι χρηµατοδοτήσεις για τη
λειτουργία των κέντρων πρόληψης.

Τρίτο ζήτηµα. Μπροστά στην αντικρατικίστικη φλυαρία του εκ-
προσώπου του ΠΑΣΟΚ -κι εδώ στη σηµερινή συζήτηση- χρειάζε-
ται να σηµειώσουµε ότι τα στεγανά, τα άβατα, τα απόρρητα, το
ηµίφως, υπάρχουν µόνο στα σηµεία σύνδεσης της κρατικής δι-
οικητικής µηχανής µε τα µεγάλα αφεντικά της επιχειρηµατικής,
εµπορικής και τραπεζιτικής τάξης.

Τέταρτο ζήτηµα. Κατά τη γνώµη µας, το περιεχόµενο της πρό-
ληψης δεν είναι ιατροψυχολογικό πρόβληµα, αλλά είναι κοινωνι-
κοψυχολογικό και κοινωνικοπολιτικό ζήτηµα. Με αυτήν την
έννοια, εστιάζουµε την προσοχή µας στα ζητήµατα του περιεχο-
µένου της πρόληψης, για τα οποία οι εκπρόσωποι των άλλων πο-
λιτικών κοµµάτων κάνουν εκκωφαντική σιωπή.

Πρώτον, σαν Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας λέµε «όχι» σε όλα
τα ναρκωτικά. Αρνούµαστε τον παραπλανητικό διαχωρισµό σε
µαλακά και σκληρά ναρκωτικά. Λέµε «όχι» στα προγράµµατα
υποκατάστατων που συντηρούν και δεν κόβουν το γόρδιο δεσµό
της ναρκοεξάρτησης. Λέµε «όχι» στην αποποινικοποίηση του
χασίς, στα κοµψά δόγµατα τα ευρωενωσιακά µε τα αντιαπαγο-
ρευτικά φληναφήµατα της εωρωενωσιακής ναρκοκουλτούρας
περί µείωσης της βλάβης, περί περιορισµού της προβληµατικής
χρήσης, περί εξορθολογισµού της αγοράς. 

Στο θέµα της ναρκοµανίας εµείς λέµε και διεκδικούµε, προτεί-
νουµε και στην ελληνική νεολαία, ζωή ολόκληρη και όχι σε δό-
σεις. 

Διαφωνούµε ριζικά µε την εκτίµηση και του πορίσµατος της
διακοµµατικής επιτροπής της Βουλής το 2006, που ψηφίστηκε
από τη Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ και το ΣΥΡΙΖΑ και συγκεκρι-
µένα, στις εκτιµήσεις ότι:

Πρώτον, η ουσιοεξάρτηση είναι αυτοπροκαλούµενη νόσος µε
χαρακτηριστικά χρονιότητας και υποτροπής. Δηλαδή, µας λένε
οι κύριοι µε άλλα λόγια: Είναι νόσος, αλλά µη ζητάτε και δωρεάν
περίθαλψη γιατί είναι αυτοπροκαλούµενη, είναι και χρόνια. Άρα
µη ζητάτε µόνιµη και ουσιαστική θεραπεία. Βολευτείτε µε τα υπο-
κατάστατα. Είναι και υποτροπιάζουσα. Άρα δεν υπάρχει κοινω-
νική επανένταξη γιατί ποιος θα δώσει δουλειά σε κάποιον, που
από στιγµή σε στιγµή θα πάρει ξανά ναρκωτικά;».

Δεύτερη εκτίµηση, που είναι κεντρική στην εκτίµηση των
άλλων πολιτικών κοµµάτων: Στεγνά προγράµµατα χορήγησης
υποκαταστάτων είναι ανάγκη να αναπτυχθούν µέσα σε ένα ολο-
κληρωµένο σύστηµα κρατικών και ιδιωτικών δοµών. Δηλαδή, και
στη λογική της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρα-
τίας, είναι τα µεθοδικά βήµατα, η δηµιουργία συγκεκριµένων ορ-
γανωτικών και λειτουργικών υποδοχέων για τη συγκρότηση
επιχειρηµατικής και κερδοσκοπικής αγοράς. Η τελευταία τροπο-
λογία που ψηφίστηκε είναι ιδιαίτερα αποκαλυπτική.

Εµείς, ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, διαφωνούµε στο
διαχωρισµό, την αντιπαράθεση, την αντιδιαστολή, τον κατακερ-
µατισµό της πρόληψης, της θεραπείας και της επανένταξης.
Προτείνουµε αντίθετα µια ενιαία µεθοδολογία, ενιαία οργανωτικά
και λειτουργικά κριτήρια, γιατί τα ζητήµατα στην πραγµατική ζωή
είναι συναφή, συνδεόµενα, ενιαία µε σαφή οριοθέτηση της ου-
σιοεξάρτησης, της ναρκοµανίας. Διαφωνούµε µε τη µεθοδολογία
του ΠΑΣΟΚ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που διαχέει και ασα-
φοποιεί τα ζητήµατα της ουσιοεξάρτησης και της ναρκοµανίας
µε τα ζητήµατα, παραδείγµατος χάριν, της παχυσαρκίας ή άλλων
ζητηµάτων της ψυχοπαθολογίας.

Κατά τη γνώµη µας –και σε αντιπαράθεση µε το ΠΑΣΟΚ, το
Συνασπισµό Ριζοσπαστικής Αριστεράς και τη Νέα Δηµοκρατία-
η πρόληψη δεν είναι ενηµέρωση. Το αποκαλύπτει αυτό και µόνο
το γεγονός ότι περιλαµβάνει τα ζητήµατα της πρωτογενούς, δευ-
τερογενούς και τριτογενούς δραστηριότητας.

Απαιτείται, κατά την άποψή µας, στρατηγική πρόληψη, σχέδιο,
ενιαία φιλοσοφία, επιστηµονική πεποίθηση για την απεξάρτηση
και για την ουσιαστικότητα της πρόληψης.

Κατά την άποψη του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, η
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πρόληψη συγκροτεί πρόταση για έναν άλλο τρόπο ζωής, µε
αξίες, ενδιαφέροντα, συλλογικότητα, αλληλεγγύη, αγώνα για τα
κοινωνικά, µορφωτικά και εργασιακά δικαιώµατα, ειδικότερα της
νεολαίας. Σε καιρούς που «πυροβολείται» η νεολαία σε όλες τις
πλευρές της ζωής της και των δικαιωµάτων της, νοµίζω ότι είναι
αρκετά εύλογο ότι τα ζητήµατα της πρόνοιας και της πρόληψης
πρέπει να εµποτιστούν.

Εµείς προτείνουµε, σαν Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, τη δη-
µιουργία ενιαίου πανελλαδικού δικτύου δηµόσιου φορέα µε απο-
κλειστικά δωρεάν παροχή υπηρεσιών πρόληψης, απεξάρτησης,
κοινωνικής επανένταξης, στο πλαίσιο του Υπουργείου Υγείας µε
πλήρη χρηµατοδότηση –το επαναλαµβάνω- από τον κρατικό
προϋπολογισµό, µε επαρκές επιστηµονικό προσωπικό, χωρίς τη
συµµετοχή ιδιωτών. Όλοι οι εργαζόµενοι στην προληπτική δρα-
στηριότητα να είναι µόνιµοι, πλήρους και αποκλειστικής απασχό-
λησης. Ο φορέας, βεβαίως, να διαρθρώνεται σε επίπεδο συνοι-
κίας, δήµου, νοµού, περιφέρειας, επικράτειας, να λειτουργεί όλο
το φάσµα πρόληψης, απεξάρτησης, επανένταξης µε ενιαία φιλο-
σοφία και κατεύθυνση σύγκρουσης µε το πρόβληµα και τις αιτίες
του.

Εννοείται ότι θα πρέπει να λειτουργεί και µε τη θέσπιση προ-
γράµµατος για την εφαρµογή πρωτογενούς πρόληψης που θα
πυροβολεί και θα στοχεύει τα αίτια και όχι τα αποτελέσµατα. Δεν
πρέπει να υπάρχει καµµία επιχειρηµατική δραστηριότητα και
λέµε «όχι» στις χορηγίες και στις φιλανθρωπικές δωρεές. 

Όσον αφορά το συζητούµενο νοµοσχέδιο, ενώ καυχιέται και
διακηρύσσει, προτείνει και αναζητά θεσµικό πλαίσιο και µάλιστα
πλήρες θεσµικό πλαίσιο, την ίδια στιγµή προσπερνά εκκωφαν-
τικά τα ζητήµατα του περιεχοµένου της πρόληψης, σωπαίνει για
τη συνάφεια της πρόληψης µε την απεξάρτηση και την επανέν-
ταξη, στέκεται καιροσκοπικά και οπορτουνιστικά στο ζήτηµα της
πλήρους κρατικής χρηµατοδότησης. Αντιδιαστέλλει και προτείνει
το 50% να είναι κρατική επιχορήγηση. Αυτό και αν δεν είναι νεο-
φιλελεύθερη λογική. Διευρύνει το πεδίο δράσης των χορηγών
και των φιλάνθρωπων, όταν τους αποδίδει ρόλο στη χρηµατοδό-
τηση της προληπτικής δραστηριότητας. 

Επιπλέον, δεν αποδέχεται κυρίως το κριτήριο της µόνιµης,
πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης για τους εργαζόµε-
νους. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪΔΟΥ)

Κοµψά, βεβαίως και µε καθωσπρέπει τρόπο αποφεύγει να σχο-
λιάσει τα κυρίαρχα δόγµατα της ευρωενωσιακής ναρκοκουλτού-
ρας και της κυβερνητικής πολιτικής, ίσως γιατί θέλει σιωπηλά και
χαµηλόφωνα να συµµορφώνεται µε αυτά. 

Συνολικά κρατά µια στάση καθωσπρέπει και ντροπαλής συγ-
κατάβασης στην κυβερνητική µεθοδολογία ανάπτυξης κερδο-
σκοπικής δραστηριότητας στα ζητήµατα της πρόληψης.
Συνολικοποιώντας την τοποθέτησή µας λέµε ότι το νοµοσχέδιο
είναι φιλοπασοκικό και ευρωενωσιακό στον αξιακό του ορίζοντα
και, βεβαίως, ακριβώς γι’ αυτόν το λόγο δεν απαντά και στα ζω-
τικά προβλήµατα. 

Το καταψηφίζουµε, παρ’όλο που το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµο-
κρατία απαγορεύουν να το καταψηφίσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ. 
Το λόγο έχει η ειδική αγορήτρια του ΛΑΟΣ κ. Ουρανία Παπαν-

δρέου-Παπαδάκη. 
ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα στην Ολο-

µέλεια την πρόταση νόµου των συναδέλφων του ΣΥΡΙΖΑ, που
έχει να κάνει µε τη διαµόρφωση ενός νέου θεσµικού πλαισίου
λειτουργίας των κέντρων πρόληψης της χρήσης εξαρτησιογόνων
ουσιών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την καταπολέµηση της µάστι-
γας των ναρκωτικών ουσιών και γενικότερα, βέβαια και των νέων
µορφών εξαρτήσεων που πρέπει να συµπεριληφθούν, κατά τη
γνώµη µας, σε µια νέα και µοντέρνα –κατά την τοποθέτηση του
ΣΥΡΙΖΑ- νοµοθετική πρωτοβουλία, όπως είναι το διαδίκτυο, το
αλκοόλ, το κάπνισµα, πράγµατα τα οποία δεν συµπεριλαµβάνον-
ται, µπορούµε να την κατακτήσουµε µόνο µέσω κυρίως της πρό-

ληψης και δευτερευόντως, βέβαια, της καταστολής και της θε-
ραπείας. 

Όλοι συµφωνούµε ότι αυτό είναι χρέος και υποχρέωση κάθε
ευνοµούµενης πολιτείας. Είναι χρέος όµως, όλων µας, όλου του
κοινωνικού συνόλου ξεκινώντας µε την ενηµέρωση που πρέπει
να ξεκινάει ήδη από την εκπαίδευση, από τα Μέσα Μαζικής Ενη-
µέρωσης, από παντού. Γι’ αυτό λέω ότι συνολική ευθύνη για το
θέµα κυρίως της πρόληψης και της ενηµέρωσης έχουµε όλοι ως
κοινωνία. 

Τα εβδοµήντα ένα κέντρα πρόληψης που λειτουργούν την τε-
λευταία δεκαπενταετία στη χώρα µας αποτελούν –κι αυτό πρέπει
να το δεχθούµε- σηµαντικότατες κρατικές δοµές. Κανείς, βέβαια,
δεν υποτιµά και δεν αµφιβάλλει για το ότι το ανθρώπινο δυναµικό
αυτών των κέντρων έχει υπερβάλει εαυτούς, αλλά και το γεγονός
ότι, δυστυχώς, λείπει ένα ουσιαστικό και ολοκληρωµένο νοµοθε-
τικό πλαίσιο λειτουργίας των κέντρων αυτών, πράγµα που θέτει
διαρκώς σε κίνδυνο, κυρίως µε την υποχρηµατοδότησή τους, την
ύπαρξη και τη λειτουργία τους, αλλά και υποβαθµίζει την προ-
σφορά τους στο κοινωνικό σύνολο. 

Θα επανέλθω, κύριε Υπουργέ, στις οικονοµικές ατασθαλίες,
γιατί πριν από κάποιες εβδοµάδες σας είχα κάνει ειδική ερώτηση
για το «πάρτι» των ατασθαλιών στον ΟΚΑΝΑ. 

Μιλάµε για απίθανη κατάχρηση και κοροϊδία αυτών των αν-
θρώπων από τα ποσά που έχουν σπαταληθεί στον ΟΚΑΝΑ. Τότε,
δεν πήρα µια πειστική απάντηση, κύριε Υπουργέ. Μου είπατε ότι
τα έχει αναλάβει όλα η δικαιοσύνη. Όµως, δεν έχουµε ένα ου-
σιαστικό αποτέλεσµα. Σας παρακαλώ πολύ, θα ήθελα να επανέλ-
θετε πάλι ακριβώς στο θέµα των ατασθαλιών που συνέβησαν την
τελευταία πενταετία, δεκαετία στον ΟΚΑΝΑ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς θεωρούµε σηµαντική την
πρόταση νόµου των συναδέλφων του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά την κρίνουµε
µονοµερή και όχι σφαιρική και ολοκληρωµένη ως όφειλε, γιατί
µόνο έτσι µπορεί να αντιµετωπιστεί ένα οξύτατο κοινωνικό πρό-
βληµα, µόνο έτσι µπορεί να αντιµετωπιστεί η µάστιγα των ναρ-
κωτικών, που δεν είναι µόνο εθνικό ή ελληνικό πρόβληµα, αλλά
δυστυχώς ένα παγκόσµιο πρόβληµα.

Η πρόταση νόµου, δηλαδή, επικεντρώνεται µόνο στη δοµή λει-
τουργίας και στη διασφάλιση των εργασιακών δικαιωµάτων -και
πάρα πολύ σωστά- των εργαζοµένων. Όµως, πουθενά, ούτε µία
φορά δεν αναφέρεται ο χρήστης ή ο ασθενής, που για µας είναι
το µεγάλο ζητούµενο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτές οι δοµές πρέπει να εξυ-
πηρετούν τον πολίτη, την αγωγή υγείας του, την πρόληψη κάτω
από ουσιαστικό, ποσοτικό, αλλά κυρίως ποιοτικό έλεγχο, που νο-
µίζω πως αυτό µπορεί να επιτευχθεί µόνο στο γενικότερο πλαίσιο
του υγειονοµικού χάρτη της χώρας, όπως διαµορφώνεται κατ’
αρχάς και δευτερευόντως µέσω των δεκατριών περιφερειών,
όπως έχουν διαµορφωθεί τώρα µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», γιατί πι-
στεύουµε ότι έτσι -µέσω των περιφερειών, δηλαδή- γιγαντώνεται
ακόµα περισσότερο το κράτος και η γραφειοκρατία µε αποτελέ-
σµατα που δεν θα είναι θετικά για το ζητούµενο που είναι η κα-
ταπολέµηση της µάστιγας των ναρκωτικών, δηλαδή η πρόληψη. 

Συγκεκριµένα, δηλαδή, εµείς προτείνουµε την ένταξη των κέν-
τρων πρόληψης στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, στα κέντρα
υγείας, στα κέντρα ψυχικής υγείας και γενικότερα στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας, που βεβαίως θα αναλάβει και τη χρηµατοδότηση.
Όµως, ο ΟΚΑΝΑ θα έχει την επιστηµονική ευθύνη και την εξειδι-
κευµένη και πλήρη επιµόρφωση των στελεχών και του ανθρώπι-
νου δυναµικού, που εργάζεται σ’ αυτά τα κέντρα και την
υποχρέωση ποιοτικού και ποσοτικού ελέγχου προτάσεων αλλά
και παρεµβάσεων.

Έχω ζητήσει πολλές φορές –και επανέρχοµαι πάλι σε σας,
κύριε Υπουργέ, σήµερα- το εξής: Θα θέλαµε σαν πολιτεία, σαν
Βουλευτές εµείς, ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός σαν κόµµα,
να δούµε ουσιαστικά τα δεκαπέντε αυτά χρόνια λειτουργίας ένα
αποτέλεσµα από αυτήν τη λειτουργία, ώστε να µπορέσουµε να
δούµε ακριβώς το θετικό και το αρνητικό. 

Εν πάση περιπτώσει, θα θέλαµε να έχουµε µια εικόνα για το τι
γίνεται σε έναν τοµέα σαν αυτόν της πρόληψης των ναρκωτικών
-κάτι το οποίο δεν υπάρχει µέχρι τώρα- γιατί γενικώς απ’ ό,τι του-
λάχιστον µπορούµε να πούµε, η έλλειψη ενός νοµοθετικού πλαι-
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σίου, όπως µαθαίνουµε σήµερα, ξαφνικά λύθηκε µε ένα νόµο του
Υπουργείου Παιδείας που τον περάσατε έτσι, χωρίς να έχουµε
ενηµέρωση και βεβαίως χωρίς να έχει ενηµερωθεί ούτε καν αυτή
η Ειδική Επιτροπή των Ναρκωτικών που έχει ένα ουσιαστικό
ρόλο, θα έλεγα, στο θέµα των ναρκωτικών και έχει κυρωθεί να
λειτουργεί από τη Βουλή. 

Περάσατε ένα νόµο µε τον οποίο –λέει- τακτοποιήσατε το νο-
µοθετικό πρόβληµα αυτών των κέντρων υγείας. Μακάρι να είναι
έτσι!  Εµείς θα τοποθετηθούµε οπωσδήποτε σε αυτήν την από-
φασή σας και θα δούµε πώς έχετε σκεφθεί τη λειτουργία τους. 

Πάντως, η πρότασή µας είναι εντελώς συγκεκριµένη και επι-
µένουµε στην προσάρτηση των κέντρων πρόληψης όχι µόνο για
τα ναρκωτικά, αλλά και για τις  νέες µορφές εξάρτησης στο γε-
νικότερο πλαίσιο της δηµόσιας υγείας. 

Θα κάνω ορισµένες παρατηρήσεις εις τα άρθρα. 
Με το άρθρο 1 του νόµου που προτείνετε, κύριοι συνάδελφοι

του ΣΥΡΙΖΑ, θέλετε να δηµιουργηθεί ένα καινούργιο νοµικό πρό-
σωπο δηµοσίου δικαίου. Κατά τη γνώµη µας, δηλαδή έτσι επε-
κτείνουµε και γιγαντώνουµε το δηµόσιο. Δεν ξέρω εάν δεκατρία
επιπλέον νέα αυτοδιοικούµενα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δι-
καίου θα µπορέσουν να λύσουν το µεγάλο πρόβληµα των ναρ-
κωτικών και να ανακουφίσουν τους χιλιάδες χρήστες  που ζουν
στο έλεος των εµπόρων, που αποτελούν σήµερα «λερναία ύδρα».
Βέβαια, δυστυχώς, η απάντηση είναι αρνητική, γιατί προσθέτετε
ένα ακόµη δυσκίνητο και γιγαντωµένο δηµόσιο, χωρίς ουσιαστι-
κές προτάσεις. 

Στα επόµενα άρθρα, δηλαδή στα  άρθρα 2, 3, 4, 5 και 6, πάλι
κάνετε αναφορά µόνο σε διαδικαστικά θέµατα, που έχουν να κά-
νουν µε την πιστοποίηση των κέντρων πρόληψης, τη δηµιουργία
προσωποπαγών θέσεων κ.λπ.. Επιµένετε στη γιγάντωση του κρά-
τους, ενώ είναι πάρα πολύ απλό να συµπεριληφθούν όλα αυτά
τα κέντρα πρόληψης στους υπάρχοντες τοµείς δηµόσιας υγείας,
όπως εµείς προτείνουµε, και στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Πηγαί-
νετε δηλαδή, να προσθέσετε στις υπερχρεωµένες περιφέρειες
και το θέµα της πρόληψης. Να είστε σίγουροι ότι το αποτέλεσµα
θα είναι µόνο αρνητικό. 

Για εµάς το ζητούµενο είναι πώς ο εργαζόµενος σε αυτά τα
κέντρα πρόληψης θα έρθει σε πολύ στενή επικοινωνία µε το
παιδί, µε το νέο άνθρωπο, µε την οικογένειά του και πώς θα µπο-
ρέσει να γίνει αρωγός στο πρόβληµά του.  

Τα  τµήµατα του Εθνικού Συστήµατος Υγείας που θα αναλά-
βουν την απεξάρτηση, µε δωρεάν χορήγηση κάθε αναγκαίου
µέσου  για τη θεραπεία του χρήστη και την έξοδό του από τον
κόσµο των ναρκωτικών, δεν τα είδαµε πουθενά στο προτεινόµενο
νοµοσχέδιό µας. Και για εµάς και κατά τη διεθνή, βέβαια, πρα-
κτική, αυτή είναι µια λύση που µπορεί να βοηθήσει άµεσα στην
κατάργηση της εµπορίας  και στην εκµετάλλευση των νέων αν-
θρώπων και των οικογενειών τους. 

Θέλω να σας ρωτήσω -γιατί ειλικρινά δεν θέλω να σας αδι-
κήσω- το εξής: Μιλάτε για ένα ενδεκαµελές συµβούλιο το οποίο,
κατά την πρότασή σας, θα απαρτίζεται από συγκεκριµένους αν-
θρώπους. Διάβασα ποιοι θα απαρτίζουν αυτό το συµβούλιο. Που-
θενά δεν είδα ειδικούς επιστήµονες για τα ναρκωτικά!

Ακόµη άλλη µία ερώτηση, στην οποία θα ήθελα απάντηση:
Αυτά τα µέλη των ενδεκαµελών διοικητικών συµβουλίων –αυτά
τα διοικητικά συµβούλια θα είναι επί δεκατρία- θα παρέχουν υπη-
ρεσίες αµισθί; Είναι υπάλληλοι; Δεν έχω καταλάβει πώς θα λει-
τουργούν αυτά τα συµβούλια. Γιατί η εµπειρία -τουλάχιστον όλου
του κόσµου και η δική µας- δείχνει ότι οι αµοιβές των αµέτρητων
επιτροπών και διοικητικών συµβουλίων –δυστυχώς, όλα αυτά τα
προηγούµενα χρόνια αµείβονταν αργά- οδήγησαν στις «µαύρες
τρύπες» ακόµη και σε αυτόν τον ΟΚΑΝΑ.

Λέτε στα άρθρα σας για σύνταξη ενός ενιαίου εσωτερικού κα-
νονισµού λειτουργίας των κέντρων πρόληψης. Ειλικρινά, µου
έκανε εντύπωση. Εκεί θα βάλετε να εργάζονται άγγελοι; Γιατί δεν
είδα πουθενά µια αναφορά σε κάποιο αυστηρό πειθαρχικό κώ-
δικα. Αυτοί οι άνθρωποι, δηλαδή, θα είναι άγιοι, δεν θα παρανο-
µήσουν ποτέ; Νοµίζω ότι σε κάθε δηµόσιο, τουλάχιστον, οργα-
νισµό, από το νοσοκοµείο µέχρι τον τελευταίο οργανισµό της
χώρας, πρέπει να υπάρχει και ένας αυστηρός πειθαρχικός κώδι-
κας λειτουργίας. Δεν τον είδα πουθενά. 

Στο άρθρο 10, τέλος, κάνετε αναφορά στον τρόπο που θα
αµείβονται οι εργαζόµενοι και στον καθορισµό ενός ενιαίου µι-
σθολογίου. Εµείς είµαστε απ’ αυτούς που έχουµε πει, πάρα
πολλά χρόνια τώρα, ότι συµφωνούµε σε ένα ενιαίο µισθολόγιο,
βέβαια που ο καθένας θα αµείβεται µε βάση τα προσόντα του
και το είδος της εργασίας που προσφέρει. Επειδή όντως υπάρ-
χουν τοµείς εργασίας που πρέπει να έχεις πολλή δύναµη ψυχής
–και ένας τοµέας είναι αυτός- για να µπορέσεις να δουλέψεις και
να αποδώσεις, θα µπορούσαµε εδώ να συζητήσουµε ακόµη και
να συµφωνήσουµε και σε ένα ειδικό πλαίσιο αµοιβών αυτών των
ανθρώπων.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του Συνασπισµού,
θέλω να επισηµάνω ότι δυστυχώς, στην πρόταση νόµου που µας
φέρατε, κυριαρχεί η προσπάθειά σας να µη γίνει χρήστης ο ερ-
γαζόµενος στα κέντρα πρόληψης και όχι να γίνει ο εξαρτηµένος
χρήστης και πάλι εργαζόµενος και ενεργό µέλος της κοινωνίας
µας. Εµείς µια τέτοια σφαιρική, ουσιαστική νοµοθετική πρωτο-
βουλία επιθυµούµε, ενταγµένη στον υγειονοµικό χάρτη της
χώρας µας –όχι πολυδαίδαλη, αλλά ουσιαστική- και βεβαίως,
µετά από µία λεπτοµερή οικονοµοτεχνική µελέτη γι’ αυτό και δεν
συµφωνούµε µε αυτήν την πρόταση νόµου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Συνεχίζουµε µε τον Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ κ. Κωνσταντίνο Γεί-
τονα.

Έχετε το λόγο για επτά λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση νόµου του ΣΥΡΙΖΑ

για το θεσµικό πλαίσιο λειτουργίας των κέντρων πρόληψης της
χρήσης ναρκωτικών και άλλων ουσιών στέκεται ιδιαίτερα στα ζη-
τήµατα της νοµικής µορφής των κέντρων, στη χρηµατοδότηση
και στις εργασιακές σχέσεις. Είναι τρία όντως σηµαντικά ζητή-
µατα, για τα οποία όµως, µε τον έναν ή τον άλλο τρόπο, έχουν
δοθεί σχετικές λύσεις. Αυτό σε καµµία περίπτωση ούτε απαξιώ-
νει ούτε µειώνει τη σηµασία της πρωτοβουλίας του ΣΥΡΙΖΑ να
συζητήσουµε και να προτείνουµε λύσεις για ένα σοβαρό και µεί-
ζον ιατροκοινωνικό ζήτηµα, µείζον θέµα της δηµόσιας υγείας.

Άλλωστε, κανείς δεν θα µπορούσε ποτέ να ισχυριστεί ότι δεν
υπάρχουν περιθώρια βελτίωσης και της νοµοθεσίας και των µέ-
τρων. Πιστεύω πως και από αυτήν τη συζήτηση µπορούν να
βγουν αξιοποιήσιµα συµπεράσµατα και ότι η Κυβέρνηση θα έχει
ευήκοον ους. Γι’ αυτό το λόγο και παίρνω µέρος στη συζήτηση.

Είναι άλλωστε για µένα ιδιαίτερο χρέος, καθώς η συστηµατική
και οργανωµένη ανάπτυξη των κέντρων πραγµατοποιήθηκε στη
θητεία µου ως Υπουργού Υγείας. Τα κέντρα έφτασαν εβδοµήντα
ένα τον αριθµό και σχεδόν λειτουργούν σε όλους τους νοµούς.
Σε δύο-τρεις νοµίζω δεν λειτουργούν και σε άλλους λειτουργούν
περισσότερα.

Η συµβολή τους στην πρόληψη των εξαρτήσεων και στην προ-
αγωγή της ψυχοκοινωνικής υγείας απεδείχθη πολύτιµη. Λειτουρ-
γούν ως αστικές εταιρείες µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα µε
προγραµµατικές συµβάσεις µε τον ΟΚΑΝΑ και το Υπουργείο
Υγείας.

Στην πορεία, βέβαια –και ιδιαίτερα τα τελευταία χρόνια- προ-
έκυψαν προβλήµατα και αβεβαιότητες ιδίως όσον αφορά την
οµαλή χρηµατοδότησή τους. Επιπλέον, µε τις αλλαγές στον
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» υπήρξε ιδιαίτερη ανησυχία και από τους εργαζο-
µένους και από τις τοπικές κοινωνίες σε σχέση µε το πώς θα λει-
τουργήσουν στο µέλλον. Μάλιστα, είχα αναφερθεί επανει-
ληµµένα µε ερωτήσεις σε αυτό το ζήτηµα.

Η Κυβέρνηση, όµως, πρόσφατα ξεκαθάρισε το θέµα. Ψήφισε
το ν.3966/2011 –αναφέροµαι στην παράγραφο 4 του άρθρου 58-
και κρίθηκε ως προσφορότερη λύση –και εγώ συµφωνώ- να πα-
ραµείνουν τα κέντρα πρόληψης ως αστικές εταιρείες µη κερδο-
σκοπικού χαρακτήρα. 

Τα κέντρα θα πρέπει να είναι ανοιχτά στην κοινωνία, να ενσω-
µατώνουν –και θέλω αυτό να το προσέξει ο ΣΥΡΙΖΑ- και να αξιο-
ποιούν την ευρύτερη κοινωνική δυναµική. Κι αυτό δεν µπορεί να
γίνει αν αλλάξουν και γίνουν κρατικές δηµόσιες υπηρεσίες, µε
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όλες τις αδυναµίες που συνεπάγεται αυτό. Το ζήτηµα είναι να
εµπνεύσουµε και να κινητοποιήσουµε σε εθελοντική βάση, πολί-
τες και φορείς ώστε να συµµετέχουν εµπράκτως στο δύσκολο
αγώνα κατά των ναρκωτικών και ιδιαίτερα στο κρίσιµο ζήτηµα
της πρόληψης.

Ορισµένες τώρα επισηµάνσεις: Όσον αφορά τη χρηµατοδό-
τηση, στο νόµο που ανέφερα προηγουµένως, προβλέπεται η
συγχρηµατοδότηση από το Υπουργείο Εσωτερικών και το
Υπουργείο Υγείας. Μάλιστα, αναφέρει το σχετικό άρθρο την ανα-
γραφή των κονδυλίων στον προϋπολογισµό. Όµως, στην περί-
πτωση µη συµµετοχής δήµου στην αστική εταιρεία, το ποσοστό
50% του Υπουργείου Εσωτερικών δεν θα καταβάλλεται. Σ’ αυτήν
την περίπτωση η χρηµατοδότηση θα µείνει κολοβή και θα υπάρ-
ξει πρόβληµα αν δεν καλυφθεί µε άλλο τρόπο η χρηµατοδότηση
της λειτουργίας των κέντρων. Αυτό το θέµα πρέπει να το προσέ-
ξει η Κυβέρνηση.

Επίσης, θα ήθελα να ρωτήσω πού βρίσκεται το θέµα της εξό-
φλησης των οφειλών του ΟΚΑΝΑ και του Υπουργείου Εσωτερι-
κών προς τα κέντρα. Το λέω αυτό γιατί διάβασα στα πρακτικά
της επιτροπής ότι έχει εξοφληθεί µεγάλο µέρος του χρέους.
Αυτό είναι θετικό. Πρέπει, όµως, να δώσουµε όλα τα απαραίτητα
κονδύλια, να εξαντλήσουµε δηλαδή στο πλαίσιο της δηµοσιονο-
µικής πολιτικής, κάθε περιθώριο για την οµαλή λειτουργία αυτών
των κέντρων.

Όσον αφορά τους εργαζοµένους, παρ’ όλο που δεν είναι απο-
κλειστική αρµοδιότητά σας, κύριε Υπουργέ, οφείλω να σας θέσω
το ζήτηµα, γιατί υφίσταται. Δεν υπάρχει πρόβλεψη στο νόµο για
τους εργαζοµένους στην περίπτωση που διαλυθεί ένα κέντρο.
Ασφαλώς, δεν το λέω µόνο από πλευράς κάλυψης των εργασια-
κών δικαιωµάτων, αλλά το αναφέρω και από τη σκοπιά της ανάγ-
κης αξιοποίησης ενός κατάλληλου και εξειδικευµένου προσω-
πικού. Γιατί το προσωπικό αυτών των κέντρων έχει µεγάλη εσω-
τερική αξία, την οποία µπορεί να αποδώσει στην κοινωνία.

Όσον αφορά τις µονάδες χορήγησης υποκατάστατων. Θα
αναφερθώ, όχι µόνο µε αφορµή την πρόταση νόµου του ΣΥΡΙΖΑ,
αλλά διότι διάβασα πρόσφατα στις εφηµερίδες ότι έχετε δυσκο-
λίες και µεγάλες καθυστερήσεις λόγω αντιδράσεων των τοπικών
κοινωνιών για τη δηµιουργία νέων κέντρων ή την αποκέντρωσή
τους.

Οφείλω να επαναλάβω κάτι, το οποίο πίστευα και ως Υπουρ-
γός Υγείας και το έκανα πράξη. Τα υποκατάστατα θα πρέπει να
δίδονται στη βάση ενός προγράµµατος απεξάρτησης. Αυτό είναι
το σωστό. Έτσι ξεκινήσαµε. Τη χορήγηση στην Ελλάδα υποκα-
τάστατου µεθαδόνης ενέκρινε επιστηµονική επιτροπή. Βέβαια, η
ζωή µάς ξεπερνάει. Υπάρχει µια ζοφερή πραγµατικότητα: η λίστα
ντροπής, που νοµίζω ότι έχει φθάσει τις πέντε χιλιάδες.

Πιστεύω ότι αναγκαζόµαστε πια, όπως και σε άλλα κράτη, να
χορηγήσουµε υποκατάστατα –µεθαδόνη ή δεν ξέρω ποιο άλλο
«µοντέρνο» χορηγείται τώρα- για συντήρηση. Εγώ δεν το πι-
στεύω αυτό, αλλά το δέχοµαι ως µια ανάγκη. Εφόσον, όµως, τα
χορηγούµε στο πλαίσιο προγράµµατος συντήρησης, οι δοµές
µπορεί να είναι πιο απλές. Δεν χρειάζονται οι δοµές χορήγησης
υποκατάστατων που είχαµε στην αρχή και που συνδυάζονταν µε
το πρόγραµµα απεξάρτησης. Εφόσον  υπάρχουν αντιδράσεις,
ίσως βοηθάει και απλουστεύει τα πράγµατα η εµπειρία που
υπάρχει από άλλες χώρες. Παραδείγµατος χάριν, µπορεί να γίνει
η χορήγηση από κινητές µονάδες. Διάβασα ότι κανένα κέντρο
δεν προχωρεί. 

Η λίστα ντροπής οδηγεί όλο και πιο πολλούς ανθρώπους σε
θάνατο. Τα αιτήµατα είναι πολλά. Και εφόσον πρέπει να δοθεί
υποκατάστατο, τουλάχιστον µπορείτε µε απλούστερες δοµές να
υλοποιήσετε αυτήν την απόφαση και να διευκολύνετε την κατά-
σταση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε Γείτονα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Παρασκευής 24
Ιουνίου 2011 το οποίο έχει ως εξής:

«Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)  

1. Η µε αριθµό 1013/21-6-2011 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Αφροδίτης Πα-
παθανάση προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, σχετικά µε τα Κέντρα Υγείας Ιτέας και Λιδωρικίου
του Νοµού Φωκίδας. 

2. Η µε αριθµό 1009/21-6-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ.   Γεωργίου Βλάχου προς τον
Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά µε την παραχώ-
ρηση, για απλή χρήση, τµηµάτων του αιγιαλού στο Δήµο Σαρω-
νικού.

3. Η µε αριθµό 1020/21-6-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αθανασίου Πα-
φίλη προς τους Υπουργούς Οικονοµικών και Οικονοµί-
ας,  Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχετικά µε την ιδιωτικο-
ποίηση της εταιρείας «ΛΑΡΚΟ».

4. Η µε αριθµό 1016/21-6-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Μαυρουδή Βορίδη
προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε τη λήψη
µέτρων για την αύξηση της εγκληµατικότητας στη δυτική Αττική. 

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δευτέρου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής) 

1. Η µε αριθµό 1014/21-6-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ανδρέα Μα-
κρυπίδη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε την πληρωµή των δικαιούχων του µέτρου 144 του
προγράµµατος «Αλέξανδρος Μπαλτατζής».

2. Η µε αριθµό 1010/21-6-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννη Πλακιωτάκη προς τους
Υπουργούς Οικονοµικών και Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας, σχετικά µε την αναπροσαρµογή των συντάξεων του
Εµπορικού Ναυτικού. 

3. Η µε αριθµό 1021/21-6-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Μαυ-
ρίκου προς τους Υπουργούς Εθνικής Άµυνας και Οικονοµικών,
σχετικά µε το Ναυπηγείο Σκαραµαγκά.

4. Η µε αριθµό 1017/21-6-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αστέριου Ροντούλη
προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµά-
των, σχετικά µε την αξιοκρατική επιλογή των διευθυντών σχολι-
κών µονάδων.

Το λόγο έχει τώρα ο Ανεξάρτητος Βουλευτής, κ. Κωνσταντίνος
Κιλτίδης. 

Έχετε το λόγο για επτά λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι και κύριε Υπουργέ και προπάντων αγα-

πητέ εισηγητά του Συνασπισµού, η πρόταση προφανώς και έχει
αφετηρία τα γεγονότα που βιώνουµε επί σειρά ετών γύρω από
τη λειτουργία των υπαρχουσών δοµών των κέντρων πρόληψης. 

Ως Αντιπρόεδρος και ιδιαίτερα ως Πρόεδρος της Διακοµµατι-
κής Επιτροπής κατά των Ναρκωτικών είχα την ευκαιρία και τη
δυνατότητα και να γνωρίσω αυτά τα προβλήµατα αλλά και στο
βαθµό που επιτρεπόταν από τη λειτουργία µας, να προσπαθή-
σουµε για την επίλυση.

Η πρόταση είναι ξεκάθαρο ότι σε ένα µόνο σηµείο –αλλά, δυ-
στυχώς, είναι κυρίαρχο- στοχεύει διαφορετικά από τη διεθνή εµ-
πειρία και από την κεκτηµένη, αν το θέλετε, γνώση που έχουµε
και στην πατρίδα µας. Δηλαδή, τα κέντρα πρόληψης είχαν σκοπό
να βάλουν την κοινωνία στον αγώνα. Να είναι εναλλακτικές µορ-
φές παρουσίας δοµών στον αγώνα. 

Είναι δεδοµένο ότι ο πλουραλισµός στην πρόληψη και τον
αγώνα κατά των ναρκωτικών είναι κάτι που δεν µπορεί να το απο-
κλείσει κανείς αφού ούτως ή άλλως οι φιλοσοφικές, οι ιδεολογι-
κές και οι πολιτικές αφετηρίες µέσα στην κοινωνία είναι διαφο-
ρετικές. 

Θα µπορούσε όµως η πρόταση αυτή να σταθεί αφορµή ούτως
ώστε το κυρίαρχο ζήτηµα των εργαζοµένων σ’ αυτά, αλλά και η
επιτέλεση του σκοπού τους, να σταθούν ως φωτοδότες στην
εκάστοτε κυβέρνηση, ούτως ώστε να ασχοληθούν και να δώσουν
τη λύση που πρέπει. Έχουµε καταγράψει ότι χάνεται έµψυχο δυ-
ναµικό από τα κέντρα πρόληψης γιατί οι ανοµοιογένεια, η αβε-
βαιότητα και η συνήθης πρακτική της ελληνικής πολιτείας, αλλά
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ιδιαιτέρως αυτών που συµµετέχουν στα κέντρα πρόληψης, εξα-
ναγκάζουν πολλά στελέχη των ανθρωπιστικών επιστηµών να ανα-
ζητήσουν αλλού εργασία. Και αυτό δεν µπορεί, κύριε Υπουργέ,
να ακυρώσει την κατεύθυνση στην οποία κινείται η πρόταση του
ΣΥΡΙΖΑ. Είναι υπαρκτό γεγονός. Χάνονται στελέχη. 

Η ανοµοιογένεια εξάλλου είναι τροµακτική. Και µισθολογικά
και εργασιακά και ως δοµές που απευθύνονται προς την κοινω-
νία. Άλλο η συµµετοχή της κοινωνίας, των δοµών και φορέων της
κοινωνίας και άλλο τα ζητήµατα που είναι υπαρκτά, όσον αφορά
στις εργασιακές σχέσεις των εργαζοµένων και αυτού που πρέπει
να είναι το επιδιωκόµενο, δηλαδή το αποτέλεσµα. Το αποτέλε-
σµα έρχεται όταν αυτά τα άξια στελέχη µε την εµπειρία που απο-
κτούν δεν φεύγουν αναζητώντας αλλού εργασία. 

Νοµίζω ότι σ’ αυτό συµβάλλει αυτή η πρόταση, χωρίς βεβαίως
ποτέ να δεχθώ ότι  µπορεί να γίνουν αµιγώς κρατικές δοµές. Αν
αυτό αποφασιστεί πάλι από την πολιτεία, µε µια οµόφωνη διαδι-
κασία, θα πρέπει εκεί να έχει τέτοια γνωρίσµατα που στη σύγ-
χρονη πολιτική πραγµατικότητα και στη δοµή των κοινωνιών τη
βιώνουµε σε άλλες δράσεις. Δηλαδή, υπό την οµπρέλα και την
κατεύθυνση ενός Υπουργείου, όπως το Υπουργείο Παιδείας ή το
Υπουργείο Υγείας, και όχι µε τη µορφή, απολύτως, του κρατικού
υπαλλήλου ή των κρατικών δοµών, να µην υπάρχει αυτή η αβε-
βαιότητα των εργαζοµένων και προπάντων η αναποτελεσµατικό-
τητα.

Αγαπητοί συνάδελφοι και κύριε Υπουργέ, και ως υγειονοµικός
και ως γιατρός θα ήθελα να πω ότι -το βίωσα πολλές φορές- προ-
φανώς έχουν την ιεράρχησή τους η πρόληψη και η καταστολή.
Επειδή, όµως, εµπεριέχεται και µία επαναλαµβανόµενη ανούσια
επίκληση αυτών των δύο εκ των τριών πυλώνων στον αγώνα κατά
των ναρκωτικών, πρόληψη, πρόληψη, πρόληψη, ξεχνούµε ότι
αυτό για να φέρει αποτέλεσµα ως δοµή, θα πρέπει να περάσει
µια γενιά. Θα πρέπει να διαπαιδαγωγήσεις µια γενιά και µία κοι-
νωνία ολόκληρη επί αρκετά έτη.

Το πρόβληµα, όµως, υπάρχει. Το πρόβληµα στην πατρίδα µας
δεν έχει τα χαρακτηριστικά άλλων ευνοµουµένων πολιτειών. Το
πρόβληµα στην πατρίδα µας έχει τα χαρακτηριστικά της ντροπής
και της απανθρωπιάς. Όλοι χύνουν κροκοδείλια δάκρυα, φιλεύ-
σπλαχνοι δήθεν, ασθένεια η εξάρτηση και ο ασθενής δεν βρίσκει
θεραπεία πουθενά. Και προφανώς, δικαιούνται να έχουν τις ιδε-
ολογικές τους αναφορές όλοι οι πολίτες και όλα τα κόµµατα.
Πώς, όµως, η χολοκυστεκτοµή χειρουργείται σε ιδιωτική κλινική
και η εξάρτηση, παραδείγµατος χάριν, είναι αµαρτωλό γεγονός
για να παρέµβει κάποιος µε ιδιωτική, αν το θέλετε, πρωτοβουλία; 

Είναι πράγµατα τα οποία πρέπει να µας απασχολήσουν. Πώς
η χρονιότητα στην εξάρτηση και µε τις υποτροπές, παραδείγµα-
τος χάριν, δεν θα τυγχάνει θεραπευτικής προσέγγισης και τυγ-
χάνει –προσέξτε, πανοµοιότυπη- ω µη γένοιτο µε νεοπλασία
ασθένεια, η οποία οδηγεί σε τελικό στάδιο; Γιατί ποτέ δεν δια-
νοήθηκε κανένας υγειονοµικός, καµµία πολιτεία να αφήσει αβοή-
θητο αυτόν τον ασθενή;

Κοιτάξτε, έχουµε τονίσει µε οµόφωνο τρόπο, πλην του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ότι πάση θυσία χρειάζεται
έκρηξη θεραπευτική, κύριε Υπουργέ. Πάση θυσία να τελειώσει η
ντροπή του δρόµου. Και αυτά τα οποία βλέπουν το φως δηµο-
σιότητας και προπάντων οδηγούν σε απελπισία και παραίτηση
λειτουργούς που αφιέρωσαν τη ζωή τους, όπως η Πρόεδρος του
ΟΚΑΝΑ, είναι αδιανόητο να συµβαίνουν. Μπάρες σε αυτήν την
κοινωνία, την ελληνική, φραγµούς και τείχη δεν µπορεί να βάλει
κανένας. 

Φέρτε το πρόβληµα στην Υποεπιτροπή Ναρκωτικών, γιατί όχι
και στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων. Δεν µπορεί κανένας
στην Κηφισιά, κανένας επώνυµος, πλούσιος ή φτωχός, να βάλει
φραγµούς στη θεραπεία. Δεν µπορεί το «ΑΤΤΙΚΟ», η «ΕΛΠΙΣ», το
«ΚΑΤ» να έχουν την πρόθεση για προκήρυξη και δηµιουργία
δοµών για χορήγηση υποκαταστάτων και να υπάρχουν φραγµοί
από άρχοντες της τοπικής αυτοδιοίκησης, που δεν είναι άρχον-
τες, είναι κάτι άλλο.

Πάρτε, λοιπόν, αυτήν την απόφαση. Το ποτήρι έχει ξεχειλίσει.
Κι επειδή κάποιοι που αφιερώσαµε µεγάλο κοµµάτι της ζωής µας
σε αυτόν τον αγώνα, δεν είµαστε διατεθειµένοι να σηµατοδοτή-
σουµε αρνητικά την παρουσία µας στην πολιτική, εµείς σας δια-

βεβαιώνουµε ότι θα είµαστε µπροστάρηδες, ούτως ώστε αυτές
οι δοµές να στηθούν και αυτή η ντροπή µε τη λίστα που τόσα
χρόνια τυραννά και εκφυλίζει την πολιτική ζωή αυτού του τόπου,
να σταµατήσει να υπάρχει.

Ιδού πεδίον δόξης λαµπρό. Να ξέρετε, όµως, ότι πάνω απ’ όλα
θα είναι λύτρωση γι’ αυτές τις οικογένειες.

Τις άλλες θεωρήσεις, αν εγώ πιστεύω περισσότερο στα στε-
γνά ή ολιγότερο στη συντήρηση ή περισσότερο στην πρόληψη,
ολιγότερο στην καταστολή έχουµε την πολυτέλεια να τα συζη-
τήσουµε. Δεν µπορεί, να πεθαίνουν στις πλατείες άνθρωποι. Να
τελειώσει αυτή η ντροπή. Ως το βαθµό που µου επιτρέπεται,
βγάζω αυτήν την κραυγή. Και δεν είναι κραυγή. Και βλέπω άξιους
συναδέλφους εδώ -τον κ. Τσούρα και τόσους άλλους- οι οποίοι
θα µπούµε πρώτοι για να τελειώσει αυτή η ιστορία. 

Μπάρες, φραγµούς και τείχη σε αυτήν την κοινωνία δεν µπορεί
να βάλει κανένας. Κι ας το κατανοήσουν προπάντων οι άνθρωποι
της τοπικής αυτοδιοίκησης.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου, δεκατρείς οµογενείς Αµερικανοί φοιτη-
τές και τέσσερις συνοδοί, που συµµετέχουν στο πρόγραµµα
«American Hellenic Institute» του College Student Foreign Policy
Study Trip to Greece and Cyprus.

Η Βουλή σας καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ηρώ Διώτη.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τις 22 Δε-

κεµβρίου, οπότε και είχαµε καταθέσει την πρόταση νόµου για τη
διαµόρφωση θεσµικού πλαισίου λειτουργίας των κέντρων πρό-
ληψης της χρήσης εξαρτησιογόνων ουσιών, συζητείται σήµερα,
στριµωγµένη σε µια συνεδρίαση ανάµεσα από τη ψήφο εµπιστο-
σύνης και το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα, προφανώς, υποβαθµι-
σµένη.

Όχι βέβαια ότι περιµέναµε κάτι διαφορετικό, αλλά για εµάς
είναι ένα πολύ σοβαρό ζήτηµα, γιατί ακουµπά µε τον ένα ή µε
τον άλλο τρόπο µεγάλα κοινωνικά κοµµάτια και επιπλέον, αφορά
αντιλήψεις που πρέπει να αλλάξουν και αντιλήψεις σχετικά µε τη
σηµασία της πρόληψης. Αν σ’ αυτήν την έννοια δίνουµε σηµασία,
πραγµατικά, σε πολλά ζητήµατα θα ήµασταν και µια άλλη κοινω-
νία.

Είναι ειρωνεία, αγαπητή συναδέλφισσα και αγαπητοί συνάδελ-
φοι, ότι αυτή η συνεδρίαση τοποθετείται τρεις µέρες πριν την
Παγκόσµια Ηµέρα κατά των Ναρκωτικών, στις 26 Ιουνίου, όπου
σίγουρα για ακόµη µια φορά θα ακούσουµε δακρύβρεχτους µο-
νολόγους για τη σηµασία της πρόληψης. 

Ο κύριος Πρωθυπουργός, πέρσι τέτοιες µέρες, επισκεπτόµε-
νος κέντρο πρόληψης, υποστήριζε ότι η οικονοµική κρίση δεν ση-
µαίνει ότι δεν πρέπει να προστατεύσουµε τους ασθενέστερους.
Αντίθετα, αντιµετωπίζουµε τα θέµατα της καθηµερινότητας,
καθώς πολλά από αυτά δεν απαιτούν µεγάλα κονδύλια, αλλά δια-
φορετική αντίληψη, ανθρωπιά και ανοιχτό µυαλό. Τότε, µόνο ως
εµπαιγµό µπορούµε να εκλάβουµε το ότι ο οργανισµός κατά των
ναρκωτικών, καθώς και το κέντρο θεραπείας εξαρτηµένων ατό-
µων περιλαµβάνονται στους ογδόντα πέντε φορείς που φιγου-
ράρουν πρώτοι στη λίστα των συγχωνεύσεων και των καταργή-
σεων.

Παρεµπιπτόντως, να ενηµερώσω και το Σώµα ότι αύριο οι ερ-
γαζόµενοι στα κέντρα πρόληψης θα τιµήσουν προκαταβολικά
την Ηµέρα κατά των Ναρκωτικών µε εικοσιτετράωρη απεργία,
ζητώντας αυτά που και εµείς λέµε στην πρόταση νόµου. Δηλαδή:
χρηµατοδότηση των δοµών, συµβάσεις, αµοιβές και εργασιακά
δικαιώµατα που σέβονται τους εργαζοµένους και τους αποδέ-
κτες των υπηρεσιών, προσλήψεις προσωπικού, ακύρωση των σε-
ναρίων συρρίκνωσης των δοµών, απολύσεων προσωπικού και
τελευταίο, αλλά όχι έσχατο, ιδρυτικό νόµο για τα κέντρα πρόλη-
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ψης στην κατεύθυνση ενός στερεού δικτύου δηµόσιων δοµών
συνδεδεµένου µε το δηµόσιο σύστηµα υγείας κοινωνικής φρον-
τίδας και απεξάρτησης.

Στο ΣΥΡΙΖΑ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιλέγουµε όχι
µόνο να αφουγκραζόµαστε την κοινωνία, αλλά να παλεύουµε για
ζητήµατα που στη λογική του νεοφιλελευθερισµού είναι περιττά
γιατί δεν προσκοµίζουν κέρδη, αλλά αντιθέτως απαιτούν χρή-
µατα. Αλλά επειδή είµαστε πολιτικά κόµµατα και Βουλευτές και
όχι επιχειρηµατίες ή στελέχη εταιρειών οφείλουµε να δώσουµε
απάντηση στα κοινωνικά ζητήµατα, στην κοινωνία που αγωνιά για
το µέλλον της και αγωνιά και για το µέλλον των δικών της παι-
διών. Διότι, η κοινωνία είναι και οι άνθρωποι που είναι χρήστες
των υπηρεσιών των κέντρων πρόληψης, κοινωνία είναι και οι ερ-
γαζόµενοι στα κέντρα πρόληψης. Και αυτά που ζητάνε οι εργα-
ζόµενοι είναι και λογικά και δίκαια. Δεν είναι ρουσφέτι µαζικό,
όπως είχαν κάποιοι ισχυριστεί. 

Τα ρουσφέτια, κύριε Υπουργέ, αναζητήστε τα σ’ άλλους χώ-
ρους και όχι στην Αριστερά. Καλύτερα ας κοιτάξετε λίγο τα του
οίκου σας. Οι άνθρωποι αυτοί τελούν υπό οµηρία από την πρώτη
µέρα ίδρυσης του θεσµού. Πανηγυρίζατε ότι δώσατε λύση στο
πρόβληµά τους, ενώ το µόνο που κάνατε µε το άρθρο 58 του
ν.3966/2011, είναι να θεσµοθετήσετε το χρόνιο πρόβληµα της
ίδιας της οντότητας των δοµών ως λύση του εαυτού του.

Κύριοι συνάδελφοι, αναρωτιέµαι αν έχει πέσει στα χέρια σας
το ενηµερωτικό -προεκλογικό, βέβαια- φυλλάδιο µε τίτλο «Εξαρ-
τήσεις-Ναρκωτικά. Στο επίκεντρο της πολιτικής µας, ο άνθρω-
πος. Προτεραιότητά µας, η πρόληψη»,  που κυκλοφόρησε το
Μάιο του 2009. 

Ως ένα από τα εκρηκτικά, όπως λέγατε, κοινωνικά προβλήµατα
εντοπίζατε την κατάρρευση, λόγω υποχρηµατοδότησης και υπο-
στελέχωσης, των κέντρων πρόληψης. Την αφετηρία του προβλή-
µατος την τοποθετούσατε στην εποχή διακυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας. Ίσως όχι άδικα, αφού µπορεί να µην δηµιούργησε
η Νέα Δηµοκρατία τα κέντρα πρόληψης, αλλά σίγουρα συντή-
ρησε κακοτοπιές του παρελθόντος, για τις οποίες, όµως, ευθύ-
νεται το ΠΑΣΟΚ.

Διακηρύττατε, λοιπόν, το Μάιο του 2009, ότι µια από τις συγ-
κεκριµένες προτάσεις σας ήταν η ενίσχυση και αναβάθµισή τους
µε στήριξη θεσµική και οικονοµική, εργασιακή κατοχύρωση των
εργαζοµένων σ’ αυτά και αποσαφήνιση των αρµοδιοτήτων κάθε
φορέα που εµπλέκεται στην πρόληψη. 

Δεν ξέρουµε αν πρέπει να κλάψουµε ή να γελάσουµε σήµερα,
κυρία και κύριοι συνάδελφοι. Λέτε και ξελέτε. Φυσικά, αυτή η τα-
κτική σας είναι και προσφιλής.

Το πρόβληµα της χρήσης ναρκωτικών είναι κοινωνικό πρό-
βληµα κυρίως. Και είναι κοινωνικές και οικονοµικές οι αιτίες που
διαµορφώνουν το πλαίσιο µέσα στο οποίο το πρόβληµα της χρή-
σης ψυχοτρόπων ουσιών υποθάλπεται, διογκώνεται διαρκώς και
λαµβάνει δραµατικές διαστάσεις στη χώρα µας. Επιπλέον, όπως
όλες και όλοι γνωρίζετε υπάρχουν πολύ ισχυρά οικονοµικά συµ-
φέροντα και τεράστια διαπλοκή, διότι τα λεφτά είναι πολλά και
πολλοί αυτοί που κερδίζουν στη µπίζνα που λέγεται ναρκωτικά
και ουσίες. Γι’ αυτό το λόγο, το πρόβληµα δεν λύνεται. 

Η πρόληψη, αγαπητή συναδέλφισσα και αγαπητοί συνάδελ-
φοι, είναι η µόνη απάντηση. Η πρόληψη όπως γίνεται στα κέντρα
πρόληψης δεν είναι µια στείρα απαρίθµηση του τι πρέπει και τι
δεν πρέπει να κάνουν τα παιδιά και οι έφηβοι ώστε να µην πέσουν
στα ναρκωτικά. Δεν δίνουν οι επαγγελµατίες των κέντρων πρό-
ληψης σκονάκια στους γονείς τους τι να κάνουν εάν αντιληφθούν
ότι το παιδί τους µπορεί να έχει πάρε-δώσε µε ουσίες ούτε είναι
εκεί για να χτυπήσουν µε συµπόνια στον ώµο, εάν κάτι τους συµ-
βεί. 

Η δουλειά που γίνεται στα κέντρα πρόληψης είναι πολύ πιο
σύνθετη και έχει πολύ βαθύτερους σκοπούς και στόχους. Πα-
ρεµβαίνουν στην πολύ µικρή ηλικία των παιδιών στο νηπιαγωγείο
και του δηµοτικού. Ξεκινούν, κάνοντας τη λεγόµενη πρωτογενή
παρέµβαση. Χτίζουν την αυτοεκτίµηση των παιδιών δίνοντας στα-
διακά όλα τα εφόδια ώστε όταν αυτό το παιδί φτάσει στην εφη-
βεία, να νιώθει πιο δυνατό και πιο θωρακισµένο απέναντι στη
δύσκολη αυτή εποχή της ζωής του που αναζητά την ταυτότητά
του. 

Βέβαια, η παρέµβαση δεν σταµατά στο δηµοτικό, συνεχίζεται
και στο λύκειο και στο γυµνάσιο. Βοηθά τα παιδιά να αντιλη-
φθούν τα αντικρουόµενα πολλές φορές συναισθήµατα αυτής της
ηλικίας και να µάθουν να τα διαχειρίζονται, να µάθουν καλύτερα
τον εαυτό τους, να κάνουν τη µετάβαση από την εφηβική στην
ενήλικη ζωή πολύ πιο οµαλά.

Τα κέντρα πρόληψης µπορεί να παρέµβουν ακόµη και σε ΑΕΙ
και ΤΕΙ µε συµβουλευτικές οµάδες, διότι τα προβλήµατα που
έχουν να κάνουν µε τα συναισθήµατα δεν έχουν όριο ηλικίας.
Ανεκτίµητη είναι και η δουλειά που γίνεται µε τις οµάδες γονέων
σύµφωνα µε µαρτυρίες των ίδιων των γονιών. Σε αυτές µαθαί-
νουν να ακούν τα παιδιά τους, να ψηλαφούν µαζί τις ανησυχίες
τους και επί της ουσίας να µεγαλώνουν µαζί τους.

Όπως αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, η απαξίωση αυτών των δοµών,
η συρρίκνωσή τους και η νοµοτελειακή κατάργησή τους στα-
διακά αφήνουν τα παιδιά ανοχύρωτα στις αυριανές δυσκολίες
που θα κληθούν να αντιµετωπίσουν βορά στην άγριες πλέον κοι-
νωνικές συνθήκες και στα συµφέροντα. Αφήνουν τη νεολαία να
γεµίζει τις φυλακές λόγω χρήσης –πράγµα απαράδεκτο ούτως
ή άλλως- αντί να φροντίζουν γι’ αυτήν τη νεολαία µια και υποτί-
θεται ότι αυτή είναι το µέλλον µας, όπως λέτε. Φυσικά, να µην
ξεχνάµε ότι σε συνθήκες οικονοµικής κρίσης όλα αυτά επιδεινώ-
νονται για λόγους που όλοι και όλες γνωρίζετε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δεν είναι τα «κακά παιδιά» οι χρήστες, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι. Είναι εν δυνάµει τα παιδιά όλων. Χωρίς δοµές και φιλο-
σοφία πρόληψης τα πράγµατα 100% θα χειροτερέψουν. 

Η λύση του προβλήµατος δεν είναι δουλειά ούτε της αστυνο-
µίας ούτε των κατασταλτικών µηχανισµών, αλλά αφορά ολό-
κληρη την κοινωνία και ιδιαίτερα τις κοινωνικές υπηρεσίες
πρόληψης και θεραπείας. Η λύση βρίσκεται στη λήψη µέτρων για
την προστασία των νέων και τα κοινωνικά αίτια που οδηγούν στη
χρήση, στην ενίσχυση προγραµµάτων πρόληψης και ενηµέρω-
σης και όχι στην απαξίωση και την υποχρηµατοδότηση των
δοµών. 

Θα ήθελα να πω κάτι τελευταίο και κλείνω µε αυτό: Κύριε Υφυ-
πουργέ, άκουσα µε προσοχή προχθές την οµιλία του κ. Λοβέρ-
δου που ανέφερε χαρακτηριστικά ότι οι Υπουργοί της δηµόσιας
υγείας κατά βάση στοχεύουν στο να µην αρρωστήσουν οι άν-
θρωποι, εξαντλώντας κάθε δυνατότητα προληπτικών µέτρων.
Λίγο νωρίτερα µιλούσε για το φιλόδοξό σας πρόγραµµα συγχω-
νεύσεων κλινικών και δοµών. Σε όλη την εισήγησή σας και σε όλη
την εισήγησή του µιλούσατε µε νούµερα. Συµφωνούµε στο εξής:
Οι Υπουργοί της δηµόσιας υγείας έχουν συγκεκριµένο στόχο.
Εσείς βέβαια προσαρµόσατε τους στόχους σας, όχι στις ανάγκες
των πολιτών, αλλά στις ανάγκες των δανειστών και τίποτα παρα-
πάνω.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Το λόγο έχει τώρα ο Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλ-

ληλεγγύης κ. Αηδόνης.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΗΔΟΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Δράττοµαι της ευκαιρίας από την τελευταία παρατήρηση της

κ. Διώτη, να πώ, γιατί είναι αλήθεια, ότι, όταν και εφόσον έχεις
τη δυνατότητα να προβάλεις δηµόσιο λόγο, πρέπει και να µπο-
ρείς να χρησιµοποιείς επιχειρήµατα, -ότι ο λόγος της ισοπέδω-
σης, δεν είναι εκείνος ο λόγος που βοηθάει σήµερα δυστυχώς.
Είναι ένας λόγος που εκπορεύεται πάρα πολύ έντονα το τελευ-
ταίο διάστηµα από το ΣΥΡΙΖΑ και δεννοµίζω ότι βοηθάει πάρα
πολύ στην προσπάθεια του δηµόσιου διαλόγου.

Όταν λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, αυτή η Κυ-
βέρνηση µειώνει τη φαρµακευτική δαπάνη από κάποια δισεκα-
τοµµύρια ευρώ και την πηγαίνει στα επίπεδα του 2004, αυτό δεν
είναι πολιτική ικανοποίηση των δανειστών µας. Είναι πολιτική ικα-
νοποίηση των αναγκών του ελληνικού λαού.

Εκείνο που δεν µπορώ να καταλάβω, είναι πώς εσείς, δεν το
αντιλαµβάνεσθε. Όταν αυτή η Κυβέρνηση κάνει συνενώσεις στα
νοσοκοµεία και συγκεκριµένα στις κλινικές, -γιατί δεν καταργεί
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καµµία µονάδα υγείας, κανένα νοσοκοµείο, κανένα κέντρο
υγείας- όταν λοιπόν προχωρά σε πολιτική συνενώσεων και εξορ-
θολογίζει το ανθρώπινο δυναµικό, όταν δίνει τη δυνατότητα στον
πολίτη να έχει πιο υψηλή παροχή υπηρεσιών υγείας και δεν εξυ-
πηρετεί τα συµφέροντα των γιατρών που µετέτρεψαν το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας σε ιδιωτικές κλινικές, δεν αντιλαµβάνοµαι γιατί
εσείς δεν το καταλαβαίνετε. Είναι πάρα πολύ καλό να βγαίνουµε
εδώ και ο καθένας να λέει µε αφορισµούς οτιδήποτε θέλει, αλλά
νοµίζω, ότι το λιγότερο που χρειάζεται σήµερα ο ελληνικός λαός
από εµάς, είναι υπευθυνότητα, για να µπορέσει επιτέλους να µας
σεβαστεί.

Επειδή µου δώσατε το δικαίωµα να ξεκινήσω µε αυτόν τον
τρόπο, θα ήθελα να χρησιµοποιήσω και ένα άλλο επιχείρηµα που
χρησιµοποιήθηκε από την παράταξή σας και συγκεκριµένα από
τον εισηγητή σας: Η µεγάλη Βουλή είναι η πλατεία, άκουσα από
τον κ. Κριτσωτάκη όπως και αυτή εδώ η Βουλή, στην οποία συ-
ζητάµε, δεν µπορώ να καταλάβω τι ακριβώς είναι. Εάν αυτό δεν
είναι ισοπέδωση της Δηµοκρατίας…

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Δεν είπα αυτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΗΔΟΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ελπίζω να το ανακαλέσετε. Να προσέξετε τα
Πρακτικά. Πιθανόν, εν τη ρύµη του λόγου, να σας διέφυγε. Και
εάν είναι έτσι, ευχαριστώ πολύ που γίνεται αυτή η διόρθωση
τώρα. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Θα σας πω.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΗΔΟΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Δεν το συνεχίζω, λοιπόν.
Έρχοµαι, λοιπόν, στο θέµα της πρότασης νόµου που σήµερα

συζητάµε.
Κατ’ αρχάς, νοµίζω όλες οι παρατάξεις συµφωνούµε, ότι αυτό

αποτελεί ένα πολύ ευαίσθητο θέµα. Αυτό δεν το αµφισβήτησε
κανείς. Το θέµα είναι µε ποια προσέγγιση το βλέπει ο καθένας,
πώς το αντιµετωπίζει και πώς υπερασπίζεται πολιτικές. 

Σήµερα, λοιπόν καλούµαστε, σε συνέχεια προηγούµενων νο-
µοθετικών παρεµβάσεων της Κυβέρνησής µας, -να συζητήσουµε
τη συγκεκριµένη πρόταση νόµου. Εκείνο όµως που διαπιστώ-
νουµε, είναι ότι στην ουσία το θέµα δεν αντιµετωπίζεται κοινω-
νικά, αλλά διοικητικά µέσα από την κατάθεση αυτής της
πρότασης. Είναι µία πρόταση νόµου, η οποία εστιάζει ουσιαστικά
σε ένα οργανωτικό σχήµα. Δηλαδή, είναι µπροστά σε µία παλιά
νοοτροπία της χώρας µας, κατά την άποψή µας ξεπερασµένη, η
οποία έχει καταδικαστεί απ’ αυτήν την κοινωνία που σήµερα είναι
στην πλατεία. Τολµώ λοιπόν να πω ότι, αυτή η πρακτική, µιας δι-
οικητικής και οργανωτικής προσέγγισης των θεµάτων έχει απο-
τύχει, ανήκει στο παρελθόν.

Το πολιτικό και κοινωνικό σύστηµα της χώρας βρίσκεται σε µία
φάση ριζικής αναδιοργάνωσης και άρα οι αποτυχηµένες πρακτι-
κές του παρελθόντος σε διοικητικό και οργανωτικό επίπεδο, δεν
είναι η λύση στα µεγάλα κοινωνικά προβλήµατα, όπως αυτό των
ναρκωτικών. Επιπρόσθετα, στην όποια συζήτησή µας, πρέπει να
συνυπολογίζουµε τις παραµέτρους και τις επιπτώσεις της βαθιάς
οικονοµικής κρίσης που διέρχεται η χώρα και οι όποιες παρεµ-
βάσεις µας πρέπει να είναι αναλογικές και κοινωνικά δίκαιες για
όλα τα θέµατα που απασχολούν τους πολίτες.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, προχώρησε σε εκείνες τις παρεµβάσεις
που είναι εφαρµόσιµες και λειτουργικές, έχοντας πάντα υπ’ όψιν
της πως µεριµνά για την ελεύθερη πρόσβαση, σε όλους τους τύ-
πους τις υπηρεσίες υγείας.

Εκείνο που σήµερα διαπιστώνει κανείς πάρα πολύ εύκολα απ’
αυτήν την πρόταση νόµου είναι ότι προτείνεται η εναλλακτική δι-
οικητική προσέγγιση του θέµατος. Προτείνεται από το ΣΥΡΙΖΑ
να υπάρξει µια νέα νοµική µορφή, µε αυτοδιοικούµενο Νοµικό
Πρόσωπο Δηµοσίου Δικαίου, µε δεκατρείς  (13) Περιφέρειες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ζήτηµα δεν είναι να υιοθετή-
σει κάποιος µια τέτοια πρόταση, αλλά το πώς θα µπορέσει να αν-
τιµετωπίσει στο σύνολό του ένα τόσο τεράστιο κοινωνικό
πρόβληµα. Και αυτό το αποδεικνύεις µόνο µε έργα. 

Άρα εκείνο που πρέπει να δούµε σήµερα, είναι ότι, αυτή η Κυ-
βέρνηση βρήκε µπροστά της τεράστιες καθυστερήσεις και φυ-
σικά, υποχρηµατοδότηση και σκάνδαλα στις δοµές,- όπως
ανέφερε η κ. Παπανδρέου- που συνέβαλαν καθοριστικά στα ση-

µερινά προβλήµατα. 
Κληρονοµήσαµε λοιπόν, –και αυτό δεν αµφισβητείται-, ένα τε-

ράστιο χρέος, το οποίο έχουµε αποσβέσει. Οι οφειλές του 2007,
του 2008 και του 2009 έχουν πλέον εξοφληθεί. Στο σύνολό τους
µιλάµε για κάτι απίστευτα µεγάλα ποσά, που ξεπέρναγαν τα 37
εκατοµµύρια ευρώ! Μ’ αυτά, λοιπόν, έχουµε τελειώσει. 

Υπάρχουν ακόµα, είναι αλήθεια, κάποιες καθυστερήσεις. Αλλά
προσπαθούµε µε τα δεδοµένα που υπάρχουν σήµερα, να αντι-
µετωπίσουµε το πρόβληµα έτσι έχουµε χρηµατοδοτήσει και για
το 2011 τα κέντρα πρόληψης µε το ποσό του 1 εκατοµµυρίου
ευρώ. Παραλάβαµε, όµως, µια τεράστια οφειλή στο σύνολό της
και σ’ αυτόν τον τοµέα και αυτή η οφειλή σχεδόν έχει αποσβεστεί
και δει, σε συνθήκες τεράστιας οικονοµικής  κρίσης.

Αυτοί δηλαδή, που µέχρι χθες κατασπαταλούσαν, που µας
έφτασαν σ’ αυτό το σηµείο, που χρεοκόπησαν τη χώρα, δεν αν-
τιµετώπισαν τα προβλήµατα και ερχόµαστε εµείς, σε µια περίοδο
κρίσης να δώσουµε λύσεις σε χρέη, τα οποία δεν µπορούµε και
να καταλάβουµε για ποιο λόγο δηµιουργήθηκαν! 

Σήµερα, λοιπόν, υπάρχει ένα πρόβληµα. Χρειαζόµαστε και
πρέπει να διαµορφώσουµε νέες µονάδες πρόληψης, οι οποίες
θα µπορέσουν να αντιµετωπίσουν το ζήτηµα. Τα κέντρα, όπως
συστήνονται, επεκτείνουν τη δραστηριότητά τους και πέρα από
την πρόληψη της χρήσης των εξαρτησιογόνων ουσιών, στην πρό-
ληψη των εν γένει εξαρτήσεων, ήτοι διαδίκτυο και τζόγος. 

Εδώ, θα µου επιτρέψετε να κάνω µια παρατήρηση, µιας και η
ελληνική κοινωνία συγκλονίζεται σήµερα από τις συλλήψεις πα-
ραγόντων του ελληνικού ποδοσφαίρου, όπου αποδεικνύεται η
σαπίλα του πιο αγαπηµένου αθλήµατος σε όλο τον κόσµο. Δεί-
χνει, λοιπόν, πόσο βαθιά είναι δυστυχώς αυτή η υπόθεση της δια-
φθοράς και της σαπίλας, που υπάρχει σε ολόκληρα συστήµατα.
Και είναι πολύ σηµαντικό, που σήµερα επιτέλους βλέπουµε µια
αποφασισµένη Κυβέρνηση να τελειώσει µε αυτήν την υπόθεση
και που αποδεικνύει (σε συνδυασµό µε τη συζήτησή µας) ότι όσοι
είναι εξαρτηµένοι από διάφορες µορφές, -µεταξύ αυτών και ο
τζόγος,- είναι ευάλωτοι σε όλα αυτά τα κυκλώµατα, τα οποία, δυ-
στυχώς, εκείνο που έχουν κάνει µε τη συµµετοχή τους, είναι οτι
µπόρεσαν να κερδίσουν το τελευταίο διάστηµα τεράστια ποσά
και να οδηγήσουν τον ελληνικό αθλητισµό στην απόλυτη αµαύ-
ρωση.

Εκείνο, λοιπόν, το οποίο κάνουµε -και επανέρχοµαι στο κοµ-
µάτι του νοµοσχεδίου που συζητάµε σήµερα- είναι ότι, µε τις
αποφάσεις µας, ερχόµαστε και δηµιουργούµε τα Κέντρα Πρόλη-
ψης των Εξαρτήσεων και Προαγωγής της Ψυχοκοινωνικής
Υγείας. Είναι αυτό το οποίο περάσαµε µε τον τελευταίο νόµο του
Υπουργείου Υγείας και το οποίο πριν από λίγο κατήγγειλαν σε
σχέση µε την πρακτική. Μα, όλοι γνωρίζουµε την κοινοβουλευ-
τική διαδικασία. 

Όταν έχεις προβλήµατα, είσαι υποχρεωµένος ως Κυβέρνηση
να µπορέσεις αυτά τα προβλήµατα, να τα αντιµετωπίσεις άµεσα.
Αντιλαµβάνεστε ότι, εάν περιµέναµε να έρθει για συζήτηση ένα
οργανωµένο νοµοσχέδιο «περί εξαρτήσεων», για να φέρουµε
ένα άρθρο,-για το οποίο έχουµε πει ότι θα ενταχθεί ολοκληρω-
µένο στο σχέδιο που αφορά στα ναρκωτικά,- αντιλαµβάνεστε
τώρα, ότι σήµερα θα συζητάγαµε για προβλήµατα που δεν θα εί-
χαµε ήδη λύσει. Ο σκοπός, λοιπόν, που ήρθε η διάταξη ως ένα
κοµµάτι που αφορά στο άρθρο 61 των συγκεκριµένων ερωτηµά-
των του Υπουργείου Παιδείας, ήταν, γιατί έπρεπε άµεσα να αν-
τιµετωπίσουµε προβλήµατα.

Σίγουρα ως κοινοβουλευτική µέθοδος, είναι αλήθεια ότι
έχουµε όλοι τις ενστάσεις µας, αλλά όταν έχεις προβλήµατα δεν
µπορείς να µην τα αντιµετωπίσεις. Πάνω σ’ αυτήν τη λογική, λοι-
πόν, επιλέχθηκε να έρθει το συγκεκριµένο άρθρο σε ένα σχέδιο
νόµου, το οποίο αν και δεν είχε σχέση, αντιµετώπισε προβλή-
µατα, έδωσε λύσεις. Αυτό, λοιπόν, το κοµµάτι του δεύτερου σκέ-
λους δεν µπορεί να αποτελεί σήµερα σηµείο κριτικής. Σε ό,τι
αφορά την κοινοβουλευτική πρακτική, µπορεί ο καθένας να έχει
τις όποιες ενστάσεις του.

Άρα, λοιπόν, εκείνο το οποίο βλέπουµε σήµερα είναι µια ορ-
γανωµένη προσπάθεια απ’ αυτήν την Κυβέρνηση να αντιµετωπί-
σει στο σύνολό της ένα τεράστιο πρόβληµα, το οποίο όλοι
αναγνωρίζουµε. Εκείνο που είδαµε, είναι να κατατίθεται ένα
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εθνικό σχέδιο καταπολέµησης των ναρκωτικών σε µια διυπουρ-
γική επιτροπή έγινε υπό την προεδρία του Πρωθυπουργού, όπως
επίσης, είδαµε πρόσφατα να κατατίθεται ένα οργανωµένο σχέδιο
που έχει να κάνει µε το πώς µπορούµε να απαντήσουµε στα προ-
βλήµατα που σήµερα, αυτήν τη στιγµή, υπάρχουν στο κέντρο της
Αθήνας. 

Κι οργανωµένα έχουµε πει ότι θα δηµιουργήσουµε τρεις νέες
µονάδες, άµεσα,- µε χρονοδιάγραµµα µέχρι και το Σεπτέµβρη,-
για να µπορέσουµε να δώσουµε λύση σε ένα τεράστιο πρόβληµα
για εκατοντάδες πολίτες το οποίο δυστυχώς ως σήµερα η πολι-
τεία δεν µπόρεσε να αντιµετωπίσει, γιατί όλοι αυτοί που τελικά
καλούνταν να υπηρετήσουν το σκοπό, ανακάλυπταν προβλή-
µατα. 

Και ευχαριστώ όλους εδώ τους συναδέλφους που ανάδειξαν
αυτό το πρόβληµα και την αθλιότητα κάποιων, που αυτήν τη
στιγµή ηγούνται σχηµάτων στην Τοπική Αυτοδιοίκηση, και οι
οποίοι, όταν και εφόσον υπάρχουν αποφάσεις που αφορούν τις
γειτονιές τους, ξαφνικά θυµούνται να αφήσουν στην άκρη την
ευσπλαχνία τους, την αγωνία τους για αλληλεγγύη, µε τη σκέψη
ότι αυτή η µορφή οργάνωσης και αντιµετώπισης του θέµατος θα
δηµιουργήσει προβλήµατα στις γειτονιές τους. Έλεος! Και είναι
ντροπή τους. Είναι ντροπή τους σήµερα να ξεσηκώνουν κοινω-
νίες, για να µην µπορέσουµε να δώσουµε µια λύση σε ανθρώ-
πους, οι οποίοι ξέρουµε ότι εάν δεν αντιµετωπίσουµε το
πρόβληµά τους, όπως σωστά επισηµάνθηκε θα οδηγηθούν στο
θάνατο. Πού να τους ρίξουµε, λοιπόν, αυτούς τους ανθρώπου;.
Στον Καιάδα; Επειδή το θέλουν κάποιοι δήµαρχοι των βορείων
προαστίων και κλείνουν τους δρόµους στην Κηφισιά; Αυτό είναι
το διοικητικό τους καθήκον; Με αυτό τον τρόπο εξυπηρετούν τα
συµφέροντα του τόπου τους; Επιτέλους, λίγη σοβαρότητα και
λίγη υπευθυνότητα!

Υπάρχουν άνθρωποι αυτήν τη στιγµή που έχουν ανάγκη, που
είναι εξαρτηµένοι. Δεν είναι αλήτες. Είναι άνθρωποι που θέλουν
την προστασία µας και τη φροντίδα µας και γι’ αυτό ευχαριστώ
όλους σας, που είστε αρωγοί σ’ αυτήν την προσπάθεια.

Δεν µπορούµε να επιτρέψουµε τέτοιες συµπεριφορές. Δεν
µπορούν να οδηγούν τις αποφάσεις µας άνθρωποι, οι οποίοι ου-
σιαστικά, εκείνο που σκέφτονται µόνο, είναι το πώς θα είναι καλοί
στη γειτονιά τους! Δεν είναι ο σκοπός και το νόηµα της πολιτικής
αυτό. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό που η ελληνική Βουλή, σήµερα
από εδώ, στέλνει ένα τέτοιο σαφέστατο µήνυµα, ότι πρέπει να
υπερασπίσουµε µία προσπάθεια που είναι συγκροτηµένη και επι-
χειρεί να δώσει λύση. Δυστυχώς, δεν δίνει λύση στο σύνολο.
Είναι αλήθεια ότι υπάρχουν περίπου τρεισήµισι χιλιάδες (3.500)
άνθρωποι στη λίστα αναµονής αυτή τη στιγµή, ενώ το σχέδιο που
υπάρχει µπροστά µας αντιµετωπίζει το πρόβληµα µόλις χιλίων
πεντακοσίων (1.500). Πρέπει να κινηθούµε γρήγορα και γρήγορα
να απαντήσουµε στο πρόβληµα. Πρέπει πραγµατικά να προχω-
ρήσει µία οργανωµένη συζήτηση και να υπάρξει η συµβολή όλων
για να πάµε σε κάτι που είναι πάρα πολύ συγκεκριµένο, σε κάτι
που το έχει ανάγκη ο τόπος, σε κάτι που το έχει ανάγκη ο κάθε
άνθρωπος. 

Επανέρχοµαι στο σχέδιο που προτείνει ο Συνασπισµός. Τι προ-
τείνει αυτό το σχέδιο νόµου; Ο βασικός πυρήνας σκέψης αυτής
της πρότασης νόµου είναι να µετατρέψουµε τα σχετικά νοµικά
πρόσωπα σε Νοµικά Πρόσωπα Δηµοσίου Δικαίου. Αν ο µόνος
στόχος είναι να καλύψουµε µε ασφάλεια τους εργαζοµένους στα
κέντρα αυτά, τότε αυτό µπορεί να εξασφαλιστεί και µε άλλους
τρόπους. Το άρθρο 61 είναι εκείνο που το εξασφαλίζει. Αλλά και
τούτο για να εξασφαλιστεί, χρειάζεται να υπάρχει και βιωσιµό-
τητα στον οργανισµό. Σε σχέση, τώρα, µ’ αυτό που ουσιαστικά
θεσµο- θετήθηκε µέσω του ν. 3966. Αυτός ο νόµος εξασφαλίζει
τη δηµόσια παροχή υπηρεσιών πρόληψης, το εργασιακό καθε-
στώς των στελεχών πρόληψης και την περαιτέρω ανάπτυξή τους.
Αυτό λοιπόν κάνει το άρθρο 61. 

Αν υπάρχει τώρα κάποια άλλη πολιτική, κοινωνική ή επιστηµο-
νική (ή αναγκαία) προσθήκη, καλώς τότε, για να φωτίσουµε
αυτές τις πτυχές του θέµατος που σήµερα διεξοδικά συζητάµε.

Αγαπητοί συνάδελφοι, δεν βλέπω -και δεν είµαι ειδικός επιστή-
µονας, αλλά πολιτικός- να αγγίζεται η ουσία από πολιτικής, κοι-
νωνικής ή και επιστηµονικής πλευράς του θέµατος. Η εργασιακή

εξασφάλιση κάποιων εργαζοµένων, που ούτως ή άλλως, είναι
επιθυµητή, δεν µπορεί σήµερα να οδηγεί στην µετατροπή της
νοµικής φύσης αυτών των νοµικών προσώπων και στην κατεύ-
θυνση της πλήρης αγκύλωσης. 

Θα σας πω ένα παράδειγµα: Αγωνιστήκαµε να κρατήσουµε
εκτός δηµόσιου τοµέα το ΚΕΛΠΝΟ, για να µπορούµε να συνερ-
γαστούµε µε ευελιξία και αµεσότητα σε περιπτώσεις εκτάκτου
ανάγκης. Ρωτώ, λοιπόν: Γιατί είναι προοδευτική η πρόταση που
θέλει όλα τα νοµικά πρόσωπα να είναι Νοµικά Πρόσωπα Δηµο-
σίου Δικαίου; Προσωπικά θεωρώ -και θεωρούµε- ότι δεν είναι
προοδευτική η µετατροπή των Νοµικών Προσώπων Ιδιωτικού Δι-
καίου σε Δηµοσίου, και οπωσδήποτε, δεν δίνει τη βάση να µας
κατηγορήσει κάποιος για λανθασµένη εισήγηση, σε ό,τι ήδη νο-
µοθετήθηκε σχετικά, µε το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών.

Τι είναι, λοιπόν, σήµερα αυτά τα νοµικά πρόσωπα; Είναι αυτής
της νοµικής µορφής που ο ίδιος ο προτείνων πολιτικός σχηµατι-
σµός σας επιδοκιµάζει,-αν δεν κάνω λάθος, κύριε Κριτσωτάκη
ως πρός τη λειτουργία τους,-στην εισηγητική του έκθεση. (Αν
δεν διάβασα, φυσικά, µε λάθος τρόπο αυτό που λέτε). 

Άρα, λοιπόν, µία πρόταση νόµου εστιασµένη στο οργανωτικό
σχήµα είναι µίας παλιάς νοοτροπίας, κατά την άποψή µας. Είναι
περιττό να εξηγήσω γιατί είναι ξεπερασµένη αυτή η νοοτροπία.
Από πλευράς µας, έχουµε ήδη τοποθετηθεί επ’ αυτού και έχουµε
εξαγγείλει τη λειτουργία από τον Οκτώβριο των δεκαεπτά(17)
καινούργιων κέντρων που θα εξακτινώνουν τον ΟΚΑΝΑ, θα απο-
συµφορίζουν το ιστορικό κέντρο της Αθήνας, και θα λύνουν το
πρόβληµα της ντροπής που έχει δηµιουργηθεί µε τις λίστες- που
πριν από λίγο περιέγραψα-διευκολύνοντας την ένταξη των ατό-
µων αυτών σε σωτήρια προγράµµατα του ΟΚΑΝΑ. 

Αναγνωρίζουµε ότι υπάρχει καθυστέρηση. Θα µπορούσε αυτό
να είχε γίνει και νωρίτερα. Είµαστε όµως πολύ κοντά στην εφαρ-
µογή. Βλέπουµε αυτό που είπαµε πριν από λίγο µε τις αντιδρά-
σεις και νοµίζω ότι απέναντι σ’ αυτό, πρέπει να είµαστε απόλυτα
αµείλικτοι. 

Σ’ αυτό το σχέδιο νόµου περιγράφεται πώς θα οργανώσουµε
αυτά τα νοµικά πρόσωπα και η πρότασή σας,-λυπάµαι που το
λέω-, είναι η συντηρητικότερη δυνατή από πλευράς διοίκησης
και ευελιξίας και αντίστοιχη µε εκείνη που έχει δηµιουργήσει
µέχρι σήµερα τεράστιες αγκυλώσεις σε ολόκληρο το δηµόσιο.
Σήµερα, η συνδιαµόρφωση από τα τρία Υπουργεία των χαρακτη-
ριστικών που πρέπει να έχει η διατύπωση σχετικά µε όσους εµ-
πλέκονται και αναµειγνύονται στη µάχη κατά των ναρκωτικών,
καταλήξαµε πως ανταποκρίνεται στα χαρακτηριστικά του υφι-
στάµενου καθεστώτος, δηλαδή των αστικών εταιρειών µε µη κερ-
δοσκοπικό χαρακτήρα. 

Σε όσα νοµοθετήθηκαν οι πόρτες µένουν ανοικτές και γι’ αυτό
σήµερα είµαστε εδώ. Σχετικά µε το άρθρο του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Παιδείας που ρυθµίζει θέµατα του Υπουργείου
Εσωτερικών, δίνει εξουσιοδότηση στα Υπουργεία να δουν τις
όποιες ιδιαιτερότητες. Η παρούσα νοµική οργάνωση αυτών των
κέντρων και η υπάρχουσα νοµική τους µορφή επιτρέπει και
βοηθά στην εποπτεία τους από τον ΟΚΑΝΑ.

Αν πάµε σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, θα δηµιουρ-
γήσουµε την αντίφαση, κατ’ αρχάς ένα νοµικό πρόσωπο ιδιωτι-
κού δικαίου, δηλαδή ο ΟΚΑΝΑ, να εποπτεύει νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου. Το λέω αυτό σε σχέση µε τη νοµική πληρότητα
των σκέψεων της συγκεκριµένης πρότασης.

Τώρα, αν ισχύσει το άλλο, αυτό δηλαδή που λέει το ΚΚΕ ότι
όλα πρέπει να είναι νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, αυτό
είναι µία άλλη σκέψη, είναι µία άλλη αντίληψη µε την οποία φυ-
σικά και πάλι δεν µπορούµε να συµφωνούµε.

Θα ήθελα να κλείσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ό,τι
αφορά το κοµµάτι κάποιων ειδικών παρατηρήσεων που κατέθε-
σαν οι συνάδελφοι µέσα από τη συγκεκριµένη συζήτηση. 

Κατ’ αρχάς, αυτό το οποίο βάζετε επισταµένως, κυρία Παπαν-
δρέου -και σας τιµά που το βάζετε και φαντάζοµαι ότι δεν είναι
µία κραυγή αγωνίας που απευθύνεται στην Κυβέρνηση, αλλά στη
δικαιοσύνη, το έχω απαντήσει και στην επιτροπή, το έχω απαν-
τήσει και στον κοινοβουλευτικό έλεγχο και το απαντώ και σή-
µερα. Εµείς, αυτό που κάναµε µε τα σκάνδαλα που βρήκαµε στο
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συγκεκριµένο οργανισµό -και είναι όντως τεράστια και συγκλο-
νιστικά- είναι ότι τα αναδείξαµε. Έχει παρενέβει ο εισαγγελέας.
Εµείς πλέον δεν µπορούµε να κάνουµε καµµία παρέµβαση στη
δικαιοσύνη. Δεν µπορούµε εµείς να υποδείξουµε το τι θα κάνει
η δικαιοσύνη και µε ποιον τρόπο θα χειριστεί αυτά τα θέµατα.
Αντιλαµβάνεστε ότι εκείνη είναι που θα αποφασίσει µε ποιον
τρόπο θα εξελιχθεί η διαδικασία και το τι ακριβώς θα συµβεί.

Όσον αφορά στο κοµµάτι των προτάσων, οι οποίες έγιναν για
τις κινητές µονάδες από τον κ. Γείτονα. Η αλήθεια είναι, ότι ο κ.
Γείτονας φέρνει µία πρόταση, η οποία είναι πάρα πολύ σηµαν-
τική. Αντιλαµβάνεστε ότι πιθανόν να είναι ένα µέσο που πρό-
σκαιρα θα βοηθήσει, γιατί µπορεί να µπει ως µία διαδικασία
άµεσης αντιµετώπισης. Και έχει αποδειχθεί µέσα από τα προ-
γράµµατα,- τις «υγειονοµικές νησίδες» όπως εµείς τις ονοµά-
σαµε-, στο ιστορικό κέντρο, ότι βοήθησαν πάρα πολύ να
αντιµετωπιστούν ζητήµατα δηµόσιας υγείας ανθρώπων όλων
αυτών των κατηγοριών, των εξαρτηµένων, των αστέγων, των µε-
ταναστών και άλλων, και όπου πραγµατικά είδαµε ότι στην Αθήνα
κατοικεί µία υγειονοµική «βόµβα» την οποία και αντιµετωπίζουµε
µε αυτές τις κινητές µονάδες. Είναι µια πρόταση για να την επε-
ξεργαστούµε. Δεν µπορώ, όµως, στο συγκεκριµένο θέµα να
δώσω µια πολύ συγκεκριµένη απάντηση.

Θα ήθελα να κλείσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και να πω
ότι, µπορεί να έχουµε τις διαφωνίες µας στην πρόταση νόµου
του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά είναι αλήθεια ότι η ελληνική πολιτεία, το ελλη-
νικό Κοινοβούλιο χρειάζεται προτάσεις νόµων από όλους και
είναι πάρα πολύ σηµαντικό ότι αυτή η πρόταση, πέρα από τις
δικές µας διαφωνίες,- έδωσε τη δυνατότητα να έρθει στην επι-
φάνεια ένα πάρα πολύ σηµαντικό ζήτηµα, που κατά την άποψή
µας είναι ένα θέµα που δεν µπορεί πια να µένει άλυτο στην ελ-
ληνική κοινωνία. Και νοµίζω ότι η ελληνική πολιτεία δεν µπορεί
άλλο να κρύβεται, πρέπει αποφασισµένα να το αντιµετωπίσει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εµείς ευχαριστούµε.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Δεν έχετε τώρα το

λόγο. Τώρα θα µιλήσουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και
µετά θα σας δώσω το λόγο.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Έχει να κάνει µε κάτι που είπε ο κύ-
ριος Υπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας αφορά προσω-
πικά; Δεν υπάρχει διαδικασία να σας δώσω τώρα το λόγο, γιατί
θα µιλήσουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Θα δευτερολογή-
σετε µετά.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Θα ήθελα το λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Να ακούσουµε, λοιπόν,

το προσωπικό θέµα. Έχετε το λόγο για ένα λεπτό.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, είπε ο κύριος

Υπουργός αναφερόµενος σε κάτι που και εγώ είπα για την «κάτω
Βουλή» -όπως αρκετοί έχουν πει σε αυτήν τη χώρα- ότι εγώ είπα
η «µεγάλη Βουλή» και το «µεγάλη» είπα ότι είναι από την άποψη
του µεγέθους και αυτό είναι αυτόµατα δικαιολογούµενο.

Όµως, εγώ είπα ότι και για άλλους λόγους µπορεί να είναι «µε-
γάλη». Να εξηγήσω γιατί: Ο πρώτος λόγος είναι ότι, πράγµατι,
εκεί είναι ο ελληνικός λαός, δεν είναι µόνο µια τάξη κ.λπ., αλλά
είναι όλοι. Αυτό είναι που δικαιολογεί το «µεγάλη». Και το «µε-
γάλη» έγκειται, κυρία Πρόεδρε, και στο ότι είναι η µοναδική δια-
πραγµάτευση που έκανε αυτή η χώρα για την κρίση, το µνηµόνιο
και το χρέος. 

Αυτή είναι η διευκρίνιση που δίνω. 
Θέλω να πω, ότι αν η κριτική µας ακούγεται σκληρή, είναι γιατί

είναι πραγµατική και γιατί εναρµονίζεται µε τον ελληνικό λαό,
που διαδηλώνει στις πλατείες, όχι µόνο στο Σύνταγµα, αλλά σε
όλες τις πλατείες της χώρας και ακόµη…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Κριτσωτάκη, νο-
µίζω ότι το διευκρινίσατε και είστε σαφής.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Τελειώνω. Είναι µέσα στο ένα λεπτό
που µου δώσατε. Αν µε είχατε αφήσει, θα είχα τελειώσει.

Λέω, λοιπόν, ότι αυτό που απονοµιµοποιεί αυτήν την Κυβέρ-
νηση -που όντως έχει εκλεχτεί δηµοκρατικά- είναι αυτή η πλα-

τεία. Αυτή δείχνει ότι η Κυβέρνηση έχει χάσει τη νοµιµοποίησή
της. 

Η τελευταία µου κουβέντα είναι η εξής: Η κριτική µας δεν είναι
αντικοινοβουλευτική, ίσα-ίσα στηλιτεύει την υπονόµευση… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Παρακαλώ, µην συνε-
χίζετε. Έχετε ολοκληρώσει τη διευκρίνιση. 

Σας ευχαριστώ.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: …ισοπεδώνει τον κοινοβουλευτισµό

και τη Δηµοκρατία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει τώρα η

Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Ευγε-
νία Τσουµάνη-Σπέντζα, για δώδεκα λεπτά.

ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αλήθεια ότι σήµερα συζη-

τάµε ένα εξαιρετικά ευαίσθητο θέµα, ένα θέµα το οποίο δυστυ-
χώς έρχεται να επιβεβαιώσει µία τραγική πραγµατικότητα που
βιώνει η ελληνική κοινωνία και αυτή είναι η συρρίκνωση του ελ-
ληνικού κράτους. Ως προς αυτό το σηµείο και σε ό,τι παρατή-
ρησε ο κύριος Υπουργός στην τοποθέτησή του, ήθελα να πω ότι
συµφωνούµε, κύριε Υπουργέ, στο ότι το θέµα έχει κυρίως κοινω-
νική διάσταση και λιγότερο διοικητική, µόνο που µε το νόµο που
προωθήσατε πρόσφατα αντιµετωπίσατε το θέµα αποκλειστικώς
και µόνο διοικητικά. 

Επίσης, επειδή αναφερθήκατε και στο θέµα των οφειλών και
της τακτοποίησής τους, θα πρέπει να επισηµάνουµε ότι το ζή-
τηµα αυτό δεν είναι ένα ζήτηµα που αφορά µόνο µια περίοδο και
συγκεκριµένα την περίοδο διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας στην οποία αναφερθήκατε. Είναι ένα ζήτηµα διαχρονικό, δυ-
στυχώς, ένα ζήτηµα που έχει να κάνει µε την απόδοση των
κοινωνικών δαπανών στη χώρα µας, ένα ζήτηµα, το οποίο µετα-
κυλύεται. Και να µην ξεχνάµε ότι κατά την περίοδο της διακυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας ετακτοποιούντο οφειλές
προηγουµένων ετών. Θέλω να πω, επίσης, ότι ακόµα οφείλονται
ποσά και τώρα πάλι µε την πρόσφατη διάταξη που προωθήσατε
δίνετε µία λύση µε το κόψιµο της χρηµατοδότησης στο ήµισυ.
Σε αυτό θα αναφερθώ παρακάτω. 

Εποµένως, η συρρίκνωση του κοινωνικού κράτους στην οποία
αναφέρθηκα, δυστυχώς, απειλεί να πάρει γενικευµένη διάσταση
στον τόπο µας. Τείνει να αγγίξει δοµές, υπηρεσίες που απευθύ-
νονται σε πληθυσµιακές οµάδες µε ιδιαίτερες ανάγκες εκπαιδευ-
τικής και ψυχοκοινωνικής υποστήριξης, όπως είναι οι νέοι, οι
έφηβοι, τα παιδιά. Τα κέντρα πρόληψης της χρήσης εξαρτησιο-
γόνων ουσιών έχουν καταφέρει επί µιάµιση δεκαετία να προσφέ-
ρουν ένα σηµαντικό κοινωνικό έργο, το οποίο έχει τύχει και της
επιστηµονικής αναγνώρισης όσο και της στήριξης και της απο-
δοχής της κοινωνίας, παρά τον πληµµελή τρόπο που λειτουρ-
γούν, αλλά και της τοπικής αυτοδιοίκησης. Και αυτό παρά τα
ελλείµµατα στο χρηµατοδοτικό πεδίο και παρά το θολό και ατε-
λές θεσµικό πλαίσιο λειτουργίας τους. 

Αυτές, λοιπόν, τις δοµές οφείλουµε να τις ενισχύσουµε δια-
σφαλίζοντας την οικονοµική τους βιωσιµότητα, την επιστηµονική
τους επάρκεια, αλλά και τη λειτουργική τους ανεξαρτησία. Αυτό
άλλωστε αποτέλεσε και το κεντρικό αίτηµα των ίδιων των εργα-
ζοµένων σε γραπτές παρεµβάσεις τους, που γνωρίζουµε όλοι,
προς τα αρµόδια Υπουργεία και προς τη Βουλή. Αυτό αποτέλεσε
και την κεντρική ιδέα των προτάσεων της οµάδας διοίκησης
έργου, που το ίδιο το Υπουργείο Υγείας µε πρωτοβουλία της πο-
λιτικής του ηγεσίας προώθησε και το οποίο δυστυχώς δεν προ-
χώρησε. Θέλω να επισηµάνω εδώ και ένα πολιτικό πισωγύρισµα
του Υπουργείου στο ζήτηµα αυτό, αφού προχώρησε µε τελείως
διαφορετικό τρόπο το θέµα.

Η διάταξη του σχετικού άρθρου 58 του ν.3966/2011, που πε-
ριελήφθη σε νοµοθέτηµα του Υπουργείου Παιδείας για τα κέντρα
πρόληψης, δεν καταφέρνει, κατά την άποψή µας, να δώσει λύση
ούτε στο πρόβληµα αναµόρφωσης του θεσµικού πλαισίου, ούτε
στο ζήτηµα της οικονοµικής βιωσιµότητας και κατ’ επέκταση της
απρόσκοπτης λειτουργίας τους. 

Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να επισηµάνω το γεγονός ότι
προωθήθηκε σε ένα νοµοσχέδιο άλλης φύσεως, άλλου πολιτικού
στόχου και αυτό δίνει και το µήνυµα του πολιτικού ενδιαφέρον-
τος που έχει η Κυβέρνηση στο συγκεκριµένο θέµα. Θα συµφω-
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νήσω ότι αυτό το θέµα έπρεπε να έχει την πρέπουσα αντιµετώ-
πιση κοινοβουλευτικά και να τύχει συζήτησης στο επίπεδο της
Επιτροπής Κοινωνικών Υποθέσεων, που, αν θέλετε, είναι κατ’
εξοχήν αρµόδια για τα θέµατα πρόληψης εξαρτήσεων ψυχοκοι-
νωνικής υγείας και βεβαίως, και στην Επιτροπή Ναρκωτικών.

Ενδεικτικά θέλω να αναφέρω απλά και µόνο για την ισχύουσα
διάταξη πλέον ότι διατηρεί την απλή µορφή των κέντρων ως αστι-
κών εταιρειών µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, αφήνοντας έωλο
ένα πολύ σοβαρό θέµα, που είναι η επαρκής και εξασφαλισµένη
χρηµατοδότηση. Και θα έλεγα, όχι µόνο έωλο, αλλά δίνει και µια
συγκεκριµένη τροπή που σχετίζεται µε την εν τέλει και στην
πράξη απουσία, έλλειψη χρηµατοδότησης από την πλευρά του
Υπουργείου Εσωτερικών, δεδοµένου ότι η συµµετοχή της τοπι-
κής αυτοδιοίκησης αυτήν τη στιγµή σύµφωνα µε το νόµο είναι
δυνητική. 

Επίσης, δεν προβλέπεται η υποχρέωση, παρά µόνο αυτό που
ανέφερα µόλις, δηλαδή η δυνατότητα µόνο συµµετοχής και αυτό
-αν θέλετε- είναι ένα εξαιρετικά σηµαντικό στοιχείο της ρύθµισης
αυτής. Επίσης, η διάταξη αυτή περιλαµβάνει κρίσιµα οργανω-
τικά, λειτουργικά και διοικητικά ζητήµατα, τα οποία όµως παρα-
πέµπονται στον ενιαίο κανονισµό λειτουργίας των κέντρων
πρόληψης που θα εκδοθεί κατόπιν πρότασης του ΟΚΑΝΑ. Δη-
λαδή, αποδίδεται στον ΟΚΑΝΑ µια γνωµοδοτική αρµοδιότητα για
µια σειρά θεµάτων διοικητικών, στα οποία ωστόσο δεν έχει αρ-
µοδιότητα και -αν θέλετε- ευθύνη, διότι δεν θα είναι ο αρµόδιος
για τις προσλήψεις, για την αξιολόγηση, για την πιστοποίηση του
έργου, για την κατάρτιση κ.λπ.. Επίσης, δεν διασφαλίζεται -και
αυτό είναι πολύ σηµαντικό- η συµµετοχή των τοπικών κοινωνιών,
που εν πάση περιπτώσει έχουν και θα µπορούσαν να έχουν
άµεση συνάφεια µε το αντικείµενο και θα µπορούσαν, βεβαίως,
µε τη συµβολή τους και τη συµµετοχή τους να δώσουν πολλα-
πλασιαστικά αποτελέσµατα στο συγκεκριµένο έργο. 

Είναι δε αξιοσηµείωτο πως σε αυτό το νοµοθέτηµα του Υπουρ-
γείου Παιδείας αγνοήθηκαν και βασικά στοιχεία της έκθεσης, του
πορίσµατος της ΟΔΕ, όπως ανέφερα, που συγκροτήθηκε από το
Υπουργείο Υγείας και αυτό θα επαναλάβω ότι υπογραµµίζει το
πολιτικό πισωγύρισµα. Για θέµατα όπως η πρόβλεψη πάγιας και
διαρκούς χρηµατοδότησης, η σύνταξη ενιαίου εσωτερικού κα-
νονισµού λειτουργίας, η εφαρµογή ενιαίου µισθολογίου των ερ-
γαζοµένων, η τύχη των θέσεων εργασίας σε περίπτωση διάλυσης
των κέντρων, η µεταφορά τους, ο µετασχηµατισµός τους δεν
γνωρίζουµε τι θα γίνει. Ωστόσο, αυτή η πλευρά αγνοήθηκε. Και
βέβαια δεν είναι και σαφής ο ρόλος και το έργο του σε σχέση µε
την εκπαιδευτική διαδικασία, µια και αυτό έχει ιδιαίτερη σηµασία
και είναι το µόνο σηµείο µε το οποίο υπάρχει µία συνάφεια -αν
θέλετε- µε το νοµοθέτηµα στο οποίο περιλήφθηκε η διάταξη
αυτή.

Αυτά, λοιπόν, τα ζητήµατα και τα προβλήµατα που εντοπίζον-
ται, τόσο από την πλευρά του πορίσµατος της ΟΔΕ όσο και όσων
παρατηρήσεων κατατέθηκαν µέχρι τώρα, αυτά προσπαθεί κατά
την άποψή µας να αντιµετωπίσει σε έναν αρκετά προχωρηµένο
βαθµό η πρόταση νόµου που κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ, επιχειρώντας
να συµβάλει στην οριστική αντιµετώπιση αυτού του µη βιώσιµου
-αν θέλετε- συστήµατος των εβδοµήντα ένα αστικών µη κερδο-
σκοπικών εταιρειών για την πρόληψη. Στην πρόταση νόµου, λοι-
πόν, του ΣΥΡΙΖΑ υιοθετούνται βασικές θέσεις του πορίσµατος
της ΟΔΕ για τη διασφάλιση της χρηµατοδότησης των κέντρων
καθώς και για θέµατα οργάνωσης, διοίκησης και λειτουργίας
τους. Στο πλαίσιο αυτό θεωρούµε ότι υπάρχουν αρκετά θετικά
σηµεία στην πρόταση, κυρίως ως προς το θέµα της πιστοποί-
ησης του προσωπικού στον προσδιορισµό της κατάρτισης και
επιστηµονικής εποπτείας, στην πρόβλεψη των οργάνων διοίκη-
σης και σύνθεσής τους, στη σύνταξη ενιαίου εσωτερικού κανο-
νισµού λειτουργίας. Επίσης, στη διαδικασία στελέχωσης µε
επιστηµονικό προσωπικό, τη συγκρότηση εθνικού συντονιστικού
οργάνου και την κατάρτιση ενιαίου µισθολογίου. 

Επισηµαίνω, όµως, εδώ την απουσία µίας σηµαντικής παραµέ-
τρου που θα έπρεπε να περιλαµβάνεται και αφορά την αξιολό-
γηση του έργου αυτών των κέντρων, πράγµα το οποίο θα έδινε
τη δυνατότητα για τη βελτίωση και περαιτέρω προώθηση ενός
τέτοιου θεσµού και µιας τέτοιας διαδικασίας και κοινωνικής λει-

τουργίας υπέρ της µερίδας των συµπολιτών µας και ιδίως των
νέων που πάσχουν από τέτοιες αδυναµίες. Σηµειώνω, επίσης, ότι
η πρόταση της ίδρυσης των δεκατριών περιφερειακών κέντρων,
ενός ανά διοικητική περιφέρεια, µας βρίσκει κατ’ αρχάς θετικά
διακείµενους, πιστεύοντας ότι υπάρχει και µία ανάγκη συντονι-
σµού αυτού του έργου.

Εκτιµούµε ότι µπορεί να δώσει µια διέξοδο στα θεσµικά προ-
βλήµατα των κέντρων, εφόσον ασφαλώς θα ασκηθεί η δέουσα
εποπτεία από το Υπουργείο τόσο σε διοικητικό όσο και σε επι-
στηµονικό επίπεδο, µέσω του ΟΚΑΝΑ. Επισηµαίνω όµως την
αστοχία της παράλληλης λειτουργίας στον τοµέα της πρόληψης
και άλλων φορέων όπως είναι, παραδείγµατος χάριν, οι υπηρε-
σίες που προσφέρουν κέντρα του ΚΕΘΕΑ. Θέλω να πω µε αυτήν
την παρατήρησή µου ότι δεν είναι δυνατόν να έχουµε παράλληλα
πάρα πολλούς φορείς, εποπτευόµενους ή µη, που να προσφέ-
ρουν το ίδιο έργο και να δηµιουργείται µία σύγχυση στον τρόπο
λειτουργίας και προσφοράς υπηρεσιών εκ µέρους του κράτους.
Άρα θα έπρεπε οι ρυθµίσεις µας να κατατείνουν στο συντονισµό
ενός τέτοιου έργου κι όχι στη διάσπαση και κατασπατάλησή του. 

Η πρόταση αυτή, λοιπόν, της συγκέντρωσης στο περιφερειακό
επίπεδο, νοµίζουµε ότι είναι συµβατή και µε τη λειτουργία της
Διεύθυνσης Πρόληψης που προβλέπεται στα οργανογράµµατα
των νέων περιφερειών και συνάδει, αν θέλετε, και µε την πρό-
θεση του Υπουργείου Υγείας για τη δηµιουργία ενιαίου φορέα
πρωτοβάθµιας υγείας µε τη µορφή που έχει προβλεφθεί. 

Ωστόσο θα ήταν ενδεχοµένως σκόπιµη και η εκτίµηση δαπα-
νών βεβαίως, διότι δεν είναι δυνατόν να µην λαµβάνουµε υπ’όψιν
αυτή την παράµετρο στη συγκεκριµένη διαδικασία, όσον αφορά
τον κρατικό προϋπολογισµό και ιδιαίτερα, αν θέλετε, αυτήν την
περίοδο. 

Ως προς την πρόταση νόµου θα ήθελα να πω ότι θα µπορού-
σαν να ενσωµατωθούν και ορισµένες ακόµη προτάσεις του πο-
ρίσµατος της ΟΔΕ, ιδιαίτερα όσον αφορά, πέραν της χρηµατο-
δότησης, και τα θέµατα της διαχείρισης, που είναι πολύ σηµαν-
τικά, και κυρίως της αξιοποίησης των διαθέσιµων κοινωνικών
πόρων. Προτάσεις που θα µπορούσαν να συµπληρώσουν την
πρόταση νόµου είναι και ο καθορισµός ελάχιστου ποσού επιχο-
ρήγησης από τα Υπουργεία Υγείας και Εσωτερικών στο ύψος
των προβλεπόµενων από την προγραµµατική σύµβαση για τη λει-
τουργία των κέντρων και η κοινή έναρξη ισχύος των πενταετών
προγραµµατικών συµβάσεων µε τον ΟΚΑΝΑ. Αυτό θα βοηθούσε
πάρα πολύ και στον καλύτερο συντονισµό αλλά, αν θέλετε, και
στην κοινή αξιολόγηση που ούτως ή άλλως απαιτείται για τη λει-
τουργία και την παροχή υπηρεσιών απ’ αυτά τα κέντρα. 

Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, η ενίσχυση προνοιακών δοµών
και υπηρεσιών, ιδιαίτερα αυτών που απευθύνονται σε ευαίσθητες
οµάδες του πληθυσµού, οφείλει να αποτελεί προτεραιότητα στις
υποχρεώσεις του κοινωνικού κράτους. Κι εδώ θα πρέπει να µας
προβληµατίσει το κοινωνικό φαινόµενο των καθηµερινών αρνη-
τικών φαινοµένων, ακόµη και θανάτων συµπολιτών µας στο κέν-
τρο της Αθήνας. Θα ήθελα, λοιπόν, στο σηµείο αυτό να επιση-
µάνω -επειδή αναφέρθηκε κι ο Υπουργός- ότι προκειµένου να
αποκεντρώσουµε, κύριε Υπουργέ, αυτή τη δυνατότητα, που µπο-
ρεί να είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, χρειάζεται ένας διάλο-
γος µε τις τοπικές κοινωνίες, χρειάζεται µια προετοιµασία, και σε
κάθε περίπτωση θέλω να πιστεύω ότι η όποια αντίσταση της το-
πικής κοινωνίας δεν έχει να κάνει µε την ουσία του κοινωνικού
έργου που απαιτείται όσο µε τη διαδικασία, την προετοιµασία,
τα λειτουργικά και τα διοικητικά. Εποµένως, πιστεύω ότι ο διά-
λογος θα µπορούσε να δώσει µία λύση σ’ αυτά τα ζητήµατα. 

Άρα, επιµένουµε και επανερχόµαστε στις υποχρεώσεις που
έχουµε ως κοινωνικό κράτος, ένα κράτος που αντί αυτήν τη
στιγµή και µε τα σηµερινά δεδοµένα να εγκύψει σ’ αυτούς που
χρειάζονται τη στήριξή του, εντούτοις βλέπουµε την αποδόµησή
του. 

Θέλω να αναφέρω µε την ευκαιρία αυτή ότι η απόδοση των
κοινωνικών δαπανών στη χώρα µας είναι εξαιρετικά αρνητική. Οι
κοινωνικές δαπάνες ως ποσοστό του ΑΕΠ ενώ δεν υπολείπονται
του µέσου όρου της Ευρώπης, εντούτοις η αποδοτικότητά τους
είναι από τις τρεις χαµηλότερες των χωρών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Υπάρχει η εξής µέτρηση, που είναι εντυπωσιακή, ότι η
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φτώχεια στη χώρα µας µειώνεται µόλις κατά τέσσερις ποσοστι-
αίες µονάδες µετά την παροχή αυτών των κοινωνικών δαπανών,
ενώ ο µέσος όρος της Ευρώπης είναι της τάξης του 10%. Κατά
10% δηλαδή, αν θέλετε, υποχωρεί η φτώχεια.

Εποµένως, το ενδιαφέρον µας για την κατά το δυνατόν διατή-
ρηση και καλύτερη λειτουργία του κοινωνικού κράτους το οφεί-
λουµε, όχι µόνο στους συµπολίτες µας που αντιµετωπίζουν την
κοινωνική περιθωριοποίηση, αλλά και σε µας τους ίδιους, στους
θεσµούς µας, η πολιτεία στον εαυτό της.

Το οφείλουµε στις νεότερες γενιές, γιατί σε περιόδους οικο-
νοµικής και κοινωνικής αποδιάρθρωσης σύνθετα κοινωνικά φαι-
νόµενα, όπως είναι και η χρήση των ναρκωτικών, εµφανίζουν
έξαρση. 

Είναι, εποµένως, ένα χρέος µας να περιφρουρήσουµε την κοι-
νωνική συνοχή σαν απαραίτητο συστατικό, για την υπέρβαση
αυτής της πολυµέτωπης κρίσης που διέρχεται η χώρα µας. Άρα,
έχουµε να αντιµετωπίσουµε το ζήτηµα του συντονισµού και της
καλύτερης απόδοσης των κοινωνικών δαπανών, για να µπορούµε
να υπολογίζουµε και να βασιζόµαστε τόσο στους κοινωνικούς
φορείς κάθε περιφέρειας, όσο και στην ίδια την κοινωνία των πο-
λιτών. 

Εποµένως, µε αυτήν  την έννοια το πνεύµα της πρότασης
νόµου, κατ’ αρχάς και σε γενικές γραµµές, εµάς µας βρίσκει σύµ-
φωνους, διότι επιχειρεί να διορθώσει προβλήµατα που η σχετική
διάταξη του νόµου του Υπουργείου Παιδείας που προωθήθηκε
δεν τα αντιµετώπισε µε επαρκή τρόπο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Το λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊ-
κού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αστέριος Ροντούλης.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, επιτεθήκατε λάβρος στους αιρετούς της το-

πικής αυτοδιοίκησης, µε τη αιτιολογία ότι δεν µπορούν να αντι-
ληφθούν το πρόβληµα χιλιάδων εξαρτηµένων από τα ναρκωτικά
συνανθρώπων µας. Τους αδικήσατε τους ανθρώπους αυτούς,
γιατί βεβαίως και κατανοούν το πρόβληµα. Βεβαίως και κατανο-
ούν ότι τους ανθρώπους αυτούς δεν µπορούµε να τους ρίξουµε
στον Καιάδα. Όµως, είναι υποχρεωµένοι εκ της θεσµικής τους
θέσεως, να εκφράσουν και αυτοί τις αγωνίες της τοπικής κοινω-
νίας.

Έρχοµαι συγκεκριµένα στο ΚΑΤ Κηφισιάς, όπου προβλέπεται
να γίνει Μονάδα του ΟΚΑΝΑ. Λέει, λοιπόν, ο δήµαρχος, λένε οι
αιρετοί της περιοχής: «Γνωρίζετε, κύριοι του Υπουργείου, ότι στα
τετρακόσια µέτρα υπάρχουν δύο σχολεία;» Λένε οι άνθρωποι
αυτοί: «Γνωρίζετε ότι εκεί είναι ζώνη αµιγούς κατοικίας; Γνωρί-
ζετε ότι αν προχωρήσει ο σχεδιασµός τα παιδάκια δεν θα µπο-
ρέσουν να βγαίνουν να παίξουν στη γειτονιά τους;» Είναι εύλογες
ανησυχίες. Γιατί, λοιπόν, µε δριµύτητα επιτιθέµεθα στους ανθρώ-
πους αυτούς, τους αιρετούς, όταν εκφράζουν υπαρκτά προβλή-
µατα, υπαρκτές ανησυχίες;  

Τους αδικείτε κατάφορα, κύριε Υπουργέ! Θεωρώ ότι εκ της
θεσµικής σας θέσεως και του θεσµικού σας ρόλου, θα έπρεπε
να τους υπερασπιστείτε… 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΗΔΟΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Ε, όχι και να τους ….

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: …γιατί θέτουν  ένα εύλογο ερώ-
τηµα: «Έχετε κάνει µια µελέτη για εναλλακτικά σχέδια;» Υπάρχει;
Γιατί ντε και καλά εκεί;

Και αυτό που λέτε περί βόρειων προαστίων κ.λπ. υποκρύπτει
και µια δόση ρατσιστικής προδιάθεσης. Τι να κάνουµε; Κάποιοι
ζουν στα βόρεια προάστεια, µας αρέσει, δεν µας αρέσει. Με το
να το βάζετε αυτό µπροστά, νοµίζω ότι υπάρχει µια λαϊκίστικη
αντίληψη των πραγµάτων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα γίνει κόλαφος αν

γίνει αυτό! Σας το λέω!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Γεωργιάδη, δεν

έχετε το λόγο.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ο κ. Γεωργιάδης πάντως, σας προ-

ειδοποίησε, κύριε Υπουργέ, τώρα από εκεί και πέρα, θα τα δείτε. 
Έρχοµαι τώρα στην πρόταση νόµου του ΣΥΡΙΖΑ ...
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ανυπακοή!
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, ο αργός θά-

νατος, ο θάνατος ο προερχόµενος από τη χρήση των ναρκωτι-
κών χρόνο µε τον χρόνο, εξαπλώνεται στην ελληνική επικράτεια,
πλήττοντας ιδιαίτερα τη νεολαία της χώρας, µε ό,τι αυτό συνε-
πάγεται για το µέλλον της πατρίδας. Εάν κάτι θα µπορούσε να
µας παρηγορήσει –που δεν µας παρηγορεί- είναι ότι το πρό-
βληµα δεν είναι µόνο ελληνικό, είναι ένα πρόβληµα παγκοσµίων
διαστάσεων.

Και επειδή αναφέρθηκα στην παγκόσµια διάσταση του θέµα-
τος, επιτρέψτε µου, αγαπητοί συνάδελφοι –και θέλω την ιδιαί-
τερη προσοχή σας- να σας πω ότι η λεγόµενη Παγκόσµια
Επιτροπή για την πολιτική επί των ναρκωτικών, στην οποία συµ-
µετέχει και ο αξιότιµος Πρωθυπουργός της χώρας, ο κ. Παπαν-
δρέου, εξέδωσε µια αναφορά, βάσει της οποίας καλεί τις
κυβερνήσεις να νοµιµοποιήσουν τη χρήση των ναρκωτικών ου-
σιών. 

Βέβαια, αυτό δεν µας εκπλήσσει καθόλου, γιατί και στο παρελ-
θόν ο κ. Παπανδρέου είχε διατυπώσει µε ενάργεια ανάλογες θέ-
σεις. Είµαστε, όµως, υποχρεωµένοι να διαπραγµατευθούµε το
ζήτηµα αυτό, γιατί συναρτάται άµεσα µε το ζήτηµα της πρόλη-
ψης. Διότι όπως κατανοείτε, κύριε Υπουργέ, αν είµαι υπέρ της
νοµιµοποίησης των ναρκωτικών ουσιών, δεν θα δώσω µεγάλη βα-
ρύτητα...

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Άλλο είναι η αποποινικοποίηση και
άλλο η νοµιµοποίηση! 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Καλά, καλά, καλά. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Είναι άλλο πράγµα!
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Διαβάστε! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Παρακαλώ µη διακό-

πτετε! 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Διαβάστε, διαβάστε. Θα τα κατα-

θέσω να τα πάρετε. Είστε αδιάβαστος. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Δεν το ξέρετε καλά αυτό! «Ήµουν νιος

και γέρασα!»
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Έρχοµαι, λοιπόν, να πω ότι αν κά-

ποιος είναι υπέρ της απόψεως αυτής που εκφράζει ο κ. Παπαν-
δρέου, τότε...

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε, δια-
τηρήστε ένα ορισµένο επίπεδο σοβαρότητας!

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ως προς το σοβαρό επίπεδο... Θα
το καταθέσω στα Πρακτικά τώρα, κύριε Ευθυµίου, για να δούµε...

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Οφείλατε να το καταθέσετε ούτως ή
άλλως. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: ...πού βρίσκεται η σοβαρότητα και
πού δεν βρίσκεται. Στο πόρισµα αυτό της επιτροπής που µιλά
για την απονοµιµοποίηση των ναρκωτικών ουσιών και για τη νο-
µιµοποίηση µαριχουάνας κ.λπ. ...

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Αποποινικοποίηση!
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: ...υπάρχει υπογραφή, την έχω βάλει

µέσα σε κύκλο, για να τη δείτε, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρό-
σωπε του ΠΑΣΟΚ, του κ. Παπανδρέου! 

Τα καταθέτω, λοιπόν, στα Πρακτικά, για να δούµε τώρα ποιος
είναι σοβαρός και ποιος δεν είναι! Και µάλιστα, η έκθεση αυτή
είναι του Ιουνίου, πρόσφατη. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αστέριος Ροντούλης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα έκθεση, η οποία βρί-
σκεται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Θα µπορούσατε να το έχετε διαβάσει
στις εφηµερίδες. Ήταν στις εφηµερίδες. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Βεβαίως, βεβαίως. Το διάβασα µε
µεγάλη προσοχή, κύριε Ευθυµίου. Άλλωστε, εντάξει, εσείς έχετε
επιχειρηµατολογήσει υπέρ της απονοµιµοποίησης της χρήσης
των ναρκωτικών ουσιών από την εφηµερίδα «ΤΟ ΒΗΜΑ» εν έτει
1992, αν η έρευνά µου είναι σωστή. 

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Και σε αυτό κάνετε απόλυτα λάθος!
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: «Απόλυτα λάθος», ωραία. Τότε,

κακώς που δεν πήρα τα κείµενά σας να τα έχω εδώ. Θα τα βρω,
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όµως. 
Έρχοµαι, λοιπόν, τώρα να σχολιάσω αυτή την πρόταση περί

απονοµιµοποίησης των ναρκωτικών ουσιών. Γιατί αν κάποιος
είναι υπέρ αυτής της απόψεως, καταλαβαίνω ότι δεν θα δώσει
µεγάλη σηµασία στην πρόληψη, διότι δεν θα έχει αυτή τη στρα-
τηγική γραµµή πλεύσης! Αν δεν έχει αυτή τη στρατηγική γραµµή
πλεύσης, τότε βεβαίως αποκτά σηµασία, νόηµα και ουσία η νο-
µοθετική πρωτοβουλία του ΣΥΡΙΖΑ.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Έρχοµαι, λοιπόν να ασχοληθώ µε την επιχειρηµατολογία που
λέει «ναι» στην απονοµιµοποίηση των ναρκωτικών ουσιών. Πρώ-
τον, οι υπέρµαχοι της απόψεως αυτής, θέτουν ένα φιλοσοφικο-
πολιτικό επιχείρηµα. Λένε, δηλαδή: «Εµείς θεωρούµε ότι ο
άνθρωπος έχει το δικαίωµα του θανάτου. Θεωρούµε ότι ο άν-
θρωπος έχει το δικαίωµα της αυτοκαταστροφής είναι αναφαί-
ρετο δικαίωµά του. Άρα, µπορεί να επιλέξει απολύτως τη χρήση
ναρκωτικών ουσιών.»

Πρόκειται για µια αντίληψη που τη βρίσκουµε και στην αρχαία
ελληνική φιλοσοφία, αν διαβάσουµε κείµενα του Επικτήτου, ο
οποίος φθάνει στο σηµείο να δικαιολογεί ακόµα και την αυτοκτο-
νία! Υπάρχει αντίλογος στο επιχείρηµα αυτό; 

Βεβαίως, υπάρχει αντίλογος. Τι λέει ο αντίλογος, τον οποίο
επίσης µπορούµε να ανιχνεύσουµε στα κείµενα του Πλάτωνος,
στο έργο του «Κρίτων»; Αναφέρει ότι το άτοµο δεν είναι ξεκοµ-
µένο από την κοινωνία. Είναι ένα οργανικό µέλος του κοινωνικού
συνόλου µε δικαιώµατα, αλλά και υποχρεώσεις. Δεν έχει, λοιπόν,
το δικαίωµα του θανάτου, αγνοώντας εντελώς τις υποχρεώσεις
του έναντι της κοινωνίας, µια κοινωνία δε που έναντι του ανθρώ-
που, έναντι του ατόµου έχει επενδύσει κάποια κεφάλαια, κάποιες
ελπίδες και προσδοκίες πάνω του. Άρα, και βεβαίως δεν έχει το
δικαίωµα του θανάτου. 

Όµως, οι υπέρµαχοι της απόψεως αυτής, δηλαδή της απονο-
µιµοποίησης των ναρκωτικών ουσιών, συνεχίζουν και διατυπώ-
νουν ένα δεύτερο επιχείρηµα. Λένε: «Θα πρέπει να προχωρήσει
η νοµιµοποίηση των ναρκωτικών ουσιών» –η αποποινικοποίηση,
τέλος πάντων, όπως θέλετε πείτε το- «γιατί ήδη άλλες ουσίες
εξαρτησιογόνες, όπως είναι για παράδειγµα ο καπνός, το αλ-
κοόλ, δεν υφίστανται ποινικές συνέπειες. Άρα, γιατί τα ναρκωτικά
να υφίστανται;»

Εδώ, επίσης, υπάρχει ισχυρός αντίλογος που λέει ότι εάν η
κοινωνία επιτρέπει την ανοχή της για τη χρήση κάποιων εξαρτη-
σιογόνων ουσιών, παραδείγµατος χάριν, τον καπνό, το αλκοόλ,
αυτό δεν σηµαίνει ότι πρέπει να δείξει ανοχή και σε επιπρόσθετες
άλλες εξαρτησιογόνες ουσίες για τον απλούστατο λόγο ότι θα
πολλαπλασιάσει, θα διογκώσει το πρόβληµα µέσα στη κοινωνία.

Άρα, ο αντίλογος λέει ότι η κοινωνία πρέπει να παρέµβει διά
του ποινικού νοµοθέτη, προκειµένου να ελέγξει τη διάδοση των
εξαρτησιογόνων ουσιών µέσα σε µία κοινωνία, προστατεύοντας
τα µέλη της, τους πολίτες.

Έρχοµαι, όµως, στο τρίτο µεγάλο επιχείρηµα της άποψης, που
µιλάει για τη νοµιµοποίηση του χασίς, της µαριχουάνας κ.λπ.. Η
άποψη αυτή –και αυτό είναι το σηµαντικό της επιχείρηµα- λέει:
«Πρώτον, έτσι θα χτυπήσουµε τη µαφία της πρέζας, θα χτυπή-
σουµε το οργανωµένο έγκληµα, γιατί θα αποκλιµακωθούν οι
τιµές. Δεύτερον, θα προστατεύσουµε τον χρήστη, γιατί θα παίρ-
νει καθαρά, µη νοθευµένα προϊόντα και γιατί κατ’ αυτόν τον
τρόπο δεν θα ρέπει εύκολα σε παραβατικές συµπεριφορές, πα-
ραδείγµατος χάριν δεν θα πηγαίνει να κλέβει φαρµακεία». 

Υπάρχει, όµως και πάλι ισχυρός αντίλογος, παρ’ ότι αυτό το
επιχείρηµα ακούγεται ελκυστικό. Η πολιτεία, αγαπητοί συνάδελ-
φοι, έχει να παίξει ένα διαπαιδαγωγικό ρόλο έναντι των πολιτών.
Θα πρέπει, δηλαδή, η πολιτεία να περάσει το µήνυµα στους πο-
λίτες ότι όταν µιλάµε για ναρκωτικές ουσίες, µιλάµε για κάτι το
βλαπτικό στην υγεία, το οποίο και πρέπει να απαγορεύεται. Εάν
προχωρήσουµε στη νοµιµοποίηση κάποιων ναρκωτικών ουσιών,
το µήνυµα που θα περάσει η πολιτεία στα µέλη της –και ιδίως
αυτό το µήνυµα θα περάσει στη νεολαία- θα είναι το ακριβώς αν-
τίθετο. Δηλαδή, ότι δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα, δεν είναι βλα-
πτικές οι ουσίες, άρα, µπορείτε άφοβα να τις καταναλώνετε. 

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, πόσο θα κλιµακωθεί η ένταση του φαι-

νοµένου της χρήσης των εξαρτησιογόνων ουσιών µέσα στην κοι-
νωνία. Παράδειγµα το οποίο το είδαµε να συµβαίνει στην Ολλαν-
δία. Ξέρετε ότι η Ολλανδία πειραµατίζεται χρόνια τώρα, από το
1976 µε µία τέτοια πολιτική –να το πω- αντιαπαγόρευσης. Το
αποτέλεσµα ήταν  ότι τετραπλασιάστηκαν τα ποσοστά της µα-
θητιώσας νεολαίας της Ολλανδίας, που έχουν κάνει χρήση τέ-
τοιων εξαρτησιογόνων ουσιών. Άρα, το αποτέλεσµα ήταν
αρνητικό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Βεβαίως, τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, ένα µόνο θα πω. Οι
υπέρµαχοι αυτής της άποψης δεν λαµβάνουν υπ’ όψιν και µία
άλλη παράµετρο: το ναρκοτουρισµό. Φανταστείτε, αγαπητοί συ-
νάδελφοι, µία χώρα σαν την Ελλάδα να προχωρήσει στην απο-
ποινικοποίηση της χρήσης των εξαρτησιογόνων ουσιών και όλες
οι άλλες να τηρούν µία απαγορευτική πολιτική. Θα γεµίσουµε µε
χρήστες εξαρτησιογόνων ουσιών που θα έρχονται στη χώρα εν
είδει τουριστών, αλλά ουσιαστικά για να κάνουν χρήση αυτών
των ουσιών. 

Θέλουµε κάτι τέτοιο; Θέλουµε το φαινόµενο της χρήσης των
εξαρτησιογόνων ουσιών να κλιµακωθεί ακόµη περισσότερο στην
ελληνική κοινωνία µε την έλευση αυτών των ναρκοτουριστών;
Κάνουµε αυτή την επιλογή; 

Εµείς στο Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό κάνουµε µία άλλη επι-
λογή, που εξέθεσε µε ενάργεια η κ. Παπανδρέου. Λέµε ότι η
µάχη κατά των ναρκωτικών µπορεί και πρέπει να κερδηθεί και όχι
όπως λέει η Παγκόσµια Επιτροπή –που σας είπα πιο πριν- ότι η
µάχη δεν κερδίζεται ούτε έχει κερδηθεί, αλλά ούτε θα κερδηθεί
και στο µέλλον. 

Η µάχη κερδίζεται, αρκεί να προχωρήσουµε σε µία πολιτική
πρόληψης, την οποία εξηγήσαµε µε ενάργεια –και γι’ αυτό στη-
ρίζουµε τη λειτουργία, στηρίζουµε τους εργαζοµένους, στηρί-
ζουµε το έργο των κέντρων πρόληψης εξαρτησιογόνων ουσιών-
και βεβαίως αρκεί να εκριζωθούν τα κοινωνικά αίτια, τα οποία
ωθούν τους νέους ανθρώπους σε φυγή από την πραγµατικότητα
µέσω της φενάκης της χρήσης των εξαρτησιογόνων ουσιών.

Αναφέροµαι -όπως όλοι καταλάβατε- στην ανεργία, στη φτώ-
χεια, σε προβλήµατα που εµφανίζονται στην οικογένεια και σε
άλλους κοινωνικοποιητικούς θεσµούς.

Αυτή είναι η άποψη του Λαϊκού Ορθοδόξου Συναγερµού. Δεν
θέλουµε πειράµατα µε την ελληνική νεολαία. Θέλουµε µία πολι-
τική σοβαρή στο χώρο. Θέλουµε να υπάρξει η κατάλληλη χρη-
µατοδότηση, γιατί για εµάς, ο πόλεµος κατά των ναρκωτικών έχει
θύµατα νέους ανθρώπους. Οι χρήστες είναι τραυµατίες πολέµου
και έτσι πρέπει να τους αντιµετωπίζει η ελληνική κοινωνία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε κι

εµείς τον κ. Ροντούλη, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΛΑΟΣ.
Είναι η στιγµή του κ. Πέτρου Ευθυµίου, Κοινοβουλευτικού Εκ-

προσώπου του ΠΑΣΟΚ, να λάβει το λόγο.
Κύριε Ευθυµίου, έχετε το λόγο.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, η πρόταση νόµου του ΣΥΡΙΖΑ πραγµατοποιείται για ένα
από τα σηµαντικότερα κοινωνικά θέµατα της εποχής µας και επέ-
βαλε η φύση του θέµατος σοβαρότητα από όλες τις πτέρυγες.

Ο αγώνας κατά των ναρκωτικών στη χώρα µας είναι αποφασι-
στικός στο σκέλος της καταπολέµησης και συντριβής κάθε µορ-
φής εµπορίας και στο σκέλος -όσο είναι δυνατόν- της πρόληψης
και της θεραπείας. Επικεφαλής αυτού του αγώνα είναι ο Πρωθυ-
πουργός της χώρας, ο Γιώργος Παπανδρέου και οτιδήποτε άλλο
µειώνει απλώς αυτόν που εκστοµίζει, όσα πριν λίγο ειπώθηκαν.

Το θέµα είναι σοβαρό για όλους µας, γιατί τα ναρκωτικά δεν
ξεχωρίζουν τάξεις, δεν ξεχωρίζουν στρώµατα, δεν ξεχωρίζουν
κόµµατα. Γι’ αυτό θα επιβαλλόταν διπλή προσοχή και διπλή ευαι-
σθησία στο χειρισµό του θέµατος.

Μιλάω µε βεβαιότητα γιατί κοµµάτι της ζωής µου είναι αυτός
ο αγώνας και κοµµάτι της ζωής µου είναι ο αγώνας κατά των αν-
τιλήψεων που θεωρούν ότι τα ναρκωτικά δεν είναι κοινωνικό
θέµα, αλλά είναι αστυνοµικό θέµα και, µάλιστα, θέµα συγκρότη-
σης µιας κοµµατικής πολιτικής ατζέντας.

Το 1982 δηµιουργήσαµε το Υφυπουργείο Νέας Γενιάς και
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Αθλητισµού. Το πρώτο πράγµα µε το οποίο ασχοληθήκαµε –ο
Κώστας ο Λαλιώτης κι εγώ- ήταν να βρούµε τρόπους τα ναρκω-
τικά να µη θεωρούνται θέµα της αστυνοµίας, αλλά να είναι θέµα
της κοινωνίας και της πολιτείας. Πέρασα πολλές ώρες σε συνερ-
γασία µε το Υπουργείο Υγείας, σε συνεργασία µε οµάδες εξαρ-
τηµένων παιδιών, για να κατασταλάξουµε στη φόρµουλα της
«ΙΘΑΚΗΣ» -στον πυρήνα, δηλαδή, όλων αυτών των πολιτικών που
σήµερα συζητάµε- και να διαµορφώσουµε την αντίληψη ότι τα
ναρκωτικά είναι κοινωνική απειλή, έτσι ώστε, πριν απ’ όλα, πρέπει
να έχουν κοινωνική αντιµετώπιση. Διαµορφώσαµε τότε αυτό το
πλέγµα αντιµετώπισης, που κατ’ ουσίαν, όλες οι πτέρυγες -
ακόµα και η πιο φωνασκούσα- το αποδέχονται στη λογική της
πρόληψης και της θεραπείας του ασθενούς, του εξαρτηµένου
ως ασθενούς.

Πάνω σ’ αυτό νοµίζω ότι κτίζεται και η πρόταση νόµου του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, δηλαδή στην αποδοχή ότι πρέπει να διευρύνουµε και να
εµπεδώνουµε παρόµοιους µηχανισµούς που, φυσικά, δεν υπο-
στέλλουν, δεν αναιρούν, αντίθετα επιτείνουν την αποτελεσµατι-
κότητα της αδυσώπητης σύγκρουσης µε τα συστήµατα και τα
κυκλώµατα της εµπορίας, γιατί ακριβώς η εµπορία είναι ο µηχα-
νισµός, ο οποίος διεισδύει µέσω της υποδοχής που το κοινωνικό
πρόβληµα επιτρέπει την άσκησή της. Η αντιµετώπιση των ναρ-
κωτικών παγκοσµίως είναι ένα διαρκές αντικείµενο, µιας διαρκής
διερεύνηση του καλύτερου δυνατού τρόπου να πετύχει κανείς
στην πρόληψη και να πετύχει στη θεραπεία.

Πάνω σε αυτό διασταυρώνονται προτάσεις που δεν έχουν
καµµία σχέση µε όσα ακούγονται και λέγονται, αλλά έχουν
σχέση µε το γεγονός ότι ακριβώς ο χρήστης πρέπει να αντιµε-
τωπίζεται ως ασθενής, ως άνθρωπος που έχει χάσει την αυτε-
νέργειά του, έχει χάσει το αυτεξούσιό του, έχει χάσει τη
δυνατότητα να θεωρείται υπεύθυνος και υπόλογος για τις πρά-
ξεις του. Πάνω εκεί πρέπει να κτίζουµε –και συµφωνώ, κυρία
Παπανδρέου, σας άκουσα και συµφωνώ απόλυτα µαζί σας-
όσα κτίζουµε. 

Θα ήθελα να τονίσω ότι σε αυτές τις πολιτικές χρειάζεται ευ-
λυγισία των φορέων. Χρειάζεται αποτελεσµατικότητα των φο-
ρέων, που δεν συνδέεται µε τη δοµή µιας δηµόσιας υπηρεσίας,
συνδέεται µε τη δοµή των απαιτήσεων του προβλήµατος. 

Θα προχωρήσω πιο πέρα, κύριε Ροντούλη, συγκεκριµένα. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Σας ακούµε, κύριε Ευθυµίου. 
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Τον Αύγουστο του 2008 –γιατί καθένας

πρέπει να κρίνεται και από τις προσωπικές του στάσεις, όχι αφη-
ρηµένα- δέχτηκα µια επίθεση, που σύµφωνα µε την ιατροδικα-
στική έκθεση και σύµφωνα µε τα πορίσµατα του «Ευαγγελισµού»
ήταν µία δολοφονική επίθεση. Αν ο λοστός µε είχε κτυπήσει στο
κρανιακό κέντρο και όχι δύο εκατοστά πιο εκεί, δεν θα µιλούσαµε
τώρα µαζί και φαντάζοµαι ότι θα είχατε την καλοσύνη να πείτε
καλούς λόγους στον επικήδειό µου. 

Εγώ συνέδεσα τότε αυτήν την πολύ καλά σχεδιασµένη επαγ-
γελµατική δολοφονική επίθεση µε τη θέση που είχα εκφράσει
τότε –ήταν καλοκαίρι του 2008- ότι ο µόνος τρόπος να φθάσουµε
στην πλήρη διερεύνηση του σκανδάλου της «SIEMENS» ήταν το
ελληνικό δηµόσιο να προσφύγει στη γερµανική δικαιοσύνη, στην
οποία ακόµα τότε το θέµα ήταν ανοικτό και να απαιτήσει την
πλήρη διαλεύκανση των όσων τυχόν συνέβησαν εις βάρος του
ελληνικού δηµοσίου στη γερµανική δικαιοσύνη. 

Αποτέλεσµα ήταν κάποιος να θέλει να µου σπάσει το κεφάλι
και η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας να προσφύγει κατά της
«SIEMENS» στην ελληνική δικαιοσύνη! 

Προσέξτε, όµως, πώς χρησιµοποιούνται τα θέµατα και πώς χά-
νουµε τη δυνατότητα να αρθρώνουµε ανάµεσά µας πραγµατικές
πολιτικές. Στην οδό Ασκληπιού, διακόσια µέτρα από το τότε γρα-
φείο µου, στην οδό Σόλωνος είναι µία από τις µονάδες του
ΟΚΑΝΑ. Αυτοµάτως κατασκευάστηκε η θεωρία ότι κάποιος από
τους εξαρτηµένους µε κτύπησε, γι’ αυτό και πρέπει να συµβάλω
στο κίνηµα υπογραφών να φύγει η µονάδα και να πάει κάπου
αλλού, κάπου πολύ µακριά, κάπου που να µην υπάρχει κατοικία,
να µην υπάρχει καµµία κοινωνική λειτουργία.

Όχι απλώς δεν συµµερίστηκα αυτήν την εκδοχή, αλλά είπα το
αντίθετο, ότι αφ’ ενός δεν πιστεύω ότι έχει καµµία σχέση η δο-
λοφονική απόπειρα µε τη δράση εξαρτηµένου –γιατί ένας εξαρ-

τηµένος ποτέ δεν µπορεί να δράσει τόσο σχεδιασµένα, αποφα-
σιστικά, µεθοδικά όσο ο δράστης- και αφ’ ετέρου, ούτως ή
άλλως, αν υπάρχει ελπίδα να κερδηθούν πίσω αυτές οι ζωές,
υπάρχει µόνο όταν τις αναγνωρίζουµε ως κοµµάτι της δικής µας
κοινωνικής ζωής.

Ο εξαρτηµένος δεν µπορεί να είναι ο απόβλητος, δεν µπορεί
εξ ορισµού να του φοράς το άστρο του Δαυίδ που απλώς δεν θα
το φέρει επισήµως, αλλά θα του συµπεριφέρεσαι ως εάν αποτε-
λεί µίασµα. Πώς µπορεί να δεχθεί κανείς αυτήν τη λογική; Πώς
µπορεί να το υποστηρίζουµε µε τέτοιο τρόπο; Πώς µπορεί να
αποδεχθούµε ότι θα συνυπάρχουµε κοινωνικά, επιστρέφοντας
σε εποχές όπου σε ένα συµπολίτη µας για οποιονδήποτε λόγο,
για καταγωγή, προέλευση, θρήσκευµα, ακόµα περισσότερο
ασθένεια -αν δεχόµαστε ότι βέβαια τα ναρκωτικά είναι ασθένεια-
θα συµπεριφερόµαστε σαν να του φοράµε το άστρο του Δαυίδ;
Δεν µπορεί να ακούγονται τέτοιες απόψεις, δεν µπορεί να γίνον-
ται αντικείµενο προάσπισης τέτοιες απόψεις µέσα στο ελληνικό
Κοινοβούλιο, δεν µπορεί να γίνεται αυτό µέσα στη ζωή.

Οφείλουµε να δράσουµε ως κοινωνία και «κοινωνία» σηµαίνει
ότι µετέχουµε όλοι σε ένα πλαίσιο αξιών, σε ένα πλαίσιο αρχών
και κάνουµε διπλή προσπάθεια να προφυλάξουµε τον πάσχοντα,
να τον βελτιώσουµε, να του παράσχουµε τις δυνατότητες να θε-
ραπευθεί και να τον εντάξουµε. 

Το µόνο πράγµα που δεν επιτρέπεται να συµβεί σε παρόµοιες
συνθήκες είναι το γκέτο, ο αποκλεισµός, ο στιγµατισµός.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Για την αποποινικοποίηση δεν µας
λέτε, κύριε Υπουργέ! 

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Σας µιλάω για θέµατα, στα οποία, όχι
απλώς διαφωνώ µαζί σας, αλλά θεωρώ ότι οι απόψεις σας είναι
βαθιά επικίνδυνες. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν µας λέτε για την
αποποινικοποίηση που θέλει ο κ. Παπανδρέου!

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε Ροντούλη, όταν γελοιοποιούνται
τα σοβαρά θέµατα, απλώς και µόνο εξαφανίζουν και τη σοβαρό-
τητα της διαχείρισής τους... 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Δεν το έχετε διαβάσει, προφανώς!
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Αν διαβάσετε πόσες σελίδες από αυτό

αφιερώνονται στην καταπολέµηση και στην αποτελεσµατικότητα
της καταπολέµησης, θα βοηθούσατε πολύ και το διάλογο. Με το
να στήνετε αυτό το σκηνικό…

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Πείτε µας για την πολιτική αποποι-
νικοποίησης, που θέλει ο Πρωθυπουργός της χώρας! 

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Να µας πείτε εσείς…
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Εγώ να σας πω; Εσείς να µας πείτε.

Τόση ώρα µιλάτε και απάντηση δεν πήραµε! 
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Να µας πείτε κάτι ξεκάθαρο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Ροντούλη,

σας παρακαλώ πολύ, µη διακόπτετε! 
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: …για όσα είπατε πριν και να τα αναιρέ-

σετε. Διότι είναι δική σας ευθύνη να αναιρέσετε αυτά που είπατε
και είναι δική σας επιλογή να προασπίζετε όσα προασπίζετε. Και
προφανώς θα πρέπει να έχετε απόλυτη βεβαιότητα ότι γίνεστε
απόλυτα κατανοητός και απόλυτα ανιχνεύσιµος. Γι’ αυτό παρα-
δίδεστε στην κρίση όσων πολιτών παρακολουθούν αυτήν τη συ-
ζήτηση…

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Όπως και εσείς! 
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: …και κυρίως, όσων πράγµατι ενδιαφέ-

ρονται ώστε το θέµα των ναρκωτικών να είναι αντικείµενο σκλη-
ρής, αποφασιστικής και αποτελεσµατικής δράσης κατά της
εµπορίας και ουσιαστικής επικουρίας των αδύναµων. Αυτό προ-
σπαθούµε να πετύχουµε, σ’ αυτό επιστρατεύεται το σύνολο της
κυβερνητικής πολιτικής και αυτή είναι και η προσπάθεια που κα-
τέβαλε, όχι απλώς η εισήγηση του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και η θέση της
Νέας Δηµοκρατίας. Απ’ ό,τι γνωρίζω, αυτή ήταν και η πάγια θέση
του ΚΚΕ µέσα στο ευρύτερο πλαίσιο των δικών του ιδεολογικών
και πολιτικών αντιλήψεων για την προέλευση των ναρκωτικών ει-
δικά από το καπιταλιστικό σύστηµα, αλλά αυτή ήταν και η θέση
της κ. Παπανδρέου. Δεν σεβαστήκατε καν την εισηγήτριά σας. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Έλεος! Έλεος πια!
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κυρία Παπανδρέου, εσείς –εκτός αν

µου διέφυγε- διαφωνείτε να υπάρχουν µονάδες στα νοσοκοµεία;
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ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Έλεος! 
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Συγγνώµη, διαφωνείτε να υπάρχουν µο-

νάδες στα νοσοκοµεία; 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Η µεθαδόνη είναι αποποινικοποίηση; 
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Σας έχω ακούσει επανειληµµένα να το

υπερασπίζεστε. 
Κυρία Παπανδρέου, απευθύνοµαι σε σας. 
Σας έχω ακούσει επανειληµµένα να υπερασπίζεστε –εκτός αν

σήµερα που δεν σας άκουσα, έχει αλλάξει η θέση σας- τις µονά-
δες µέσα στα νοσοκοµεία. Διαφωνείτε; 

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Βεβαίως…
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Διαφωνείτε να υπάρχουν µονάδες µέσα

στα νοσοκοµεία; 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Τι σχέση έχει αυτό µε την αποποινι-

κοποίηση; 
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Συγγνώµη, διαφωνείτε; 
ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: …(δεν ακούστηκε)
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Τι σχέση έχει αυτό µε την αποποινι-

κοποίηση; 
ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Κύριε Υπουργέ…(δεν

ακούστηκε)
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Συγγνώµη, κυρία Παπανδρέου, επειδή

σας έχω ακούσει επανειληµµένα, διαφωνείτε µε τις µονάδες
µέσα στα νοσοκοµεία; 

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Βεβαίως…
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Όχι, δεν διαφωνείτε, γιατί πριν ο κ. Ρον-

τούλης µας κατήγγειλε, γιατί θέλουµε µονάδες µέσα στα νοσο-
κοµεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Στο σηµείο αυτό, θα
ήθελα…

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Πότε σας έκανα τέτοια καταγγελία;
Θα τρελαθούµε; 

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Έτσι αρχίσατε.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Έλεος! Τι είναι αυτά τα πράγµατα;

Τα έχετε µπερδεµένα τα πράγµατα στο µυαλό σας.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Γι’ αυτό επειδή αυτό που διακυβεύεται

σήµερα είναι η ουσία της σοβαρότητας της συζήτησης, κύριε
Ροντούλη, σ’ αυτό το θέµα, µόνο εσείς µπορείτε να πιστεύετε ότι
θα «ψαρέψετε» πολιτικά. Σ’ αυτό το θέµα είναι τόσο ευαίσθητη η
κοινωνία…

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Τι λέτε…
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Με συγχωρείτε, πολιτικούς χαρακτηρι-

σµούς κάνω. Η φράση «ψαρεύετε πολιτικά» είναι πολιτικός χα-
ρακτηρισµός. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Μπορείτε να πείτε ό,τι θέλετε! 
ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Μας συγχωρείτε

πάρα πολύ, αλλά …
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Είναι τέτοια η ευαισθησία της κοινωνίας,

έτσι ώστε πραγµατικά σήµερα να είστε ο µόνος που αποτελέ-
σατε τέτοια παραφωνία σ’ αυτή τη συζήτηση γι’ αυτό το θέµα σ’
αυτήν την Αίθουσα. 

Οι πολιτικές που εξαγγέλθηκαν και οι πολιτικές που ακολου-
θούνται είναι σαφείς, διαυγείς και οι µόνες που µπορούν να οδη-
γήσουν σε πραγµατικό αποτέλεσµα στο θέµα αυτό. Και γι’ αυτό,
άλλωστε, έχουν τέτοια στήριξη και επιτέλους αυτή η στήριξη
έγινε δυνατή χάρη σε µακρές προσπάθειες που πολέµησαν τις
αντιλήψεις σας επί πολύ χρόνο και ευτυχώς που το κατάφεραν. 

Σας ευχαριστώ.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο

επί προσωπικού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ορίστε, κύριε Ρον-

τούλη. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατέθεσα στα Πρα-

κτικά την έκθεση της Παγκόσµιας Επιτροπής -συµµετέχει ο αξιό-
τιµος Πρωθυπουργός της χώρας σε αυτήν την Επιτροπή- για την
πολιτική επί των ναρκωτικών. 

Στη σελίδα 10 –γιατί εµείς του Λαϊκού Ορθοδόξου Συναγερµού
µιλάµε πάντα µε ντοκουµέντα- και υπό τον τίτλο «recommenda-
tions», δηλαδή συστάσεις, οι επίτροποι, µεταξύ των οποίων και
ο κ. Παπανδρέου, λένε –γραµµένο είναι- το εξής:

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Αυτό, όµως, είναι

προσωπικό, κύριε  Ροντούλη;
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
«Πρωτοβουλίες αποποινικοποίησης δεν καταλήγουν σε σηµαν-

τικές αυξήσεις στη χρήση ναρκωτικών ουσιών.»
Τι λένε δηλαδή; Τα κράτη λένε ότι θα πρέπει να ακολουθήσουν

µια πολιτική αποποινικοποίησης και ταυτόχρονα οι ίδιοι λένε ότι
τα κράτη πρέπει να το κάνουν αυτό, χωρίς να αναµένουν σηµαν-
τικές µειώσεις στη χρήση ναρκωτικών ουσιών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κατανοητό. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Αυτά είναι κείµενα τα οποία ο κ. Ευ-

θυµίου καλά θα κάνει να τα διαβάσει, για να µη διαστρέφει την
πραγµατικότητα. 

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ορίστε, κύριε Ευθυ-

µίου. 
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Για να κατανοήσει κάθε  Έλληνας πολί-

της τι ακριβώς συµβαίνει, το κείµενο που επικαλείται ο κ. Ρον-
τούλης έχει τίτλο «Πόλεµος εναντίον των ναρκωτικών». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Έτσι, όµως, θα πιά-
σουµε ένα διάλογο…

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ο καθένας καταλαβαίνει τι ακριβώς εκ-
προσωπεί ο κ. Ροντούλης.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Μέσω της αποποινικοποίησης!
Μπράβο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας παρακαλώ
πολύ! Έτσι, µε το διάλογο αναµεταξύ σας, δεν προσφέρουµε τί-
ποτα στην πρόταση νόµου!

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ κ.

Αλέξης Τσίπρας έχει το λόγο. 
ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ξεκινήσω την ολι-
γόλεπτη παρέµβασή µου στη συζήτηση πρότασης νόµου της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ µε ένα γενικότερο σχόλιο.
Όµως, είναι ουσιαστικό σχόλιο. Αφορά, αν θέλετε, την ποιότητα
της δηµοκρατίας µας και της κοινοβουλευτικής διαδικασίας και
έχει να κάνει και µε την εν πολλοίς δικαιολογηµένη απαξίωση της
ίδιας της δηµοκρατίας και της κοινοβουλευτικής διαδικασίας από
συντριπτική µερίδα των πολιτών, διότι τελικά η δηµοκρατία µας
δεν είναι ουσιαστική. 

Στην κοινοβουλευτική ιστορία είναι ελάχιστες, µετρηµένες οι
φορές, όπου υπήρξε µια πρωτοβουλία νοµοθετικής παρέµβασης
από µειοψηφούσες µέσα στο Κοινοβούλιο οµάδες, που έτυχε θε-
τικής ανταπόκρισης. 

Στην πραγµατικότητα δυνατότητα να νοµοθετούν έχουν µο-
νάχα οι Βουλευτές  και οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες της Πλει-
οψηφίας, δηλαδή το πρώτο κόµµα, το κόµµα το οποίο συγκε-
ντρώνει συνήθως περίπου 40%, 42% ή 44%. Αυτό είναι ένα µει-
ονέκτηµα, µια παθογένεια του κοινοβουλευτικού µας συστήµα-
τος. 

Ακόµη και στην Ευρωβουλή –ούτε εκεί τα πράγµατα είναι τέ-
λεια- έχουν θεσµοθετήσει τη δυνατότητα της λεγόµενης «πρω-
τοβουλίας των πολιτών». Δηλαδή οι πολίτες µε την απαραίτητη
συλλογή υπογραφών να προωθούν προτάσεις προς νοµοθέτηση
στο κεντρικό επίπεδο της ευρωπαϊκής δοµής, ενώ εδώ όποιες
πρωτοβουλίες παίρνονται –προτάσεις νόµου- από Κοινοβουλευ-
τικές Οµάδες είτε της Μείζονος είτε της Ελάσσονος Αντιπολίτευ-
σης έχουν την ίδια τύχη: Απορρίπτονται µετά από µια πολύ
ευχάριστη συζήτηση. 

Στη συγκεκριµένη δε περίπτωση της πρωτοβουλίας µας για
πρόταση νόµου για τη διαµόρφωση θεσµικού πλαισίου λειτουρ-
γίας των κέντρων πρόληψης εξαρτησιογόνων ουσιών είχαµε το
εξής πρωτοφανές: Δεν θα µπω τόσο στην ουσία, για να προλάβω
και το χρόνο, αφού ανέλυσαν επαρκώς –νοµίζω- οι εισηγητές του
ΣΥΡΙΖΑ την πρόταση. Την ίδια στιγµή που εσυζητείτο η πρόταση
νόµου του ΣΥΡΙΖΑ στην αρµόδια Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέ-
σεων για το ίδιο ακριβώς θέµα, µε εντελώς άλλη αντίληψη,
υπήρξε νοµοθετική παρέµβαση, η οποία κατέστη δυνατόν να
προχωρήσει και να γίνει νόµος του κράτους. Αυτό έγινε µέσα
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από µια τροπολογία σε άσχετο νόµο του Υπουργείου Παιδείας. 
Πρόκειται για µία πρόταση η οποία επιφέρει αλλαγές στο θε-

σµικό καθεστώς λειτουργίας, διαµετρικά αντίθετες, όχι µόνο από
την πρόταση νόµου που καταθέσαµε εµείς, αλλά και από τις από-
ψεις των καθ’ ύλην αρµοδίων, των εργαζοµένων δηλαδή στα κέν-
τρα, αντίθετες ακόµη και σε αυτά που συµφωνήθηκαν στην
Οµάδα Διεύθυνσης Έργου.

Σας καλώ όλους να αναρωτηθείτε αν αυτή η νοοτροπία, αυτή
η φιλοσοφία λειτουργίας, είναι µία φιλοσοφία λειτουργίας, που
ενισχύει την αξιοπιστία ενός τρωθέντος πολιτικού συστήµατος
και την αξιοπιστία του ίδιου τρωθέντος κοινοβουλευτισµού απέ-
ναντι στους πολίτες που µας παρακολουθούν. Βεβαίως, δεν τα
παρακολουθούν όλα οι πολίτες. Εδώ, όµως, το σύστηµα πάσχει,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επί της ουσίας. Η δυνατότητα της
Πλειοψηφίας µε τη δική της αλαζονεία να προωθεί ό,τι αυτή απο-
φασίζει και πολλές φορές και ερήµην της ίδιας της Πλειοψηφίας
-δεν συζητιούνται τα ζητήµατα αυτά ακόµα και στην ίδια την Πλει-
οψηφία- είναι βασικό συστατικό της αδυναµίας και της παθογέ-
νειας της δηµοκρατίας µας και του κοινοβουλευτικού µας
συστήµατος.

Επιτρέψτε µου να πω µε την ευκαιρία δύο λόγια, σε σχέση µε
το µείζον θέµα που συζητάµε, αλλά και τις συνολικότερες εξελί-
ξεις. Εµείς πήραµε την πρωτοβουλία να καταθέσουµε αυτήν την
πρόταση νόµου για τον πολύ κρίσιµο αυτό τοµέα του Κέντρου
Πρόληψης και Χρήσης Εξαρτησιογόνων Ουσιών, διότι αντιλαµ-
βανόµαστε τα πρώτα θύµατα αυτής της πολύπλευρης κρίσης.
Τα πρώτα θύµατα θα είναι οι ευαίσθητες κοινωνικές οµάδες, που
ούτως ή άλλως ήταν ήδη στο περιθώριο. 

Έχουµε εδώ έναν τοµέα, ο οποίος κάτω από δυσµενέστατες
συνθήκες και χωρίς ξεκάθαρο θεσµικό πλαίσιο, µε χρόνια υπο-
χρηµατοδότηση, εδώ και δεκαπέντε χρόνια δίνει τη µάχη της
πρόληψης των εξαρτήσεων και της προαγωγής ψυχοκοινωνικής
υγείας, έναν τοµέα µε ανθρώπους που δίνουν τη µάχη καθηµε-
ρινά, πολλές φορές χωρίς να πληρώνονται. Η κοινωνία τούς ευ-
γνωµονεί, αλλά η πολιτεία τούς εµπαίζει. Οι εργαζόµενοι αυτοί
µε αυταπάρνηση, παρά τα προβλήµατα, κατόρθωσαν µε τη δου-
λειά τους να βρίσκονται στην επιστηµονική πρωτοπορία του
χώρου της πρόληψης πανευρωπαϊκά, αλλά οι κυβερνήσεις δια-
χρονικά σε αυτούς επεφύλαξαν απαξία. Νοµίζω ότι πιο χαρακτη-
ριστικό απ’ όλα είναι το σύνθηµα το οποίο ανάρτησαν σε
πρόσφατη συγκέντρωσή τους οι εργαζόµενοι αυτοί, λέγοντας το
εξής χαρακτηριστικό: «Όχι στο µνηµόνιο της εξάρτησης, όχι στο
µνηµόσυνο της πρόληψης».

Αντιλαµβάνοµαι, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι όλα
αυτά µπορεί να είναι πολυτέλειες σε µία εποχή που γυρνάµε µε
µεγάλη ταχύτητα πίσω στο χρόνο της ιστορίας, πίσω στην εποχή
των «Αθλίων» του Βίκτορος Ουγκώ. Γιατί το λέω αυτό; 

Θα ήθελα να απαντήσω µε συµπάθεια στην τοποθέτηση του
αρµόδιου από την Κυβέρνηση Υφυπουργού κ. Αηδόνη. Διάβασα
στην κυριακάτικη εφηµερίδα «ΕΠΟΧΗ» την επιστολή µιας για-
τρού του ΕΣΥ, της Χριστίνας Κυδώνη ενυπόγραφη, και ειλικρινά
συγκλονίστηκα, γιατί πράγµατι γυρνάµε στην εποχή των
«Αθλίων». Η αναφορά είναι σε ένα νόµιµο µετανάστη στην Ελ-
λάδα. Θα µπορούσε και να µην ήταν µετανάστης. Θα µπορούσε
να ήταν ένας απλός πολίτης ανασφάλιστος. Ξέρετε, πάνω από
ένα εκατοµµύριο πολίτες είναι στη µαύρη εργασία και είναι ανα-
σφάλιστοι. Αν αυτό το συγκρίνουµε µε τα πάνω από δύο εκατοµ-
µύρια πολίτες που είναι στα όρια της φτώχειας, φανταστείτε το
συνδυασµό ανασφάλιστοι και φτωχοί. 

Αυτός, λοιπόν, ο ατυχής είχε ένα εργασιακό ατύχηµα. Χτύπησε
το δάχτυλο του δεξιού χεριού του. Πήγε σε ένα νοσοκοµείο, τον
δέχτηκαν φυσικά στα έκτακτα περιστατικά. Του είπαν όµως, ότι
δεν µπορούν να τον νοσηλεύσουν, αν τυχόν το τραύµα του επι-
δεινωθεί, αφού του πρόσφεραν τις πρώτες βοήθειες. Ο ασθενής
ταξίδεψε σε µία µεγαλύτερη πόλη για να βρει βοήθεια. Προσέγ-
γισε µία µη κυβερνητική οργάνωση που τον παρέπεµψε σ’ ένα
τριτοβάθµιο νοσοκοµείο µ’ ένα ιατρικό σηµείωµα για την αρµό-
ζουσα χειρουργική αντιµετώπιση, αφού το δάχτυλό του είχε
πλέον µια πολύ σηµαντική φλεγµονή. Το τριτοβάθµιο νοσοκοµείο
του απαντά ότι δεν µπορεί να τον νοσηλεύσει µιας και µε τις τε-
λευταίες εγκυκλίους του Υπουργείου Υγείας απαγορεύεται η ει-

σαγωγή ανασφάλιστων, εκτός αν έχουν προνοιακή κάρτα απο-
ρίας, την οποία για να την προµηθευτεί θα έπρεπε να πάει σε µία
χρονοβόρα διαδικασία, µε κίνδυνο της ζωής του. 

Εν τω µεταξύ το χέρι του επιδεινωνόταν. Απελπισµένος απευ-
θύνθηκε ξανά σ’ ένα κέντρο υγείας. Ο εφηµερεύων γιατρός δια-
γιγνώσκει µία σηπτική εστία στο χέρι του, µία γάγγραινα, και ότι
υπάρχει πλέον κίνδυνος για τη ζωή του και κινητοποιεί γιατρούς
που γνωρίζει µαζί µε τον διοικητικό µηχανισµό προκειµένου o
ασθενής να εισαχθεί, επιτέλους, σ’ ένα άλλο τριτοβάθµιο νοσο-
κοµείο. 

Αφού ο άρρωστος τελικώς νοσηλεύεται, την επόµενη µέρα οι
υπηρεσίες απαιτούν, εφόσον δεν είχε κάρτα απορίας και ούτε
ήταν ασφαλισµένος, να καταβάλει προκαταβολή για να πάει στο
χειρουργείο να κόψει το χέρι του, διότι η γάγγραινα είχε προχω-
ρήσει και θα έχανε τη ζωή του. 

Απελπισµένος αυτός ο νέος «άθλιος» της εποχής µας απευ-
θύνθηκε στον παπά του χωριού του για να του δώσει 260 ευρώ
γιατί δεν είχε. Έκοψε το χέρι του, σώθηκε η ζωή του, αλλά φαν-
ταστείτε πού οδηγούµαστε, σε τι συνθήκες οδηγούµαστε εν έτει
2011, σε µία χώρα που έχει περάσει τόσα και που οι πολίτες της,
ο λαός της έχει δώσει τόσους αγώνες µε αίµα για να κατοχυρώ-
σει δηµοκρατία αλλά και κοινωνική δικαιοσύνη, κοινωνική συ-
νοχή. 

Κύριε Υπουργέ, διάβαζα χθες στο διαδίκτυο και µου έκανε εν-
τύπωση ότι αντιστοίχως στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής
ένας σύγχρονος Γιάννης Αγιάννης πήγε να ληστέψει εικονικά µία
τράπεζα, γιατί δεν µπορούσε να κάνει ιατρικές εξετάσεις. Ήθελε
να συλληφθεί και να πάει στη φυλακή, προκειµένου να έχει τη
δυνατότητα να κάνει ιατρικές εξετάσεις, µέσω της φυλακής. 

Εκεί οδηγούµαστε διότι αυτή είναι η πολιτική που µας παρου-
σιάζετε ως σωτηρία προφανώς από την τρόικα. Δεν ενδιαφέρει
τους ανθρώπους αυτούς η Ελλάδα. Δεν ζουν εδώ. Δεν ζουν σ’
αυτήν τη χώρα. 

Εσείς όµως, κύριοι Βουλευτές της Πλειοψηφίας, σ’ αυτήν τη
χώρα ζείτε, σ’ αυτή τη χώρα που τη µετατρέπετε σταδιακά σε
µία χώρα λεηλατηµένη, σε µία κοινωνική κόλαση. 

Το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα το οποίο έρχεστε να παρουσιά-
σετε εδώ ως σωτηρία, το µνηµόνιο 2 όπως και το µνηµόνιο 1, δεν
σώζουν την κοινωνία από τη χρεοκοπία, αλλά σώζουν τις τράπε-
ζες. Στις ευµενέστερες, στις πιο αισιόδοξες των προβλέψεων
οδηγούν και την οικονοµία αλλά και την κοινωνία «στα Τάρταρα»,
σε µία κόλαση. Εξαφανίζονται οι δηµόσιες επενδύσεις, συρρι-
κνώνονται τα εισοδήµατα και η κατανάλωση, περιορίζεται η φο-
ρολογητέα ύλη. 

Δείτε τις εισπράξεις, δείτε αποτελέσµατα πρώτου τριµήνου
2010, πρώτου τριµήνου 2011. Με όλα αυτά τα µέτρα µειώθηκαν
οι εισπράξεις, διότι µειώθηκε η κατανάλωση. Τι θα φορολογή-
σετε πια; Εξαρθρώνονται οι εργασιακές σχέσεις. Υπάρχουν ένα
εκατοµµύριο άνεργοι. 

Αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, µε το µεσοπρόθεσµο –όσο και
αν το συζητάτε στους κοινοβουλευτικούς τοµείς ελέγχου και ψά-
χνετε να τα παρουσιάσετε από δω, να τα στριµώξετε από κει και
να πείτε ότι φταίει ο προηγούµενος και ότι τώρα ο επόµενος θα
κάνει άλλες αλλαγές- ποιες είναι οι αλλαγές; Μέτρα 3,8 δισεκα-
τοµµύρια. Αν πάτε να πάρετε τα χρήµατα αυτά από τους έχοντες
και κατέχοντες, τότε να πούµε ότι υπάρχουν πράγµατι κάποιες
αλλαγές. Από πού θα πάρετε αυτά τα χρήµατα; Με κολπάκια και
µε τρικ; Φορολογήστε τα 600 δισεκατοµµύρια που βρίσκονται
στις τράπεζες της Ελβετίας από «πατριώτες» Έλληνες.

Είχατε τη δυνατότητα τόσο καιρό να το κάνετε. Φτιάξτε περι-
ουσιολόγιο να δούµε ποιοι έχουν σ’ αυτήν τη χώρα και τα κρύ-
βουν µε τα εισοδήµατά τους και να φορολογηθούν µε βάση και
την περιουσία τους. Αλλά αφήστε τα κόλπα, επιτέλους. 

Διαπραγµατεύεται σκληρά ο κ. Βενιζέλος, για να µην εξισωθεί
το πετρέλαιο θέρµανσης µε το πετρέλαιο κίνησης και την ίδια
στιγµή πάει στους εφοπλιστές –αυτούς τους µεγάλους πατριώ-
τες- και τους λέει «υποτροφίες για τους νέους ανθρώπους». Μα
ποιους κοροϊδεύουν; Ας βάλουν το χέρι στην τσέπη να δώσουν
ένα ευρώ τουλάχιστον όλοι αυτοί που έχουν το µεγαλύτερο εµ-
πορικό στόλο στον κόσµο. Μεταφέρουν το 60% του πετρελαίου
που εισάγει η Κίνα και δεν πληρώνουν ούτε ένα ευρώ φόρο για
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το πετρέλαιό τους. Αλλά θα αναγκάσουν τον πολίτη που ζει στη
βόρεια Ελλάδα, στην Καστοριά, στη Φλώρινα -και είναι αναγκα-
σµένος για έξι µε επτά µήνες να καίει πετρέλαιο για θέρµανση-
να πληρώνει το ίδιο το πετρέλαιο θέρµανσης µε το πετρέλαιο κί-
νησης. 

Πού θα πάει αυτή η χώρα; Θα εξοντωθεί αυτή η χώρα. Θα
εξοντωθούν αυτοί οι πολίτες. Δεν είναι αυτό χρεοκοπία; Χρεοκο-
πία είναι µονάχα οι τράπεζες; Και όλα αυτά για να σωθεί, για να
ικανοποιηθεί η εγχώρια διαπλοκή και η διεθνής τοκογλυφία, διότι
από την εγχώρια διαπλοκή δεν ζητάτε. 

Αυτός σήµερα είναι αισχρός λαϊκισµός. Η έκτακτη εισφορά
που θα πάει στο αφορολόγητο στα 8.000 ευρώ και έκτακτη ει-
σφορά 5% στα πολιτικά πρόσωπα, για να χρυσώσετε το χάπι και
να ικανοποιήσετε το λαϊκό αίσθηµα. Να σας πω κάτι; Να µει-
ώσετε τους µισθούς των Βουλευτών 50% αύριο το πρωί. Αφήστε
τα κόλπα, όµως. Έκτακτη εισφορά 5% στους Βουλευτές για να
περάσετε το 3%-4% σε όλες τις υπόλοιπες κοινωνικές οµάδες,
στα µεσαία στρώµατα, πάνω από 60.000 ευρώ εισόδηµα,  που
αυτήν τη στιγµή ξεριζώνονται. 

Πηγαίνετε σε αυτούς που έχουν πάνω από 150.000 ευρώ ει-
σόδηµα και πείτε «15% εισφορά». Έχετε τα κότσια; Πηγαίνετε σ’
αυτούς τους µεγιστάνες των µέσων ενηµέρωσης, οι οποίοι πα-
ρουσιάζουν έλλειµµα. Πώς τα βγάζουν πέρα, αφού παρουσιά-
ζουν έλλειµµα; Χρωστάνε 1,5 δισεκατοµµύριο στις τράπεζες και
διαχειρίζονται συχνότητες που είναι δηµόσιο αγαθό χωρίς νοµικό
πλαίσιο. Γιατί αυτοί οι µάγκες να µην πληρώνουν µία και να πλη-
ρώνουν οι µισθωτοί και οι συνταξιούχοι; 

Και όλα αυτά –επαναλαµβάνω- όχι για να σωθεί η χώρα. Η
χώρα οδηγείται µε µαθηµατική ακρίβεια στη χρεοκοπία, στην
πτώχευση. Θα την ονοµάσετε ελεγχόµενη, αν σώσετε τους τρα-
πεζίτες. Αν δεν τους σώσετε –γιατί µ’ αυτά που κάνετε µπορεί να
µην τους σώσετε- θα την ονοµάσετε ασταθή χρεοκοπία. 

Ο κ. Μπαρόζο και ο κ. Όλι Ρεν είπαν προχθές ότι κάθε δέκα
µέρες θα ξεπουλιέται ένας δηµόσιος οργανισµός. Κάθε δέκα
µέρες ένας, ώστε να προλάβουν Σεπτέµβρη-Οκτώβρη να τους
έχουν ξεπουλήσει όλους και να µας οδηγήσουν και στη χρεοκο-
πία. 

Και αυτό θα το ψηφίσετε, κύριοι της βουλευτικής Πλειοψη-
φίας; Θα συναινέσετε σ’ αυτό το έγκληµα µε στόχο να µειωθεί
το χρέος από το 160% στο 140% του ΑΕΠ; Ποια επιχείρηση δια-
σώθηκε εκποιώντας τα πάγιά της; Γιατί θα έχουµε µια χώρα που
δε θα έχει πάγια έσοδα. Το δίληµµα «περικοπές µισθών ή ξεπού-
ληµα» είναι ψευδές δίληµµα, διότι και ξεπούληµα θα έχουµε και
περικοπές µισθών θα έχουµε. Το δίληµµα «µνηµόνιο ή χρεοκο-
πία» είναι ψευδές δίληµµα, διότι τώρα θα έρθει η χρεοκοπία αν
ξεπουλήσουµε και τα δώσουµε όλα στους πιστωτές. 

Θέλω να ρωτήσω το εξής και να κλείσω: Υπάρχει κανείς που
πιστεύει ότι σ’ αυτό το ιστορικό έγκληµα που θα διατελεστεί απέ-
ναντι στη χώρα µας και στους Έλληνες πολίτες, την υπογραφή
θα τη βάλουν µονάχα ο κ. Παπανδρέου, ο κ. Βενιζέλος και ο κ.
Παπακωνσταντίνου; Την υπογραφή θα τη βάλουν όλοι όσοι ψη-
φίσουν το µεσοπρόθεσµο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

Και να σας πω και κάτι; Στα µουλωχτά έχουν βάλει την υπο-
γραφή τους και τα κόµµατα που στηρίζουν και η Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση. Η ιστορία εδώ µου θυµίζει τα στηµένα παιχνίδια για
τα οποία σήµερα κάνουν και συλλήψεις. Στηµένο θα είναι εδώ,
όπως το πρωτάθληµα. Πήγαινε ο κόσµος να δει αγώνες στο γή-
πεδο και είχε προαποφασιστεί το αποτέλεσµα, έτσι και εδώ. 

Συµφωνεί ο κ. Σαµαράς σε µια διαδικασία εξπρές η οποία δια-
δικασία ήταν αυτή που δηµιουργούσε όλη την ένσταση των ίδιων
των Βουλευτών του ΠΑΣΟΚ όλο το προηγούµενο διάστηµα. Και
τι θα κάνετε; Ενδεχοµένως, να πάτε µε διαφορά δύο ηµερών µε-
σοπρόθεσµο και εφαρµοστικό νόµο, ώστε να ψηφίσουν όλοι οι
Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ –το θέλετε, το επιδιώκετε, εγώ πιστεύω
ότι µπορεί και όχι- το µεσοπρόθεσµο κι εκεί που κάποιοι διαφω-
νούν, να εκφράσουν τη διαφωνία τους στις διατάξεις που τους
αφορούν στον εφαρµοστικό νόµο, αλλά εκεί θα στηρίξει η Νέα
Δηµοκρατία και θα σωθεί το παιχνίδι. Είναι στηµένο το παιχνίδι.
Νοµίζω, όµως, ότι στη συνείδηση του ελληνικού λαού θα έχετε
πλήρη την ευθύνη.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής: Διάβασα µία είδηση σή-

µερα. Τη βρήκα ενδιαφέρουσα. Πρώτη είδηση στο διαδίκτυο.
«Αµφιβολίες του Πρωθυπουργού για το αν θα περάσει το µεσο-
πρόθεσµο». Τη βρήκα πραγµατικά πολύ ενδιαφέρουσα και
θεωρώ ότι έχει βάση. Γιατί έχει βάση; Όχι µόνο για όλα όσα σας
είπα πιο πριν, ότι θα το σκεφτούν κάποιοι δεύτερη και τρίτη φορά
να βάλουν το όνοµά τους στη ληξιαρχική πράξη θανάτου της οι-
κονοµίας και της χώρας, αλλά και για τον εξής λόγο: Υπάρχει κα-
νείς που να µην θεωρεί ότι αυτή η Κυβέρνηση έχει σύµβαση
έργου που ολοκληρώνεται µε την ψήφιση του µεσοπρόθεσµου;
Υπάρχει κανείς που να µην πιστεύει ότι µε αυτά τα δεδοµένα, µε
την αστοχία των οικονοµικών µέτρων και µε την κοινωνική ανα-
στάτωση δεν θα οδηγηθούµε ούτως ή άλλως σε εξελίξεις σε
πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα;

Άρα, είναι πολύ λογικό κάποιοι Βουλευτές να σκέφτονται και
να λένε την παροιµία: «Ε, όχι και κερατάδες και δαρµένοι.».

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κ. Τσίπρα, Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ.

Ο Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Χρή-
στος Αηδόνης έχει ζητήσει το λόγο.

Έχετε εννέα λεπτά, κύριε Υφυπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΗΔΟΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, πριν από λίγο άκουσα τον Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ

να µιλάει για το οδοιπορικό ενός ανθρώπου, ο οποίος ταλαιπω-
ρήθηκε από το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Θα ήθελα, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, να σας ενηµερώσω ότι, όλοι
όσοι φτάνουν στα επείγοντα περιστατικά εφηµερίας εξυπηρε-
τούνται. Δεν υπάρχει καµµία διάκριση σε κανέναν πολίτη είτε
αυτός είναι ασφαλισµένος είτε είναι ανασφάλιστος είτε αυτός
είναι Έλληνας είτε είναι µετανάστης.

Υπάρχουν µάλιστα, σαφείς και ρητές οδηγίες του Υπουργού
Υγείας, του κ. Λοβέρδου, προς όλες τις δηµόσιες µονάδες
υγείας ότι αυτό ισχύει. 

Επίσης, υπάρχουν και ειδικές διατάξεις οι οποίες λένε ποιές
κοινωνικά ευπαθείς οµάδες –όπως είναι οι άποροι και άλλες- τυγ-
χάνουν ειδικής προστασίας και ειδικής παροχής υπηρεσιώνυ-
γείας. 

Δεν µπορώ να ισχυριστώ ότι αυτό το περιστατικό είναι ένα πε-
ριστατικό το οποίο δεν είναι καταγεγραµµένο, όπως το περιγρά-
ψατε. Εκείνο το οποίο, όµως, µπορώ να πω είναι ότι, βασικό
µέληµα αυτής της Κυβέρνησης είναι να παρέχει το αγαθό της
Υγείας στον κάθε πολίτη. Όταν µάλιστα αυτός ο πολίτης δεν µπο-
ρεί να το εξασφαλίσει µε έναν ιδιωτικό τρόπο, είµαστε υποχρε-
ωµένοι να του το παρέχουµε. Και το παρέχουµε µε τον καλύτερο
τρόπο.

Μας κατηγορήσατε ότι ιδιωτικοποιούµε µία τεράστια υπόθεση
της Υγείας. Θα σας θυµίσω µερικά πράγµατα. Αυτή η Κυβέρνηση
αυτό το λίγο διάστηµα που κυβερνά, έχει επιφέρει συγκλονιστι-
κές αλλαγές στο χώρο της υγείας.

Πριν από λίγο αναφέρθηκα σε µία συνάδελφό σας, την κ.
Διώτη, η οποία έχει ένα δικό της οπτικό πρίσµα, που φυσικά αν-
ταποκρίνεται στο κόµµα σας. Για να καταλάβετε, θα πω ότι σή-
µερα την τεράστια κατασπατάληση η οποία οδήγησε σε αυτό το
αποτέλεσµα τη χώρα, την έχουµε σταµατήσει. Έχουµε κλείσει
το τρύπιο πιθάρι των Δαναΐδων, της κατασπατάλησης και της
διαφθοράς και η φαρµακευτική δαπάνη έχει µειωθεί. Υπάρχει τε-
ράστια εξοικονόµηση χρήµατος, η οποία ουσιαστικά µεταφέρε-
ται στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας για να αντιµετωπιστούν όλα αυτά
τα προβλήµατα που έχει ο κόσµος.

Για πρώτη φορά µετά από τριάντα χρόνια υπάρχει Πρωτοβάθ-
µιο Σύστηµα Υγείας. Ο κάθε ασφαλισµένος, είτε είναι του ΙΚΑ
είτε ανήκει στον ΟΑΕΕ είτε στο δηµόσιο είτε οπουδήποτε µπορεί
να πάει στο γιατρό της επιλογής του. Αυτό είναι µία µεγάλη τοµή
και όλες οι υπόλοιπες οι οποίες έχουν ακολουθήσει.

Για πρώτη φορά έχουµε εικόνα για το τι γίνεται στα νοσοκο-
µεία µας, πόσες γάζες ξοδεύονται και πού πηγαίνουν τα υλικά.
Αυτά είναι πρωτόγνωρα πράγµατα για τη χώρα. Γι’ αυτό κατηγο-
ρούµαστε, λοιπόν, από το ΣΥΡΙΖΑ; Είναι δυνατόν σήµερα να µην
αντιλαµβάνεστε ότι αυτή η προσπάθεια πρέπει να έχει και τη δική
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σας στήριξη;
Τώρα, στο θέµα «περί χρεοκοπίας». Κοιτάξτε, κύριε Τσίπρα.

Εδώ υπάρχουν δύο επιλογές: Ή θα αποδεχθούµε ότι, υπάρχουν
αυτή τη στιγµή κεφάλαια τα οποία έχουν επενδυθεί για τη χρεο-
κοπία της χώρας και που σε αυτά συµµετέχουν εξωγενείς και πι-
θανότατα και εσωτερικοί παράγοντες –και αυτό αποτελεί µία
πραγµατικότητα την οποία πρέπει να δούµε πώς θα αντιµετωπί-
σουµε- ή θα πηγαίνουµε σε αφελείς προσεγγίσεις του τύπου να
λέµε ότι, «δεν υπάρχει κίνδυνος χρεοκοπίας». Και σ’ άλλες
χώρες έλεγαν ότι δεν υπάρχει αυτός ο κίνδυνος και σήµερα είναι
µπροστά τους τα αποτελέσµατα. Είναι ορατά. 

Προσωπικά, πιστεύω ότι είναι αφελής η προσέγγιση να πι-
στεύουµε ότι υπάρχει ένας διεθνής µανδύας προστασίας αυτής
της χώρας και ότι αυτή η χώρα δεν κινδυνεύει από τη χρεοκοπία.
Σήµερα, αυτή η Κυβέρνηση κάνει το καθήκον της και το κάνει µε
τον καλύτερο τρόπο.

Προσωπικά σήµερα, ακούγοντάς σας ένιωσα την απειλή σας.
Μας απειλείτε, κύριε Τσίπρα, λέγοντας µας αν θα υπογράψουµε
το µνηµόνιο και το µεσοπρόθεσµο; Ναι, θα το υπογράψω µε από-
λυτη συνείδηση, γιατί πιστεύω ότι µ’ αυτόν τον τρόπο θα προ-
στατεύσω το µέλλον των δικών µου παιδιών. Αυτό κάνω, λοιπόν,
και δεν µπορεί να µε απειλήσει κανείς. Και θα περπατάω στους
δρόµους µε ψηλά το κεφάλι, γιατί αυτό νοµίζω ότι είναι το καθή-
κον µου! Και δεν µπορείτε εσείς να µου υποδείξετε ποιο είναι το
καθήκον µου, απειλώντας µε και λέγοντας ότι εγώ θα είµαι συ-
νένοχος µιας πράξης!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Είµαι υπεύθυνος για την πράξη µου και δεν ανέχοµαι κανείς

να µε προσβάλει γι’ αυτό το πράγµα!
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Μόνο θρασύδειλοι µπορούν να

απειλούν εδώ µέσα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΗΔΟΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Δεν µπορείτε να το κάνετε αυτό σε κανέναν από
όσους συµµετέχουν στο Ελληνικό Κοινοβούλιο. Είναι λάθος ο
τρόπος που διαλέξατε, δυστυχώς. Είστε ένας νέος άνθρωπος,
που ο ελληνικός λαός περίµενε πολλά από εσάς. Είχε επενδύσει
σ’ εσάς ο ελληνικός λαός σε µια προηγούµενη περίοδο και αυτό
πρέπει να σας προβληµατίσει.

Να πω και κάτι ακόµα για να κλείσω, γιατί καταλαβαίνω ότι θα
πάρετε το λόγο, γιατί ουσιαστικά σας έθιξα.

Κύριε Ροντούλη, µιλήσατε πριν από λίγο και επικαλεστήκατε
µια διαδικασία, που έχει να κάνει µε ένα παγκόσµιο πόρισµα … 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Το πόρισµα της Παγκοσµίου Επιτρο-
πής.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΗΔΟΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Το πόρισµα της Παγκοσµίου Επιτροπής Κατά των
Ναρκωτικών, όπως σας ανέφερε ο κ. Ευθυµίου. 

Για να είµαστε, λοιπόν, ακριβοδίκαιοι και να µην χρησιµοποι-
ούµε εντυπώσεις εδώ πέρα µέσα, ούτε να φέρουµε τα µεταφρα-
στικά µας τµήµατα για να ασχοληθούµε µε το τι λέει αυτή εδώ η
έκθεση, θα προσπαθήσω να διαβάσω ακριβώς τι λέει η έκθεση:
«Η αποποινικοποίηση δεν συνιστά τεκµηριωµένη αύξηση της
χρήσης». Είναι ένα συµπέρασµα. 

Διαβάζω: «Η Πορτογαλία, που αποποινικοποίησε πριν δέκα
χρόνια είχε σύµφωνα µε έγκριτες µελέτες αύξηση 10% στην
χρήση τα τελευταία δέκα χρόνια, όπως είχαν όµως και άλλες
χώρες, που δεν προέβησαν σε αποποινικοποίηση». 

Το επιχείρηµα ότι η αποποινικοποίηση -αυτό είναι το συµπέ-
ρασµα, λοιπόν, αυτής εδώ της έκθεσης- αυξάνει τη χρήση των
ουσιών µε βάση το παγκόσµιο αυτό πόρισµα, χάνει τη βάση του
και αρχίζει παγκοσµίως να µην στέκει στον επίσηµο διάλογο περί
του θέµατος.

Από το παράδειγµα της Πορτογαλίας, καταλήγουµε στο συµ-
πέρασµα -κάτι που συνυπογράφουν µέλη παγκοσµίου κύρους-
ότι η αποποινικοποίηση της χρήσης και η άρση των νόµιµων κυ-
ρώσεων σε συνδυασµό µε παράλληλες πολιτικές για την κοινω-
νική ενσωµάτωση των ατόµων µε εξάρτηση στις ουσίες έχει
µειώσει το κοινό έγκληµα και το µέσο όρο των προβληµάτων που
προκύπτουν από τη χρήση, δηλαδή, τους κινδύνους για τη δη-
µόσια υγεία, από ηπατίτιδα και AIDS. 

Δεν µπορώ να καταλάβω. Γιατί ανησυχείτε για τα συµπερά-

σµατα. Γιατί ανησυχείτε; Δεν υπάρχει πουθενά, καµµία εφαρµο-
στική πράξη, πουθενά κανένας νόµος. Υπάρχει αυτό το κείµενο,
που είναι ενός διεθνούς οργανισµού που ασχολείται µε το να κα-
ταγράφει το ζήτηµα των ναρκωτικών. 

Ειλικρινά, µε τροµάζει η στάση σας, γιατί, δυστυχώς, πριν από
κάποια χρόνια υπήρχε µια τεράστια αντίληψη που έλεγε ότι
αυτός ο οποίος είναι χρήστης ναρκωτικών, είναι ένας κοινός εγ-
κληµατίας. Χρειάστηκαν πολλά χρόνια για να φύγουµε απ’ αυτήν
την αντίληψη. Ας µην επιστρέψουµε, είναι τεράστιο λάθος.

Έζησα, ως εκπαιδευτικός µέσα στις µονάδες εκπαίδευσης, πε-
ριστατικά παιδιών πολύ καλών οικογενειών που τους χτύπησε την
πόρτα η εξάρτηση και τους την χτύπησε άσχηµα. Εύχοµαι -γιατί
έζησα πρόσφατα ένα συγκλονιστικό περιστατικό πολύ δικού µου
προσώπου, που το παιδί του δυστυχώς, παρακαλούσε να µπει
στα προγράµµατα απεξάρτησης και δεν µπόρεσε, χάθηκε- πα-
ρόµοιο πρόβληµα να µην χτυπήσει την πόρτα κανενός µιας και
υποστηρίξατε πριν από λίγο, το κίνηµα των δηµάρχων της Τοπι-
κής Αυτοδιοίκησης, που σήµερα εξοργίζονται, γιατί θα πάει λέει
δίπλα σε κάποιο σχολείο που είναι στα τετρακόσια µέτρα! Παν-
τού πρέπει να γίνουν αυτές οι µονάδες, όπου υπάρχει το πρό-
βληµα. Παντού!

Ξέρετε τι είναι αυτές οι µονάδες, κύριε Ροντούλη; Τις έχετε
επισκεφτεί ποτέ; Τις έχετε δει; Θέλετε να πάµε σε µια µονάδα
σήµερα για να καταλάβετε ότι δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα;
Δεν θα καταλάβετε που είσαστε. Το έχετε καταλάβει αυτό; Το
γνωρίζετε; 

Ας πάµε, λοιπόν, µετά από εδώ να κάνουµε µια επίσκεψη, για
να δούµε ότι πρέπει να υποστηρίξετε το εγχείρηµα και να µην
συναινείτε σε φωνές λαϊκισµού ανάλογες µ’ αυτές που παρακο-
λουθούµε από το βόρειο χώρο να έρχονται σήµερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υφυπουργό.

Ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής, κ. Κακλαµάνης έχει ζητήσει
το λόγο.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Θα ήθελα,
κύριε Πρόεδρε, το λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Πρόεδρε, ο κ.
Τσίπρας ζητάει το λόγο επί προσωπικού.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον
κ. Τσίπρα να περιµένει. Ίσως χρειαστεί να απαντήσει και σε
εµένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Το λόγο έχει ο κ.
Απόστολος Κακλαµάνης.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να δια-
τυπώσω κατ’αρχάς τη θετική θέση µου στην πρόταση του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς σε ό,τι αφορά τα κέντρα
πρόληψης και γενικότερα την προσπάθεια που οφείλει να κάνει
η πολιτεία. Πάντοτε όµως, όταν τοποθετούµαι σε αυτό το θέµα
αναφέροµαι περισσότερο στην προσπάθεια που οφείλει, αφού
κατανοήσει το πρόβληµα, να καταβάλει η κοινωνία ώστε αυτή η
µεγάλη µάστιγα –που, δυστυχώς, βλέπουµε στις σηµερινές κοι-
νωνικές συνθήκες να φορτίζεται περισσότερο από την οικονο-
µική καχεξία, την οικονοµική κρίση- να περιοριστεί. 

Δυστυχώς,  µέχρι πριν από λίγα χρόνια αυτό συνέβαινε µε το
άλλο µεγάλο πρόβληµα, των ατόµων µε αναπηρία. Δεν είναι
πολλά χρόνια, το 1980 που σε αυτή την Αίθουσα ήρθε ένα νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Παιδείας που είχε τίτλο: «Περί των απο-
κλινόντων εκ του κανονικού ατόµων». Καταλαβαίνει καθένας ποια
ήταν η φιλοσοφία εκείνης της πολιτικής. Όπως επίσης, δεν είναι
πολλά χρόνια που στα χωριά, στις γειτονιές των πόλεων διάφο-
ροι κληρικοί, η ίδια η Εκκλησία έλεγε σε εκείνες τις περιπτώσεις
ότι κάποια αµαρτία βαραίνει την οικογένεια του πατέρα ή της µη-
τέρας. 

Έχουν αλλάξει πολλά πράγµατα. Πρέπει όµως, να αλλάξουν
και άλλο. Πρέπει να προσπαθήσουµε αυτά να αλλάξουν κύρια
µέσα στην ίδια την κοινωνία, διότι πρέπει να οµολογήσω ότι και
η Εκκλησία σήµερα έχει άλλη θέση γι’ αυτά τα ζητήµατα, όπως
και στο θέµα, της δωρεάς οργάνων του σώµατος. Όπως είναι
γνωστό, η ίδια η ιεραρχία και µεγάλο κοµµάτι της κοινωνίας στέ-
κεται πολύ θετικά. Έτσι και εδώ σ’ αυτό εγώ πιστεύω και επιµένω.
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Και µου έδωσε αφορµή µε την οµιλία του ο κ. Αηδόνης, ο αρµό-
διος Υφυπουργός. Αν ίδια η κοινωνία δεν καταλάβει, δεν συνει-
δητοποιήσει ότι είναι πρόβληµα του καθενός, της κάθε
οικογένειας στο σύνολο της ελληνικής κοινωνίας η υπόθεση των
ναρκωτικών, δεν πρόκειται όσα κονδύλια και να διατεθούν, όσες
δοµές και αν δηµιουργηθούν -ακόµα και αν θεωρούνται δοµές
για την πρόληψη- να έχουµε σοβαρό αποτέλεσµα.

Ως προς αυτό που θέτει ο Υπουργός έχει δίκιο. Πρέπει να πε-
ράσουµε σε όλες τις περιοχές της χώρας. Θυµάµαι αυτά που συ-
νέβαιναν στα Λαδάδικα στη Θεσσαλονίκη. Δυστυχώς, παντού
συµβαίνει το ίδιο. Ακόµη και τα ζητήµατα της αποποινικοποίησης,
έτσι όπως παρουσιάζονται, είναι γροθιές στο στοµάχι µιας πολύ
συντηρητικής κοινωνίας. Είναι πολύ συντηρητική η κοινωνία µας.
Ισχυριζόµαστε ότι δεν είναι ρατσιστική. Ισχυριζόµαστε ότι δεν
υπάρχει ιδιοτέλεια στην ελληνική κοινωνία, λες και ζούµε σε άλ-
λους τόπους. 

Χρειάζεται, λοιπόν, µεγάλη προσπάθεια. Η προσπάθεια αυτή
πρέπει να περάσει και µέσα από την εκπαίδευση, όπως ο νόµος
που ψηφίστηκε πρόσφατα και αναφέρεται σε αυτό. Νοµίζω
όµως, ότι η προσπάθεια αυτή θα έχει καλύτερα αποτελέσµατα,
αν οι φορείς που ασχολούνται µε το πρόβληµα συνεργασθούν.
Γνωρίζω τη µεγάλη διάσταση που υπάρχει µεταξύ του ΟΚΑΝΑ -
ουσιαστικά της επίσηµης γραµµής της πολιτείας- και του ΚΕΘΕΑ.
Το ΚΕΘΕΑ θεωρείται ότι απλώς υπάρχει. Και όµως, εκεί γίνεται
πάρα πολύ σοβαρή δουλειά. Και πρέπει να συνδυάσουµε όλα τα
µέσα που µπορούν να µας βοηθήσουν σ’ αυτό το πρόβληµα. 

Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει κάτι για το οποίο επίσης ζήτησα να
µιλήσω. Εγώ συµµερίζοµαι την ενόχληση και ενδεχοµένως τη δι-
καιολογηµένη πικρία είτε της ηγεσίας είτε εκείνων των εσωτερι-
κών σχηµατισµών του ΣΥΡΙΖΑ, ή και του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος που δεν δέχονται κανένα παράπονο, καµία ενόχληση,
σε ό,τι αφορά τη συµµετοχή όχι οπαδών φίλων, αλλά µελών, στε-
λεχών και κακώς βεβαίως, περιπτώσεις που επισηµαίνονται από
την άλλη πλευρά, γενικεύονται. 

Όµως στον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, µόλις προ ολίγου από το Βήµα εκεί, καλώς απήντησε ο κ.
Αηδόνης, υποθέτω ότι αν ήσαν εδώ πολλοί Βουλευτές του
ΠΑΣΟΚ, δικαίως θα διαµαρτύρονταν. Δεν είναι δυνατόν να γίνον-
ται αυτά, όπως είχα πει κάποτε, λίγο διάστηµα αφού υπέστην βί-
αιες επιθέσεις µέσα σε µπλόκ του ΣΥΡΙΖΑ. Πώς να το κάνουµε;
Δεν ενοχοποιώ εγώ όλο το κόµµα, όλο τον κόσµο όλα τα στελέχη
και όλους τους Βουλευτές του, αλλά δεν είναι δυνατόν να αγνο-
ούµε ότι πολλές φορές η φραστική βία,  η προσβολή στην τιµή,
στην υπόληψη κάποιου είναι χειρότερη από τη σωµατική βία. Το
να γνωρίζουµε ότι µέλη µας, στελέχη µας αποκαλούν «κλέφτη»
κάποιον, είναι βαρύτερο από το να τον τσακίσουν στο ξύλο, σας
βεβαιώ και κάποτε αυτό το πράγµα πρέπει να ξεκαθαριστεί.

Δεν µου αρέσουν οι υπερβολές όσων –επαναλαµβάνω- γενι-
κεύουν. Αλλά νοµίζω ότι δεν είναι δυνατόν από το Βήµα της Βου-
λής να κλείνει την οµιλία του ο Αρχηγός ενός κόµµατος και
αναφερόµενος στους Βουλευτές της Πλειοψηφίας που έχοντας
τη δική τους αντίληψη για τα πράγµατα, τοποθετούνται, ψηφί-
ζουν ή δεν ψηφίζουν –είναι δικό τους θέµα, είναι το Σύνταγµα
της χώρας που τους δίνει αυτό το δικαίωµα ή καθήκον- να λέει:
« Και κερατάδες και δαρµένοι». 

Δεν τα καταλαβαίνω εγώ αυτά τα πράγµατα και πιστεύω ότι
αυτά ακριβώς είναι που βοηθούν όσους θέλουν να αδικούν ένα
κοινοβουλευτικό κόµµα. Όπως δεν καταλαβαίνω το να πηγαίνει
από τη Γλυφάδα, από την Καλλιθέα, από το Ελληνικό στην Αρ-
γυρούπολη έξω από το χώρο µιας κοµµατικής συγκέντρωσης όχι
ο οποιοσδήποτε φίλος ή οπαδός, αλλά δηµοτικός σύµβουλος
άλλης παρατάξεως που ανήκει σε συγκεκριµένο κόµµα, ακόµη
και για να δει τι γίνεται εκεί πέρα. 

Και αυτό νοµίζω –να πάρω την πλέον αθώα εκδοχή, που δυ-
στυχώς, δεν συµβαίνει έτσι και το ξέρουµε όλοι- ότι είναι λάθος,
το λιγότερο που µπορώ να πω. Είναι επικίνδυνο, να «ανοίγει κα-
νείς την πόρτα του φρενοκοµείου», και πάρα πολλές από τις εκ-
δηλώσεις αυτές, αυτό το χαρακτήρα έχουν. 

Έλεγα και προχθές το βράδυ για τη γωνία των οδών Όθωνος
και Αµαλίας, ποιοι είναι συγκεντρωµένοι εκεί. Τα φάσκελα και τις
µούντζες των διαφόρων νοσταλγών, υπάρχει Τύπος και τηλεό-

ραση που τα µεταφέρει ως προερχόµενα από τις χιλιάδες του
λαού που µαζεύεται στην πλατεία. 

Αυτό όµως οφείλουµε να το ξεκαθαρίζουµε και να ξεκαθαρί-
ζουµε ο καθένας µας τη δική του στάση εδώ µέσα, στον πραγ-
µατικό ναό της δηµοκρατίας. Εγώ το πιστεύω γιατί είναι
επιτέλους το µοναδικό forum στο οποίο µπορεί να εκφραστεί κα-
νείς ελεύθερα. Πού θα εκφραστεί ελεύθερα, κύριε  Πρόεδρε; Στα
κανάλια, που πηγαίνουν κάποιοι εκπρόσωποι του λαού και τους
λένε «µίλα εσύ», «τώρα όχι», σταµάτα να µιλήσει ο άλλος, κ.λπ.;
Αυτό όµως πρέπει να το αποδεχθούµε όλοι. 

Πιστεύω και γι’ αυτό παρακάλεσα και τον κ. Τσίπρα να µε
ακούσει, ότι υπάρχει ίσως µία «τρικυµία εν ποτηρίω». Διότι δεν
µπορώ να αποδεχθώ -πραγµατικά, γι’ αυτό και ο τόνος της αντι-
δράσεώς µου- ότι ένα κοινοβουλευτικό κόµµα, ένα κόµµα της
Αριστεράς θέλει να αντιγράψει τέτοιες πρακτικές. Και να µην
ενοχλείσθε. Ζούσαµε τις εποχές εκείνες που αγανακτισµένοι
δήθεν τότε πολίτες µας αντιµετώπιζαν µε τέτοιο τρόπο που δεν
τολµούσαµε να πάµε να µιλήσουµε κάπου. Δεν είναι σήµερα βέ-
βαια εκείνες οι εποχές. Εγώ πιστεύω ότι και οι πλέον ακραίοι από
τους οπαδούς σας σίγουρα δεν θέλουν να αντιγράψουν τέτοιου
είδους πρακτικές. Αλλά, κύριε  Πρόεδρε του ΣΥΡΙΖΑ εγώ µέχρι
τώρα δεν σας έχω ακούσει µία φορά να αναφερθείτε σ’ αυτό.
Δεν ζητάω υπεύθυνες δηλώσεις ξέρετε. Μου ζητούσαν να κάνω
υπεύθυνη δήλωση. Πήγα φυλακή µε τον 509, αλλά τους έλεγα –
δεν υπήρξα κοµµουνιστής, πώς να το κάνουµε- ότι δεν θα κάνω
υπεύθυνη δήλωση. Δεν ζητάω, λοιπόν, υπεύθυνη δήλωση. Ζητώ
να µη λέτε ότι «θα φύγετε δαρµένοι. Δεν χρησιµοποιήσατε την
έκφραση του λαού που λέει «κερατάς και ζηµιωµένος». Αλλά
εσείς το είπατε πιο αυθεντικά ότι θα φύγουµε δαρµένοι. Δεν είναι
σωστό. Εγώ θα ήθελα να ακούσω από το νέο άνθρωπο που δεν
είναι της δικής µου γενιάς αλλά είναι ένας νέος άνθρωπος, πώς
σκέφτεται αυτά τα πράγµατα και τι πρέπει να κάνουµε όλοι, ώστε
ο λαός να εκφράζεται ελεύθερα. Διότι ασφαλώς θα υπάρχουν
και κάποιοι που θα ήθελαν να σταµατήσει ο λαός να εκφράζεται
ειρηνικά. Μην τους διευκολύνουµε, λοιπόν, όποιοι και αν είναι
αυτοί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε
πολύ, κύριε  Κακλαµάνη.

Ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Τσίπρας, έχει το λόγο.
ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Ευχαριστώ,
κύριε  Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να ξεκινήσω απευθυνόµενος και στον κ.
Κακλαµάνη και στον κ. Αηδόνη. Εδώ έχουµε κάποιους ρόλους,
κύριε  πρώην Πρόεδρε της Βουλής και αξιότιµε κύριε  Υφυ-
πουργέ. Και όταν οµιλώ από αυτό το Βήµα, οµιλώ ως Πρόεδρος
Κοινοβουλευτικής Οµάδας και απαιτώ να µου απευθύνετε το
λόγο γνωρίζοντας ότι µιλάτε στον Πρόεδρο µιας Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας µιας παράταξης µε αγώνες, µε ιστορία και µε δια-
δροµή. Δεν µιλάτε σ’ ένα νέο άνθρωπο για να δίνετε νουθεσίες.

Σας αντιστρέφω, λοιπόν, αυτούς τους χαρακτηρισµούς. Μι-
λάτε σ’ ένα πρόσωπο που έχει θεσµικό ρόλο. Και όπως εγώ σέ-
βοµαι το δικό σας θεσµικό ρόλο, έτσι απαιτώ να σέβεστε και
εσείς το δικό µου θεσµικό ρόλο.

Πάµε στην ουσία του προβλήµατος. Κατ’ αρχάς, για όλα όσα
είπε ο αξιότιµος και αξιοσέβαστος για τους αγώνες του και για
τη διαδροµή του πρώην Πρόεδρος της Βουλής, ο κ. Κακλαµάνης,
θα πω το εξής: Φαίνεται, κύριε  Κακλαµάνη, ότι δεν µε παρακο-
λουθείτε σε όλες µου τις τοποθετήσεις ή επιλεκτικά αποµονώ-
νετε φράσεις. Διότι αν µε παρακολουθούσατε, κύριε  Κακλαµάνη,
θα γνωρίζατε ότι σε συζήτηση που διεξήχθη µάλιστα όταν αντι-
δικήσαµε µε τον κ. Ευθυµίου, που ασκούσε χρέη Κοινοβουλευτι-
κού Εκπροσώπου, είπα ότι δεν υπάρχει άλλος Πρόεδρος
κόµµατος εδώ  ο οποίος να έχει δηλώσει ευθαρσώς ότι δεν επι-
κροτούµε αντισυγκεντρώσεις σε πολιτικές εκδηλώσεις, κανενός
κόµµατος, ακόµα και της εξωκοινοβουλευτικής ακροδεξιάς.
Έχουν δικαίωµα να κάνουν πολιτικές συγκεντρώσεις. Αλλά είπα
και ότι εµείς ακριβώς επειδή φοβόµαστε τις προβοκάτσιες
έχουµε συστήσει στους φίλους και τα µέλη µας να είναι ιδιαίτερα
προσεκτικοί. Δεν το θυµάστε αυτό; Δεν το είπα αυτό; 

Γιατί, όµως, επιµένετε σ’ ένα επιχείρηµα που έχει φθαρεί τόσο
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πια; Γιατί έχει φθαρεί; Διότι όταν η συντριπτική πλειοψηφία µιας
κοινωνίας αποδοκιµάζει, -καλώς ή κακώς- δεν θα το κρίνω εγώ
τώρα, εγώ λέω ότι σε κάθε περίπτωση κακώς σε πολιτικές συγ-
κεντρώσεις, τότε αν κάνετε µια πρόχειρη δηµοσκόπηση εκεί θα
βρείτε ψηφοφόρους όλων των κοµµάτων και συντριπτικά περισ-
σότερους ψηφοφόρους του ΠΑΣΟΚ. Περισσότεροι είναι ΠΑΣΟΚ
από αυτούς που αποδοκιµάζουν παρά ΣΥΡΙΖΑ. Δεν το έχετε κα-
ταλάβει; 

Αλλά νοµίζω ότι η ουσία δεν είναι εκεί. Η ουσία είναι, κύριε Κα-
κλαµάνη και κύριε Αηδόνη, ότι την ίδια στιγµή προσπαθείτε να
δηµιουργήσετε µια καρικατούρα, έναν εχθρό, για να δικαιολογή-
σετε αυτό που µε πολύ εύγλωττο τρόπο, ειπώθηκε -δεν το είπα
εγώ- ένας Βουλευτής σας το είπε -ότι κάποιοι «κυβερνητικοί πρίγ-
κιπες» την ώρα που η κοινωνία φτύνει, νοµίζουν ότι βρέχει. Δεν
το είπα εγώ. Άµα το είχα πει εγώ ο κ. Κακλαµάνης εδώ θα µου
είχε… 

Δεν το είπα εγώ. Για να αντιµετωπίσετε,λοιπόν, αυτό το γεγο-
νός, οδηγήστε στην κατασκευή ενός ανύπαρκτου εχθρού, που
είναι ο ΣΥΡΙΖΑ, προκειµένου να δικαιολογήσετε αυτό που συµ-
βαίνει.

Προσέξτε, όµως, είπα προχθές στην οµιλία µου ότι µε εξοργί-
ζει αυτό, αλλά το µεγάλο πρόβληµα για τη χώρα και τη δηµοκρα-
τική παράταξη δεν είναι ούτε αυτό, είναι ότι την ίδια στιγµή που
κατασκευάζετε ως εχθρό το ΣΥΡΙΖΑ, µια δύναµη της Αριστεράς
µε παραδόσεις σε αγώνες και µας εξοµοιώνεται µε την καρφίτσα
και τους Γκοτζαµάνηδες, ανοίγεται διάπλατα την αγκαλιά σας
στον κ. Καρατζαφέρη, στον κ. Μητσοτάκη, που σας στηρίζει,
στην ακροδεξιά εντός και εκτός Αιθούσης. Αυτό είναι το πρό-
βληµα.

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Γιατί αναστατώνεστε; Για το «ανοίγει τις αγκαλιές του ο Πρω-

θυπουργός»; Εντάξει, δεν υπάρχει λόγος να αναστατώνεστε. Άλ-
λωστε, ο κ. Καρατζαφέρης µου είπε ότι ζηλεύω όταν το είπα
αυτό. Προφανώς, ο ίδιος το χαίρεται που ανοίγει τις αγκαλιές ο
Πρωθυπουργός. Άρα, δεν υπάρχει λόγος να αναστατώνεστε.

Και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Λέτε σε µένα ότι απειλώ. Ακόµα κι αν λεκτικά πολλές φορές,

στη ρύµη του λόγου όλοι το κάνουµε µε παροµοιώσεις, µε εκ-
φράσεις, µιλάµε έντονα, αντιδικούµε θεωρείτε ότι ο πολιτικός
λόγος εµπεριέχει µεγαλύτερη βία από την πραγµατική βία της
άσκησης µιας βίαιης πολιτικής;

Κύριε Αηδόνη, µιλάτε για απειλή σε µένα, όπου εσείς ως Κυ-
βέρνηση τον εκβιασµό τον έχετε ως εργαλείο άσκησης πολιτι-
κής; Υπάρχει εκβιασµός διαρκώς. Εκβιασµός για το µνηµόνιο.
Μνηµόνιο ή χρεοκοπία µας είπατε. Εκβιασµός οι δηµοτικές εκλο-
γές. Εκβιασµός στους Βουλευτές σας αν το ψηφίσουν ή δεν το
ψηφίσουν. Εκβιασµός τώρα για την πέµπτη δόση, ο οποίος βε-
βαίως κατέρρευσε. Διαρκώς υπάρχουν εκβιασµοί και λέτε ότι
εγώ απειλώ; Σε τι εγώ να απειλήσω; 

Και η παροιµία, την οποία χρησιµοποίησα, προφανώς µεταφο-
ρικό χαρακτήρα έχει, κύριε Κακλαµάνη, και δεν έχει καµµία
σχέση να κάνει µε την κυριολεξία της λέξης. Και, αν θέλετε, έχει
να κάνει µε το γεγονός ότι καλούνται κάποιοι να ψηφίσουν υπερ-
βαίνοντας τη συνείδησή τους. όπως οι ίδιοι λένε, προκειµένου
να διατηρήσουν τη συνοχή µιας Κυβέρνησης, η οποία ούτως ή
άλλως, νοµοτελειακά λέω εγώ, σε τρεις µήνες δεν θα υπάρχει.
Αυτόν το χαρακτήρα είχε και µην το µεταφέρετε αλλού.

Κύριοι της Κυβέρνησης, κύριε Αηδόνη και κύριε Κακλαµάνη,
λυπάµαι πολύ, αλλά δεν βγάζει πουθενά αυτή η διαρκής αντιδικία
µε το ΣΥΡΙΖΑ. Το πρόβληµα είναι η ουσία της πολιτικής και µε
την ουσία της πολιτικής να αντιπαρατεθείτε, όχι µε τις καρικα-
τούρες της.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κ. Τσίπρα.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το
λόγο επί προσωπικού. Μία φράση να πω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Έχετε το λόγο για
ένα λεπτό, κύριε Κακλαµάνη.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Άκουσα τον Πρόεδρο της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, λυπάµαι, αλλά είναι δυνατόν
άλλα να ακούει και άλλα να καταλαβαίνει κανείς; Έδωσα εγώ µα-

θήµατα στον κ. Τσίπρα; 
Αµφισβήτησα το θεσµικό του ρόλο; Τι είναι αυτά τα πράγµατα;

Είπα και το επαναλαµβάνω: Έχω την αξίωση από  ένα νέο άν-
θρωπο να µη σκέφτεται όπως µπορεί να σκέφτονται άνθρωποι
της δικής µου γενιάς. Μιλώ καθαρά και ξάστερα, κύριε Πρόεδρε.
Με ακούτε συχνά εδώ και ειλικρινώς ξέρω ότι πολλές φορές τα-
λαιπωρώ το Σώµα επαναλαµβάνοντας τα ίδια πράγµατα. 

Όταν ακούω τώρα ότι ο κ. Τσίπρας, ο αξιότιµος κ. Τσίπρας,
διότι εγώ δεν είµαι αξιότιµος, είµαι απλός κύριος, αξιότιµος είναι
ο κ. Αηδόνης…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας είπε αξιότιµο
και αξιοσέβαστο. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. Αυτά
είναι για να χαλαρώνουµε κάπως και τη συζήτηση. 

Κύριε Πρόεδρε, µόλις τώρα λέει ο κ. Τσίπρας, αποφαίνεται,
κάνει διάγνωση ότι «υπερβαίνουµε τη συνείδησή» µας διότι κά-
ποιος, λέει, το είπε. Μα, κύριε Τσίπρα, ξέρετε πόσο έχει υποφέ-
ρει ιδιαίτερα ο κόσµος στον οποίο ανήκετε και ανήκουµε –εµείς
έτσι πιστεύουµε- από τη συλλογική ευθύνη. «Είπε κάποιος», άρα
όλοι το είπαν. Εγώ δεν έχω υπ’όψιν µου κάποιον να οµολογεί ότι
παραβιάζει τη συνείδησή του. Δεν θα το καταλάβω. Αλλά και
αυτά µπορεί να τα ακούσει κανείς. 

Το θέµα είναι απλό. Την απάντηση που έδωσε στον κ. Ευθυ-
µίου ο κ. Τσίπρας την έχω υπ’όψιν µου. Το ζήτηµα όµως είναι όχι
ότι ασφαλώς ο ΣΥΡΙΖΑ συγκεντρώνει τα πλήθη. Εάν όµως  στο
κόµµα, στο οποίο εγώ είµαι ένα µέλος και όχι ο Πρόεδρος του,
είχα συγκεκριµένα πρόσωπα που δεν το αρνούνται ότι παραβρί-
σκονται µέσω µιας αντισυγκέντρωσης σε συγκέντρωση που
πραγµατοποιεί ένα άλλο κοινοβουλευτικό κόµµα, θα έπαιρνα κά-
ποια µέτρα. Υποθέτω ότι υπάρχουν κάποια συλλογικά όργανα.
Εδώ όχι µόνο δεν ελήφθησαν µέτρα, αλλά εκαλύφθησαν. 

Άκουγα και τις θεωρίες ότι ήταν οπαδοί του ΠΑΣΟΚ. Ασφαλώς
και οπαδοί του ΠΑΣΟΚ θα διαµαρτύρονται. Αλλά αν εµείς λέµε
εδώ ότι µεγαλύτερη βία είναι η βία του µνηµονίου, τι σηµαίνει
αυτό; Ότι µπορεί κανείς στη βία να αντιτάξει βία και άρα από εκεί
και πέρα πάµε στο αν υπερβαίνει ή όχι κανείς τα όρια που ορίζει
ο Ποινικός Κώδικας. Μα, εκεί θα πάµε; 

Είναι καθαρά τα πράγµατα. Πολεµήστε µια πολιτική. Θα σεβα-
στώ την άποψή σας. Όµως µην είστε και έτσι και αλλιώς και αλ-
λιώτικα διευκολύνοντας τη βλάβη της χώρας σήµερα. Η «BILD»
εκατοµµύρια φύλλα κυκλοφορία. Έγραφε την Τετάρτη το βράδυ:
«Εκατοµµύρια. Αιµατοχυσία στην Αθήνα. Οι τουρίστες φεύγουν».
Ήδη έχουµε πτώση του τουριστικού ρεύµατος στη χώρα µας. Ας
τα καταλάβουµε αυτά επιτέλους. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Το λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός κ. Αηδόνης.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΗΔΟΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Κατ’αρχάς, κύριε Τσίπρα, η δική µου επίκληση
δεν έχει καµµία πρόθεση να υποβαθµίσει το ρόλο σας. Το σέβο-
µαι απόλυτα και προσωπικά θεωρώ ότι σε µια δηµοκρατία εκ των
πραγµάτων είναι απαραίτητες όλες οι φωνές. Θα µου επιτρέ-
ψετε, λοιπόν, να το ξεκαθαρίσω και να πω ότι για εµένα τουλάχι-
στον η επίκληση του νέου ανθρώπου είναι ένας τίτλος τιµής. Σ’
αυτήν τη λογική, λοιπόν, ήθελα να σας τον αποδώσω. 

Νιώθω ικανοποίηση που άκουσα από εσάς µέσα στη Βουλή –
εγώ το άκουσα για πρώτη φορά µέσα στη Βουλή- να λέτε ότι
αποδοκιµάζετε κάθε πράξη βίας και κάθε αντισυγκέντρωση, όταν
και εφόσον γίνονται συγκεντρώσεις άλλων κοµµάτων. 

Θέλω να πω ότι η δική µου επίκληση και αναφορά έγινε όχι
γιατί µιλήσατε για κάποια απειλή. Είπα ότι «ένιωσα την απειλή». 

Και ξέρετε κάτι; Ο λόγος, είναι ένα πάρα πολύ χρήσιµο εργα-
λείο για να µας ξεχωρίζει, να καταγράφει τις προθέσεις µας και
να οδηγεί σε συµπεριφορές. Ο δικός σας ο λόγος, αγαπητέ Πρό-
εδρε, είναι ένας λόγος που δυστυχώς, οδηγεί ανθρώπους σε
αυτό, που πριν από λίγο περιέγραψε µε πολύ παραστατικό τρόπο
ο κ. Κακλαµάνης. Νιώθω πολύ άσχηµα κάθε φορά που χρειάζεται
να φύγω απ’ αυτόν εδώ τον ιερό χώρο της δηµοκρατίας και να
περπατήσω έξω, γιατί θα συναντήσω κάποιους αγανακτισµένους
πολίτες, γαλουχηµένους όµως σε συγκεκριµένες συµπεριφορές.
Νιώθω πάρα πολύ άσχηµα. Και αυτό δεν είναι γιατί αυτός ο κό-
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σµος διαπιστώνει ξαφνικά σήµερα ότι υπάρχει ένα αδιέξοδο µιας
πολιτικής που λέτε περί µνηµονίου. Είναι, γιατί έχει µεταφερθεί
ένα καθαρό µήνυµα προς αυτόν να αποδοκιµάσει, -που καλά
κάνει,- αλλά και να βιαιοπραγήσει. Και αυτό πρέπει να το σταµα-
τήσετε, κύριε Τσίπρα. Αυτό το µήνυµα που εκπέµψατε πολύ κα-
θαρά σήµερα, πρέπει να το εκπέµπετε συνέχεια. Για να
βοηθήσετε, να συνεχίσει να υπάρχει δηµοκρατία σε αυτήν τη
χώρα. Γιατί το διακύβευµα σήµερα είναι και αυτό, δυστυχώς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κ. Αηδόνη.

Το λόγο έχει ο κ. Ροντούλης. 
Κύριε Ροντούλη, πολύ σύντοµα, γιατί έχουµε φύγει από χρό-

νους, τα πάντα.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εµείς κατανοούµε

τη συµπεριφορά του Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ. Είναι µία συµπερι-
φορά που ξεκινάει από ψυχολογικούς παράγοντες, θα έλεγα. Ο
άνθρωπος νιώθει αποµονωµένος λόγω του ακραίου πολιτικού
λόγου που ο ίδιος χρησιµοποιεί. Όταν, λοιπόν, βλέπει δύο πολι-
τικούς Αρχηγούς να διαλέγονται, αρχίζει τις ζήλιες. Απορώ: Δεν
µπορεί να καταλάβει το αυτονόητο ότι οι πολιτικοί Αρχηγοί δια-
λέγονται και καλά κάνουν και διαλέγονται, δεν ανοίγει δηλαδή
κανένας την αγκαλιά έναντι του άλλου, όπως χαριτολογώντας
προφανώς είπε, γιατί η χώρα βρίσκεται σε µία ιδιαζόντως δύ-
σκολη κατάσταση; Αντιµετωπίζει µια ιδιαιτέρως δύσκολη πραγ-
µατικότητα, άρα, λοιπόν, βεβαίως οι πολιτικοί Αρχηγοί πρέπει να
συζητούν και να διαλέγονται. Και λυπάµαι, αλλά θα το πω. Ο
Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ νιώθει κατά κάποιο τρόπο απόβλητος και
αποσυνάγωγος λόγω της ακραίας, ξαναλέω, πολιτικής του συµ-
περιφοράς και δηµιουργεί όλα αυτά τα επεισόδια. Ο ίδιος θα
πρέπει να αναλογιστεί µε τη συµπεριφορά του σε ποια θέση έρ-
χεται. 

Και επειδή εδώ δεν θα ξαναπάρω το λόγο, κύριε Πρόεδρε...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Να κλείσουµε, κύριε

Ροντούλη.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Τελειώνω µε αυτό. Δεν θα ξανα-

πάρω το λόγο για να σας διευκολύνω και εσάς. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ωραία. Ευχαριστώ

πολύ. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, επειδή οι µάσκες

πρέπει να πέφτουν κάποτε, εδώ σας έφερα ένα κείµενο γραπτό,
scripta manent. Επειδή δεν προλάβατε προφανώς να διαβάσετε
καλά, εγώ το διάβασα πάρα πολύ καλά. Εδώ, λοιπόν, η αναφορά
αυτή της παγκόσµιας επιτροπής στην οποία συµµετέχει ο αξιό-
τιµος Πρωθυπουργός της χώρας...

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΗΔΟΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Δεν είναι κακό. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Βεβαιότατα. 
Έχει ένα κεφάλαιο που επιγράφεται «συστάσεις». Δηλαδή,

κύριε Πρόεδρε, αυτή η επιτροπή δίνει κάποιες συµβουλές. Κάνει
συστάσεις στις κυβερνήσεις των κρατών. Τι λέει, λοιπόν, σε δύο
σηµεία; Ποιες είναι οι συστάσεις της επιτροπής αυτής, προφα-
νώς και του αξιοτίµου Πρωθυπουργού της χώρας, αφού συµµε-
τέχει; Σύσταση πρώτη. Είναι στη σελίδα 10, κύριε Πρόεδρε. Λέει
και µεταφράζω επί λέξει: «Αντικατάσταση της ποινικοποίησης και
της τιµωρίας των ανθρώπων που χρησιµοποιούν ναρκωτικά µε
προσφορά υπηρεσιών υγείας σε αυτούς που την έχουν ανάγκη».
Αντικατάσταση της ποινικοποίησης. Ένα σηµείο. Και συνεχίζω.
Τρίτη σύσταση στη σελίδα 11. Λέει και πάλι µεταφράζω: «Ενθάρ-
ρυνση των κυβερνήσεων να πειραµατιστούν µε µοντέλα νόµιµης
ρύθµισης της χρήσης των ναρκωτικών, παραδείγµατος χάριν,
της κάνναβης». 

Ορίστε, αυτό είναι. Ο κ. Παπανδρέου και στο παρελθόν έκανε
µία διάκριση µεταξύ «σκληρών» και «µαλακών» ναρκωτικών. Στα
«µαλακά» ναρκωτικά κατέταξε ο ίδιος τη µαριχουάνα και την κάν-
ναβη κατά το παρελθόν και λέει ότι εδώ θα πρέπει να προχωρή-
σουµε σ’ ένα καθεστώς νόµιµης ρύθµισης, νοµιµοποίησης αυτών
των ναρκωτικών ουσιών. Άρα, θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να µην
παραγνωρίζετε την πραγµατικότητα και να µην την παραποιείτε.
Scripta manent. Είναι γραµµένα αυτά. Δεν είναι δικές µας θέσεις,
δεν είναι εικασίες. Είναι γραµµένα. 

Και, βεβαίως, θα ήθελα να δώσετε µία τελειωτική απάντηση –

και µε αυτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- και για το ζήτηµα της τα-
χείας απεξάρτησης. Υπάρχουν ιδιωτικές κλινικές -σας το καταγ-
γέλλουµε επισήµως κι ο κ. Τιµοσίδης το γνωρίζει το θέµα-
υπάρχουν βίλες, κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν πολυτελέστατες
φάρµες που λένε στους ανθρώπους, στους χρήστες ναρκωτικών
ουσιών:  «Ελάτε σε µας εδώ και µε τις µεθόδους που χρησιµο-
ποιούµε θα επιτευχθεί αποτέλεσµα ταχείας απεξάρτησης. Μέσω,
παραδείγµατος χάριν,» -έχω καταγράψει µία εκ των µεθόδων
αυτών- «της χρήσης ναλτρεξόνης υπό ύπνωση ή µέσω της αιµο-
κάθαρσης, της ολοκληρωτικής αιµοκάθαρσης, θα επέλθει η απο-
τοξίνωση». Καταλαβαίνετε ότι υπάρχει ένα κύκλωµα στην Ελλάδα
που προσπαθεί να εκµεταλλευθεί οικονοµικά τους τοξικοµανείς
και τις οικογένειες των ανθρώπων αυτών. Τους αφαιµάζουν κυ-
ριολεκτικά. Μιλάµε για ετήσια ποσά, κύριε Πρόεδρε, της τάξεως
των 30.000, 40.000 και 50.000 ευρώ! Πρόκειται για αίσχιστο κοµ-
πογιαννιτισµό. Τέτοιες µέθοδοι, πρώτον, είναι παράνοµες και
δεύτερον, δεν εδράζονται επί επιστηµονικών πορισµάτων. 

Ο κ. Τιµοσίδης είναι γνώστης του θέµατος κι έκανε µάλιστα και
δηλώσεις όταν του ετέθη το ζήτηµα, ότι η Κυβέρνηση θα πατάξει
τέτοιου είδους πρακτικές και συµπεριφορές.

Εγώ, λοιπόν, σήµερα σας ερωτώ: Τι κάνατε για την πάταξη του
φαινοµένου αυτού, της ταχείας απεξάρτησης που, πράγµατι, κά-
ποιοι υπόσχονται; Ποιους βάλατε στη φυλακή; Ποιες τέτοιες «µο-
νάδες» κλείσατε; Σε ποιους επιβάλατε πρόστιµα; Πώς προσπα-
θήσατε να ελέγξετε αυτούς τους κοµπογιαννίτες; Αυτοί οι άν-
θρωποι, κύριε Πρόεδρε, χρησιµοποιούν τα παιδιά που πάσχουν
από στερητικά  σύνδροµα, που είναι εξαρτηµένα, ως σακούλες.
Πρέπει να ξέρετε όµως ότι τα παιδιά αυτά είναι από τα καλύτερα
και τα πιο ευαίσθητα παιδιά της ελληνικής κοινωνίας. Τονίζω
εσκεµµένα τον όρο «ευαίσθητα», γιατί κάποια άλλα πράγµατα,
κάποια άλλα αίτια, κοινωνικά, κυρίως, τα οδήγησαν προς τα ναρ-
κωτικά. Η πολιτεία όµως πρέπει να προστατεύσει και τα παιδιά
αυτά και τις οικογένειές τους από τους κοµπογιαννίτες που σας
προανέφερα. 

Εποµένως, εγώ θέλω να µου πείτε συγκεκριµένα πράγµατα για
το τι πράξατε. Γιατί αν δεν µου πείτε, θα µε εξαναγκάσετε –κι ευ-
χαριστώ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε- να σας αναφέρω και
το όνοµα συγκεκριµένης τέτοιας κλινικής µέσα στην οποία έχασε
τη ζωή του ένας τριαντάχρονος. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΗΔΟΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Να µας το πείτε, κύριε συνάδελφε. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Λυπάµαι εάν δεν το  γνωρίζετε. 
Εδώ η δουλειά µου δεν είναι να λέω «ο άλφα, ο βήτα, ο γάµα»

και να ποινικοποιώ πράγµατα. Η δουλειά µου είναι το να θέτω γε-
γονότα, προκειµένου το Υπουργείο να προχωρά σε λύσεις. Σας
είπα ότι ο συνάδελφός σας κ. Τιµοσίδης κατά το παρελθόν ανα-
φέρθηκε στο θέµα αυτό. Πού βρίσκεται το θέµα αυτό; Σας το
θέτω µετ’ επιτάσεως και ξέρετε γιατί; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Ροντούλη,
σας παρακαλώ ολοκληρώστε τώρα αµέσως. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Σας το θέτω, λοιπόν, µετ’ επιτάσεως διότι είπατε κι ο ίδιος ότι

πρόκειται να προχωρήσει ένα εθνικό σχέδιο δράσης κατά των
ναρκωτικών. Όσο δεν προχωράει το σχέδιο αυτό εµφανίζονται
κενά, τα οποία αυτοί οι κοµπογιαννίτες χρησιµοποιούν κι εκµε-
ταλλεύονται. Γι’ αυτό σας το λέω.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Δεν θα ξαναπάρω το λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Υπουργέ, θέ-

λετε να πάρετε το λόγο, όπως ζητήσατε προηγουµένως, ή να
ακούσουµε πρώτα τις δευτερολογίες των εισηγητών, για να κλεί-
σετε εσείς µετά; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΗΔΟΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Να τις ακούσουµε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Νοµίζω ότι αυτό
είναι το καλύτερο, ότι είναι πιο πλήρες. 

Ο κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκης έχει το λόγο. Υπενθυµίζω ότι και οι
πέντε εισηγητές έχετε από πέντε λεπτά. 

Ορίστε, κύριε Κριτσωτάκη, έχετε το λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εισηγήθηκα αυτήν
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την πρόταση νόµου και είδατε ότι παρενεβλήθησαν διάφορα και
δεν µίλησε ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, γιατί είχε µία
συγκεκριµένη πολύ επείγουσα ανειληµµένη υποχρέωση. Θα πα-
ρακαλέσω, λοιπόν, να µε προσέξετε. 

Η κριτική µας για το γενικό ζήτηµα µίας συζήτησης που έγινε
εδώ είναι ουσιαστική και γι’ αυτό είναι σκληρή. Εδράζεται σε µία
πάρα πολύ σκληρή πραγµατικότητα, αυτήν που δηµιουργεί το
µνηµόνιο 1 και απειλεί να δηµιουργήσει το µνηµόνιο 2, που έχει
ονοµαστεί µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα. 

Θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, και θέλω να το ακούσει αυτό και
ο κύριος Υπουργός και θα ήθελα να το ακούσει και ο κ. Κακλα-
µάνης, που είναι παλιός κοινοβουλευτικός µε µεγάλη εµπειρία,
ότι δεν φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ γι’ αυτήν την πολιτική, αλλά ούτε και µπο-
ρεί κανείς να χρησιµοποιήσει αποτελεσµατικά τον ΣΥΡΙΖΑ για να
κρύψει το ποιος φταίει. Φταίει η πολιτική σας. Δεν είµαστε εµείς
εκείνοι οι οποίοι δηµιουργούµε τις αντιδράσεις, αλλά η πολιτική
σας ό,τι και αν κάνετε, όσο και αν υπάρχει µία ενορχήστρωση
ηµιεπίσηµη από την πλευρά του ΠΑΣΟΚ και εκπορευόµενη, αν
θέλετε, από τον έναν Αντιπρόεδρο και κάποιος που κατεβαίνει
ως κάτω, δεν µπορεί να το πετύχει.

Και θέλω να πω και κάτι: Όσο δεν αποδοκιµάζεται επισήµως
και από την πλευρά της Κυβέρνησης και του κόµµατος του
ΠΑΣΟΚ αυτή η πολιτική, τόσο θα είστε έκθετοι.

Εµένα µε προκαλεί, κύριε Υφυπουργέ, το ότι απευθύνεστε σ’
ένα νέο άνθρωπο,που είναι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, µε έναν τρόπο όχι για να το πείτε ή να το
διαπιστώσετε -εξάλλου φαίνεται µόνο του- αλλά να το χρησιµο-
ποιήσετε, εν πάση περιπτώσει, νουθετικά. Δεν είναι σωστό. Νο-
µίζω ότι καλώς σας απάντησε και δεν ήταν ούτε έπαρση, ούτε
εγωισµός.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΗΔΟΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Το διευκρίνισα αυτό.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Επαρκώς απαντήσατε και εσείς,
απλώς εγώ επικουρικά διαπιστώνω.

Να σας πω τώρα όµως κάτι άλλο, ότι τον κόσµο που αντιδρά,
τον κόσµο που φωνάζει, εσείς τον βγάλατε έξω. Και προσέξτε,
δεν είναι απειλή από τον άλφα ή τον βήτα µέσα στο Κοινοβούλιο,
αλλά είναι η απειλή του δεύτερου µνηµονίου στον ελληνικό λαό.
Αυτό είναι το κυρίαρχο. Όλα τα υπόλοιπα είναι µικρά, τριτεύοντα,
τεταρτεύοντα, αλλά δεν είναι αυτή η βασική διαφορά. 

Ο ελληνικός λαός αντιδρά. Προσέξτε, όµως, κάτι. Δεν αντέ-
δρασε ο ελληνικός λαός αµέσως µε το πρώτο µνηµόνιο. Περί-
µενε δώδεκα µήνες και µετά δεν άκουσε εµάς ή εσάς, αλλά είδε
αυτά που έκανε η πολιτική σας και τότε κατέβηκε στις πλατείες.
Πρώτον, σας απονοµιµοποίησε, γιατί αυτός σας ψήφισε και
αυτός σας λέει: «Δεν σας στηρίζω». Απέδειξε ότι δεν υπάρχουν
µονόδροµοι, αλλά υπάρχουν και πλατείες. Μάλιστα απέρριψε
τους µονοδρόµους. Και σας λέω κάτι και το επαναλαµβάνω:
Έκανε τη µοναδική διαπραγµάτευση που έχει κάνει αυτή η χώρα
µετά την κρίση που έχει εισέλθει µε δικές σας και όχι µόνο δικές
σας ευθύνες. 

Αυτό θέλω µόνο να σας πω και να το κλείσουµε το θέµα εδώ.
Εγώ δεν θέλω να πω και να επαναλάβω εδώ µέσα -γιατί εάν απαν-
τήσω, θα το επαναλάβω-είτε τη λέξη «ψυχολογικοί λόγοι» είτε το
«ζήλιες» είτε το «απόβλητος» είτε το «αποσυνάγωγος». Αυτά
αφήστε τα. Κάνουν λάθος αυτοί που τα εκφέρουν.

Και θα πω µία µόνο κουβέντα. Ότι σήµερα όποιος κάνει τέ-
τοιου είδους κριτική, που κάνουµε εµείς, είναι προς ενίσχυση του
κοινοβουλευτισµού και της δηµοκρατίας. Αυτοί οι φόβοι του «µην
πείτε αυτό, γιατί µπορεί να γίνει το άλλο» δεν πιάνουν. 

Η συγκεκριµένη πρόταση νόµου θέλω να σας πω ότι δεν φιλο-
δοξούσε να λύσει το πρόβληµα των ναρκωτικών. Φιλοδοξούσε
όµως να µιλήσει σε κάτι το πολύ συγκεκριµένο, γιατί το ειδικό
είναι συγκεκριµένο και το συγκεκριµένο είναι αποτελεσµατικό.
Νοµίζω ότι ένα κοµµάτι του παζλ είναι αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εµείς προσπαθήσαµε να συµβάλουµε. Νοµίζω ότι και ένας πα-
λιός κοινοβουλευτικός, ο πρώην  Πρόεδρος της Βουλής, ο κ. Κα-
κλαµάνης, αλλά και ένας άλλος έµπειρος κοινοβουλευτικός και
πρώην Υπουργός, ο κ. Γείτονας, νοµίζω ότι έδωσαν κάποια πράγ-

µατα που ενισχύουν την άποψή µας. Και γι’ αυτό θέλω να σας
διαβάσω κάτι σχετικά µ’ αυτό που κάνατε εσείς, την παρεµβολή,
αυτό το by pass που κάνατε.  

Στο σηµείο 2 στο άρθρο 61, αναφέρεται ότι δυνατότητα συµ-
µετοχής στις εν λόγω αστικές εταιρείες –δηλαδή αυτές που
εσείς φτιάξατε- έχουν οι δήµοι και οι περιφέρειες. Εµείς σας το
λέγαµε, αλλά δεν το παίρνατε σοβαρά. 

Σας είπε σήµερα ο κ. Γείτονας ότι χάνεται το 50% του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών, όταν δεν χρησιµοποιήσει –όπως του δίνετε
τη δυνατότητα- ο οργανισµός τοπικής αυτοδιοίκησης αυτό το δι-
καίωµα. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Αποδυναµώνετε και µε αυτόν
τον τρόπο τα κέντρα πρόληψης. 

Τέλος, θα σας πω ότι υπάρχουν αρκετά πράγµατα, αλλά εγώ
θα περιοριστώ στα γενικά, τα φιλοσοφικά και δεν θα ασχοληθώ
παραπάνω, γιατί τα είπαµε όλα. Δεν µπορεί να είναι φιλανθρωπία,
αλλά πρέπει να είναι ανθρωπισµός η υπόθεση των ναρκωτικών.
Θα σας πω ακόµη ότι ο κοινωνισµός και όχι η ιδιωτική πρωτο-
βουλία είναι η δύναµη που θα προωθήσει το όχηµα.

Επίσης, να σας αναφέρω ότι είναι αναίρεση και του εθελοντι-
σµού και του ανθρωπιστικού χαρακτήρα η εµπορευµατοποίηση
ή ακόµα περισσότερο η ιδιωτικοποίηση. Πηγαίνετε σε κακό
δρόµο και αυτά που λέτε για το φάρµακο, πράγµατι, έχουν γίνει
µειώσεις, αλλά αυτές οι µειώσεις είναι µε ένα οριζόντιο κούρεµα. 

Αυτό είναι κάτι που θα πείθατε, αν το κάνατε πριν πέντε-δέκα
χρόνια. Σήµερα δεν πείθετε επ’ ουδενί και κανέναν ότι αυτό δεν
γίνεται λόγω του µνηµονίου, ότι δεν γίνεται γι’ αυτούς τους λό-
γους, µε αυτήν τη φιλοσοφία και τη µνηµονιακή πρακτική.

Κύριε Υπουργέ, σας λέω ότι άλλο είναι τα ατοµικά δικαιώµατα
και άλλο τα ανθρώπινα και κοινωνικά δικαιώµατα. Προσέξτε το.
Εκεί εδράζεται και µία διαφωνία που υπήρχε σε σχέση µε το «ποι-
νικοποίηση» ή «αποποινικοποίηση», που βέβαια έγινε παράφραση
και λέγεται «νοµιµοποίηση ή όχι». Σχετικά µε αυτό χρειάζεται να
γίνει µεγάλη κουβέντα. Δεν είναι της ώρας να γίνει και καταλα-
βαίνω ότι και ο χρόνος πιέζει. 

Σας παροτρύνω να το ξανασκεφθείτε, κύριε Υπουργέ, διότι δεν
είναι το µείζον ζήτηµα οι εργαζόµενοι ή τα κέντρα πρόληψης.
Όµως, είναι πολύ σηµαντικό, αν θέλετε, είναι ένα σκαλοπάτι σε
µια σκάλα που δεν µπορεί να της λείπουν σκαλοπάτια, διότι δεν
θα µπορούµε να ανέβουµε και να πιάσουµε τους στόχους που
όλοι γενικώς διακηρύσσουν.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι αυτή εδώ η έκθεση που
επιγράφεται έτσι, µπορεί να έχει πράγµατα που κανείς συµφωνεί
ή δεν συµφωνεί. Εγώ ειλικρινά δεν έχω διαβάσει το κείµενο για
να σας πω πού συµφωνώ και πού όχι, εξάλλου δεν θα ήταν της
ώρας να το κάνουµε αυτό σήµερα που συζητάµε για τα κέντρα
πρόληψης και για τα σχετικά θέµατα. 

Όµως, σήµερα στο παγκόσµιο «χωριό» υπάρχουν γενικές πα-
ραδοχές που λένε ότι αυτό είναι το πρόβληµα και ότι όλοι µαζί
αγγελικά –που δεν είναι αγγελικά- συµφωνούµε. Ωστόσο, δεν
υπάρχουν συµφωνίες για τη λύση και δεν είναι οικουµενικό στην
αντιµετώπισή του το πρόβληµα των ναρκωτικών. Εδώ πρέπει να
είµαστε όλοι σκληροί και άτεγκτοι, ακόµα και καταγγελτικοί –
ακριβώς όπως εµείς είµαστε καταγγελτικοί, για να προασπί-
σουµε τη δηµοκρατία και τον κοινοβουλευτισµό- και σε αυτό το
θέµα. Το αναφέρω ως παραλληλισµό, για να µην παρεξηγηθώ.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε,

κύριε Κριτσωτάκη.
Το λόγο έχει ο εισηγητής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ.

Ζήσης Τζηκαλάγιας για πέντε λεπτά.
ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µιας και έχει αρκετή

ώρα να ακουστεί σήµερα σε αυτήν την Αίθουσα ο πολιτικός
λόγος της Νέας Δηµοκρατίας, µε βάση αυτά που ακούσαµε µε
υποµονή και καρτερία, θα ήθελα να κάνω ορισµένα σχόλια για
τρία ζητήµατα.

Πρώτον, όσον αφορά το θέµα που έφερε ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΛΑΟΣ µε το έγγραφο στην αγγλική γλώσσα µε
τίτλο «Πόλεµος εναντίον των ναρκωτικών – Μια ανασκόπηση της
παγκόσµιας επιτροπής στην πολιτική κατά των ναρκωτικών», που
υπογράφεται από δεκαεννιά διεθνείς προσωπικότητες, µεταξύ
των οποίων είναι ο Κόφι Ανάν, ο Χαβιέ Σολάνα και ο Πρωθυπουρ-
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γός της χώρας ο κ. Γεώργιος Παπανδρέου, φυσικά δεν προλα-
βαίναµε να το διαβάσουµε, πόσω µάλλον να το µεταφράσουµε.

Όµως, ένα σηµαντικό που λέει είναι ότι πολλές χώρες που
εφαρµόζουν πολιτικές σύλληψης και φυλάκισης στους χρήστες
των φαρµάκων και στα βαποράκια –αυτό σηµαίνει low level deal-
ers – έχουν υψηλότερα επίπεδα χρηστών φαρµάκων από άλλες
χώρες που δεν εφαρµόζουν τέτοιες πολιτικές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Γιατί τη λέξη drugs
δεν τη µεταφράζετε ως «ναρκωτικά» και τη λέτε «φάρµακα»; Το
επισηµαίνω, για να γίνεται κατανοητό. 

ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Ναρκωτικό, ναι. Συγγνώµη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστώ. 
ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Φυσικά, «drugs», είναι τα ναρκωτικά. 
Και παρόµοια λέει ότι χώρες, οι οποίες έχουν εφαρµόσει απο-

ποινικοποίηση ή άλλους τύπους πολιτικών για ελάττωση της χρή-
σης των ναρκωτικών, τελικά δεν έχουν δει αυξήσεις στη χρήση
των ναρκωτικών. 

Αυτό, βέβαια, το κείµενο, για να πω τη θέση µου, είναι ότι σε
καµµία περίπτωση δεν υπονοεί ότι ο Πρωθυπουργός της χώρας
είναι υπέρ της εµπορίας –ας το πούµε έτσι- ναρκωτικών. Αλλά,
τέτοιες απόψεις έχουµε ακούσει και άλλες φορές παλαιότερα,
για να επιτρέπεται η χρήση ελαφρύτερων µορφών εξαρτησιογό-
νων ουσιών, όπως µαριχουάνας ή καννάβεως. 

Βέβαια, πρέπει να πούµε, ότι είναι άλλο η Ολλανδία, που είναι
η κατ’ εξοχήν χώρα που εφαρµόστηκε το µοντέλο της ελεύθερης
χρήσης των ελαφρών ναρκωτικών, αλλά κι εκεί τα τελευταία χρό-
νια αναθεωρούνται αυτές οι απόψεις, γιατί αυτές οι πολιτικές δεν
οδήγησαν πουθενά και σε χώρες που έχουν πολύ λιγότερο ήλιο
απ’ ότι η Ελλάδα, που εµείς πριν δύο ηµέρες είχαµε το θερινό
ηλιοστάσιο, που έχουµε τη µεγαλύτερη ηµέρα του χρόνου.

Ένα δεύτερο ζήτηµα είναι αυτό που έθεσε ο αξιότιµος Πρό-
εδρος του ΣΥΡΙΖΑ. Εγώ το νέος το ερµηνεύω ως επαινετικό τίτλο
για έναν άνθρωπο που έχει την ικανότητα, την επάρκεια, την κα-
τάρτιση, την ευφυΐα, εάν θέλετε, να φτάσει σε ένα υψηλό αξίωµα
όπως είναι το να είναι Πρόεδρος ενός κόµµατος. Αυτό είναι
σαφώς θετικό.

Είπε, λοιπόν, κάποια στιγµή ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ, ότι η Νέα
Δηµοκρατία συναίνεσε στο κατεπείγον και express της συζήτη-
σης του µνηµονίου 2 ή του µεσοπρόθεσµου και του κανονιστικού
νοµοσχεδίου. 

Θέλω να πω ότι η Νέα Δηµοκρατία καταψήφισε πέρυσι το µνη-
µόνιο 1. Όπως έχει δηλώσει θα καταψηφίσει το µνηµόνιο 2 ή µε-
σοπρόθεσµο όπως και τον κανονιστικό νόµο, αλλά σε καµµία
περίπτωση δεν θέλει να βάλει εµπόδια που θα χρησιµοποιηθούν,
ίσως, σαν τεχνάσµατα από την Κυβέρνηση. Μιας και η τρόικα ή
οι εταίροι µας θέλουν µέχρι τις 30 Ιουνίου να λήξει το θέµα για
το εάν θα ψηφιστεί ή όχι από τη Βουλή των Ελλήνων το µεσο-
πρόθεσµο πρόγραµµα, εµείς δεχθήκαµε –το ανακοίνωσε ο Πρό-
εδρός µας και καλά έκανε, αυτή είναι η θέση µας- να τελειώσει
µέχρι τις 30 Ιουνίου. 

Για εµάς είτε περάσει εξπρές είτε σε µία συζήτηση πέντε ηµε-
ρών, δεν θα άλλαζε τίποτε, εµείς θα είχαµε την ίδια θέση. Δεν
ξέρω αν µε το να συζητιόταν το µεσοπρόθεσµο για πέντε ηµέρες,
οι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ θα πείθονταν να αλλάξουν θέση. Είναι
δικό τους θέµα. Αυτοί θα το δείξουν µε τη στάση τους µέσα στην
Εθνική Αντιπροσωπεία σε λίγες ηµέρες.

Τρίτον και τελευταίο θέµα, είναι πάνω στην αναφορά που
έκανε ο εκπρόσωπος της Κυβέρνησης, ο Υφυπουργός Υγείας κ.
Αηδόνης, για πολιτικές από κάποιον δήµαρχο. Θέλω να πω ότι
αυτές οι αναφορές δεν είναι θετικές. Είναι εκλεγµένος -δεν ξέρω
εάν είναι για δεύτερη ή τρίτη φορά- από τον λαό της περιοχής
του. Πριν από δύο ηµέρες, κύριε Υφυπουργέ, εκλέχθηκε από
τους συναδέλφους µου ιατρούς ως Πρόεδρος του Ιατρικού Συλ-
λόγου Αθηνών.

Θέλω να πω γενικά ποια είναι η θέση µου και η θέση µας. Τέ-
τοια προβλήµατα, όπως το εάν θα γίνει ο ΟΚΑΝΑ στο ΚΑΤ δίπλα
στο Μαρούσι, πριν από πολλά χρόνια συζητούσαµε και ξεσηκώ-
νονταν οι κάτοικοι για το εάν θα δεχθούν ή όχι χωµατερή στα
Λιόσια ή εάν θα δεχθούν χωµατερή στο Γραµµατικό ή µέχρι πριν
πολύ λίγες ηµέρες ή µήνες, σχετικά µε τα ζητήµατα του ΧΥΤΑ
του χώρου υγειονοµικής ταφής στην Κερατέα ή πριν από λίγο

καιρό το θέµα µε το κέντρο πρόληψης στην 3η Σεπτεµβρίου, ξε-
κινούν από το γεγονός ότι έχει αναπτυχθεί υδροκεφαλικά και
ανορθολογικά η πρωτεύουσα. Αυτό που γίνεται στο Λεκανοπέ-
διο, να έχουµε τέσσερα µε πέντε εκατοµµύρια πληθυσµό, δη-
λαδή το 40% µε 45% του πληθυσµού της χώρας, είναι το µεγάλο
πρόβληµα.

Πρέπει να ξέρετε ότι εάν δεν εφαρµόσουµε πολιτικές ανάπτυ-
ξης της περιφέρειας, ώστε σιγά-σιγά ο κόσµος να αρχίσει να
φεύγει από το Λεκανοπέδιο για να αναπτύξει δραστηριότητες
στην περιφέρεια, στην επαρχία, αυτά τα φαινόµενα θα διογκώ-
νονται κάθε ηµέρα, ο ένας θα προσπαθεί να βγάλει το µάτι του
άλλου, ο ένας θα ενοχλείται από τη δραστηριότητα του άλλου,
κανένας δεν θα θέλει τα σκουπίδια του διπλανού του, κανένας
δεν θα θέλει το πρόβληµα του παιδιού του παραδιπλανού του.
Αυτά δηµιουργεί η συµφόρηση και ο συνωστισµός στην πρω-
τεύουσα.

Πρέπει σαν πολιτικό σύστηµα να στοχεύσουµε στο να ενισχύ-
σουµε δράσεις όπου ο κόσµος να µπορεί να φύγει από το Λεκα-
νοπέδιο, αλλά και από την άλλη µεριά να µπορεί να αναπτύξει
δηµιουργικά την περιφέρεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Ζήση Τζηκαλάγια.

Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδος, κ. Νικόλαος Παπακωνσταντίνου.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Το πρώτο που θα ήθελα
να πω είναι ότι µιάµιση ώρα τώρα, κατά τη γνώµη µου, γίνεται
µια απαξίωση στα όρια του διασυρµού των λειτουργιών της Βου-
λής, σχεδόν εκτός θέµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Εκτός θέµατος θα
συµφωνήσω µαζί σας και για την υποµονή που έχετε δείξει.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Το δεύτερο θέµα είναι ότι
αν υπάρχει τόσο πληθωρική κοινωνική ευαισθησία από πλευράς
του κυρίου Υφυπουργού για τα θέµατα των φτωχών και των υπη-
ρεσιών υγείας, είναι ανοιχτές οι προκλήσεις. Ας καταργηθούν τα
διόδια των 5 ευρώ για την επίσκεψη στα τµήµατα επειγόντων πε-
ριστατικών και εξωτερικών ιατρείων των νοσοκοµείων, όπως, επί-
σης, όλες οι διαγνωστικές θεραπευτικές πράξεις που γίνονται να
είναι δωρεάν για το σύνολο των ασφαλισµένων.

Τρίτο ζήτηµα. Κατά τη γνώµη µου, η αναφορά γύρω από τα
λεχθέντα από τον κύριο Πρωθυπουργό σ’ αυτά τα κείµενα που
διαβαστήκαν εδώ πέρα διακρίνονται από ένα στείρο και φτηνιά-
ρικο αντιπασοκισµό, ακριβώς, γιατί συσκοτίζουν το πραγµατικό
ζήτηµα. Το πραγµατικό ζήτηµα είναι ότι αποτελεί στρατηγική κα-
τεύθυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης η προώθηση µε µεθοδικό-
τητα µιας αντιαπαγορευτικής φιλοσοφίας στο θέµα της ναρκο-
εξάρτησης, ώστε να αξιοποιείται αποτελεσµατικά η ναρκο-εξάρ-
τηση σαν εργαλείο κοινωνικού ελέγχου, κοινωνικής καταστολής,
σύνθλιψης, κατακερµατισµού και εξουθένωσης των ανθρωπίνων
υπάρξεων, ιδιαίτερα των νέων, ώστε να µην είναι σε θέση να αν-
τιδράσουν απέναντι σ’ αυτήν την πολιτική που προωθεί η Ευρω-
παϊκή Ένωση. Η στρατηγική αυτή της Ευρωπαϊκής Ένωσης για
την προώθηση της  αντιαπαγορευτικής φιλοσοφίας πραγµατο-
ποιείται µε πολλούς και µεθοδικούς τρόπους.

Αναφέρω ζητήµατα, που ήδη έχουν πραγµατοποιηθεί:
Πρώτον, το στράγγισµα των χρηµατοδοτήσεων προς τα κέν-

τρα πρόληψης τα τελευταία έξι-εφτά χρόνια.
Δεύτερον, µε την πολιτική άποψη που έχουν τα άλλα πολιτικά

κόµµατα για το διαχωρισµό, αντί για τη συνάφεια, συνένωση της
πρόληψης µε την απεξάρτηση και την επανένταξη.

Τρίτον, µε την προώθηση των υποκαταστάτων για να συντη-
ρείται το πρόβληµα και όχι για να ανοίξει ο δρόµος και να κοπεί
ο γόρδιος δεσµός της ναρκο-εξάρτησης, να διαµορφωθούν λει-
τουργικοί και οργανωτικοί όροι -εννοείται και φορολογικοί και κα-
νονιστικοί όροι- για την ανάπτυξη επιχειρηµατικής κερδοσκο-
πικής δραστηριότητας στα θέµατα αυτά. Μια από τις µεθοδολο-
γίες είναι να γίνεται διάχυση και ασαφοποίηση του περιεχόµενου
της πρόληψης, µπλέκοντας ζητήµατα αντιµετώπισης της παχυ-
σαρκίας ή άλλων προβληµάτων κοινωνικής ψυχοπαθολογίας.

Ταυτόχρονα, ειπώθηκε ότι σε όλες τις περιπτώσεις όχι δηµό-
σιες δοµές. Κι, όµως, από τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του
ΠΑΣΟΚ αναφέρθηκε ότι η ναρκο-εξάρτηση είναι από τα πλέον
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σηµαντικά κοινωνικά προβλήµατα και αναφέρθηκε ότι αντιστοι-
χούν στη φύση των δηµοσίων δοµών ορισµένα DNA –ας το
πούµε έτσι- ελαττωµάτων. Αναφέρθηκαν πολλά παραδείγµατα.

Από αυτήν  την άποψη, εγώ θέλω να υπογραµµίσω:
Πρώτον, ότι τα στεγανά, τα άβατα, τα απόρρητα και το ηµίφως

υπάρχουν µόνο στα σηµεία σύνδεσης της κρατικής διοικητικής
µηχανής µε τα µεγάλα αφεντικά της επιχειρηµατικής, εµπορικής
και τραπεζιτικής τάξης.

Δεύτερο ζήτηµα, οι αγκυλώσεις, η δυσκινησία, η στενοκεφα-
λιά, ο γραφειοκρατικός ζήλος, η τυπολατρία, είναι χαρακτηρι-
στικά γνωρίσµατα λειτουργίας κρατικών υπηρεσιών, όταν
απευθύνονται προς το λαό για τα λαϊκά δικαιώµατα, τις ανάγκες,
τις απαιτήσεις και σε συνθήκες όξυνσης των λαϊκών προβληµά-
των.

Εµείς σηµειώνουµε -και αποτελεί επαλήθευση της κατ’ αρχήν
εκτίµησης που κάναµε- την εκκωφαντική σιωπή των Εισηγητών
του ΣΥΡΙΖΑ στα ζητήµατα του περιεχοµένου της πρόληψης, που
αποδεικνύει ότι ουσιαστικά κινείται στον ορίζοντα και τις συντε-
ταγµένες της κυβερνητικής πολιτικής και των ευρωενωσιακών
κριτηρίων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος):  Σας ευχαριστούµε

κι εµείς, κύριε Παπακωνσταντίνου.
Η κ. Ουρανία Παπανδρέου-Παπαδάκη, ειδική αγορήτρια του

ΛΑΟΣ, έχει το λόγο.
ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Θα ήθελα κι εγώ µε τη σειρά µου να σηµειώσω ότι ο κ. Τσίπρας

το θεσµικό του ρόλο τον αµφισβητεί από µόνος του, κύριε Πρό-
εδρε, µε την ανωριµότητά του και µε τη συνεχή αναφορά τις τε-
λευταίες ηµέρες σε αγκαλιές. 

Δεν θα αναφερθώ στη νεαρά ηλικία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Θα σας παρακα-

λούσα, για να κλείσουµε, να είµαστε επί του θέµατος. 
ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Θα ήθελα να πω,

όµως, κύριε Πρόεδρε, ότι η εφηβική επανάσταση κάποτε τελει-
ώνει σε όλους του εφήβους. Στον κ. Τσίπρα συνεχίζεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κυρία συνάδελφε,
ειλικρινά σας παρακαλώ να κλείσουµε επί του θέµατος. 

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Έχει κλείσει, κύριε
Πρόεδρε. 

Νοµίζω ότι κάποια στιγµή τουλάχιστον θα πρέπει να τοποθε-
τηθούµε, γιατί είπαµε ότι ο κ. Τσίπρας συνέχεια στο όνειρό του,
στην παρουσία του, στη ζωή του βλέπει αγκαλιές. Εν πάση περι-
πτώσει, είναι δικό του το θέµα. 

Θα ήθελα, βεβαίως, να πω κάτι και στον αξιότιµο Εκπρόσωπο
του ΠΑΣΟΚ που µας εγκατέλειψε. Επειδή σήµερα, όπως είπε και
ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής, µιλάµε µε γνωµικά του λαού
µας, ο κ. Ευθυµίου, κύριε Υπουργέ, λυπούµαι, αλλά «µπέρδεψε
το γράσο µε τη µαρµελάδα» όπως, λέει και ο λαός µας. Στην κυ-
ριολεξία, αυτό έκανε και θέλω να είµαι εντελώς ξεκάθαρη. 

Εµείς, ως Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός, εγώ ως γιατρός, εί-
µαστε κάθετα αντίθετοι στην όποια νοµιµοποίηση αυτών των ου-
σιών είτε αυτά τα λένε οι σοφοί µεταξύ των οποίων πιθανώς να
είναι και ο Πρωθυπουργός και δεν ξέρω αν όντως αυτές είναι οι
σκέψεις του- είτε τα λέει οποιοσδήποτε άλλος, διότι εν πάση πε-
ριπτώσει και διεθνώς και στατιστικώς έχει αποδειχθεί ότι αυτός
ο δρόµος δεν είναι πανάκεια. Εµείς είµαστε κάθετα αντίθετοι και
δεν µπορούµε να συµφωνούµε σε νόµους ενάντια του καπνίσµα-
τος και να ερχόµαστε εδώ, σε αυτό το Κοινοβούλιο και να συµ-
φωνούµε µε τη νοµιµοποίηση των ναρκωτικών ουσιών. 

Όσον αφορά δε την τοποθέτησή µου, είναι εντελώς ξεκάθαρη.
Εµείς, ως Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός και βεβαίως εγώ προ-
σωπικά, τοποθετηθήκαµε και είπαµε «ναι» στη συνέχιση και µά-
λιστα να βρεθούν τρόποι για την ένταξη αυτών των δοµών στο
γενικότερο πλαίσιο της δηµόσιας υγείας, στην πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας, στην ψυχική υγεία, στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας,
διότι έτσι θα διασφαλιστεί το χρόνιο πρόβληµα αυτών των δοµών
που είναι το οικονοµικό –ας µη γελιόµαστε- µε την οµπρέλα, βε-
βαίως, του ΟΚΑΝΑ, ο οποίος θα αναλάβει πλέον ένα επιστηµο-
νικό ρόλο και όχι ρόλο χωροφύλακα και ρόλο του «τι έγινε εκεί;».

Επιπλέον, πρέπει να µάθουµε τι γίνεται σε αυτά τα κέντρα. Σας
ερωτώ, κύριε Υπουργέ, ως υπεύθυνο Υπουργό αυτού του τοµέα.
Έχετε εσείς καθαρή εικόνα του τι έχει γίνει αυτά τα δεκαπέντε
χρόνια σε όλα αυτά τα κέντρα; 

Εγώ, από την ιδιότητά µου ως γιατρός και από την ενασχό-
λησή µου, ξέρω ότι οι άνθρωποι αυτοί δούλευαν µε την ψυχή
τους. Θα πληρωθούν; Δεν θα πληρωθούν; Δεν υπάρχουν χρή-
µατα. Τα πάρτι -που σας έχω αναφέρει- και όλες αυτές τις ιστο-
ρίες.  

Διεκδικούµε, λοιπόν και συµφωνούµε να γίνει ένα πλαίσιο που
θα µπει στο γενικότερο πλαίσιο του υγειονοµικού χάρτη της
χώρας µας.

Τώρα, όσον αφορά το δεύτερο θέµα του κυρίου εκπροσώπου,
βεβαίως ο χρόνιος χρήστης είναι ένας άρρωστος. Και σαν τέ-
τοιος άρρωστος, όπως κάθε ασθενής, πρέπει να βρει την υγειά
του σ’ ένα χώρο, σε µια δοµή του Εθνικού Συστήµατος Υγείας,
σε µια δοµή νοσοκοµείου, για να µην έχουµε τα φαινόµενα που
σας ανέφερε προηγουµένως ο κ. Ροντούλης. Αυτό, όµως, κύριε
Υπουργέ, δεν σηµαίνει ότι κάθε νοσοκοµείο που έχουµε µπροστά
µας πρέπει να το κάνουµε και κέντρο. Δηλαδή θα δεχθούµε να
κάνουµε κέντρο απεξάρτησης και χορήγησης ουσιών τα νοσο-
κοµεία παίδων; Μην τρελαθούµε και τελείως. 

Διαπίστωσα, δηλαδή, σε αυτήν την κουβέντα µια προσπάθεια,
αντί να τοποθετηθούµε όλοι πίσω από τη βασική ιδέα «όλοι στον
αγώνα ενάντια των ναρκωτικών» -χάνονται καθηµερινά νέα παι-
διά, επιτέλους ας το δούµε και ας το συνειδητοποιήσουµε- να
αρχίσουµε να παίζουµε µε τις λέξεις σε αυτήν την Αίθουσα, κύριε
Υπουργέ. 

Νοµίζω ότι πλέον η δική σας ευθύνη ως υπεύθυνου Υπουρ-
γείου είναι να  οργανωθούν όσο είναι δυνατόν όλες αυτές οι
δοµές του ΟΚΑΝΑ, του ΚΕΘΕΑ.

Μα, εδώ ο ένας δεν ξέρει τι κάνει ο άλλος, όσον αφορά όλες
αυτές τις δοµές, ενώ θα πρέπει να έχουµε ένα αποτέλεσµα.
Έχουµε µια λίστρα ντροπής -και δεν το λέµε εµείς- που φτάνει
τα επτά χρόνια, κύριε Υπουργέ. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Πρέπει να βρεθεί ένας τρόπος ώστε αυτήν τη λίστρα ντροπής
να τη µειώσουµε και να τη µηδενίσουµε και να αφήσουµε επιτέ-
λους τα παχιά λόγια σ’ αυτήν την Αίθουσα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει η κ. Ευγε-

νία Τσουµάνη-Σπέντζα, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας
Δηµοκρατίας. 

ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Παρ’ ό,τι υπέστην µία σε βάρος µου διάκριση από το Προ-

εδρείο για το πόσο και πότε θα µιλήσω -κάτι που δεν οφείλεται
σε σας- επιτρέψτε µου να πω δυο λόγια κλείνοντας τη συζήτηση
αυτής της θεµατολογίας. 

Κύριε Υπουργέ, όπως καταδείχθηκε από την όλη συζήτηση σή-
µερα, στο θέµα που συζητάµε προέχει και πρέπει να προέχει –
κατ’ αρχήν το είπατε και εσείς- ο κοινωνικός χαρακτήρας του
θέµατος. Και εδώ πρέπει να εστιάσουµε. Δηλαδή, δεν πρέπει να
το λέµε µόνο, διότι ηχεί και ωραία, αλλά θα πρέπει και να το εν-
νοούµε. 

Φοβάµαι ότι η διάταξη που περάσατε, όπως είπαµε, σε ένα εν-
τελώς άσχετο νοµοθέτηµα αντιµετωπίζει το θέµα αποκλειστικώς
και µόνο διοικητικά, δηλαδή τη χρηµατοδότηση, την οργάνωση,
το προσωπικό κ.λπ.. 

Έχει πολύ µεγάλη σηµασία, λοιπόν, τι ποσά και τι προϋπολο-
γισµοί διατίθενται γι’ αυτήν την ιστορία, για οµάδες του πληθυ-
σµού µας που µπορεί σε κάποιο βαθµό να είναι ευάλωτες ή
κινδυνεύουν να γίνουν ευάλωτες. 

Όπως είπα και πριν, έχει σηµασία τι δαπάνες προωθούνται
προς αυτήν την κατεύθυνση. Θέλω, όµως, να επαναλάβω το
εξής. Εσείς, αντί να δώσετε βάρος στο πώς αποδίδουν οι όποιες
κοινωνικές δαπάνες του τόπου µας διατίθενται, προτιµήσατε την
οδό της περικοπής. Μέσα από τη διάταξη του τελευταίου νόµου
που ψηφίστηκε, µειώσατε στην πράξη κατά το ήµισυ τους προ-
ϋπολογισµούς γι’ αυτά τα κέντρα. Και τους µειώσατε, βεβαίως,
µέσα από τη δυνητική συµµετοχή της τοπικής αυτοδιοίκησης, η
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οποία, όπως καταλαβαίνουµε όλοι, λόγω και αυτής της περιόδου,
θα επιλέξει να απέχει από αυτήν τη διαδικασία.

Εκτιµώ ότι αποτελεί µεγάλη υποχρέωση της πολιτείας και εν
προκειµένω της Κυβέρνησης η αξιοποίηση και η µεγιστοποίηση
του αποτελέσµατος των κοινωνικών δαπανών. 

Με βάση τα στοιχεία της Τραπέζης της Ελλάδος, θέλω να πω
και να επαναλάβω ότι οι κοινωνικές δαπάνες ως ποσοστό του
ΑΕΠ στη χώρα µας ενώ δεν υπολείπονται από το µέσο όρο της
Ευρώπης, εντούτοις η απόδοσή τους βρίσκεται στις τρεις χαµη-
λότερες θέσεις. 

Επίσης, θα ήθελα να αναφέρω και το εξής στοιχείο: Το φτω-
χότερο 10% του πληθυσµού µας απολαµβάνει ποσοστό 6% των
κοινωνικών δαπανών, ενώ το πλουσιότερο 10% του πληθυσµού
µας απολαµβάνει το 7,5%. Υπάρχουν και πολλά άλλα στοιχεία
στη διάθεσή σας, αλλά από αυτά και µόνο καταδεικνύεται η µη
απόδοση, η µη ανταποδοτικότητα των κοινωνικών δαπανών στη
χώρα µας. Άρα, αυτό που πιστεύω ότι πρέπει να κάνει µια κυβέρ-
νηση, είναι να ξεκινήσει να εξορθολογικοποιήσει τις κοινωνικές
δαπάνες, έτσι ώστε να έχουν το καλύτερο δυνατό αποτέλεσµα. 

Ο νυν Υπουργός Υγείας, όντας στο Υπουργείο Εργασίας στην
πρώτη του θητεία, δεν ασχολήθηκε µ’ αυτό. Η επόµενη Υπουρ-
γός κ. Κατσέλη, ενώ το ανέφερε, εντούτοις και πάλι δεν το ξεκί-
νησε. Νοµίζω ότι πέρασε εκείνη η ώρα κατά την οποία θα έπρεπε
να ληφθεί µέριµνα γι’ αυτό το ζήτηµα, γιατί είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό, από τη στιγµή που αφορά τις ευάλωτες οµάδες του πλη-
θυσµού µας, που δυστυχώς αυξάνονται µε τις πολιτικές του
τελευταίου καιρού. 

Επίσης, θέλω να πω και κάτι τελευταίο, το οποίο εν πάση πε-
ριπτώσει αξίζει να αναφέρει κανείς ξανά. Ακριβώς η κοινωνική
πλευρά αυτού του ζητήµατος, ακριβώς επειδή µιλάµε για ένα κοι-
νωνικό ζήτηµα, ακριβώς γι’ αυτόν το λόγο πιστεύω ότι παρουσιά-
ζονται και αυτά τα φαινόµενα που εσείς, κύριε Υπουργέ,
κατονοµάσατε ως «αντιδράσεις» και ίσως και λαϊκίστικες. 

Ήθελα, λοιπόν, να πω ότι µπορεί κάποια ζητήµατα διοικητικά
να λύνονται µε τους νόµους, µε τα θεσµικά πλαίσια, αλλά τα κοι-
νωνικά δεν λύνονται τόσο απλά. Κατά συνέπεια, αν θέλουµε να
αποφύγουµε αυτού του είδους τις αντιδράσεις, θα πρέπει να ξε-
κινήσουµε ένα διάλογο. 

Είµαι σίγουρη, κύριε Υπουργέ, ότι αν µπείτε σε έναν ουσια-
στικό διάλογο επί της κοινωνικής πλευράς αυτού του ζητήµατος,
θα υπάρξει κάποιο καλύτερο αποτέλεσµα. Αυτός πιστεύω ότι ο
λόγος αυτών των αντιδράσεων. 

Και θέλω να κάνω και ένα πολύ µικρό σχόλιο σε κάτι τελευταίο
το οποίο έχει να κάνει µε την αναφορά του Προέδρου του ΣΥ-
ΡΙΖΑ στη συµµετοχή της Νέας Δηµοκρατίας σε διαδικασίες εξ-
πρές ως προς το θέµα του µεσοπρόθεσµου, του µνηµονίου και
των εφαρµοστικών νόµων.

Υποθέτω ότι ο κύριος Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ θα εννοούσε ίσως
τις τυπικές διαδικασίες. Δεν είµαι σίγουρη σε τι αναφερόταν.
Ωστόσο αυτό που έχει σηµασία δεν είναι το τυπικό όσο η ουσία. 

Επί της ουσίας είναι σαφές και γνωστό ότι η Νέα Δηµοκρατία
αντιτίθεται σε αυτού του είδους την πολιτική που περνάει και το
προηγούµενο µνηµόνιο και το µεσοπρόθεσµο και αυτά που έρ-
χονται την ερχόµενη εβδοµάδα. Ξέρετε πολύ καλά ότι και ο Πρό-
εδρος της Νέας Δηµοκρατίας αυτές τις µέρες µάχεται και εντός
και εκτός Ελλάδος, ακριβώς για να µην περάσει αυτό το είδος
της πολιτικής που θεωρούµε ότι οδηγεί σε µεγαλύτερη ύφεση,
αντί να βάλει τη χώρα µας σε µια τροχιά ανάπτυξης. Εποµένως,
θα ήθελα να πω ότι αυτή η παρατήρηση νοµίζω ότι δεν έχει καµ-
µία πολιτική ουσία αυτήν τη στιγµή. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε πολύ την

κυρία κ. Τσουµάνη-Σπέντζα. 
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-

γύης κ. Χρήστος Αηδόνης  για τρία λεπτά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΗΔΟΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς. Νοµίζω ότι όλοι συµφωνούµε πως, σήµερα υπήρξε

µία συζήτηση µε την οποία αναδείχθηκε ένα πρόβληµα. Όλοι,
λοιπόν, συµφωνούµε ότι υπάρχει ένα τεράστιο πρόβληµα και
είναι σηµαντικό πως αυτή η πρωτοβουλία του ΣΥΡΙΖΑ έδωσε τη

δυνατότητα να υπάρξει αυτός ο διάλογος. 
Είναι αλήθεια ότι υπάρχουν διαφορετικές προσεγγίσεις. Ο

καθένας από την πλευρά του, «βλέπει» µερικές γωνίες µε
διαφορετικό τρόπο. Συµφωνούµε όµως όλοι ότι πρέπει να
υπάρξει άµεσα µια ουσιαστική πολιτική, η οποία θα αντιµετωπίζει
το πρόβληµα και δεν θα επιτρέπει αυτήν την αθλιότητα που
δυστυχώς υπάρχει σήµερα, όπου εξίµισι χιλιάδες (6.500) νέοι
άνθρωποι δεν µπορούν να τύχουν θεραπευτικής αγωγής. 

Αυτή, δυστυχώς, είναι η αθλιότητα, η οποία συνεχίζει να
υπάρχει, να ζει, και να κτυπά την πόρτα µας. Αντιλαµβάνεστε ότι
αυτό το πρόβληµα είναι κάτι που δεν σηκώνει καµµία
καθυστέρηση!

Ως εκ τούτου, θα ήθελα να πω ότι, είναι πάρα πολύ θετικό το
γεγονός ότι συζητήσαµε σήµερα ότι µπήκαν πολλά θέµατα. Και
είναι βέβαιο, ότι, στο επόµενο διάστηµα και µέσα στο πλαίσιο
που έχει καθοριστεί, θα υπάρξει η ανακοίνωση του νέου Εθνικού
Σχεδίου Καταπολέµησης των Εξαρτήσεων, για να µπορέσουµε
πραγµατικά, να αντιµετωπίσουµε στο σύνολό του το µεγάλο
αυτό πρόβληµα. 

Τι πρέπει, λοιπόν, να γίνει, για να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα;
Χρειάζονται πολύ απλά πράγµατα. Δεν χρειάζεται ούτε
φαντασία,  ούτε ευφυΐα. Σίγουρα χρειάζεται αποφασιστικότητα,
χρηµατοδότηση –δεν µπορεί να γίνει τίποτα χωρίς χρηµα-
τοδότηση- και βεβαίως ένα σχέδιο πάρα πολύ συγκεκριµένο.

Για να µπορέσεις να εξαφανίσεις τη λίστα της ντροπής, όπως
πολύ σωστά ανέφερε η κ. Παπανδρέου, πρέπει να κάνεις ένα
πάρα πολύ απλό πράγµα: Να ανοίξεις νέες µονάδες. Οι
υφιστάµενες µονάδες δεν µπορούν να δώσουν λύση στο
πρόβληµα. Ή πρέπει να πας σε άλλες πολιτικές που θα πρέπει
να συζητήσουµε. 

Με δεδοµένο, λοιπόν, ότι απαντώ στο ερώτηµα που έβαλε ο κ.
Ροντούλης για τον «κοµπογιαννιτισµό» (πιθανό) κάποιων
κλινικών, περιγράφοντας και ένα περιστατικό που οδήγησε και
σε θάνατο, µε δεδοµένο ότι αυτήν τη στιγµή αυτή η παροχή
υγείας ανήκει στο δηµόσιο, σίγουρα προχωρούµε και λέµε, ότι
πρέπει να δηµιουργήσουµε νέες µονάδες. Ήδη έχει αποφασιστεί
ότι θα δηµιουργηθούν δεκαεπτά µονάδες. Τρεις εξ αυτών είναι
στην Αθήνα. 

Ήµουν, λοιπόν, κάθετος απέναντι στην αντίδραση που έχει να
κάνει µε τη δηµιουργία αυτών των νέων µονάδων και ιδιαίτερα
στο ΚΑΤ. Διότι καταλαβαίνετε, δεν µπορούµε να λέµε από τη µια
µεριά οτι θα λύσουµε το θέµα και από την άλλη να «χαϊδεύουµε»
τον όποιο εκπρόσωπο, όπου και αν ανήκει. Δεν το κάνουµε,
επειδή πιθανόν ανήκει σ’ έναν άλλο πολιτικό χώρο. Δεν
αναφέρθηκε από µένα κάτι τέτοιο. Αλλά το κάνουµε, διότι πρέπει
επιτέλους όλοι να καταλάβουν, ότι υπάρχει ένα πρόβληµα και ότι
πρέπει να αντιµετωπιστεί. 

Όταν εξ ορισµού λέµε, «όχι» στη γειτονιά µου, εκ των
πραγµάτων τι λέµε; Λέµε ότι εκεί υπάρχει ένα πρόβληµα, το
οποίο, κατ’ αρχάς είναι ποινικοποιηµένο, και εξοβελισµένο κατά
το άλλο σκέλος. Δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί έτσι το πρόβληµα.
Δεν γίνεται!

Πρέπει, λοιπόν, να δοθεί η δυνατότητα να δηµιουργηθούν
αυτές οι δεκαεπτά µονάδες, για να µπορέσουµε να δώσουµε τη
δυνατότητα ζωής, σε αυτούς τους ανθρώπους. 

Και δεν είναι µόνο αυτοί οι άνθρωποι. Πιθανότατα να είναι κι
άλλοι. Αυτό είναι το επίσηµο σύστηµα που έχει καταγράψει δε-
δοµένα και αριθµούς. 

Άρα, επαναλαµβάνω, ότι χρειάζεται η υποστήριξη όλων και δεν
χρειάζεται καµµία «θωπεία» σε κανέναν άνθρωπο, σε κανέναν εκ-
πρόσωπο, στον οποιονδήποτε, εν πάση περιπτώσει, θα σταθεί
εµπόδιο σε αυτήν την προσπάθεια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Είναι πάρα πολύ απλό, λοιπόν. Για να λυθεί το πρόβληµα,  δη-
µιουργούµε νέες µονάδες, και αυτές οι µονάδες, πρέπει να τύ-
χουν της συµπαράστασης των τοπικών κοινωνιών, της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης, του οιουδήποτε για να µπορέσουµε να λύσουµε
ένα πρόβληµα, που είναι πρόβληµα ζωής.

Τώρα, κύριε Πρόεδρε, επειδή ο χρόνος µου εξαντλήθηκε, θα
ήθελα να απαντήσω µόνο σε ένα θέµα που απασχόλησε πάρα
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πολύ τη συζήτησή µας και έχει να κάνει µε ένα πόρισµα-έκθεση,
που κατέθεσε ο κ. Ροντούλης. Έχει δηλαδή να κάνει µε την «υπο-
τιθέµενη» προσέγγιση του Πρωθυπουργού  στο θέµα της απο-
ποινικοποίησης ή όχι. 

Πρώτα απ’ όλα, σε αυτήν την παγκόσµια επιτροπή συµµετέ-
χουν πρόεδροι χωρών, υπουργοί, διευθυντικά στελέχη διεθνών
οργανισµών και µία σειρά από πρόσωπα, τα οποία είναι πάρα
πολύ συγκεκριµένα και έχουν παίξει ξεχωριστό ρόλο στην παγ-
κόσµια κοινότητα. Τόσο σε επίπεδο πολιτικής όσο και σε επίπεδο
επιστήµης. 

Από εκεί και πέρα, στο συµπέρασµα -και έχει να κάνει µε την
ερµηνεία ή πώς θέλει να αντιληφθεί κανένας το πρόβληµα ή το
θέµα- είναι ότι στο κοµµάτι αυτό το οποίο επισηµαίνει ο κ. Ρον-
τούλης, λέει «επιστηµονικά θέµατα και ερωτήµατα που θέτει η
έρευνα». Από κάτω, λοιπόν, καταγράφει αυτό για το οποίο ου-
σιαστικά µιλάει, δηλαδή για επιστηµονικά πορίσµατα και συστά-
σεις. Δεν αποτελεί, λοιπόν, καµµία απόφαση. Έχουµε
συµµετάσχει όλοι –φαντάζοµαι- σε διαδικασίες τέτοιων επιτρο-
πών, όπου έρχονται και καταλήγουν σε µία σειρά από θέµατα
που λένε «ανατρέξτε». 

Δεν νοµίζω, λοιπόν, ότι είναι χρήσιµο σε µία διαδικασία δηµο-
κρατική να υπάρχει η προσπάθεια να ταυτιστεί µε µία πολιτική
θέση, η οποία δεν έχει επισηµανθεί, δεν έχει χρησιµοποιηθεί
ποτέ. Πρόκειται, λοιπόν, για µια πολύ συγκεκριµένη επιστηµονική
διατύπωση, η οποία προέκυψε από ένα επίσης συγκεκριµένο φό-
ρουµ και εκ των πραγµάτων, η οποιαδήποτε προσπάθεια ταύτι-
σης, θεωρώ ότι δεν ανταποκρίνεται στην πραγµατικότητα και δεν
βοηθάει.

Κλείνω, λοιπόν, µε µία τελευταία παρατήρηση. Είναι αλήθεια
ότι σήµερα τη συνεδρίασή µας την απασχόλησαν κι άλλα θέµατα.
Θα διαφωνήσω µε την άποψη που λέει ότι το ελληνικό Κοινοβού-
λιο όταν και εφόσον συζητάει νοµοθετήµατα, δεν πρέπει να το

απασχολεί τι γίνεται γύρω του. Αυτό πληρώνουµε σήµερα στο
ελληνικό Κοινοβούλιο. Ο ελληνικός λαός δεν µας παρακολουθεί,
γιατί συζητάµε πάντα άλλα πράγµατα από αυτά που τον αφο-
ρούν και αυτό είναι το τεράστιο πρόβληµα της δηµοκρατίας σή-
µερα.

Άρα, η χρησιµοποίηση του λόγου περί απαξίωσης της δηµο-
κρατικής συµπεριφοράς στο ελληνικό Κοινοβούλιο γιατί το απα-
σχόλησαν άλλα θέµατα κατά τη διαδικασία, είναι κάτι που
προσωπικά δεν µε βρίσκει σύµφωνο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κύριο

Υφυπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής της πρότασης νόµου αρµοδιότητας του
Υπουργείου Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης «Διαµόρφωση
θεσµικού πλαισίου λειτουργίας των κέντρων πρόληψης της χρή-
σης εξαρτησιογόνων ουσιών».

Η πρόταση νόµου δεν θα τεθεί σε ψηφοφορία, διότι εµπίπτει
στις διατάξεις του άρθρου 73 παράγραφος 3 του Συντάγµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 16.06’, λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Παρασκευή 24 Ιουνίου 2011 και ώρα
10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό
έλεγχο: α) συζήτηση επίκαιρων ερωτήσεων και β) συζήτηση της
υπ’ αριθµόν 52/32/6-6-2011 επίκαιρης επερώτησης Βουλευτών
της Νέας Δηµοκρατίας προς τον Υπουργό Προστασίας του Πο-
λίτη, σχετικά µε την προετοιµασία του Πυροσβεστικού Σώµατος
για την επιχειρησιακή θωράκισή του κατά την τρέχουσα αντιπυ-
ρική περίοδο, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει δια-
νεµηθεί.
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